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Αθήνα, σήµερα στις 29 Ιανουαρίου 2019, ηµέρα Τρίτη και ώρα
12.05’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥΚΟΥΔΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Θα µου επιτρέψετε στην αρχή, πριν µπούµε στη σηµερινή ηµε-
ρήσια διάταξη, να πω δυο λόγια εκ µέρους του Προεδρείου της
Βουλής σχετικά µε την Ηµέρα Μνήµης των Ελλήνων Εβραίων
Μαρτύρων και Ηρώων του Ολοκαυτώµατος της 27ης Ιανουαρίου
στην Ολοµέλεια της Βουλής.  

Η Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων τιµά τη µνήµη των Ελ-
λήνων Εβραίων µαρτύρων και ηρώων του Ολοκαυτώµατος που
δολοφονήθηκαν στα ναζιστικά στρατόπεδα συγκέντρωσης.
Εκτός από τα έξι εκατοµµύρια Εβραίων της Ευρώπης, από τις
ναζιστικές δυνάµεις θανατώθηκαν και χιλιάδες αγωνιστές της Αν-
τίστασης, µεταξύ των οποίων Έλληνες και Ελληνίδες, όπως επί-
σης και εκατοµµύρια Ροµά, διακόσιες πενήντα χιλιάδες φυσικά
ή διανοητικά ανάπηροι και εννέα χιλιάδες οµοφυλόφιλοι. Ανά-
µεσα στα έξι εκατοµµύρια Εβραίους της Ευρώπης που έπεσαν
θύµατα της ναζιστικής θηριωδίας, εξήντα επτά χιλιάδες εκατόν
πενήντα ένας ήταν Έλληνες συµπολίτες µας, άνδρες, γυναίκες,
παιδιά και ηλικιωµένοι. 

Στην καρδιά της Ευρώπης έγινε πράξη η σταδιακή εφαρµογή
των διακρίσεων, των εκτοπίσεων και της εξόντωσης των
Εβραίων. Η ελληνική ιστορία αποτελεί κοµµάτι αυτής της ευρω-
παϊκής και παγκόσµιας ιστορίας. Στη χώρα µας αφανίστηκαν
σχεδόν ολοσχερώς οι εβραϊκές κοινότητες στη Θεσσαλονίκη και
τα Γιάννενα. Διασώθηκαν όλοι οι Εβραίοι στη Ζάκυνθο, πολλοί
στην Κατερίνη, στον Βόλο και στην Αθήνα. Κάποιοι διέφυγαν,
άλλοι έσµιξαν µε τους αντάρτες, κάποιοι κρύφτηκαν, χάρη στην
αλληλεγγύη και τη συµπαράσταση των συµπολιτών µας, άλλοι
όµως προδόθηκαν και από αυτούς.

Από τις διώξεις και τον θάνατο δεν ξέφυγαν ούτε και όσοι
είχαν διατελέσει Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου στην
εκλογική περιφέρεια της Θεσσαλονίκης. Μέλη της ελληνικής
Βουλής που έχασαν τη ζωή τους ήταν οι: Αλαλλούφ Δανιήλ, Βεν-
τούρα Ζακ, Καζές Μισέλ, Γκατένιο Λεόν, Μπενσαντζή Μιντές,
Σιακκή Ισαάκ, Σουλάµ Δαβίδ και Τσενίο Αλβέρτος. Αυτοί οι Βου-
λευτές βρήκαν τον θάνατο την ίδια χρονιά, το 1943, και ένας εξ
αυτών το 1942. Ήταν επαγγελµατίες, έµποροι, δηµοσιογράφοι,
ασφαλιστές, τυπογράφοι, από όλη την κοινωνική δραστηριότητα
της χώρας τότε. Ήταν συνάδελφοί µας, οι οποίοι βρίσκονται ανά-
µεσα στα θύµατα του Ολοκαυτώµατος.

Τη µνήµη όλων αυτών τιµούµε σήµερα, µαζί µε πολλές άλλες
χώρες του κόσµου, µέλη του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, που

καθιέρωσε τον Νοέµβριο του 2005 µε το Ψήφισµα 60/7 τη σηµε-
ρινή ηµέρα, δηλαδή την 27η Ιανουαρίου, ως Διεθνή Ηµέρα Μνή-
µης Θυµάτων του Ολοκαυτώµατος.

Στις  27 Ιανουαρίου του 1945 οι συµµαχικές δυνάµεις και εν
προκειµένω ο Κόκκινος Στρατός εισέβαλε στο στρατόπεδο συγ-
κέντρωσης του Άουσβιτς - Μπίρκεναου αντικρίζοντας την φρίκη
και απελευθερώνοντας τους έγκλειστους κρατούµενους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η µελέτη και η επαφή µε την ιστο-
ρία του Ολοκαυτώµατος αποτελεί χρέος και καθήκον µας, όχι
µόνο προς την αυτονόητη απόδοση τιµής στα εκατοµµύρια των
θυµάτων, αλλά και προς την ανάγκη διαπαιδαγώγησης της ση-
µερινής και των µελλοντικών γενεών, ιδιαίτερα τώρα, σήµερα,
που οι ναζιστικές ιδέες φαίνεται να βρίσκουν νέους οπαδούς.

Αιωνία τους η µνήµη!
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια

διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης: «Ενδυνάµωση Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής
Προσωπικού (ΑΣΕΠ), ενίσχυση και αναβάθµιση Δηµόσιας Διοί-
κησης και άλλες διατάξεις».

Προτείνω η συζήτηση του νοµοσχεδίου να γίνει σε µία συνε-
δρίαση, ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.
Το Σώµα συµφωνεί;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το Σώµα συµφώνησε.
Πριν από τους εισηγητές, η κυρία Υπουργός θέλει να πάρει

τον λόγο για να αναπτύξει νοµοτεχνικές βελτιώσεις.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κυρία Υπουργέ.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε, και ευχαρι-
στώ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε συνέχεια της ιδιαίτερα εποι-
κοδοµητικής συζήτησης που είχαµε στην επιτροπή της Βουλής
την προηγούµενη εβδοµάδα θα ήθελα να σας διαβάσω -και θα
καταθέσω στη συνέχεια- τρεις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

Η πρώτη είναι σε σχέση µε τη µεταβατική διάταξη που είχαµε
ήδη εγκρίνει στη Βουλή, σύµφωνα µε την οποία από τον Νοέµ-
βριο του 2019 θα γίνει η πρώτη εφαρµογή για τον ετήσιο προ-
γραµµατισµό προσλήψεων για το έτος 2020. Αντίστοιχα όσον
αφορά στις διετείς προκηρύξεις, για να µην υπάρχει καµµία αµ-
φιβολία και σκιά, γιατί ούτως ή άλλως είναι συναρτώµενο το ένα
ζήτηµα από το άλλο, αντικαθίσταται η υπάρχουσα διάταξη και
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προστίθεται νέα, την οποία και διαβάζω ως εξής: «Το ετήσιο σχέ-
διο προγραµµατισµού προσλήψεων του άρθρου 4 για το έτος
2020, καθώς και τα αιτήµατα που υποβάλλονται σύµφωνα µε τη
διαδικασία του άρθρου 6» -είναι οι διετείς προκηρύξεις- «για τα
έτη 2020 και 2021, εγκρίνονται». Άρα µε αυτή τη διάταξη καλύ-
πτεται αυτό το θέµα.

Η δεύτερη νοµοτεχνική βελτίωση που σας προτείνουµε αφορά
το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης α’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 16 του ν.4369/2016 που αντικαθίσταται µε την παράγραφο
2 του άρθρου 43 του σχεδίου νόµου που συζητούµε και αφορά
στην αξιολόγηση, για την οποία ορίζουµε τη διάρκεια και την
προθεσµία της σε τέσσερις µήνες. «Ειδικά για την αξιολογική πε-
ρίοδο του έτους 2018, η αξιολόγηση διενεργείται από 1η Μαρτίου
έως 30 Ιουνίου του 2019». Αυτό πραγµατοποιείται µετά από αί-
τηµα των υπηρεσιών του Υπουργείου µας. Αφορά, δηλαδή, την
αξιολόγηση που ξεκινάει τώρα, το πρώτο τετράµηνο του έτους.
Επειδή γίνεται µια σηµαντική αναβάθµιση της ηλεκτρονικής
πλατφόρµας, σχετικά µε την ηλεκτρονική αξιολόγηση και προ-
κειµένου αυτή να γίνει στη βάση της βελτιωµένης, αναβαθµισµέ-
νης πλατφόρµας, χρειαζόµαστε αυτή τη µεταβατική διάταξη του
ενός επιπλέον µήνα.

Τέλος, υπάρχει και µια τρίτη νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία
γίνεται λαµβάνοντας υπ’ όψιν την έκθεση επί του νοµοσχεδίου
από την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Παρ’ ότι εµείς δεν
είχαµε σε καµµία περίπτωση πρόθεση να συµπεριλάβουµε στο
συγκεκριµένο σχέδιο νόµου το διοικητικό κοµµάτι της Βουλής
σεβόµενοι την αυτονοµία της-ούτως ή άλλως η Βουλή εξαιρείται
από την Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου-, παρ’ όλα αυτά επειδή
µας ζητήθηκε και για την πλήρη σαφήνεια να διατυπώνουµε για
τον πολυετή προγραµµατισµό προσλήψεων: «Σε κάθε περίπτωση
στους φορείς του προηγούµενου εδαφίου δεν περιλαµβάνεται η
Βουλή των Ελλήνων». Απλώς το επιβεβαιώνουµε, για να συµµορ-
φωθούµε µε την έκθεση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία

Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Συµεών Μπαλλής για

δεκαπέντε λεπτά. Μόλις ξεκινήσει ο κ. Μπαλλής ανοίγει ο κατά-
λογος των οµιλητών. Όσοι συνάδελφοι θέλουν να εγγραφούν,
να το έχουν υπ’ όψιν τους.

ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν επιχειρού-
σαµε να δώσουµε µε δυο λέξεις το περιεχόµενο του σηµερινού
νοµοσχεδίου, θα λέγαµε ότι περιλαµβάνει ρυθµίσεις, πρώτον, για
την ενδυνάµωση και την ενίσχυση της λειτουργίας του ΑΣΕΠ,
ώστε να µην περνάνε ατελείωτοι µήνες µέχρι να ολοκληρωθούν
οι διαδικασίες των διαγωνισµών πρόσληψης και διορισµού στο
δηµόσιο. Και δεύτερον, περιλαµβάνει ρυθµίσεις για την ολοκλή-
ρωση των θεσµικών αλλαγών για την ανασυγκρότηση στο δηµό-
σιο, µε τη συµπλήρωση του µηχανισµού παρακολούθησης αυτών
των αλλαγών, εισάγοντας ταυτόχρονα ρυθµίσεις για αλλαγές
στον Υπαλληλικό Κώδικα που αποκαθιστούν την ισότητα και την
ισονοµία µεταξύ των υπαλλήλων, αλλά και ρυθµίσεις µε έντονο
κοινωνικό πρόσηµο για ειδικές κοινωνικές κατηγορίες συµπολι-
τών µας και για άτοµα µε αναπηρία. Αυτό είναι µε δύο µόνο κου-
βέντες, αν θέλαµε να το δώσουµε έτσι, το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Διαφωνεί άραγε κανείς µας ότι σήµερα οι διαδικασίες του
ΑΣΕΠ σε πολλές περιπτώσεις είναι απελπιστικά αργές, ότι περ-
νούν µήνες, χρόνια πολλές φορές, µέχρι να οριστικοποιηθούν οι
πίνακες επιτυχόντων σε διαγωνισµούς ή σε προκηρύξεις πρόσ-
ληψης; Διαφωνεί άραγε κανείς µας ότι το δηµόσιο πρέπει να εκ-
συγχρονιστεί, να προσαρµοστεί στα σηµερινά δεδοµένα, να
λειτουργήσει µε άλλους όρους, µε όρους αξιοκρατίας αλλά και
αποτελεσµατικότητας προς όφελος και του ίδιου του δηµοσίου
αλλά προς όφελος και των πολιτών, µια λειτουργία µε ισονοµία
για το ανθρώπινο δυναµικό του και µε δικαιοσύνη για τους πολί-
τες;

Τι λέει η Αντιπολίτευση γι’ αυτό το νοµοσχέδιο; Συµφωνεί µε
πολλά σηµεία του. Για τη βασική του φιλοσοφία, για τον βασικό
του κορµό τι λέει; Ρωτάει: Γιατί το φέρνετε τώρα, λίγους µήνες

πριν από τις εκλογές; Γιατί δεν το φέρατε νωρίτερα; Απαντάµε:
Η παθογένεια του δηµοσίου είναι γνωστή, όπως αντιληπτές είναι
εύκολα από όλους µας και οι ελλείψεις που υπάρχουν µετά από
τόσα χρόνια αποδυνάµωσης και αποψίλωσης και σε αρµοδιότη-
τες και σε προσωπικό. Τώρα, όµως, υπάρχει η δυνατότητα να
σχεδιάσουµε και να προγραµµατίσουµε έγκαιρα την κάλυψη των
κενών που υπάρχουν και των κενών που θα δηµιουργηθούν. Γιατί
τώρα υπάρχει η δυνατότητα να κάνουµε προσλήψεις µε αναλο-
γία 1 προς 1: Ένας φεύγει, ένας προσλαµβάνεται. Μία πρόσληψη
για κάθε θέση που θα αδειάσει.

Ρωτάει, επίσης, η Αντιπολίτευση: Γιατί συστήνετε νέα όργανα,
όπως είναι η Ειδική Γραµµατεία, όπως είναι το Παρατηρητήριο
Δηµόσιας Διοίκησης; Γιατί προχωράτε σε αποσπάσεις υπαλλή-
λων προς το ΑΣΕΠ και δεν κάνετε µόνιµες προσλήψεις; Και γιατί,
εν τέλει, δεν αφήνετε το όλο θέµα να το δει η επόµενη κυβέρ-
νηση; Απαντάµε σε αυτό: Το σύστηµα παρακολούθησης της µε-
ταρρύθµισης στη δηµόσια διοίκηση είναι κοµβικό για τη
δηµιουργία ενός διαφορετικού κράτους στη λειτουργία µιας δι-
οίκησης, µιας διοίκησης που θα είναι προσανατολισµένη στην
υποβοήθηση και της αναπτυξιακής πορείας της χώρας. Οι σηµε-
ρινές ρυθµίσεις αποτελούν ψηφίδες ενός συνολικού, διαφορετι-
κού σχεδιασµού, του δικού µας σχεδιασµού, της δικής µας
αντίληψης για τον ρόλο του κράτους και του δηµοσίου. Οι απο-
σπάσεις προς το ΑΣΕΠ, προσωρινού χαρακτήρα, ενός έτους
διάρκειας, γίνονται για την επιτάχυνση του έργου του και την
προετοιµασία των προσλήψεων που θα κάνει το ΑΣΕΠ για τη δική
του ανεξάρτητη αρχή. 

Εκτιµώ -και ας µην γελιόµαστε- ότι αυτό που ρωτάει ουσια-
στικά η Αντιπολίτευση είναι: Τι τα θέλετε τώρα αυτά και βάζετε
θέµατα ανασυγκρότησης µιας δηµόσιας διοίκησης και βελτίωσης
των υπηρεσιών της; Εκτιµώ, επίσης, ότι το πραγµατικό ερώτηµα
είναι τι το θέλουµε το ισχυρό δηµόσιο. Το θέλουµε. Το θέλουµε
γιατί θέλουµε ένα δηµόσιο που θα συνδέεται µε τον αναπτυξιακό
σχεδιασµό, ένα δηµόσιο που θα απαλλαγεί από τη στοχοποίηση
που δέχθηκε τα προηγούµενα χρόνια, είτε από τις νεοφιλελεύ-
θερες πρακτικές που ακολουθήθηκαν και επιβλήθηκαν είτε από
τις δηµοσιονοµικές περικοπές. Γιατί θέλουµε ένα δηµόσιο που
δεν θα διαχωρίζεται από την κοινωνία. Θέλουµε ένα δηµόσιο, θέ-
λουµε ένα κράτος ούτε µεγάλο ούτε µικρό. Αναγκαίο, τόσο όσο
χρειάζεται για να λειτουργήσει σωστά και αποτελεσµατικά και
για το δηµόσιο κράτος, την οργάνωσή του και για τους πολίτες,
οργανωµένο και λειτουργικό.

Ας δούµε, όµως, περιληπτικά έστω, τι προβλέπει το σηµερινό
νοµοσχέδιο, σύµφωνα µε τη διάρθρωση και των κεφαλαίων του.

Στο πρώτο µέρος -τουλάχιστον έτσι όπως το παρουσιάζω εγώ-
είναι η ενίσχυση του ΑΣΕΠ και η διευκόλυνση του έργου του
ΑΣΕΠ. Γι’ αυτό τον σκοπό προβλέπεται απόσπαση προσωπικού
µονίµων ή ΙΔΑΧ για επιτάχυνση των διαδικασιών ελέγχου και έκ-
δοσης αποτελεσµάτων. Απλοποιούνται οι διαδικασίες ελέγχου
των δικαιολογητικών µετά και τις επισηµάνσεις που έκανε στην
ακρόαση φορέων ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ. Εξοικονοµείται έτσι ση-
µαντικός χρόνος, αλλά και δίνεται η δυνατότητα στο ΑΣΕΠ να
κάνει διαγωνισµούς και διετούς διάρκειας. Ακόµα ρυθµίζεται ότι
οι αποφάσεις των ολοµελειών του είναι υποχρεωτικές για όλα τα
µέλη τους και ρυθµίζονται εργασιακά ζητήµατα, όπως και ζητή-
µατα αµοιβών, για τα µέλη και τους εργαζόµενους στο ΑΣΕΠ. 

Πρόθεσή µας είναι να ενισχύσουµε την αποδοχή από την κοι-
νωνία του ΑΣΕΠ ως θεσµικού εγγυητή των αρχών της διαφά-
νειας, της αξιοκρατίας και της αντικειµενικότητας σε όλες τις
διαδικασίες που συναρτώνται µε τη στελέχωση του δηµόσιου
τοµέα, αλλά και µε τις πολιτικές της διοικητικής αναδιάρθρωσης.
Ένα δεύτερο κοµµάτι είναι η ολοκλήρωση των θεσµικών αλλα-
γών στο δηµόσιο µε λιγότερη γραφειοκρατία, µε ενίσχυση της
διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού, µε ενίσχυση των µηχα-
νισµών παρακολούθησης των µεταρρυθµίσεων, µε αντιµετώπιση
της διαφθοράς, αλλά και µε ένα καινούργιο, σύγχρονο, ενιαίο
σύστηµα σχεδιασµού και διαδικασιών πρόσληψης, συµβατό
πάντα µε τους δηµοσιονοµικούς στόχους της χώρας.

Στο πλαίσιο αυτό και µε το παρόν νοµοσχέδιο θεσπίζονται τα
παρακάτω:

Πρώτον, σύστηµα πολυετούς και ετήσιου στρατηγικού σχεδια-
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σµού των προσλήψεων για τακτικό και εποχικό προσωπικό.
Στους πίνακες που θα στέλνει ο κάθε φορέας προς το Υπουργείο
θα περιλαµβάνονται οι εκτιµήσεις αποχωρήσεων προσωπικού,
το σύνολο των υφιστάµενων και των εκτιµώµενων θέσεων, οι
στρατηγικές προτεραιότητες του φορέα, οι εκτιµώµενες ανάγκες
σε προσωπικό κατά κατηγορία και κλάδο και ο τρόπος κάλυψής
τους. Τα τετραετή αυτά σχέδια συγκεντρώνονται στο Υπουργείο,
το οποίο καταρτίζει τον τετραετή σχεδιασµό προσλήψεων. 

Το σύστηµα αυτό διευκολύνει τον συνολικό σχεδιασµό, συν-
δέεται δε λειτουργικά µε τις πρόσφατες αλλαγές στο σύστηµα
διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού, αλλαγές όπως είναι το
ενιαίο σύστηµα κινητικότητας, τα περιγράµµατα θέσεων, τα ψη-
φιακά οργανογράµµατα. Ταυτόχρονα, απαλλάσσει τη δηµόσια
διοίκηση από περιττό γραφειοκρατικό βάρος. Με τα ετήσια δε
προγράµµατα προσλήψεων, τα οποία εξάγονται από τον πο-
λυετή προγραµµατισµό, δίνεται η δυνατότητα στους φορείς να
καλύπτουν πιο γρήγορα τις ανάγκες τους.

Ένα δεύτερο κοµµάτι είναι η υλοποίηση των προσλήψεων από
το ΑΣΕΠ, εκεί που παρατηρούνται οι µεγάλες χρονικές καθυστε-
ρήσεις. Ο ετήσιος προγραµµατισµός στέλνεται στο ΑΣΕΠ. Το
ΑΣΕΠ µπορεί έτσι να προχωρήσει και σε ενοποίηση των οµοει-
δών αιτηµάτων και να κάνει ενιαία προκήρυξη οµοειδών θέσεων
κατά κλάδο ή ειδικότητα. Με την εξοικονόµηση και χρόνου και
ανθρώπινων πόρων από το ΑΣΕΠ δίνεται η δυνατότητα για προ-
κήρυξη περισσότερων πανελλαδικών διαγωνισµών κάθε έτος. 

Τρίτο κοµµάτι γι’ αυτήν τη διευκόλυνση είναι η απλούστευση
της διαδικασίας κατάθεσης δικαιολογητικών. Για προσλήψεις µε
σειρά προτεραιότητας τα δικαιολογητικά δεν υποβάλλονται µαζί
µε την αίτηση συµµετοχής του ενδιαφερόµενου. Έτσι δεν συγ-
κεντρώνεται ένας τεράστιος όγκος δικαιολογητικών από χιλιάδες
ενδιαφερόµενους υποψηφίους, οι οποίοι κάνουν χαρτιά πολλές
φορές για ελάχιστες θέσεις. Σε διάστηµα συγκεκριµένο, ολίγων
ηµερών, θα καταθέτουν δικαιολογητικά όσοι θα αντιστοιχούν στο
συνολικό προς κάλυψη αριθµό θέσεων, προσαυξηµένο κατά
100%. Η διόρθωση αυτή έγινε από την Υπουργό στη διάρκεια της
ακρόασης των φορέων. Αν δεν αποδεικνύονται τα στοιχεία που
δηλώθηκαν µε την αίτηση, ο υποψήφιος θα διαγράφεται από τον
πίνακα κατάταξης.

Ένα σηµαντικό τρίτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου είναι ο σχε-
διασµός και η παρακολούθηση της διοικητικής ανασυγκρότησης.
Στόχος αυτών των ρυθµίσεων είναι η αποτελεσµατική οργάνωση
και λειτουργία δοµών και διαδικασιών για τον επιτελικό σχεδια-
σµό, για την παρακολούθηση και την εφαρµογή µιας ολοκληρω-
µένης στρατηγικής για τη διοικητική ανασυγκρότηση.

Έτσι, πρώτον, συγκροτείται στο Υπουργείο Γνωµοδοτικό Συµ-
βούλιο για τη διοικητική ανασυγκρότηση µε αρµοδιότητα τη δια-
τύπωση απόψεων και εισηγήσεων για τις στρατηγικές προτεραιό-
τητες. 

Δεύτερον, συστήνεται Ειδική Γραµµατεία και την υποστήριξη
δράσεων διοικητικής ανασυγκρότησης στο Υπουργείο. Στελεχώ-
νεται από υπαλλήλους, από µετατάξεις και αποσπάσεις. Τρίτον,
συστήνεται το Παρατηρητήριο Δηµόσιας Διοίκησης. Αυτό είναι
ένας µηχανισµός συνολικής παρακολούθησης και αξιολόγησης
της αποτελεσµατικότητας των πολιτικών που εφαρµόζονται. Και
αυτό επίσης στελεχώνεται από υπαλλήλους µε µετατάξεις και
αποσπάσεις. Είναι ένας σηµαντικός µηχανισµός, αυτό το Παρα-
τηρητήριο Δηµόσιας Διοίκησης, ένα διαρκές όργανο, το οποίο
θα βλέπει τι πάει καλά, τι δεν πάει καλά και πρέπει να διορθωθεί. 

Ταυτόχρονα, ως τέταρτο κοµµάτι οργανώνεται και η υπηρεσία
τεχνικής υποστήριξης των φορέων της δηµόσιας διοίκησης.

Στο τέταρτο κοµµάτι του παρόντος νοµοσχεδίου υπάρχουν οι
ρυθµίσεις για τον Υπαλληλικό Κώδικα στο σύστηµα της κινητικό-
τητας.

Πρώτον, τα αιτήµατα που στέλνουν οι φορείς για κάλυψη θέ-
σεων µε απόσπαση ή µετάταξη θα πρέπει να αναφέρουν το σύ-
νολο των οργανικών θέσεων για κάθε κλάδο και το σύνολο των
κενών θέσεων σε κάθε κλάδο και σε κάθε ειδικότητα.

Δεύτερον, θα δίνεται η δυνατότητα απόσπασης ή µετάταξης
για λόγους υγείας που αφορούν είτε στον ίδιο τον υπάλληλο είτε
σε µέλη της οικογένειας του, έτσι ώστε να εναρµονίζεται η επαγ-
γελµατική µε την οικογενειακή ζωή.

Τρίτον, το δικαίωµα της τρίµηνης γονικής άδειας επεκτείνεται
εκτός από τη φυσική µητέρα και στον θετό πατέρα, αλλά και
στους ανάδοχους γονείς, όπως και στους γονείς που αποκτούν
τέκνο µε τη διαδικασία της παρένθετης µητρότητας. Γίνεται
εφαρµογή των νόµων και των υποχρεώσεων που έχουµε για την
τήρηση της ισονοµίας και της ισότητας. 

Τέταρτον, αυξάνονται από δέκα σε δεκατέσσερις οι ηµέρες
εκπαιδευτικής άδειας εξετάσεων για µόνιµους υπαλλήλους, κάτι
που ισχύει ήδη για υπηρετούντες µε σχέση ιδιωτικού δικαίου.

Πέµπτον, για τη µετεκπαίδευση και επιµόρφωση οι εργαζόµε-
νοι µε σχέση ΙΔΑΧ του δηµοσίου έχουν τα ίδια δικαιώµατα µε
τους εργαζόµενους δηµοσίου δικαίου.

Έκτον, καταργείται το όριο ηλικίας για τη µεταπτυχιακή εκπαί-
δευση.

Έβδοµον, θεσπίζεται το Πιστοποιητικό Διοικητικής Επάρκειας
για δηµοσίους υπαλλήλους και υπαλλήλους των ΟΤΑ Α’ βαθµού
που είναι κατηγορίας ΔΕ µε αλλαγή στον κώδικα.

Όγδοον, στην πειθαρχική διαδικασία ο υπάλληλος που διενερ-
γεί ΕΔΕ πρέπει να έχει βαθµό Α’ αντί βαθµού Γ’ που προβλέπεται
σήµερα, ενώ µπαίνει και µία ενδεικτική προθεσµία τριών µηνών
για την απόφαση ή όχι για την άσκηση πειθαρχικής δίωξης. 

Στον πέµπτο και πιο σηµαντικό τοµέα του νοµοσχεδίου υπάρ-
χουν οι ρυθµίσεις µε το έντονο κοινωνικό πρόσηµο, οι ρυθµίσεις
κοινωνικού χαρακτήρα. Με τις προβλέψεις του νοµοσχεδίου ενι-
σχύεται ο κοινωνικός χαρακτήρας που πρέπει να έχει το δηµόσιο
και διευκρινίζονται προς ευνοϊκή κατεύθυνση ζητήµατα πρόσλη-
ψης ατόµων µε αναπηρία ή από ειδικές κοινωνικές κατηγορίες. 

Έτσι, πρώτον, διευκρινίζονται και προσαρµόζονται στις σηµε-
ρινές ανάγκες και συνθήκες οι ορισµοί του τρίτεκνου γονέα και
του παιδιού τρίτεκνης οικογένειας σε σχέση µε όσα προβλέπει
ο ν.2190/1994 για τις προσλήψεις προστατευόµενων ατόµων
στον δηµόσιο τοµέα. Με τον τρόπο αυτόν αυξάνονται τα προβλε-
πόµενα όρια ηλικίας για να καλυφθούν οι υπάρχουσες εκπαιδευ-
τικές και κοινωνικές ανάγκες από τα είκοσι τρία στα είκοσι πέντε
χρόνια και από τα είκοσι πέντε χρόνια στα τριάντα χρόνια όταν
πρόκειται για παιδιά που σπουδάζουν, ανεξαρτήτως της ηλικίας
που θα έχουν τα άλλα παιδιά, τα αδέλφια τους. 

Δεύτερον, προβλέπεται ότι τα άτοµα µε κώφωση ή βαρηκοΐα
µε ποσοστό αναπηρίας τουλάχιστον 50%, τα οποία κατέχουν βε-
βαίωση επάρκειας της ελληνικής νοηµατικής γλώσσας, διορίζον-
ται ή προσλαµβάνονται χωρίς να απαιτείται απόδειξη γνώσης
ξένης γλώσσας, εκτός αν αυτό απαιτείται ως απαραίτητο τυπικό
προσόν για την αιτούµενη θέση από τον οικείο φορέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο, µια ψη-
φίδα –όπως είπα στην αρχή- σ’ έναν συνολικό σχεδιασµό που
έχουµε για τη µεταρρύθµιση της διοίκησης και τη λειτουργία του
κράτους της επόµενης µέρας, αντιµετωπίζει διαρθρωτικά προ-
βλήµατα στη λειτουργία της δηµόσιας διοίκησης και εισάγει ρυθ-
µίσεις που προωθούν την αποτελεσµατικότητα και τη διαφάνεια
διορθώνοντας σηµεία όπως η αντιµετώπιση της γραφειοκρατίας
και η ενίσχυση της διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού, ενώ
ακόµα δίνει απάντηση στο αίτηµα της κοινωνίας για ένα σύστηµα
προσλήψεων που δεν θα ξεχνά πότε θα βγάλει τις αποφάσεις,
που θα λειτουργεί µε κανόνες ισονοµίας και αξιοκρατίας και θα
ενισχύει την αξιοπιστία του ΑΣΕΠ και τον ρόλο του ως θεσµικού
εγγυητή ενός αξιοκρατικού συστήµατος προσλήψεων. 

Στόχος µας είναι να διαµορφωθεί ένα δηµόσιο παραγωγικό,
αποτελεσµατικό και δίκαιο. Στόχος µας είναι ένα κράτος ισχυρό,
που θα αφήσει πίσω τις πελατειακές σχέσεις του παρελθόντος,
τις υπόγειες συναλλαγές, ένα κράτος αποτελεσµατικό και όχι ένα
κράτος έρµαιο διαφόρων ισχυρών συµφερόντων, ένα δηµόσιο
και ένα κράτος που θα λειτουργεί µε µια διαφορετική λογική. 

Επ’ αυτού, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός, Αλέξης Τσίπρας,
παρουσιάζοντας τη συνολική µας πρόταση για το δηµόσιο του
2020, µόνο εµείς µπορούµε και µόνο εµείς θα το κάνουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Γεωργαντάς από τη
Νέα Δηµοκρατία.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ο τίτλος του νοµοσχεδίου αυτού αποτελεί πράγµατι και πάλι

ένα ερέθισµα για διάφορα σχόλια. Διαβάζω: «Ενδυνάµωση Ανώ-
τατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ), ενίσχυση και
αναβάθµιση δηµόσιας διοίκησης και άλλες διατάξεις».

Κυρία Υπουργέ, είµαστε στο τέλος της κυβερνητικής θητείας
σε λίγους µήνες. Υπάρχει µια τετραετία πεπραγµένων σας στη
δηµόσια διοίκηση. Ο απολογισµός των πεπραγµένων στη δηµό-
σια διοίκηση νοµίζω ότι µε τίποτα δεν θα µπορούσε να χαρακτη-
ριστεί απ’ αυτές τις λέξεις περί αναβαθµίσεως και περί
ενισχύσεως ιδίως του ΑΣΕΠ. 

Θα αναφερθώ πρώτα στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, για να
µην αδικήσω τη δική σας προσωπική παρέµβαση επί της συζη-
τήσεως στις επιτροπές, αλλά όλα στη δηµόσια διοίκηση έχουν
µια συνέχεια και όλα πρέπει να σχολιαστούν και να ιδωθούν από
εµένα σε µια συνολική εικόνα. 

Υπάρχει µια φιλότιµη προσπάθεια από την πλευρά του Υπουρ-
γείου, έστω προς το τέλος της κυβερνητικής θητείας για τον
προγραµµατισµό των προσλήψεων, είτε τον ετήσιο είτε τον πο-
λυετή. 

Πρόκειται για µια γενική αρχή περί προγραµµατισµού την
οποία εξεδήλωσε και η Νέα Δηµοκρατία -πρώτη ίσως και σε ανύ-
ποπτο χρόνο- και την οποία κατά µεγάλο ποσοστό την καλύπτει
η ΠΥΣ 33/2006, δηλαδή η Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου
που είναι αναγκαία από την συγκεκριµένη αρµόδια υπουργική
επιτροπή, πλην, όµως, έρχεται τώρα να νοµοθετηθεί. Όµως θέλω
να κάνω δύο παρατηρήσεις επί αυτού.

Κυρία Υπουργέ, καµµία νοµοθέτηση, καµµία καλή πρόθεση
δεν µπορεί να λειτουργήσει αποτελεσµατικά, εάν δεν θωρακιστεί
πραγµατικά αυτή η διαδικασία µε βάση τις πραγµατικές προθέ-
σεις όλου του πολιτικού προσωπικού. Στο τέλος κάθε έτους να
έχουµε έναν προγραµµατισµό προσλήψεων για το επόµενο έτος
µε βάση τις ανάγκες -την προτεραιοποίηση και την ιεράρχηση
αυτών- και βέβαια µε βάση τη δηµοσιονοµική δυνατότητα η
οποία υπάρχει. Τι, όµως, το εµποδίζει αυτό; Το εµποδίζει η πα-
ράγραφος 3, του άρθρου 4, το οποίο µιλάει για τις εξαιρέσεις.
Αυτή η λέξη «εξαίρεση», η λέξη «κατά παρέκκλιση» µε την οποία
η Κυβέρνηση αυτή νοµοθετήσει κυρίως, «κατά παρέκκλιση κάθε
γενικής και ειδικής διάταξης» είναι µια παράµετρος η οποία τε-
λικά µπορεί να αποδοµήσει όλη την καλή πρόθεση η οποία µπο-
ρεί να υπάρχει για έναν προγραµµατισµό προσλήψεων. Θα µου
πείτε: «Οι εξαιρέσεις δεν πρέπει να υπάρχουν από έναν προ-
γραµµατισµό»; Υπάρχουν έκτακτα, απρόβλεπτα γεγονότα τα
οποία προκύπτουν και θα χρειαστεί ίσως ένα έκτακτο προσωπικό
κάπου, σε µια θεοµηνία ή σε οτιδήποτε άλλο. Σαφέστατα και
αυτό πρέπει να επιτρέπεται και επιτρέπεται από τις υφιστάµενες
διατάξεις. Όµως όταν γίνεται συστηµατική παρέκκλιση από τις
γενικές αρχές και έχουµε εξαιρέσεις από την ΠΥΣ 33/2006 όλα
αυτά τα χρόνια, δεν υπάρχει κανένα στοιχείο αξιοπιστίας ότι
υπάρχει πραγµατική πρόθεση να λειτουργήσει όλο αυτό το µε-
γαλόπνοο σχέδιο περί προγραµµατισµού προσλήψεων, γιατί δεν
το θωρακίζετε.

Για να µην αναφέροµαι αόριστα, έχω µπροστά µου δεκαπέντε
–βρήκα πολύ εύκολα δεκαπέντε και σίγουρα είναι περισσότερες-
τέτοιες νοµοθετικές παρεµβάσεις που έγιναν από την παρούσα
Κυβέρνηση στη Βουλή µε εξαιρέσεις από την Πράξη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου. Η συγκεκριµένη Υπουργική Επιτροπή είναι
αυτή που θα καθόριζε και θα ενέκρινε τις προσλήψεις στα διά-
φορα Υπουργεία. Πολλές, λοιπόν, φορές δεν χρειάστηκε αυτό
και έτσι νοµοθέτησε η παρούσα Βουλή µετά από πρότασή σας.
Ξέρετε για ποιες περιπτώσεις; Να διαβάσω κάνα δυο-τρεις για
να καταλάβουµε το «έκτακτο» και το «απρόβλεπτο».

«Για την εκτέλεση αναπτυξιακών προγραµµάτων που χρηµα-
τοδοτούνται από ίδιους πόρους ή από ιδιωτικούς φορείς»,
ν.4452/2017, άρθρο 21. Είναι εξαίρεση. Επίσης, ν.4506/2017,
άρθρο 8: «Για την κάλυψη των αναγκών καθαριότητας και φύλα-
ξης των Υπουργείων των εποπτευόµενων από αυτά φορέων και
των ανεξάρτητων αρχών µε πρόσληψη προσωπικού διάρκειας 18
µηνών». Να διαβάσω τον ν.4483/2017, άρθρο 38: «Για την πρόσ-
ληψη θέσεων δηµοσιογράφων στους περιφερειάρχες». Αυτές
είναι τρεις ενδεικτικές περιπτώσεις. Καταθέτω για τα Πρακτικά

τις υπόλοιπες δώδεκα -συνολικά είναι δεκαπέντε- που έτσι, πολύ
γρήγορα, µπόρεσα να βρω, που έχουµε εξαιρέσεις από τον προ-
γραµµατισµό των προσλήψεων, όπως ίσχυε µε την Υπουργική
Επιτροπή η οποία προβλεπόταν στην ΠΥΣ 33/2006. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν, λοιπόν, δεν θωρακίσουµε αυτόν τον προγραµµατισµό και
αυτήν την πρόβλεψη µόνο σε απόλυτα απρόβλεπτες και έκτα-
κτες ανάγκες και µόνο σε έκτακτο προσωπικό -όχι και σε µόνιµο,
όπως προβλέπετε εσείς- τότε νοµίζω ότι εδώ ερχόµαστε να
υπερθεµατίσουµε µε σε µια έκθεση ιδεών.

Σε αυτήν την έκθεση ιδεών, λοιπόν, για να είµαι δίκαιος, επειδή
πράγµατι στις παρατηρήσεις µου περί του ετήσιου και διετή προ-
γραµµατισµού δεχτήκατε -όπως δέχτηκαν, φαντάζοµαι, οι επιτρο-
πές και θα δεχτεί και το Σώµα- ότι τη δυνατότητα του προγραµ-
µατισµού για το 2020 και το 2021 πρέπει να την έχει η όποια επό-
µενη κυβέρνηση, δεχθήκατε η τελική έγκριση να γίνει το δεύτερο
δεκαπενθήµερο του Νοεµβρίου του 2019, µ’ αυτήν την παρατή-
ρηση αλλά και µε τις παρατηρήσεις που κάνω για τη δυσκολία
όλου αυτού του εγχειρήµατος, εµείς θα υπερψηφίσουµε τις δύο
αυτές διατάξεις περί ετήσιου και διετή προγραµµατισµού προσ-
λήψεων. Για τον πολυετή προγραµµατισµό, αναφέρεται πολύ αό-
ριστα, δεν είναι διατυπωµένος µε σαφή τρόπο και θεωρώ ότι δεν
µπορεί να λειτουργήσει έτσι όπως αναφέρεται.

Σε κάθε περίπτωση, ελπίζουµε η Κυβέρνηση στο επόµενο διά-
στηµα -αλλά δυστυχώς δεν υπάρχει, όπως επανέλαβα, αυτή η
αξιοπιστία- να µπορέσει να λειτουργήσει µέσα και στο πνεύµα,
όχι απλά στο γράµµα του νόµου, έτσι όπως τα καταθέτετε, κά-
νοντας εκµετάλλευση των όποιων εξαιρέσεων.

Στο νοµοσχέδιο θα αναφερθώ επίσης και σε ένα άλλο µεγάλο
κοµµάτι του που έχει να κάνει µε την καινούργια Ειδική Γραµµα-
τεία, την οποία δηµιουργείτε στο Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, την ενενηκοστή δεύτερη. Είναι η ενενηκοστή δεύτερη
γραµµατεία, κύριοι συνάδελφοι, και είµαι υποχρεωµένος να κάνω
µία σύγκριση µε την προηγούµενη κυβερνητική περίοδο όπου
ήταν εξήντα ή εξήντα δύο οι γραµµατείες. Έχουµε µία αύξηση
48% στις γραµµατείες.

Ένα ζήτηµα µεγάλο δεν είναι µόνο το πόσο αυτό επιβαρύνει
τον προϋπολογισµό και αν τον επιβαρύνει. Είναι τι γίνεται µε την
επικάλυψη αρµοδιοτήτων που παρατηρούµε γενικότερα και είναι
αναπόφευκτο να συµβεί όταν δηµιουργούνται τόσες πολλές
γραµµατείες σε συναφή αντικείµενα, όταν γίνεται µία στελέχωση
προσωπικού στο οποίο πρέπει να δοθεί ρόλος και δεν ξέρουµε
τελικά αν πράγµατι δίνεται ουσιαστικός ρόλος ή αν απλά δηµι-
ουργείται µία θέση για να τακτοποιηθεί κάποιος, ο οποίος έχει
συγκεκριµένα προσόντα και πρέπει να τον έχουµε σε µία καλή
θέση και να τακτοποιηθεί για το επόµενο διάστηµα.

Στο ζήτηµα, λοιπόν, κάθε νέας γραµµατείας, η οποία δεν αι-
τιολογείται απολύτως, δεν δικαιολογείται η λειτουργία της και
πραγµατικά δεν είναι ξεκάθαρο ότι βοηθάει στην καλύτερη λει-
τουργία της δηµόσιας διοίκησης εµείς γενικότερα είµαστε αντί-
θετοι.

Σε κάποια επιµέρους άρθρα, κυρία Υπουργέ, όπως είναι για το
Εθνικό Τυπογραφείο, είµαστε θετικοί πλην µιας συγκεκριµένης
παρατήρησης -και έγιναν και άλλες παρατηρήσεις από την Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής- στην οποία και εµείς σήµερα
λάβαµε γνώση που θέτει ένα ζήτηµα αντισυνταγµατικότητας σε
σχέση µε την καταχώρηση, τη δηµοσίευση των πράξεων. Νοµίζω
πρέπει να διευκρινιστεί ότι πρέπει να µιλάµε για τη δηµοσίευση
και όχι για την καταχώρηση. 

Επίσης, είµαστε θετικοί και σε κάποιες διατάξεις που έχουν
έναν κοινωνικό χαρακτήρα. 

Επειδή, όπως είπα στην εισαγωγή, όλη η δηµόσια διοίκηση
είναι µία συνεχής πορεία νοµοθετηµάτων, διατάξεων, πολλά από
τα οποία σήµερα επιχειρείτε µάλιστα να τα τροποποιήσετε µε το
παρόν νοµοσχέδιο, είµαι υποχρεωµένος -και επειδή είναι και µία
µέρα που συνέβη και κάτι το οποίο δεν πρέπει κατ’ εµέ να περά-
σει απαρατήρητο- να πω το εξής: Κύριε Υπουργέ, οι δύο Υπουρ-
γοί οι οποίοι πριν από σας άσκησαν καθήκοντα στο Υπουργείο

3492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Διοικητικής Ανασυγκρότησης και ιδίως ο πρώτος Υπουργός, ο
κ. Βερναρδάκης, έφερε δύο εµβληµατικά, όπως τα είπε, νοµο-
σχέδια. Το ένα ήταν ο ν.4369/2016, όπως έγινε, που αφορούσε
το µητρώο επιτελικών στελεχών του δηµοσίου και τους διοικητι-
κούς και τοµεακούς γραµµατείς και το άλλο ήταν ο ν.4440/2016
για την κινητικότητα στο δηµόσιο. 

Καταγγείλαµε άπειρες φορές τις φωτογραφικές προκηρύξεις
για τους διοικητικούς και τοµεακούς γραµµατείς. Υποχρεώσαµε
την προηγούµενη Υπουργό να ανακαλέσει, να ακυρώσει είκοσι
δύο από τις εξήντα εννέα προκηρύξεις και να τις επαναπροκη-
ρύξει. Είπαµε ότι είναι φωτογραφικές, καθώς γινόταν το εξής:
Το κάθε Υπουργείο, ο κάθε Υπουργός, ο κάθε γενικός γραµµα-
τέας στην προκήρυξη της θέσης του διοικητικού γραµµατέα φω-
τογράφιζε τον εαυτό του. Δεν µας άκουγαν. Νόµιζαν ότι αυτό
που καταγγέλλουµε είναι ανυπόστατο.

Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, έχουν βγει οι τρεις πίνακες από τις
τρεις πρώτες προκηρύξεις διοικητικών και τοµεακών γραµµα-
τέων. Κοιτάξτε, τώρα, τι συνέβη. Στην πρώτη προκήρυξη, η οποία
είναι για τον Ειδικό Τοµεακό Γραµµατέα του Σώµατος Επιθεω-
ρητών Ελεγκτών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
υπέβαλαν υποψηφιότητα τριάντα πέντε άτοµα και επελέγησαν
δύο για να πάνε στον Υπουργό και να επιλέξει τον επόµενο γραµ-
µατέα. Και υπάρχει µια σύµπτωση. Από τους δύο ο ένας είναι ο
υπηρετών. Το προσπερνάµε.

Στη συνέχεια δηµοσιεύτηκαν τα αποτελέσµατα για τη θέση του
Τοµεακού Γραµµατέα Μεταναστευτικής Πολιτικής. Σαράντα
οκτώ άτοµα υπέβαλαν υποψηφιότητα, δύο επελέγησαν από την
επιτροπή του ΑΣΕΠ για να πάνε στον Υπουργό και να επιλέξει
αυτόν ο οποίος θα καταλάβει τη θέση και -τι διαβολική σύµ-
πτωση;- πάλι ο ένας από τους δύο είναι ο υπηρετών.

Και χθες το βράδυ -µία ακόµα διαβολική σύµπτωση- για τη
θέση του Τοµεακού Γραµµατέα Ενέργειας και Ορυκτών Πρώτων
Υλών σαράντα έξι άτοµα υπέβαλαν υποψηφιότητα. Εδώ επελέ-
γησαν τρεις. Τρεις είναι το ανώτερο. Στα άλλα δεν µπορούσαµε
καν να φτάσουµε στον αριθµό των τριών, ήταν δύο. Φυσικά, και
σε αυτούς τους τρεις ο ένας είναι ο υπηρετών.

Στις τρεις προκηρύξεις από τις εξήντα εννέα οι οποίες έχουν
βγει, οι τρεις µέσα στους οποίους επελέγησαν και από τους οποί-
ους θα επιλέξει ο Υπουργός µεθαύριο αυτόν που θα είναι ο επό-
µενος γενικός γραµµατέας, είναι ήδη υπηρετούντες. 

Να σηµειώσω ότι οι ήδη υπηρετούντες είναι αυτοί που έκαναν
και την προκήρυξη. Την προκήρυξη δεν την έκανε το ΑΣΕΠ. Την
έκανε το κάθε Υπουργείο, την έκανε ο κάθε γενικός γραµµατέας
και τώρα ο κάθε γενικός γραµµατέας απολαµβάνει τη φωτογρα-
φία του. Αυτό δεν είναι προκήρυξη. Είναι έκθεση φωτογραφίας! 

Εγώ καταθέτω τα αποτελέσµατα των τριών προκηρύξεων για
τα Πρακτικά, µε τα ονόµατα -που είναι γνωστά- των τριών γραµ-
µατέων που υπηρετούν και λέω ότι όλο αυτό είναι ένας ευτελι-
σµός της διαδικασίας της δηµόσιας διοίκησης.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έπρεπε µία ενιαία Αρχή, το ΑΣΕΠ, να είναι αυτό που θα βγάλει
τις προκηρύξεις, µε τα χαρακτηριστικά και τα κριτήρια που πρέ-
πει και να µη βλέπουµε στη µία θέση εδώ, που αφορά τον κ.
Κλάπα, ως ελάχιστη προϋπόθεση οκτώ χρόνια εµπειρίας σε θέση
υψηλής ευθύνης. Δεν υπάρχει πουθενά αλλού. Υποχρεωτικά
πρέπει να έχεις οκτώ χρόνια εµπειρίας σε θέση της υψηλής ευ-
θύνης, ακριβώς όσα έχει ο κ. Κλάπας.

Νοµίζω ότι αυτό δεν τιµά κανέναν και νοµίζω ότι επιβεβαιωνό-
µαστε και µάλιστα µε έναν πανηγυρικό τρόπο, σε αυτά τα οποία
καταγγέλλαµε. Τουλάχιστον, µην κάνετε προκηρύξεις, µην απα-
σχολείτε το ΑΣΕΠ, αφήστε το να λειτουργήσει σε ό,τι άλλο έχει
να κάνει και βγάλτε τα ονόµατα απευθείας. 

Γιατί -να πούµε και κάτι άλλο, γιατί οφείλω να το συµπληρώσω
εδώ- το ΑΣΕΠ, που δήθεν το ενδυναµώνετε εσείς σήµερα, το
ΑΣΕΠ που κατά το νοµοσχέδιο το ενδυναµώνετε, είναι εκείνο που
υποχρεώθηκε µετά από αιτήµατα Υπουργών να στείλει τα αντί-
γραφα από τα στοιχεία των φακέλων αυτών των διοικητικών και
τοµεακών γραµµατέων στους Υπουργούς.

Από πότε οι Υπουργοί πρέπει να έχουν στα γραφεία τους τα
αντίγραφα από τα στοιχεία των φακέλων των υποψηφίων για τη
θέση των γραµµατέων; Πού το είδατε στον ν. 4369; Πού το εί-
δατε αυτό να υπάρχει ως ηθική αρχή και ως αρχή δεοντολογίας;
Έχει γίνει µηνυτήρια αναφορά η οποία προχωρά και µετά θα
δούµε ποιος πραγµατικά θέλει να ενδυναµώσει το ΑΣΕΠ και
ποιος θέλει να το εργαλειοποιήσει. 

Κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, οι όποιες καλές προθέσεις
θα µπορούσαν να αξιολογηθούν σε ένα άλλο πλαίσιο και σε ένα
άλλο επίπεδο, αν δεν υπήρχε µία συγκεκριµένη πορεία όλων
αυτών των ετών, πραγµατικά µεγάλων παρεµβάσεων που κάνατε
προς τη δηµόσια διοίκηση, µε σκοπό τον έλεγχό της και την ερ-
γαλειοποίησή της.

Νοµίζω ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όπως το ανέφερα, δεν
έχει πολλά να προσφέρει, δυστυχώς, επειδή διατηρεί τις εξαιρέ-
σεις οι οποίες µπορούν να υπάρχουν και επειδή η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ στις εξαιρέσεις και στις κατά παρέκκλιση νοµοθετήσεις,
πραγµατικά, έχει ξεπεράσει οποιαδήποτε άλλη κυβέρνηση. Νο-
µίζω ότι πλέον γίνεται απροκάλυπτα, οι παρατάσεις συµβάσεων ή
οι κατ’ εξαίρεση µονιµοποιήσεις τις οποίες έχουµε δει να γίνονται
σε αυτό το Κοινοβούλιο δεν έχουν γίνει ποτέ.

Οπότε, τουλάχιστον νοµοθετήστε ό,τι τελευταίο προλαβαίνετε
να τοποθετήσετε, γιατί αυτή είναι η επιδίωξή σας, όµως, δείξτε
λίγη σεµνότητα απέναντι σε αυτούς που µας ακούν και βλέπουν
κι έχουν καταλάβει τι ακριβώς γίνεται.

Σε κάθε περίπτωση, ευτυχώς, ό,τι ήταν να συµβεί εν προκει-
µένω συνέβη. Ελπίζουµε ότι λίγα µόνο πράγµατα µένουν για να
δει ακόµα ο ελληνικός λαός. Γιατί στο τέλος, για όλα αυτά τα
οποία έχουν συµβεί, ένας είναι αυτός ο οποίος δικαιούται να επι-
βραβεύσει ή να αποδοκιµάσει και αυτός είναι ο ελληνικός λαός,
που σας περιµένει στη γωνία.

Να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Γε-
ωργαντά. 

Ο Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανάπτυξης κ. Γιαννακίδης
έχει τον λόγο, για να αναπτύξει µια τροπολογία.  

ΣΤΑΘΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΙΔΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Πρόκειται για την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1932 και ειδικό
25. Με την τροπολογία αυτή, επί της ουσίας, καταργείται η διά-
ταξη που προέβλεπε ότι από 1-1-2019 οι πράξεις του ΕΣΠΑ που
εντάσσονται στα Τοµεακά Επιχειρησιακά Προγράµµατα εγγρά-
φονται σε µία συλλογική απόφαση ανά επιχειρησιακό πρό-
γραµµα.

Η διάταξη καταργείται, καθώς ολοκληρώθηκε µε επιτυχία η
αναβάθµιση του Πληροφοριακού Συστήµατος Παρακολούθησης
Πληρωµών και Οφειλών Δηµοσίων Επενδύσεων και ενεργοποι-
ήθηκε το νέο Πληροφοριακό Σύστηµα του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων. 

Οι δύο σηµαντικές αυτές εξελίξεις διασφαλίζουν πια την απλο-
ποίηση και επιτάχυνση των διαδικασιών πληρωµών των έργων
ΕΣΠΑ µέσω του ΠΔΕ και έτσι δεν χρειάζεται πλέον να εφαρµο-
στεί η καταργούµενη διάταξη, αποφεύγοντας κατ’ αυτό τον
τρόπο περιττό διοικητικό φόρτο που θα προκαλούσε η εφαρµογή
αυτή στις αρµόδιες υπηρεσίες όλων των Υπουργείων.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος Γεώργιος - Δηµήτριος Καρράς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία

Υπουργέ, κυρίες κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία
µου, θέλω να αποτίσω φόρο τιµής στα θύµατα του Ολοκαυτώ-
µατος από τη ναζιστική λαίλαπα. Γιορτάστηκε η µέρα χωρίς να
αναφερθεί ιδιαίτερα και θεωρώ υποχρέωσή µου να µην περιορι-
στώ στην αναφορά του προεδρείου που έγινε προηγούµενα,
αλλά να τονίσει και η δική µας Κοινοβουλευτική Οµάδα την τιµή
που αξιώνουν τα θύµατα της ναζιστικής λαίλαπας, του Ολοκαυ-
τώµατος. Να είναι ζωντανές στη µνήµη µας τέτοιες σκηνές, να
µην επαναληφθούν, να µην αφεθεί να επωαστεί το αυγό που κι-
νείται και υφέρπει σε ολόκληρη την Ευρώπη και να συνεχίσουµε
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µε δηµοκρατικό βήµα και δηµοκρατικούς ρυθµούς.
Βεβαίως, δεν αρκεί µόνο η αναφορά αυτή που γίνεται ενώπιον

της Ολοµέλειας του Κοινοβουλίου, πρέπει να αντικρίζεται και
από ρητές πράξεις καταδίκης. Και νοµίζουµε ότι τουλάχιστον το
δηµοκρατικό τόξο της ελληνικής πολιτικής ζωής, της ελληνικής
Βουλής, δεν έχει καµµία αντίρρηση να υλοποιεί ανάλογες δρά-
σεις και ενέργειες.

Θα περάσω στο δεύτερο θέµα, βεβαίως, το οποίο αυτή τη
στιγµή είναι επίκαιρο, δηλαδή, στο νοµοσχέδιο αυτό καθ’ αυτό.
Φέρει έναν τίτλο «Ενδυνάµωση Ανωτάτου Συµβουλίου Επιλογής
Προσωπικού (ΑΣΕΠ), ενίσχυση και αναβάθµιση Δηµόσιας Διοί-
κησης και άλλες διατάξεις».

Ας δούµε, λοιπόν, ποιος είναι ο σκοπός γενικά ενός νοµοσχε-
δίου -πριν µιλήσουµε ειδικότερα- που αναφέρεται στη δηµόσια
διοίκηση. Πρέπει να πω τούτο, ότι πάντοτε η αναβάθµιση της δη-
µόσιας διοίκησης είναι ζητούµενο τελικά στην πατρίδα µας. Είναι
ένα ζητούµενο καθηµερινό. Γιατί οι νοµοθεσίες και η σηµερινή
πρόταση επιχειρούν την αντιµετώπιση ή τη δηµιουργία κάποιων
προβληµάτων που θα προκύψουν. Το ζητούµενο, όµως, αυτό το
οποίο είναι η συνύπαρξη αποτελεσµατικών υπηρεσιών για τον
πολίτη, η ύπαρξη αποδοτικότητας από τη δηµόσια διοίκηση -διότι
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η δηµόσια διοίκηση πρέπει να συνει-
σφέρει στο ΑΕΠ και να µην είναι µόνο κάλυψη θέσεων και να µην
είναι µόνο λειτουργία-  αντιµετωπίζεται µε αυτό το νοµοσχέδιο;

Έχουµε την άποψη πως όχι. Και συγκεκριµένα θα πω το εξής:
Μπορεί να υπάρχουν µέσα στο νοµοσχέδιο ψήγµατα καλών προ-
θέσεων, αλλά στο ίδιο νοµοσχέδιο υπάρχουν και διατάξεις, οι
οποίες δεν µπορούν να µας βρουν σύµφωνους. Και για να µην
αφήνω να ξετυλίγεται το κουβάρι, θα πω ότι είµεθα υποχρεωµέ-
νοι επί της αρχής να πούµε «όχι» στο νοµοσχέδιο αυτό, για τον
λόγο ότι µπορεί να υποστηρίζει στο δεύτερο µέρος το ΑΣΕΠ,
έναν θεσµό, µία ανεξάρτητη αρχή άξια προστασίας και σεβα-
σµού, αλλά δεν λύνει προβλήµατά του. 

Ο πρόεδρος του ΑΣΕΠ ήρθε στην επιτροπή και υποστήριξε κά-
ποιες διατάξεις του προτεινόµενου νοµοσχεδίου. Αυτό, όµως,
δεν σηµαίνει ότι αναβαθµίζεται το ΑΣΕΠ και θα λειτουργήσει
αποτελεσµατικά κατά το σκοπό του. 

Εµείς το συνδυάζουµε και µε ένα δεύτερο ζήτηµα, το οποίο
µας προβληµατίζει. Ο προγραµµατισµός προσλήψεων µόνιµου
και εποχικού προσωπικού αφορά το πρώτο µέρος του νοµοσχε-
δίου. Υπάρχει ανάγκη προγραµµατισµού; Σαφώς υπάρχει. Υπάρ-
χει ανάγκη εξορθολογισµού των προσλήψεων; Σαφώς υπάρχει.

Τίθεται, όµως, ένα ερώτηµα: Αυτός ο στρατηγικός αυτοσχε-
διασµός, ο οποίος προβλέπεται στο νοµοσχέδιο, µπορεί να λει-
τουργήσει; Έχει ήδη ολοκληρωθεί κάθε διαδικασία
οργανογραµµάτων; Έχουν ολοκληρωθεί τα ψηφιακά περιγράµ-
µατα στο σύνολο της δηµόσιας διοίκησης, ούτως ώστε να
έχουµε εικόνα των αναγκών που απαιτούνται κάθε φορά;

Πρέπει να πω κάτι. Παρακολουθώντας τον εισηγητή της Πλει-
οψηφίας και τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
έβγαλα ένα συµπέρασµα. Το συµπέρασµα είναι ποιος θα κάνει
τις προσλήψεις τελικά. Δεν είναι το συµπέρασµα ποιες είναι οι
ανάγκες. Είναι το πότε θα γίνουν και από ποια κυβέρνηση.

Νοµίζουµε, λοιπόν, ότι µε τέτοιες σκέψεις και τέτοια λογική
όσο και καλές να είναι προθέσεις, το κοµµάτι αυτό του νοµοσχε-
δίου δεν µπορεί να ψηφιστεί για τον λόγο που είπα ήδη. Πρώτον,
θεωρούµε ότι δεν έχουν ολοκληρωθεί τα οργανογράµµατα πλή-
ρως. Αλλά να θυµίσω και κάτι που είπα στους αγαπητούς συνα-
δέλφους και στην επιτροπή. Το τελευταίο διάστηµα, από το 2017,
έχουν δηµοσιευθεί προεδρικά διατάγµατα οργανισµών Υπουρ-
γείων, που αναφέρονται και στις αρµοδιότητες και στον αριθµό
των αναγκών σε προσωπικό. Και ξαφνικά, σε κάθε νοµοσχέδιο
το οποίο φέρνει ένα επισπεύδον Υπουργείο, έρχονται τροποποι-
ήσεις µε νόµο, των οργανισµών και αλλάζει ο αριθµός των θέ-
σεων, διότι έτσι έκρινε ο Υπουργός ο οποίος προΐσταται του
Υπουργείου τη συγκεκριµένη χρονική περίοδο.

Όχι, για να µπορέσουµε να µιλήσουµε για προγραµµατισµό
προσλήψεων και δη σε βάθος χρόνου, πρέπει να τελειώσουν όλα
αυτά. Και πώς να τελειώσουν; 

Αν θέλετε, κάνω και µια πρόχειρη σκέψη αυτήν τη στιγµή εξ
αφορµής της οµιλίας µου. Θα πρέπει να υπάρχει ο σχεδιασµός

των οργανογραµµάτων και να γίνεται σε ευρύτερο επίπεδο, όχι
µόνο από επιτροπές που λειτουργούν στα πλαίσια ενός Υπουρ-
γείου. Θα πρέπει να γίνεται ευρύτερα. Δεν θα µιλήσω για ανε-
ξάρτητη αρχή. Δεν είναι ώριµη η σκέψη µου αυτήν τη στιγµή
προς την κατεύθυνση ούτε θέλω να παρασύρω σε επιχειρήµατα
τα οποία ενδεχόµενα στο µέλλον δεν µπορώ να υποστηρίξω σθε-
ναρά. Αλλά η σκέψη µου µε οδηγεί σε έναν άλλο σχεδιασµό των
οργανισµών των Υπουργείων, ούτως ώστε να φτάσουµε στο ση-
µείο να µιλάµε για σχεδιασµό µεσοµακροπρόθεσµων προσλή-
ψεων.

Βεβαίως, για το ΑΣΕΠ δεν θέλω να πω πολλά. Είναι ένας θε-
σµός ο οποίος ξεκίνησε το 1992. Γνωρίζετε ότι ο αείµνηστος Πε-
πονής επέµενε για να το κατοχυρώσει. Κατοχυρώθηκε,
λειτούργησε µε βήµατα µπροστά, µε βήµατα πίσω. Κανείς δεν
θα πει τίποτα κακό. Εποµένως, όποιες διατάξεις υπό τον τίτλο,
ακόµα και τον ψευδεπίγραφο, αν θέλετε, µιλούν για ενδυνάµωση
του ΑΣΕΠ, ενδυνάµωση της ανεξαρτησίας του ΑΣΕΠ -όχι µόνο
για να έχει τον τίτλο της ανεξάρτητης αρχής, αλλά να είναι και
πραγµατικά ανεξάρτητο και αποκοµµένο από τη δηµόσια διοί-
κηση- τις υποστηρίζουµε. 

Αλλά µέσα στις διατάξεις είδαµε και κάτι το οποίο µας ξενίζει
και ενδεχόµενα µπορεί να δηµιουργήσει στο µέλλον ορέξεις. Να
θυµίσω, αν θέλετε, αγαπητοί συνάδελφοι, στους εξ ηµών νοµι-
κούς το επίδοµα των 175 ευρώ;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Εκατόν εβδοµήντα έξι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Εκατόν εβδοµήντα έξι;

Δεν ήµουν σίγουρος για το ποσόν. Διορθώστε µε. 
Σε πόση ταλαιπωρία έβαλε τη δηµόσια διοίκηση, την οικονοµία

και τα δικαστήρια;
Βλέπουµε, λοιπόν, µέσα εδώ στις διατάξεις του άρθρου 12

«υπερωριακή απασχόληση υπαλλήλων ΑΣΕΠ και προσωπικού
γραµµατειακής και διοικητικής και τεχνικής υποστήριξης». Μπο-
ρεί να φαίνονται καλά, να δουλέψουν οι άνθρωποι. 

Το θέµα είναι: Αν µιλάµε για υπερωρίες στη δηµόσια διοίκηση,
για να µην παραβιάζουµε και την αρχή της ισότητας –γι’ αυτό
αναφέρθηκα στο επίδοµα των 176- δεν θα πρέπει να βάλουµε,
κυρία Υπουργέ, ένα όριο υπερωριών; 

Διότι έτσι µπορεί να ανοίξουµε ασκούς Αιόλου για το µέλλον,
αλλά και εν πάση περιπτώσει, να ανοίξουµε και ορέξεις πιέσεων
προς τους Υπουργούς από πλευράς των εκπροσώπων των ερ-
γαζοµένων. Και αν γίνει σήµερα στο ΑΣΕΠ, αύριο γιατί να µην
γίνει σε µια άλλη αρχή και µεθαύριο να µην γίνει σε ένα Υπουρ-
γείο και εµµέσως, λοιπόν, οδηγούµεθα σε δύο ταχυτήτων αµοι-
βές. Διότι όπου γίνεται άνευ περιορισµού υπερωρία οδηγεί σε
αµοιβές δύο ταχυτήτων που δεν µπορούν να ελεγχθούν. 

Εποµένως, «ναι» στις διατάξεις περί ΑΣΕΠ µε τη φιλοσοφία την
οποία είπαµε, ως ανεξάρτητη αρχή για ενίσχυση, αλλά δεν πει-
θόµεθα ότι τις λύνει το νοµοσχέδιο, αλλά εν πάση περιπτώσει,
δεν µπορούµε να αγνοήσουµε µια προσπάθεια. Προσοχή, όµως,
στο θέµα των υπερωριών όπως τίθεται αυτήν τη στιγµή, µην ανοί-
ξει –και εκεί θα επιφυλαχθούµε, κυρία Υπουργέ- ασκός Αιόλου.

Βεβαίως, από εκεί και πέρα, έχω µιλήσει και στην επιτροπή και
έχω πει πολλά και έχω αναφερθεί στο ότι δεν µπορούµε να υπο-
στηρίξουµε διατάξεις για ειδικές γραµµατείες υποστήριξης δρά-
σεων διοικητικής ανασυγκρότησης, όλα αυτά, παρατηρητήρια,
ανεξάρτητα αν λειτουργούν και ήδη αναµορφώνονται ή όχι, διότι
θεωρούµε ότι διογκώνουν τη δηµόσια διοίκηση. 

Τελικά τη διογκώνουν διότι επικαλύπτονται το ένα µε το άλλο,
γιατί και τα Υπουργεία πρέπει να θυµίσω τελικά ότι δεν έχουν κα-
ταφέρει ακόµα να είναι επιτελικά. Είναι τόσες πολλές οι εκτελε-
στικές αρµοδιότητες, οι αποφασιστικές των Υπουργείων για τις
οποίες εδώ ανοίγει µια µεγάλη κουβέντα την οποία το Κίνηµα Αλ-
λαγής έχει κάνει ήδη µε το θέµα «Ποια είναι τα όρια της κεντρι-
κής κυβέρνησης, της κεντρικής διοίκησης και ποια είναι η
εφαρµογή της συνταγµατικής αρχής της αποκέντρωσης». 

Αυτό έχει πολύ δρόµο ακόµα και δεν έχουµε φτάσει σε επιθυ-
µητό επίπεδο αποκέντρωσης, όχι βεβαίως µε τον νόµο περί του
εκλογικού συστήµατος στην αυτοδιοίκηση, ο οποίος συζητιέται
πάρα πολύ και βλέπουµε ότι δηµιουργεί πλέον µια άλλη εικόνα,
αλλά δεν έχουµε φτάσει ακόµα ούτε σε επιθυµητό αλλά ούτε σε
ελάχιστο όριο διακρίσεως αρµοδιοτήτων κεντρικής διοίκησης,
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Υπουργείων, επιτελικών µόνο µε λίγο προσωπικό και αρµοδιοτή-
των τοπικής αυτοδιοίκησης. Έχουµε µείνει πίσω.

Εποµένως, εκεί υπάρχουν οι επιφυλάξεις µας, υπάρχει το «όχι»
µας. Βεβαίως, ό,τι αφορά τοµεακές γραµµατείες κ.λπ. το έχουµε
σχολιάσει, το έχουµε πει και είναι κάτι το οποίο θεωρούµε ότι δεν
είναι χρήσιµο. Εγώ προσωπικά έχω πει ότι σε κάθε υπουργείο να
έχουµε έναν γενικό γραµµατέα. Καλώς να έχουµε. Βεβαίως, είναι
µεγάλος ο αριθµός των υπουργείων και έχουµε συνήθως ένα-
δύο αναπληρωτές υπουργών για να καλύψουµε και κάποιες φι-
λοδοξίες, να τις ικανοποιήσουµε. Έχουµε και υφυπουργούς,
έχουµε και γενικούς γραµµατείς, έχουµε και ειδικούς, έχουµε και
τοµεακούς. Πείτε µου, ποιος θα βγάλει συµπέρασµα επί των αρ-
µοδιοτήτων; Ποιος θα αποδώσει έργο από όλους αυτούς, οι
οποίοι –επιτρέψτε µου µια προσωπική εµπειρία που έχω από τη
δηµόσια διοίκηση- ανταγωνίζονται και µεταξύ τους τελικά όλοι
εντός του ίδιου κύκλου αρµοδιοτήτων; 

Εποµένως, περί τοµεακών γραµµατέων κ.λπ. λέµε «όχι». Αµφι-
σβητούµε δε την ορθότητα των διατάξεων για τον τρόπο επιλο-
γής των προϊσταµένων. Συµφωνούµε µε κάθε τι που αφορά
ανακουφιστικό µέτρο των υπαλλήλων και των οικογενειών τους,
όπως για τις τρίτεκνες οικογένειες, όπως για την αύξηση των
ηµερών γονικών αδειών. Σε αυτά δεν µπορεί να υπάρξει αµφιβο-
λία, διότι έτσι ανταποδίδει και η πολιτεία, αν θέλετε, την προ-
σφορά αυτών των ανθρώπων αυτών και δεν µπορεί να την
ανταποδίδει θεωρητικά µόνο, πρέπει να αποδεικνύει την ανταπό-
δοση µε πράξεις, αλλά και να τους ενισχύει, ούτως ώστε να µπο-
ρούν να δηµιουργούν και οικογένειες, διότι µε τις σηµερινές
συνθήκες βλέπουµε νέους, βλέπουµε πολλούς να αποφεύγουν
να δηµιουργήσουν στα πλαίσια µιας οικονοµικής κρίσης οικογέ-
νεια, γιατί αισθάνονται µια αβεβαιότητα περί του µέλλοντος. 

Για το Εθνικό Τυπογραφείο, βεβαίως, δεν έχω να πω πολλά.
Έχω πει την άποψή µου, ότι το Εθνικό Τυπογραφείο στην ψη-
φιακή εποχή µπορεί να µην χρειάζεται καν την έντυπη µορφή. Το
δέχοµαι µόνο για την ασφάλεια δικαίου, να µην χακάρεται η ηλε-
κτρονική έκδοση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Λέγεται «κωδικοποίηση».
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ναι, να µη χακάρεται, να

υπάρχει και το χαρτί, να µπορεί να αποδεικνύει τι ισχύει τι δεν
ισχύει. 

Εποµένως, εκεί δεν υπάρχουν σοβαρές αντιρρήσεις. Βεβαίως,
έχω πει ότι δεν µπορούµε να δούµε διατάξεις που αναφέρονται
σε διοικητική επάρκεια και ειδικά προγράµµατα όταν µοριοδοτεί.
Θέλουµε την αναβάθµιση της δηµόσιας διοίκησης, κανείς δεν
µπορεί να πει ότι δεν είναι επιθυµητό, αλλά η αναβάθµιση της
δηµόσιας διοίκησης να µην δίνει µόρια έναντι των άλλων για τον
λόγο ότι ξεφεύγει του σκοπού της. Να επιµορφώνονται, να
έχουµε προγράµµατα, να αναπτύσσονται, αλλά να µην υπάρχει
το κίνητρο των µορίων, διότι καταντά στο τέλος να ακυρώνει το
µέτρο. 

Όταν δίνουµε µόρια, θα τα δώσουµε σε όλους; Εκεί θα κατα-
λήξουµε ή όλοι θα επιδιώξουν την αναβάθµιση. Όµως, ξέρετε
τότε τι θα γίνει; Το επίπεδο της αναβάθµισης θα πέφτει. Αφήστε
έξω τα µόρια. 

Είδαµε και µια σειρά –γιατί βλέπω ότι ο χρόνος τελειώνει- τρο-
πολογιών και σε εκείνες, οι οποίες βεβαίως δίνουν παράταση
στους δασικούς χάρτες. Θα πούµε «ναι». 

Για τους υδρονοµείς έγινε πολλή κουβέντα και τελικά ποιοι
είναι οι υδρονοµείς δεν έχω αντιληφθεί ακόµα και ποια είναι η
έκταση των αρµοδιοτήτων τους. Θα πούµε «ναι», γιατί οι άνθρω-
ποι αυτοί πρέπει να τακτοποιηθούν. Αλλά σηµειώνουµε την επι-
φύλαξή µας που αναφέρει η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
ότι µπορεί να υπάρχει αµφισβήτηση από πλευράς εφαρµογής ή
όχι των συνταγµατικών διατάξεων περί ΑΣΕΠ. 

Εγώ θα ευχηθώ -επειδή λέτε, κύριε συνάδελφε, ότι µας παρα-
κολουθούν- να λειτουργήσει η διάταξη για να µπορέσουν να απο-
κατασταθούν µετά από τόσα χρόνια. Δεν υπάρχει αµφιβολία.
Αλλά ας αναζητήσετε, η κυβερνώσα πλειοψηφία, µια πιο ασφαλή
λύση για τους ανθρώπους αυτούς, γιατί ήδη το ψήγµα που έθεσε
η Επιστηµονική Υπηρεσία κυκλοφορεί και ακούγεται.

Θέλω να κλείσω µε το εξής, ότι η δηµόσια διοίκηση παραµένει
ζητούµενο, όπως είναι η αναβάθµιση, η ανάπτυξή της, αλλά και

η επιτάχυνση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. Το νοµο-
σχέδιο αυτό, παρ’ ότι συζητήσαµε και για τις προκηρύξεις του
ΑΣΕΠ και για όλα αυτά, δεν µας έπεισε ότι θα επιταχύνει τη διοι-
κητική λειτουργία. 

Κι εκείνο που είναι προσφιλές σε εµένα, για να κλείσω και την
τοποθέτησή µου στην Ολοµέλεια, δύο είναι τα ζητούµενα: Η επι-
τάχυνση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης που συµπαρα-
σύρει η αδυναµία της και η ανάγκη επιτάχυνσης της δικαιοσύνης.
Δεν τα έχουµε λύσει αυτά τα ζητήµατα. παραµένουν. 

Τελειώνοντας, θα θυµίσω στην κυρία Υπουργό, όπως είχα πει
και στην επιτροπή, ότι δεν έχουµε δει τα τελευταία χρόνια και µε-
λέτες για την ανάγκη των θεµάτων που πρέπει να αντιµετωπίζον-
ται µε νέες νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Έχουµε µια µικρή
καταγραφή των υπαλλήλων. Δεν έχουµε δει όµως -επαναλαµ-
βάνω αυτό που είπα- πώς γίνονται τα οργανογράµµατα, πώς γί-
νονται οι οργανισµοί και µε παρεµβάσεις υπουργών. Δεν έχουµε
δει ακόµα για να εξασφαλίσουµε στην ελληνική πραγµατικότητα
τις πραγµατικές ανάγκες που πρέπει να καλύψει η δηµόσια διοί-
κηση βάσει αριθµού προσόντων. 

Ας ευχηθούµε να γίνει κάποια µέρα αυτό, να εξασφαλιστεί η
λειτουργία, γιατί επιµένω και είµαι κουραστικός, αλλά η δηµόσια
διοίκηση δεν είναι αυτοσκοπός, εξυπηρετεί τους πολίτες και συ-
νεισφέρει στο εθνικό εισόδηµα. Νοµίζω ότι ήταν αρκετά αυτά
που είπα σε σχέση µε τα θέµατα σήµερα που ετέθησαν.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ.
Ο συνάδελφος κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος έχει τον λόγο από

τη Χρυσή Αυγή.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 
Τιµά η Βουλή διάφορες επετείους και καλά κάνει. Εµείς κατα-

δικάζουµε τη βία βέβαια από όπου κι αν προέρχεται, αλλά µε-
θαύριο είναι µια επέτειος της κατάρριψης ενός ελληνικού
ελικοπτέρου από Τούρκους. Οι ψυχές του Γιαλοψού, του Καρα-
θανάση, του Βλαχάκου δεν έχουν δικαιωθεί ακόµα είκοσι τρία
χρόνια µετά, γιατί εσείς µιλάτε για φθορές, για βλάβες κ.λπ., ενώ
αυτοί που τα εξέτασαν µιλούν για καθαρή κατάρριψη. Και βέβαια
στην ελληνική Βουλή δεν έχουµε κρατήσει ποτέ ούτε ενός λε-
πτού σιγή και βέβαια σε καµµία περίπτωση δεν θα το ζητούσα
τώρα, είκοσι τρία χρόνια µετά και ειδικά από εσάς. 

Εµείς κάθε χρόνο ακόµα κι εκείνη την ηµέρα, την 31η Ιανουα-
ρίου του 1996, µια χούφτα εθνικιστές, µε µπροστάρη τον Αρχηγό
µας, τον Νίκο Μιχαλολιάκο, βρεθήκαµε εκεί. Και µάλιστα το Σάβ-
βατο θα ξαναβρεθούµε πάλι στον δρόµο, αλλά όχι στο γνωστό
σηµείο, γιατί στο γνωστό σηµείο κάθε χρόνο, τα τελευταία χρό-
νια, βάζετε τα πουληµένα τοµάρια, τα δικά σας παιδιά, για να κά-
νουν δήθεν αντισυγκέντρωση. Αντισυγκέντρωση σε τι; Σε µια
εθνική επέτειο που θα έπρεπε κανονικά να είναι και θα είναι επί
κυβερνήσεως Χρυσής Αυγής. 

Πάµε σε ένα άλλο θέµα, σε µια κόντρα του Καµµένου µε τον
Κοτζιά. Ας καταλάβει ο Τσίπρας ότι είναι Πρωθυπουργός των Ελ-
λήνων και θα πρέπει να δίνει εξηγήσεις γι’ αυτά που λέγονται. Ο
Κοτζιάς και ο Καµµένος δεν είναι δύο τυχαίοι. Ο ένας ήταν
Υπουργός Εξωτερικών και ο άλλος Υπουργός Εθνικής Άµυνας.
Και µπορεί εσείς να µην ενδιαφέρεστε και να µην πονάτε ούτε το
ένα ούτε το άλλο, αλλά για εµάς αυτά τα δύο είναι οι βασικοί πυ-
λώνες χάραξης µιας στρατηγικής ενός κράτους: η άµυνα και η
εξωτερική πολιτική.

Και έχουµε τους δύο κορυφαίους -εντός χιλιάδων εισαγωγι-
κών, κορυφαίος επειδή ήταν επικεφαλής- Υπουργούς να αλλη-
λοκατηγορούνται µε πάρα πολύ βαριές κατηγορίες. Ο ένας
έλεγε στον άλλον ότι είναι εθνικός ψεύτης. Ο άλλος τον κατηγο-
ρούσε για κλέφτη. Ο άλλος να λέει ότι έχει κάνει γιάφκα τον
Στρατό ο ΣΥΡΙΖΑ. Η συγκεκριµένη κατηγορία παίζει να είναι
κοντά στην πραγµατικότητα. Πρέπει, όµως, µε όλα αυτά να ασχο-
ληθεί ο Πρωθυπουργός. Ξαναλέω, αυτά δεν τα λένε δύο πολίτες
σε ένα καφενείο. Τα λένε Υπουργοί. Και ο Τσίπρας κάνει ότι δεν
ακούει. Δεν παίρνει θέση για τους δύο Υπουργούς του.

Ακούσαµε εδώ και άλλα πράγµατα. Κατά τύχη, είµαι τέταρτος
εισηγητής. Προηγήθηκαν µε τη σειρά: ΣΥΡΙΖΑ, Ξενογιαννακο-
πούλου, ΠΑΣΟΚ δηλαδή, µετά Νέα Δηµοκρατία και ξανά πάλι ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τα τρία κόµµατα τα οποία έχουν µε τη διακυβέρνησή τους
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καταστρέψει την πατρίδα και τον δηµόσιο τοµέα, για να έρθω και
λίγο στο νοµοσχέδιο.

Ακούσαµε από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ να λέει «µόνο εµείς
µπορούµε να φτιάξουµε το δηµόσιο». Και οι υπόλοιποι τρεις πε-
ρίπου στο ίδιο ύφος κινήθηκαν. Ξαναλέω, οι τρεις που έχουν κυ-
βερνήσει σαράντα τέσσερα χρόνια και έχουν φέρει την πατρίδα
µας αυτή την κατάσταση πιστεύουν –και λένε και στον ελληνικό
λαό- ότι θα φτιάξουν το ελληνικό δηµόσιο.

Η Χρυσή Αυγή πιστεύει σε ένα δηµόσιο το οποίο βέβαια θα
είναι αξιοκρατικό, ευέλικτο. Οι θέσεις που χρειάζονται θα καλύ-
πτονται. Δεν θα µπαίνουν κατά χιλιάδες σε ανύπαρκτες θέσεις,
µόνο και µόνο για να εξυπηρετήσουµε το κοµµατικό µας ακροα-
τήριο, δηλαδή αυτό που κάνει σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ και το έκαναν
και τα προηγούµενα χρόνια µε µεγάλη επιτυχία -ειρωνικά το λέω
βέβαια- οι προκάτοχοί τους.

Έχουµε ένα τύπου ΑΣΕΠ. Μακάρι, να µπορούσε να λειτουρ-
γήσει και το ΑΣΕΠ. Μιλάτε εδώ για στρατηγικό προγραµµατισµό
πολυετούς, ετήσιου και στρατηγού προγραµµατισµού κ.λπ.. Όλα
αυτά είναι πολύ καλά στα λόγια. Δεν σας εµπιστευόµαστε, όµως.
Δεν σας εµπιστευόµαστε να προσλάβετε και τον τελευταίο θυ-
ρωρό, γιατί ξέρουµε ότι θα είναι κοµµατόσκυλό σας. Σαράντα
τέσσερα χρόνια αυτό έχετε αποδείξει.

Τα νοσοκοµεία είναι άδεια. Τα σχολεία είναι άδεια. Τα δικαστή-
ρια είναι άδεια. Όλος ο δηµόσιος τοµέας πλήττεται αυτή τη
στιγµή από το µέτρο αυτό που δήθεν µας είχε επιβάλει η τρόικα,
οι θεσµοί -πείτε το όπως θέλετε εσείς, έτσι κι αλλιώς, αλλάζετε
τους τίτλους- µε τις απολύσεις και τις προσλήψεις. Και αυτό,
όµως, να µην υπήρχε και όσοι απολύονταν να προσλαµβάνονταν,
πάλι δεν σας έχουµε εµπιστοσύνη ότι θα τους προσλαµβάνατε
στις σωστές θέσεις.

Δεν µπορούµε να εµπιστευτούµε µια κυβέρνηση, η οποία
προσλαµβάνει δεκάδες χιλιάδες άτοµα στα hot-spots, φτιάχνει
επιτροπές, µη κυβερνητικές οργανώσεις, όλα αυτά τα πράγµατα,
τα οποία είναι εναντίον βέβαια του Έλληνα πολίτη σαφώς, αυτού
που ξεχνάτε εσείς και τον ταΐζετε µε 300 ευρώ, 400 ευρώ επί-
δοµα, απλά και µόνο για να σας ξαναψηφίσει. Και κάποιοι από
αυτούς µπορεί και να το ξανακάνουν.

Αυτοί, λοιπόν, οι άνθρωποι περιµένουν να δουλέψουν. Οι χι-
λιάδες αυτοί των Ελλήνων περιµένουν να δουλέψουν. Δεν θέλουν
να ζουν από επιδόµατα. Να ανοίξετε τα εργοστάσια. Να ανοίξετε
τις βιοµηχανίες. Να πριµοδοτήσετε τον αγροτικό τοµέα. Αυτά θέ-
λουν οι Έλληνες, όχι να τους δίνετε επιδόµατα και να προσλαµ-
βάνετε «δικά σας παιδιά» σε θέσεις οι οποίες φτιάχνονται µε
µοναδικό και αποκλειστικό σκοπό να εξυπηρετήσουν το κοµµα-
τικό σας ακροατήριο, όπως ξαναείπα πριν στα hot-spots.

Οι Έλληνες θέλουν να βγουν στην παραγωγή και να δουλέ-
ψουν µε έναν εθνικό στρατηγικό στόχο, επαναφορά δηλαδή της
παραγωγής σε πρωτογενές, δευτερογενές επίπεδο και να µπο-
ρέσουν να ζήσουν τις οικογένειές τους αξιοπρεπώς.

Όλα αυτά, λοιπόν, τις επιτροπές και τις παραεπιτροπές, εµείς
δεν έχει καµµία χρησιµότητα να τα σχολιάσουµε. Ένα νοµοσχέ-
διο φέρνετε µετά το ξεπούληµα της Μακεδονίας, το οποίο λέει
«Ενδυνάµωση Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού»,
του γνωστού ΑΣΕΠ λοιπόν. 

Τι σηµαίνει ενδυνάµωση; Είναι τροπολογίες και άρθρα τα
οποία δεν εξυπηρετούν απολύτως τίποτα και για αυτό και εγώ
δεν θα µπω στην ουσία του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου. 

Θα πω, όµως, ότι πάγια θέση µας είναι ένα σωστό, ένα υγιές
δ ηµόσιο, που θα βοηθά, θα εξυπηρετεί τον Έλληνα πολίτη σε
όλες του τις δραστηριότητες, στη δουλειά του, στην παιδεία του,
στην υγεία του, στην προστασία του, βέβαια, µέσω του Υπουρ-
γείου Αµύνης, σε ό,τι τέλος πάντων έχει να κάνει µε την επαφή
του Έλληνα, επαναλαµβάνω, τον οποίο εµείς βάζουµε σε πρώτη
και µοναδική προτεραιότητα, µε το κράτος. 

Επειδή, όµως, ούτε πρόκειται να το πετύχετε ούτε έχετε τέτοιο
σκοπό, για αυτό καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Χρήστος Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας έχει τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης
µε τίτλο «Ενδυνάµωση του ΑΣΕΠ, ενίσχυση και αναβάθµιση της
Δηµόσιας Διοίκησης και άλλες διατάξεις» κατά την άποψή µας
είναι ενταγµένο στην ίδια εθνική στρατηγική για τη διοικητική µε-
ταρρύθµιση που υιοθέτησαν και οι προηγούµενες κυβερνήσεις µε
Υπουργό Διοικητικής Μεταρρύθµισης τον κ. Μητσοτάκη το 2014. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ άφησε άθικτο το επιχειρησιακό
πρόγραµµα «Μεταρρύθµιση του Δηµόσιου Τοµέα 2014-2020» ως
προς τους στόχους, τους άξονες και τις προτεραιότητες που
έθετε. 

Με το σχέδιο νόµου προβλέπεται µια τεχνοκρατική διαδικασία
αναδιάταξης αρµοδιοτήτων του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης και του ΑΣΕΠ. Εντάσσεται στο πλαίσιο µιας µετεξέλι-
ξης του µικρού επιτελικού κράτους που επιδιώκει σε αυτή τη
φάση η Κυβέρνηση. Είναι µεταρρύθµιση που οδηγεί σε απόλυτο
έλεγχο του προγραµµατισµού των µόνιµων θέσεων εργασίας στο
δηµόσιο µε βάση τους εκάστοτε δηµοσιονοµικούς περιορισµούς. 

Σε αυτήν την κατεύθυνση ενισχύεται ο ρόλος που καλείται να
επιτελέσει το Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης, γίνεται
ρόλος πιο επιτελικός, συντονιστικός, που θα σχεδιάζει, θα οργα-
νώνει, θα υλοποιεί, θα κατευθύνει, θα ελέγχει και θα παρεµβαίνει
σε όλες τις δοµές της δηµόσιας διοίκησης, ώστε η αντιλαϊκή πο-
λιτική να υλοποιείται απαρέγκλιτα και µάλιστα ανεξάρτητα από
το ποιας απόχρωσης πολιτικό προσωπικό, ποιας αστικής κυβέρ-
νησης θα είναι οι διαχειριστές της. 

Το πρώτο ζήτηµα είναι η θωράκιση της συνέχειας του κρά-
τους, η συνέχεια της λειτουργίας του κρατικού µηχανισµού, ανε-
ξαρτήτως αλλαγών στην Κυβέρνηση, στη βάση των σχεδιασµών
της αστικής τάξης και των δικών της προτεραιοτήτων. 

Με τον στρατηγικό προγραµµατισµό των προσλήψεων διατη-
ρείτε την ελπίδα ότι θα προχωρήσετε σε στελέχωση υπηρεσιών,
την ίδια ώρα που επί της ουσίας εξακολουθεί να ισχύει η απαγό-
ρευση των προσλήψεων και µόνο ως εξαίρεση µε απόφαση της
πράξης υπουργικού συµβουλίου 33/2006 θα προχωρούν µέσα
στο πλαίσιο του εκάστοτε µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονο-
µικής στρατηγικής -όπως, βέβαια, αναφέρεται και στο άρθρο 3-
και των στρατηγικών προτεραιοτήτων κάθε φορέα, ανεξάρτητα
αν είναι πολυετής ο προγραµµατισµός των προσλήψεων ή των
αιτήσεων. 

Με το σταγονόµετρο και µακριά από τις ανάγκες θα γίνουν οι
προσλήψεις και για τα επόµενα χρόνια τόσο του τακτικού προ-
σωπικού όσο και του εποχικού, για το οποίο µάλιστα οι φορείς,
σύµφωνα µε το άρθρο 4, πρέπει να εισηγούνται και τον τρόπο
κάλυψης της προκαλούµενης δαπάνης. 

Επιδιώκετε µε πολυετές πλάνο να θωρακίσετε την όποια κυ-
βέρνηση από τα αιτήµατα, τους αγώνες, την ανάγκη για άµεση
στελέχωση υπηρεσιών που αφορούν υπηρεσίες προς τον λαό.

Είναι γνωστά τα αιτήµατα σωµατείων του δηµόσιου και του
ιδιωτικού τοµέα για µαζικές προσλήψεις στην παιδεία, στην
υγεία, στην πρόνοια, που όµως δεν ικανοποιούνται. Άλλοτε επι-
καλείστε ρυθµίσεις του Συντάγµατος, που θα µπορούσατε να τις
αλλάξετε, να τις καταργήσετε, αλλά δεν το κάνετε -εξάλλου
υπάρχει και η συνταγµατική αναθεώρηση- άλλοτε τις δεσµεύσεις
των µνηµονίων, πρώτα το 1/5, τώρα το 1/1. Στη συνέχεια, θα επι-
καλείστε το πολυετές πλάνο. 

Συνδέετε τις προσλήψεις µε τα δηµοσιονοµικά δεδοµένα, δη-
λαδή µε ό,τι περισσεύει από τις επιδοτήσεις στους επιχειρηµατίες
από τις νατοϊκές δαπάνες, από τις ανάγκες των επιχειρηµατικών
οµίλων. 

Το σχέδιο νόµου προβλέπει µια χρονοβόρο διαδικασία προσ-
λήψεων, που µάλλον θα λειτουργήσει ως άλλοθι για καθυστέ-
ρηση διορισµών παρά ως διαφάνεια. Γίνεται προσπάθεια να
αντιµετωπιστούν ζητήµατα λειτουργίας του ΑΣΕΠ, όχι µόνο
όγκου δουλειάς και δυσλειτουργιών, αλλά και αντιθέσεων που
υπάρχουν εσωτερικά µεταξύ των Αντιπροέδρων. 

Εκτός των άλλων, θα αποσπά προσωπικό κατ’ εξαίρεση των
διατάξεων, όπως αναφέρεται, για το οποίο προβλέπει υπερω-
ριακή εργασία, νυχτερινά και εξαιρέσιµα, καθ’ υπέρβαση των κα-
θορισµένων ορίων που θα βαρύνουν τον φορέα στον οποίο
ανήκει οργανικά ο υπάλληλος. Με την ίδια λογική φροντίζουν και
για τις αποδοχές του προέδρου, των αντιπροέδρων και µελών
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του ΑΣΕΠ σαν ανεξάρτητη αρχή. 
Είναι γνωστή εδώ η θέση µας, η θέση του ΚΚΕ, για τις λεγόµε-

νες ανεξάρτητες αρχές. Η θέση µας είναι ότι είναι βαθιά εξαρ-
τηµένες, υλοποιούν αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο που
διαµορφώνεται, για να ικανοποιήσει ανάγκες της ίδιας της αστι-
κής τάξης, των επιχειρηµατικών οµίλων αυτού του κράτους. Επι-
διώκεται να ενισχυθεί ο επιτελικός ρόλος του Υπουργείου και οι
επεξεργασίες του, γι’ αυτό και συγκροτεί το γνωµοδοτικό συµ-
βούλιο, ειδική γραµµατεία υποστήριξης δράσεων, δηµιουργών-
τας και θέση ειδικού τοµεακού γραµµατέα, ενισχύει τις
υπηρεσίες της µε νέα τµήµατα. Ιδρύονται συνεργασίες µε την
εκάστοτε τεχνική υποστήριξη. Τώρα είναι οι Γάλλοι, δεν ξέρουµε
αργότερα ποιοι θα είναι. Η κυρία Υπουργός υποστηρίζει ότι θα
απαλλαγούµε από αυτές τις συνεργασίες, όµως προβλέπει συ-
νεργασίες και µε διεθνείς ιµπερεαλιστικούς οργανισµούς µέσα
από το τµήµα διεθνούς και ευρωπαϊκής συνεργασίας.

Η ειδική γραµµατεία έχει ως έργο της την παρακολούθηση
όλων των αντεργατικών αναδιαρθρώσεων που έχουν προκριθεί
στη δηµόσια διοίκηση και βέβαια τον συντονισµό των διαδικα-
σιών αξιολόγησης. Συνολικά εκσυγχρονίζει το Υπουργείο για να
µπορεί να προωθήσει πιο ολοκληρωµένα τη διοικητική µεταρρύθ-
µιση στο αστικό κράτος στη σηµερινή φάση προώθησης της κα-
πιταλιστικής ανάπτυξης, µε πιο επεξεργασµένο σχεδιασµό στο
σύστηµα διοίκησης.

Είναι χαρακτηριστικό ότι από τις τριάντα οργανικές θέσεις της
ειδικής γραµµατείας οι είκοσι θα καλυφθούν από συµβούλους
εµπειρογνώµονες, ενώ οι δύο τοµείς της ειδικής γραµµατείας θα
στελεχώνονται αποκλειστικά και µόνο από συµβούλους εµπειρο-
γνώµονες ιδρύοντας νέο κλάδο από τα στελέχη του µητρώου
επιτελικών στελεχών που δηµιούργησε ο νόµος της αξιολόγη-
σης, ο «νόµος Βερναρδάκη».

Με εργαλείο την ειδική γραµµατεία και στο όνοµα της υποστή-
ριξης και αναβάθµισης της διοικητικής ικανότητας φορέων του δη-
µοσίου θα παρεµβαίνει για να διορθώνει, να προσαρµόζει τα
πράγµατα µε τη στρατηγική της σε όλο το δηµόσιο, όχι µόνο µε
κατευθύνσεις και ρυθµίσεις, αλλά και µε επιχειρησιακές δράσεις,
βάζοντας στο παιχνίδι άµεσα και ιδιωτικούς φορείς και ευρωενω-
σιακούς φορείς µέσα από προγραµµατικές συµφωνίες µαζί τους.

Με το τυράκι της βαθµολογικής εξέλιξης και της µοριοδότη-
σης των υπαλλήλων ΔΕ οργανώνει ειδικό πρόγραµµα επιµόρφω-
σης στο ΕΚΔΑ, αναδιατυπώνει ζητήµατα που σχετίζονται µε την
εργασία επιλογής προϊσταµένων γενικών διευθύνσεων, αφήνον-
τας όµως άθικτες όχι τις βασικές αντεργατικές ρυθµίσεις, όπως
τη µοριοδότηση αξιολόγησης, µοριοδότηση ανάθεσης σε θέση
ευθύνης, συνέντευξη κ.λπ., αλλά χρησιµοποιεί το ασαφές και τις
ατελείς διατυπώσεις και διαδικασίες του ν.4369/2016 για να επι-
λέξει όποιον θέλει και για όποια θέση θέλει. Αφήνει άθικτη την
τιµωρητική απεργοσπαστική τροπολογία που ψήφισε η Κυβέρ-
νηση για να αντιµετωπίσουν την αποχή των δηµοσίων υπαλλήλων
από την αντιδραστική αξιολόγηση του ν.4369/2016, του «νόµου
Βερναρδάκη», όπως είπαµε και παραπάνω. Θέτει ζητήµατα για
τη λειτουργία των υπηρεσιακών συµβουλίων αφήνοντας άθικτες
πλευρές που σχετίζονται µε την συγκρότησή του µε τη λειτουρ-
γία τους. Διευρύνει προθεσµίες για την αντιδραστική αξιολό-
γηση, προσπαθώντας να την υλοποιήσει µε κάθε τρόπο και παρά
την αποχή των δηµοσίων υπαλλήλων που την έχουν απορρίψει
στην πράξη.

Το νοµοσχέδιο έρχεται να ενισχύσει αυταπάτες, προσδοκίες
απατηλές πλατιών λαϊκών στρωµάτων, ότι µπορεί να υπάρξει µια
φιλολαϊκή διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ότι µπορεί να έχουµε κρά-
τους δικαίου, ότι µπορεί να υπάρξει µια δηµόσια διοίκηση που
θα είναι στην υπηρεσία του λαού και των αναγκών του. 

Στο σχέδιο νόµου γίνεται η επίκληση της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, των αποφάσεων της, των οδηγιών της, της ανάγκης προ-
σαρµογής της δηµόσιας διοίκησης. Απ’ όλα αυτά αποκαλύπτεται
ότι ενοποιούνται οι λειτουργίες, οικονοµικές, στρατιωτικές, κα-
τασταλτικές, σε αυτήν τη διαδικασία των διακρατικών ιµπεριαλι-
στικών οργανισµών. Η ουσία της εννοιοποίησης βρίσκεται
ακριβώς στη στρατηγική και στα συµφέροντα της αστικής τάξης,
σε συνθήκες όλο και πιο εντεινόµενης καπιταλιστικής διεθνοποί-
ησης και έντασης βέβαια των αντιθέσεων. 

Είναι µία στρατηγική προσαρµογής της δηµόσιας διοίκησης
στις σηµερινές ανάγκες για την αύξηση της ανταγωνιστικότητας
των επιχειρηµατικών οµίλων, της παραγωγικής ανασυγκρότησης,
της καπιταλιστικής οικονοµίας. Οι µεταρρυθµίσεις, οι εκσυγχρο-
νισµοί και οι όποιες αλλαγές έρχονται ακριβώς για να βελτιώσουν
την αποτελεσµατικότητα προς όφελος των επιχειρηµατικών οµί-
λων.

Η ιστορική πείρα δείχνει ότι η αναδιοργάνωση διαφόρων λει-
τουργιών και πλευρών του κράτους γινόταν ή επιχειρείτο να γίνει
στην πορεία διαµόρφωσης και εξέλιξης του. Το αστικό, όµως,
κράτος παρέµενε ταξικό, καταπιεστικό, κατασταλτικό, όργανο
χειραγώγησης και αναστολής της ανόδου του εργατικού κινήµα-
τος, όργανο έκφρασης των γενικών συνολικών συµφερόντων της
αστικής τάξης. 

Η εναλλαγή πολιτικών δυνάµεων στη διακυβέρνηση, µε οποι-
αδήποτε παραλλαγή εµφανίζονται δεν αλλοιώνει στο παραµικρό
τον ταξικό χαρακτήρα του κράτους ως όργανο της δικτατορίας
των µονοπωλίων, δεν επηρεάζει ούτε κατ’ ελάχιστον την κυριαρ-
χία της αστικής τάξης. Αυτό κρύβετε µε τους χαρακτηρισµούς
περί κοµµατικού κράτους, περί συριζαίικου κράτους τώρα, πα-
σοκικού πριν, κράτος της Δεξιάς παλαιότερα.

Τα νοµοσχέδια που έχουν κατατεθεί µέχρι τώρα αυτό έκαναν.
Προωθούσαν µεταρρυθµίσεις και µάλιστα και άλλες ρυθµίσεις,
µέσα από πολλά νοµοσχέδια που αφορούσαν µία τέτοια δηµόσια
διοίκηση. Κοινή στόχευση ήταν να δηµιουργήσουν µία δηµόσια
διοίκηση-εργαλείο, αυτό που αναφέρεται κιόλας, της παραγωγι-
κής ανασυγκρότησης της καπιταλιστικής οικονοµίας, εργαλείο
αποτελεσµατικότερης στήριξης της κερδοφορίας των επιχειρη-
µατικών οµίλων.

Το µέγεθος του κράτους, µικρό ή µεγάλο, δεν επηρεάζει ακρι-
βώς αυτόν τον ταξικό χαρακτήρα της δηµόσιας διοίκησης. Για
παράδειγµα, ο αριθµός του µόνιµου προσωπικού σε υγεία, παι-
δεία, κοινωνικές υπηρεσίες, αυτές που αφορούν και βασανίζουν
πλατιά λαϊκά στρώµατα πάντα υπολείπονταν από τις ανάγκες του
λαϊκών οικογενειών και πριν που κατηγορούσατε για µεγάλο κρά-
τος, για τη διεύρυνση του κράτους και πολύ περισσότερο στην
κατάσταση που δηµιουργήθηκε την περίοδο της κρίσης, που δη-
µιούργησε η ενιαία πολιτική συρρίκνωσης τους που ακολουθείτε
και εσείς ως Κυβέρνηση, αλλά και οι προηγούµενες, µια πολιτική
βέβαια που εµπορευµατοποιεί, που ενισχύει, που ανοίγει νέα
πεδία κερδοφορίας του κεφαλαίου στην υγεία, στην παιδεία,
στην κοινωνική πρόνοια. 

Ανεξάρτητα των κυβερνήσεων που διαχειρίζονται τις ανάγκες
του κεφαλαίου η δηµόσια διοίκηση, το κράτος, δεν αλλάζει το
χαρακτήρα του. Αποτελεί και θα αποτελεί πάντα έως ότου ανα-
τραπεί, όργανο αυτής της δικτατορίας του κεφαλαίου. Η δηµό-
σια διοίκηση δεν είναι ταξική. Στον χαρακτήρα που προσδίδει το
αστικό κράτος στη δηµόσια διοίκηση, οι δηµόσιοι υπάλληλοι,
χωρίς βέβαια να τους ταυτίζουµε, αποτελούν µέρος αυτής της
κρατικής οργάνωσης που υποτάσσει τα λαϊκά συµφέροντα
στους χειρισµούς της αστικής τάξης. Επιδιώκεται δε να είναι πει-
θαρχηµένοι, στοχοπροσηλωµένοι, αδιάλλακτοι στην εφαρµογή
των αντιλαϊκών στόχων και αυτό επιβάλλεται µε µία σειρά ρυθµί-
σεων, πειθαρχικών διαδικασιών, αξιολογήσεων και άλλα, που
έχετε θεσπίσει µέχρι τώρα. Και εσείς δεν έχετε αλλάξει τίποτα
από ό,τι είχαν θεσπίσει και οι προηγούµενοι.

Για το ΚΚΕ, η ουσία του προβλήµατος µε τη δηµόσια διοίκηση
βρίσκεται στο γεγονός ότι υπηρετεί τις στρατηγικές στοχεύσεις
της αστικής τάξης που βρίσκονται σε αντίθεση µε τις αγωνίες
της εργατικής τάξης, της πλειοψηφίας του ίδιου του λαού µας.
Οι εργαζόµενοι στον δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα, τα λαϊκά
στρώµατα έχουν συµφέρον και ανάγκη από µία κρατική δηµόσια
διοίκηση που βασική αποστολή της θα είναι να υπηρετεί µία ανά-
πτυξη σε όφελος του λαού και κατ’ επέκταση τα σύγχρονα λαϊκά
δικαιώµατα. 

Προϋπόθεση βέβαια γι’ αυτό είναι οι ριζικές αλλαγές στην οι-
κονοµία και στην εξουσία, εξουσία της εργατικής τάξης, της
µόνης προοδευτικής τάξης που θα πρέπει να αντικαταστήσει την
αστική τάξη, η οποία ευθύνεται για όλα τα δεινά της πλειοψηφίας
του λαού µας, για την ανεργία, τη φτώχεια, τους πολέµους, την
προσφυγιά, τα εκατοµµύρια νεκρούς. 
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Το νέο κοινωνικό σύστηµα µε την κατάργηση της καπιταλιστι-
κής ιδιοκτησίας, την κοινωνικοποίηση όλων των µέσων παραγω-
γής θα σχεδιάσει κεντρικά την παραγωγή, µε στόχο την
ικανοποίηση των αναγκών του λαού σε αντικατάσταση του ση-
µερινού νόµου του κέρδους. Έτσι ο διοικητικός µηχανισµός δεν
θα λειτουργεί µε κριτήριο τα καπιταλιστικά συµφέροντα. Θα
αφαιρεί το έδαφος διαπλοκής των εργαζοµένων στην κρατική δι-
οίκηση µε τα διάφορα επιχειρηµατικά συµφέροντα. Η κρατική δι-
οίκηση στην εργατική εξουσία θα υπηρετεί την παραγωγή µε
στόχο τη διευρυµένη ικανοποίηση των κοινωνικών αναγκών.

Για όλους αυτούς τους λόγους ψηφίζουµε «κατά» στο σχέδιο
νόµου.

Θα ψηφίσουµε, βέβαια, ορισµένα άρθρα του που αφορούν
τους εργαζόµενους, όπως το άρθρο 34, για την άδεια των τριών
µηνών µε πλήρεις αποδοχές και για όσους υιοθετούν, για όσους
γίνονται ανάδοχοι, την άδεια εξετάσεων σε εργαζόµενους στο
άρθρο 35, το άρθρο 36 για τις άδειες επιµόρφωσης, εξετάσεων
και στους εργαζόµενους ΙΔΑΧ, το άρθρο 37 για την κατάργηση
του ορίου ηλικίας για τα µεταπτυχιακά, το άρθρο 45 για τη σύ-
σταση των οργανικών θέσεων, το άρθρο 62 για τη µη απαίτηση
ξένης γλώσσας για κωφούς µε ποσοστό αναπηρίας 50%, το
άρθρο 64 για την ιδιότητα των τρίτεκνων -αν και οι τρίτεκνοι
έχουν άλλη γνώµη και απαιτούν να µη χάνουν την ιδιότητά τους
εφ’ όρου ζωής- το άρθρο 66, βέβαια, για τη διευθέτηση των
υδρονοµέων της ΕΥΔΑΠ. Ένα πρόβληµα που απασχολούσε χρό-
νια αυτούς τους εργαζόµενους έρχεται να αντιµετωπιστεί και πι-
στεύουµε ότι αντιµετωπίζεται µε αυτήν την τροπολογία.

Θα ψηφίσουµε, επίσης, την τροπολογία για τη διευκόλυνση
των υπαλλήλων µε οικογενειακές υποχρεώσεις. Είναι µια βελ-
τίωση, αλλά δεν συνιστά και στήριξη της οικογένειας, κυρία
Υπουργέ.

Γι’ αυτό στηρίζουµε τα αιτήµατα των εργαζοµένων που κατα-
τέθηκαν και στις επιτροπές και θέλουµε να τα καταθέσουµε και
σήµερα στα Πρακτικά. Είναι η επιστροφή των αποδοχών και των
αντίστοιχων ασφαλιστικών εισφορών, που παρακρατήθηκαν από
τους εργαζόµενους που τέθηκαν σε διαθεσιµότητα τότε από την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2013. Είναι η ισότιµη µι-
σθολογική και βαθµολογική αντιµετώπιση όλων των νεοεισερχο-
µένων υπαλλήλων των παλαιών ΑΣΕΠ, που προσλήφθηκαν µε
αντίστοιχη ρύθµιση του άρθρου 28 του ν.4440/2016, µε την οποία
αναγνωρίσατε τον χρόνο της αναµονής µόνο για τους εργαζό-
µενους του ΑΣΕΠ του 1997 έως τον διορισµό τους. Είναι η άρση
των δυσµενών επιπτώσεων της διαθεσιµότητας και της υποχρε-
ωτικής κινητικότητας και των µετατάξεων υπαλλήλων ΟΤΑ α’ και
β’ βαθµού όλων των ειδικοτήτων.

Επίσης, µιλάµε για την πλήρη µισθολογική και βαθµολογική
αναγνώριση της προϋπηρεσίας των δηµοσίων υπαλλήλων. Να
αναγνωρίζεται η προϋπηρεσία και στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου του δηµοσίου που έχουν αλλάξει µορφή. Να αναγνωρί-
ζεται πλήρως η εργασία µε συµβάσεις έργου. Να αναγνωρίζεται
η συνάφεια της προϋπηρεσίας ανεξάρτητα από την κατηγορία
σηµερινής ένταξης του υπαλλήλου, τη στιγµή που εκτελεί τις
ίδιες αρµοδιότητες ή να µην απαιτείται για τη βαθµολογική ανα-
γνώριση βεβαίωση εργοδότη στις περιπτώσεις που έχει κλείσει
η επιχείρηση και η προϋπηρεσία του υπαλλήλου αποδεικνύεται
από άλλα έγγραφα και δεδοµένα. Να δοθεί το δικαίωµα στον τρί-
τεκνο γονέα να επιλέγει για τη χρήση της τρίµηνης άδειας, που
προβλέπεται µε το άρθρο 53 του ν.3528/2007, αν θα είναι συνε-
χής ή θα λαµβάνεται µε µορφή µειωµένου ωραρίου. Αυτό γιατί
δεν το κάνετε;

Επίσης, να αυξηθεί η άδεια σχολικής παρακολούθησης για
τους πολύτεκνους γονείς. Να χορηγείται η άδεια ασθένειας τέ-
κνων, που προβλέφθηκε µε το άρθρο 31 του ν.4440 και µε υπεύ-
θυνη δήλωση του γονέα, αφού όλοι γνωρίζουµε ότι πολύ συχνά
τα µικρά παιδιά περνούν τα πρώτα εικοσιτετράωρα των ιώσεων
χωρίς ιατρική παρακολούθηση. Να χορηγείται στις εργαζόµενες
που ακολουθούν τη διαδικασία εξωσωµατικής γονιµοποίησης ει-
δική άδεια είκοσι ηµερών µε την προσκόµιση στην υπηρεσία σχε-
τικής ιατρικής βεβαίωσης.

Είναι αιτήµατα που έχουν κατατεθεί, κυρία Υπουργέ. Δεν έχετε
πει τίποτα για αυτά.

Τα καταθέτουµε και στα Πρακτικά για να τα δει και ο ιστορικός
του µέλλοντος.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Κατσώτης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Αριστείδης Φωκάς από τους Ανεξάρτητους
Έλληνες έχει τον λόγο.

ΑΡΙΣΤΕΙΔΗΣ ΦΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, ανεβαίνω στο Βήµα και

πάλι µετά από το πλέον σοβαρό θέµα που απασχόλησε όλη την
ελληνική κοινωνία τις τελευταίες δεκαετίες. Δυστυχώς, η Συµφω-
νία των Πρεσπών πέρασε από το ελληνικό Κοινοβούλιο. Με λύπη
οι Έλληνες σε όλον τον πλανήτη δέχτηκαν τη Συµφωνία των Πρε-
σπών που ψηφίσαµε εµείς εδώ την προηγούµενη εβδοµάδα.

Θα επικεντρωθώ, όµως, τώρα στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο,
για την ψήφιση του οποίου είµαστε θετικοί. Αποτελείται από
πέντε µέρη και εβδοµήντα ένα άρθρα. Είναι ένα νοµοσχέδιο συγ-
κροτηµένο, µε πολλές λεπτοµέρειες, τα άρθρα του οποίου θα
δούµε τώρα ένα προς ένα.

Σωστό είναι το Πρώτο Μέρος που περιέχει διατάξεις σχετικές
µε τον στρατηγικό προγραµµατισµό προσλήψεων και την ενδυ-
νάµωση του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού,
ΑΣΕΠ.

Το Πρώτο Κεφάλαιο, µε τα άρθρα 1 µέχρι 7, που αφορούν
προσλήψεις του τακτικού και εποχιακού προσωπικού των φο-
ρέων Γενικής Κυβέρνησης, µας βρίσκει σύµφωνους. Και τα επτά
άρθρα είναι στη σωστή κατεύθυνση.

Στο Δεύτερο Κεφάλαιο, µε τα άρθρα 8 έως 14, βλέπουµε να
εισάγονται ρυθµίσεις που αφορούν τη λειτουργία του ΑΣΕΠ.
Συγκεκριµένα, προβλέπεται η δυνατότητα διενέργειας αποσπά-
σεων υπαλλήλων, κατά παρέκκλιση από τις κείµενες διατάξεις,
για την κάλυψη εκτάκτων αναγκών της ανεξάρτητης αρχής, η
αναµόρφωση του καθεστώτος υπερωριακής απασχόλησης του
ΑΣΕΠ, καθώς και η αναπροσαρµογή των αποδοχών του προ-
έδρου, των αντιπροέδρων και το µελών του. Εδώ τα άρθρα αυτά
θα βοηθήσουν στη σωστή λειτουργία του ΑΣΕΠ.

Το Δεύτερο Μέρος αφορά τον επιτελικό σχεδιασµό, την πα-
ρακολούθηση και την πραγµατοποίηση της διοικητικής ανασυγ-
κρότησης.

Το Πρώτο Κεφάλαιο, µε τα άρθρα 15 έως 25, προβλέπει τη σύ-
σταση στο Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης ενός γνωµο-
δοτικού συµβουλίου και της ειδικής γραµµατείας υποστήριξης
δράσεων διοικητικής ανασυγκρότησης και παρατηρητηρίου δη-
µόσιας διοίκησης. 

Εδώ δεν συµφωνούµε µε το άρθρο 15, που αφορά γνωµοδο-
τικό συµβούλιο για τη διοικητική ανασυγκρότηση. Δεν µας βρί-
σκει σύµφωνους το άρθρο 19, για το παρατηρητήριο δηµόσιας
διοίκησης, όπως και το άρθρο 20 µε την υποστήριξη δράσεων
διοικητικής ανασυγκρότησης. Για λόγους που έχουµε αναφερθεί
στις πρώτες συνεδριάσεις καταψηφίζουµε και τα τρία αυτά
άρθρα.

Μας βρίσκει, όµως σύµφωνους το Κεφάλαιο Δεύτερο, µε τα
άρθρα 26 έως 29, που ρυθµίζει τη διαδικασία ένταξης φορέων
της δηµόσιας διοίκησης σε προγράµµατα αναβάθµισης της δι-
οικητικής ικανότητας και καθορίζει τα µέσα χρηµατοδότησης των
εν λόγω προγραµµάτων.

Επίσης, συµφωνούµε απόλυτα µε το Τρίτο Κεφάλαιο και τα
άρθρα 30 έως 32, που βλέπουµε να εισάγει µεταβατικές διατά-
ξεις που αφορούν τη λειτουργία της ειδικής γραµµατείας υπο-
στήριξης δράσεων διοικητικής ανασυγκρότησης και
παρατηρητηρίου δηµόσιας διοίκησης. Σύµφωνα προς το περιε-
χόµενο των σχετικών αυτών ρυθµίσεων και διατάξεων, οι θέσεις
των προϊσταµένων της ειδικής γραµµατείας καλύπτονται προσω-
ρινώς από υπαλλήλους του κλάδου συµβούλων, εµπειρογνωµό-
νων και µέχρι να καλυφθούν οι οργανικές θέσεις του προσωπικού
είναι δυνατή η απόσπαση υπαλλήλων από τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα.

Και για το Τρίτο Μέρος, που περιλαµβάνει ρυθµίσεις που αφο-
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ρούν την ενίσχυση και αναβάθµιση της δηµόσιας διοίκησης, εί-
µαστε θετικοί.

Θετικοί είµαστε και στο Πρώτο Κεφάλαιο, µε τα άρθρα 33 έως
42, που τροποποιούνται διατάξεις του Υπαλληλικού Κώδικα και
του Κώδικα Αποκατάστασης Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλή-
λων.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες έχουµε θετική άποψη και στο Δεύ-
τερο Κεφάλαιο µε τα άρθρα 33, 43 και 44, που εισάγει νέες ρυθ-
µίσεις, αφ’ ενός, στο σύστηµα αξιολόγησης του υπαλληλικού
προσωπικού και στο ενιαίο σύστηµα κινητικότητας, όπως και για
τις διατάξεις του Τρίτου Κεφαλαίου στα άρθρα 45 και 46, που
αφορούν τη σύσταση τριάντα µίας οργανικών θέσεων µόνιµου
προσωπικού στο Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης και την
τροποποίηση της σύνθεσης του Εθνικού Συµβουλίου για την κω-
δικοποίηση και την αναµόρφωση της ελληνικής νοµοθεσίας.

Θετικοί είµαστε επίσης και στα άρθρα 47 έως 58 που
εισάγουν νέες ρυθµίσεις σχετικές µε το Εθνικό Τυπογραφείο και
την Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Επειδή ζούµε σε µια ψηφιακή
εποχή, καλό θα ήταν σταδιακά τουλάχιστον να περιορίσουµε την
κατανάλωση χαρτιού και µελανιού.

Θα συµφωνήσουµε και στο Πέµπτο Μέρος, στα άρθρα 59 έως
71, που περιλαµβάνει διατάξεις αρµοδιότητας του Υπουργείου
Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Σωστά ορίζεται ότι η µισθοδοσία
των υπαλλήλων των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, οι
οποίοι αποσπώνται σε γραφεία Βουλευτών και Ευρωβουλευτών,
να βαρύνει τον προϋπολογισµό του Υπουργείου Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης. 

Άρα, µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που µας βρίσκει σε όλα θετι-
κούς, µε εξαίρεση τα άρθρα 15, 19 και 20.

Για τις τροπολογίες θα αναφερθούµε λίγο αργότερα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Σαρίδης από την

Ένωση Κεντρώων.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να

τοποθετηθούµε σήµερα ενώπιον της Ολοµέλειας επί ενός εξαιρε-
τικά σηµαντικού, αλλά και σύνθετου νοµοσχεδίου, από την αρτιό-
τητα του οποίου θα κριθεί και το αποτέλεσµα της οµολογουµένως
δύσκολης και επίπονης προσπάθειας που βρίσκεται σε εξέλιξη
εδώ και πάρα πολλά χρόνια, µε σκοπό την ποιοτική αναβάθµιση
των υπηρεσιών που προσφέρει το ελληνικό δηµόσιο στους πολί-
τες του.

Με λίγα λόγια, η παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία του
Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης καλείται να προσφέρει
µια σοβαρή απάντηση σε όσους απαιτούν να αλλάξει η ανισοβα-
ρής και δυσανάλογη σχέση ανάµεσα στους φόρους που πληρώ-
νουµε ως πολίτες και τις υπηρεσίες που µας προσφέρει το
δηµόσιο. 

Ποιος µπορεί να αµφισβητήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τη γενική διαπίστωση ότι σήµερα κανένας Έλληνας πολίτης δεν
πιστεύει ότι απολαµβάνει υπηρεσίες ισάξιες, ισόποσες και ανά-
λογες µε τους υπέρογκους φόρους που πληρώνει; Δεν µπορεί
να το αµφισβητήσει κανείς. Δεν παίρνει πίσω ο Έλληνας αυτά τα
οποία πληρώνει. Αυτή είναι η αλήθεια. Ποιος φταίει γι’ αυτό; Η
κοµµατοποίηση του δηµοσίου; Τα µνηµόνια και η λιτότητα που
επέβαλαν; Το τεράστιο µέγεθος του δηµοσίου; Η ποιότητα του
ανθρώπινου δυναµικού; Η έλλειψη ελεγκτικών µηχανισµών; Το
δηµογραφικό; Μήπως όλα τα παραπάνω και άλλα τόσα;

Ανεξαρτήτως του ποιος και τι φταίει που φτάσαµε εδώ που
φτάσαµε, η δική µας ευθύνη αφορά στο τι πρέπει να γίνει από
εδώ και πέρα. Σήµερα ευθύνη µας είναι το µέλλον και όχι το πα-
ρελθόν. 

Με δεδοµένο αυτό, λοιπόν, και αποδεχόµενοι ταυτόχρονα ότι
το παρόν νοµοσχέδιο χαίρει της ευρείας στήριξης των ίδιων των
ανθρώπων που θα επηρεάσει τη ζωή τους µε καταλυτικό τρόπο,
όπως φάνηκε και από την ακρόαση των φορέων, αλλά και από
τη µελέτη των υποµνηµάτων που κατέθεσαν στην επιτροπή µας,
δεν µπορούµε παρά να το αντιµετωπίσουµε µε µια θετική διά-
θεση, ειδικά από τη στιγµή που οι επίσηµοι σκοποί του –σύµφωνα

πάντα µε την αιτιολογική έκθεση, αλλά και τα όσα ισχυρίστηκε η
Υπουργός στην επιτροπή- είναι η ενίσχυση ενός εξαιρετικά σε-
βαστού θεσµού, του ΑΣΕΠ, ο οποίος θεωρείται από τους ελάχι-
στους αξιόπιστους θεσµούς στη χώρα µας, αλλά και η
γενικότερη αναβάθµιση της λειτουργίας της δηµόσιας διοίκησης. 

Έγινε πολύς λόγος για τα διαρθρωτικά προβλήµατα, για χρό-
νιες παθογένειες, αλλά και για την ανάγκη διαφάνειας και αξιο-
κρατίας, µε σκοπό την αναβάθµιση της λειτουργίας της
δηµόσιας διοίκησης, την απλοποίηση διαδικασιών, την εξασφά-
λιση τήρησης των αρχών της ισονοµίας και της ισοπολιτείας, τη
διαφάνεια και την αξιοπιστία του ελληνικού δηµοσίου.

Κανείς δεν αµφισβητεί το ότι κάτι πρέπει να γίνει προς αυτήν
την κατεύθυνση. Κανένας. Αυτό για το οποίο, όµως, καλούµαστε
να τοποθετηθούµε είναι για το τι ακριβώς πρέπει να γίνει. 

Σε αυτό, λοιπόν, το σηµείο θέλω να ξεκαθαρίσω πως συµφω-
νούµε µε τους στόχους του νοµοσχεδίου. Δεν αµφισβητούµε τις
καλές προθέσεις της Κυβέρνησης, ούτε έχουµε κάποια ένσταση
για τον τρόπο που παρουσιάστηκε η συγκεκριµένη νοµοθετική
πρωτοβουλία, πέραν βεβαίως της άτυχης σύµπτωσης να µπει
στις επιτροπές για συζήτηση και επεξεργασία την ίδια εβδοµάδα
που η χώρα πληγώθηκε από το σκοπιανό ζήτηµα. Αυτό ίσως εµ-
πόδισε και τους Έλληνες πολίτες να ασχοληθούν, όπως θα
έπρεπε, µε τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου. Αυτό δεν
µπορεί να είναι καλό ούτε για τον κοινοβουλευτισµό ούτε και για
τη δηµοκρατία µας, ειδικά σε µια τόσο κρίσιµη πολιτικά περίοδο,
που πολλοί αµφισβητούν την αξία των δηµοκρατικών θεσµών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρίνουµε πως το παρόν νοµο-
σχέδιο νόµου κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Το µόνο που µπο-
ρούµε να εντοπίσουµε ως σηµείο τριβής -θα έλεγα- είναι το εάν
αυτές οι διατάξεις, οι οποίες εµπεριέχονται µέσα σε αυτό το νο-
µοσχέδιο, θα εφαρµοστούν µε τέτοιον τρόπο που να τηρείται το
πνεύµα του νόµου ή αν τα κενά που ενδεχοµένως έχει, θα αξιο-
ποιηθούν κατά περίπτωση, για να καταστρατηγηθούν όλα εκείνα
που ορίζονται ως σκοποί τους, στο όνοµα των οποίων νοµοθε-
τούµε σήµερα, µε κυριότερο ανάµεσά τους την προστασία του
δηµοσίου συµφέροντος. 

Και το λέω αυτό γιατί µια προσεκτική µελέτη των άρθρων του
νοµοσχεδίου δηµιουργεί την καχυποψία ότι ίσως βρεθούν κά-
ποιοι ικανοί να αξιοποιήσουν κενά και ασάφειες, µε σκοπό να δια-
στρεβλώσουν την ουσία του νόµου και να συνεχίσουν να
λυµαίνονται το δηµόσιο κατασπαταλώντας τους φόρους των Ελ-
λήνων.

Είναι, όµως, η καχυποψία ικανός λόγος για να καταψηφίσουµε
ένα νοµοσχέδιο; Η άποψή µου είναι πως όχι. Όσοι αυτοπροσδιο-
ρίζονται πολιτικά στον κεντρώο χώρο, ως κεντρώοι όπως εγώ,
και τοποθετούν τον εαυτό τους στον χώρο του δηµοκρατικού
κέντρου πρεσβεύουν και προασπίζονται την αξία της συνεργα-
σίας, την ανάγκη για συναινέσεις, τον δρόµο για συνεννόηση, µε
αποτέλεσµα να είναι υποχρεωµένοι να στηριχτούν σε αδιάσει-
στες αποδείξεις, σε τεκµηριωµένα επιχειρήµατα, σε αυταπόδει-
κτα συµπεράσµατα, ακόµα και σε τεχνοκρατικές εκτιµήσεις,
αλλά σίγουρα όχι στην καχυποψία, ανεξάρτητα αν αυτή είναι δι-
καιολογηµένη ή όχι. 

Το κάθε νοµοσχέδιο, λοιπόν, πρέπει να κρίνεται ξεχωριστά και
µε γνώµονα το εθνικά ωφέλιµο και µε σκοπό την προάσπιση του
δηµοσίου συµφέροντος.

Ως εκ τούτου, αναγνωρίζοντας το θετικό πρόσηµο του νοµο-
σχεδίου, αλλά και εντοπίζοντας την αδυναµία του να µας εγγυη-
θεί τα αποτελέσµατα, αναγκαζόµαστε να ψηφίσουµε «παρών» επί
της αρχής.

Τώρα έρχοµαι σε κάποια άρθρα του νοµοσχεδίου. 
Στο άρθρο 1 ορίζεται ότι από 1-1-2019 οι προσλήψεις πάσης

φύσεως τακτικού και εποχικού προσωπικού φορέων της γενικής
κυβέρνησης διενεργούνται βάσει πολυετούς και ετήσιου στρα-
τηγικού σχεδιασµού. 

Στο άρθρο 2 ορίζεται –πάλι από µια συγκεκριµένη ηµεροµη-
νία- για την έγκριση οποιουδήποτε αιτήµατος πρόσληψης τακτι-
κού προσωπικού από φορείς της γενικής κυβέρνησης που έχουν
υποχρέωση τήρησης του ψηφιακού οργανογράµµατος ότι απαι-
τείται η προηγούµενη ανάρτηση σε αυτό της οικείας κενής
θέσης. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 3499



Στο άρθρο 3 προβλέπεται πως ο πολυετής προγραµµατισµός
προσλήψεων του τακτικού προσωπικού προϋποθέτει την κατάρ-
τιση από τα αρµόδια Υπουργεία επικαιροποιηµένων τετραετών
σχεδίων προγραµµατισµού ανθρωπίνων πόρων. Πρόκειται για τις
εκτιµήσεις αποχωρήσεων του προσωπικού, τον υπολογισµό του
ύψους του υφιστάµενου προσωπικού, αλλά και τη διακρίβωση
των κενών θέσεων, όπως και των εκτιµώµενων αναγκών. 

Στο άρθρο 4 ορίζεται πως ο ετήσιος προγραµµατισµός προσ-
λήψεων του επόµενου έτους που καταρτίζεται από το Υπουργείο
Διοικητικής Ανασυγκρότησης βάσει των ετησίων σχεδίων προσ-
λήψεων τακτικού και εποχικού προσωπικού, στα οποία περιλαµ-
βάνονται τα αιτήµατα πρόσληψης προσωπικού, εγκρίνεται µε την
υπ’ αριθµόν 2 παράγραφο 1.33 του 2006. Η συµπερίληψη στον
ετήσιο προγραµµατισµό του εποχικού προσωπικού κρίνεται και
από εµάς ως αναγκαία.

Όλα τα παραπάνω µας οδηγούν στο συµπέρασµα πως η πα-
ρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία έχει ισχυρές βάσεις και δεν απο-
τελεί ευκαιριακή αντιµετώπιση των σοβαρών παθογενειών του
ελληνικού δηµοσίου.

Θα ήθελα να πω δύο λόγια για το Εθνικό Τυπογραφείο και τα
όσα προβλέπονται στο Κεφάλαιο 4 και ειδικότερα στα άρθρα 47
έως και 58. Επανακαθορίζεται η αποστολή του Εθνικού Τυπογρα-
φείου. Μεταξύ άλλων προβλέπεται η συνεργασία του µε τα ΑΕΙ
και ΤΕΙ για την παροχή προς αυτό σχετικής τεχνογνωσίας, κάτι
το οποίο θεωρούµε εξαιρετικά θετικό.

Στο άρθρο 48 προσδιορίζονται εκ νέου ζητήµατα σχετικά µε
τις εκδόσεις του Εθνικού Τυπογραφείου. Το Εθνικό Τυπογραφείο
µπορεί να πραγµατοποιεί µε τα ίδια µέσα που διαθέτει και έντυ-
πες και ψηφιακές εκδόσεις που στηρίζουν πράγµατι την απο-
στολή και το έργο του.

Στο άρθρο 49 προβλέπεται η τήρηση των αρχείων κειµένων
και δοκιµίων, καθώς και των ΦΕΚ σε έντυπη µορφή για δεκαπέντε
ηµερολογιακά έτη από τέσσερα που ισχύει σήµερα, κάτι που µας
βρίσκει απολύτως σύµφωνους για λόγους διασφάλισης της δια-
φάνειας.

Κλείνω το σχολιασµό µου επί των άρθρων µε µία θετική ανα-
φορά στην πρόβλεψη του άρθρου 58 µε τις διατάξεις του οποίου
παρέχεται η δυνατότητα θέσπισης, µετά από απόφαση φυσικά
του αρµόδιου οργάνου, ενός εσωτερικού κανονισµού λειτουρ-
γίας του µουσείου του Εθνικού Τυπογραφείου. Σε αυτήν τη χώρα
έχουµε πληρώσει πολύ ακριβά τη συνήθειά µας να ξεχνάµε. Ένα
τέτοιο µουσείο έχει να προσφέρει πολλά στην ιστορική αλήθεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ένωση Κεντρώων θα υπερ-
ψηφίσει τις περισσότερες από τις τροπολογίες που συνοδεύουν
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, εκτός από δύο, την τροπολογία µε
γενικό αριθµό 1928 και την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1930,
όπου θα τοποθετηθεί στο «παρών».

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο
Αγρινίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Η Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Μαριλίζα Ξενο-
γιαννακοπούλου έχει τον λόγο.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η δηµόσια διοίκηση βρίσκεται
στην καρδιά της θεσµικής δηµοκρατικής λειτουργίας και είναι
πυλώνας της αναπτυξιακής προσπάθειας της χώρας µας και το
βασικό στήριγµα στη λειτουργία και την αποτελεσµατικότητα του
κοινωνικού κράτους.

Η δηµόσια διοίκηση στη χώρα µας, αλλά και συνολικά στην Ευ-

ρώπη την περίοδο της κρίσης και των µνηµονίων στοχοποιήθηκε
και αποδυναµώθηκε τόσο σε επίπεδο προσωπικού όσο και σε
επίπεδο δοµών και λειτουργίας. Αναφέροµαι και στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, γιατί µε την επικράτηση της νεοφιλελεύθερης πολιτικής
και τη θεσµοποίησή της µάλιστα κατά τη διάρκεια της κρίσης και
σε επίπεδο ευρωζώνης, αλλά και µε τις αντιλήψεις που επικρά-
τησαν µέσα από τα µνηµόνια και επιβλήθηκαν σε όσες χώρες αν-
τιµετώπιζαν προβλήµατα από την κρίση, µεταξύ των οποίων και
η χώρα µας παρατηρήθηκε ακόµα και η ίδια η ευρωπαϊκή διοί-
κηση να απαξιώνεται και να αποδυναµώνεται. Αλλά παρατηρή-
σαµε και θεσµικά στη Συνθήκη της Λισαβόνας οι διατάξεις τόσο
για την κοινωνική Ευρώπη όσο και για τις συλλογικές διαπραγ-
µατεύσεις στην ουσία να παγώνουν και πανευρωπαϊκά µε ρητή
αναφορά. Πρόκειται για θεσµική παρεκτροπή στην Ευρωπαϊκή
Ένωση στις χώρες που εφαρµόστηκαν µνηµόνια. 

Και για το θέµα που συζητάµε σήµερα η Συνθήκη της Λισαβό-
νας είχε συγκεκριµένη διάταξη για τις υπηρεσίες δηµοσίου συµ-
φέροντος και για την ανάγκη σύνταξης ευρωπαϊκών διατάξεων,
που να προασπίζουν τον ρόλο και την αποστολή της δηµόσιας
διοίκησης ευρωπαϊκά, όσον αφορά τις δηµόσιες υπηρεσίες στην
Ευρώπη. 

Αυτή ήταν µία άλλη διάταξη, ένα άλλο κεφάλαιο της Συνθήκης
της Λισαβόνας που ουσιαστικά απενεργοποιήθηκε. Γι’ αυτό έχει
και ιδιαίτερη σηµασία που σήµερα συζητάµε αυτό το σχέδιο
νόµου, δεδοµένου ότι χθες στο Υπουργικό Συµβούλιο ο Πρωθυ-
πουργός ανακοίνωσε την αύξηση του κατώτατου µισθού, µετά
από δέκα χρόνια µειώσεων, σε συνδυασµό φυσικά µε την επανε-
νεργοποίηση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων.  

Χαίροµαι πραγµατικά που συζητάµε σήµερα εδώ και γι’ αυτή
την πτυχή των σηµαντικών πολιτικών που αφορούν την ανάπτυξη
και το κοινωνικό κράτος και είναι στην ίδια λογική και στρατηγική
της Κυβέρνησης, όσον αφορά το µέλλον της δηµόσιας διοίκησης
σε αυτή τη νέα εποχή. Πλέον ανακτούµε την κυριαρχία µας, κα-
θορίζουµε την πολιτική µας και έχουµε επιλογές, όσον αφορά τη
δηµόσια διοίκηση.

Μετά τις εκλογές του 2015 η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ βρήκε τη
δηµόσια διοίκηση τραυµατισµένη και µε µία σειρά τεράστια προ-
βλήµατα, αλλά πάνω απ’ όλα, µε τραυµατισµένη την εσωτερική
συνοχή και την εµπιστοσύνη των δηµοσίων υπαλλήλων, µετά από
τη δύσκολη περίοδο της κυβέρνησης Σαµαρά. Να θυµίσω την πε-
ρίφηµη διαθεσιµότητα, να θυµίσω τις τρεις χιλιάδες απολύσεις,
να θυµίσω την περίφηµη αξιολόγηση που είχε συνδεθεί µε την
υποχρεωτική ανεπάρκεια του 15%, η οποία δυσφήµισε την έννοια
της αξιολόγησης, όλα αυτά τα θέµατα που κλήθηκε να χειριστεί
η Κυβέρνηση µετά το 2015.

Έτσι, η κυβερνητική στρατηγική, που είναι ενιαία και έχει συ-
νέχεια και στην οποία εντάσσεται το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου
που συζητάµε σήµερα, έχει τρεις φάσεις που εξελίχθηκε: 

Στην πρώτη φάση, το 2015, ήταν η ώρα της αποκατάστασης
των αδικιών, της επαναπρόσληψης των απολυµένων, της κατάρ-
γησης της διαθεσιµότητας -να θυµίσω ότι τότε µετά τις εκλογές
ισχυριζόταν η Αντιπολίτευση ότι δεν µπορεί να υπάρξει τέτοιου
είδους κατάργηση, κι όµως έγινε εφικτό- και φυσικά, να µπορέσει
να αποκατασταθεί η στοιχειώδης εµπιστοσύνη ξανά στο εσωτε-
ρικό της δηµόσιας διοίκησης.

Στη δεύτερη φάση, από το 2016 µέχρι το 2018, πρόκριµα απο-
τελούσε η θεσµική κατοχύρωση των αλλαγών. Και γι’ αυτό, θε-
σµοθετήθηκαν οι δύο κρίσιµοι και σηµαντικοί νόµοι του 2016, µε
σκοπό να προβούν στις αναγκαίες εκείνες αλλαγές όσον αφορά
την ανεξαρτησία, την αξιοκρατία της δηµόσιας διοίκησης, τη
σύγχρονη λειτουργία και να αποκαταστήσουν την κανονικότητα
στην εσωτερική λειτουργία, αναφορικά µε τα θέµατα της κρί-
σεως των προϊσταµένων και της επιλογής του προσωπικού.

Παρατηρήσαµε σηµαντικούς θεσµούς να συστήνονται εκείνη
την περίοδο, όπως είναι η κινητικότητα, όπως είναι ο θεσµός που
θέλει να απαλλάξει από την πολιτική κηδεµόνευση τη διοίκηση,
θεσπίζοντας έναν ευρωπαϊκό θεσµό, που ισχύει σε πάρα πολλά
ευρωπαϊκά κράτη και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, τον θεσµό των
διοικητικών και τοµεακών γραµµατέων, ως πυραµίδα της διοίκη-
σης, οι οποίοι θα έχουν θεσµική µνήµη και συνέχεια, όπως φυσικά
και τα θέµατα των ψηφιακών οργανογραµµάτων, των περιγραµ-
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µάτων θέσεων και της διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού, του
πλούτου της δηµόσιας διοίκησης, µε έναν σύγχρονο και αποτελε-
σµατικό τρόπο, που να λαµβάνει υπ’ όψιν και τις ανάγκες των δη-
µοσίων φορέων, αλλά φυσικά και τα αντίστοιχα προσόντα των
δηµοσίων υπαλλήλων.

Εδώ οφείλω να κάνω µία παρέµβαση και να πω, επειδή ανα-
φέρθηκε σε αυτό ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Γεωρ-
γαντάς, ότι όσον αφορά τη διαδικασία που είναι σε εξέλιξη στο
ΑΣΕΠ για την επιλογή των διοικητικών και τοµεακών γραµµατέων,
η Κυβέρνηση και η προκάτοχός µου την περασµένη άνοιξη, πριν
ένα έτος, προέβη σε µία ανεξάρτητη εξωτερική αξιολόγηση των
προκηρύξεων και επαναπροκηρύχθηκαν όσες ήταν αναγκαίο
βάσει της αξιολόγησης. 

Σχετικά µε τα αποτελέσµατα αυτής της διαδικασίας –που βρί-
σκονται στην αρµοδιότητα του ΑΣΕΠ και του ειδικού συµβουλίου
επιλογής προϊσταµένων στις δύο του συνθέσεις, η οποία προχω-
ράει κανονικά, η Κυβέρνηση δεν έχει καµµία ανάµειξη εµείς ενη-
µερωνόµαστε για την πρόοδο των εργασιών βάσει των
ανακοινώσεων του ΑΣΕΠ- σύµφωνα µε αυτά που προβλέπει ο
νόµος. Ο κάθε Έλληνας πολίτης από οποιοδήποτε θέση έχει υπη-
ρετήσει, είτε στον δηµόσιο είτε στον ιδιωτικό τοµέα, έχει δικαίωµα
να συµµετάσχει και να κριθεί ισότιµα και σύµφωνα µε το Σύνταγµα
και φυσικά µε την αδιάβλητη διαδικασία του ΑΣΕΠ.

Άρα, λοιπόν, εισερχόµαστε τώρα στην τρίτη φάση, γιατί πλέον
η χώρα µας έχει τεθεί εκτός µνηµονίων από τον Αύγουστο. Και σε
αυτήν τη νέα εποχή που χαράζουµε την αναπτυξιακή και κοινωνική
µας στρατηγική για το µέλλον, οφείλει και η δηµόσια διοίκηση να
προσαρµοστεί ανάλογα για να συµβάλει σε αυτή τη διαδικασία. 

Και ακριβώς, επειδή έχουµε αυτήν τη δυνατότητα ανάκτησης
πολιτικών επιλογών, εµείς έχουµε σαφή φιλοσοφία για τη δηµόσια
διοίκηση, η οποία φυσικά είναι απέναντι και αντίθετη µε τη νεοφι-
λελεύθερη αντίληψη και  την ισοπεδωτική αντίληψη του µικρού
κράτους, χωρίς να λαµβάνει υπ’ όψιν τις πραγµατικές ανάγκες που
έρχεται να καλύψει η δηµόσια διοίκηση για την ανάπτυξη και το
κοινωνικό κράτος. Και φυσικά είµαστε αντίθετοι σε αυτόν το µα-
ρασµό, που υπέστη υποχρεωτικά η δηµόσια διοίκηση στα χρόνια
των µνηµονίων.

Κι επειδή πρέπει να τοποθετούµαστε µε στοιχεία, θα ήθελα να
καταθέσω, µε βάση την απογραφή που τηρείται στο Υπουργείο
µας, την εξέλιξη των τακτικών δηµοσίων υπαλλήλων από το 2009
µέχρι και φέτος τον Νοέµβριο, που δείχνει ακριβώς αυτήν τη µεί-
ωση σε προσωπικό που αγγίζει το 20% του ανθρώπινου δυναµι-
κού. Το λέω για να µην αναφερόµαστε σε διόγκωση του κράτους,
αλλά στο ακριβώς αντίθετο µε βάση τα στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ.
Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Σε αυτήν τη φάση, λοιπόν, η δηµόσια διοίκηση και η δική µας
φιλοσοφία θέτει τις εξής τέσσερις µεγάλες ανάγκες, τους εξής
τέσσερις µεγάλους στόχους: Πρώτα απ’ όλα η λειτουργία, η προ-
οπτική και η ανάπτυξη της δηµόσιας διοίκησης πρέπει να είναι
απόλυτα συνδεδεµένη και να υπηρετεί το ολοκληρωµένο σχέδιο,
τη στρατηγική µας για την παραγωγική, αναπτυξιακή και κοινωνική
ανασυγκρότηση της χώρας.

Ο δεύτερος µεγάλος αυτονόητος στόχος είναι η συνέχεια της
υλοποίησης, η επιτάχυνση και η επέκταση των µεγάλων θεσµικών
αλλαγών και µεταρρυθµίσεων που έχουν ήδη δροµολογηθεί. 

Η τρίτη µεγάλη µας προτεραιότητα είναι η λειτουργία µίας δη-
µόσιας διοίκησης που είναι ανοιχτή στις νέες εξελίξεις, τις τεχνο-
λογικές και της ανοιχτής διακυβέρνησης, που είναι επίσης φιλική
στον πολίτη και που το αποδεικνύει αυτό µέσα από τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό της, µέσα από την απλούστευση των διαδικα-
σιών, αλλά να είναι πάντα ο θεµατοφύλακας, που στηρίζει το δη-
µόσιο συµφέρον και το διασφαλίζει.

Έρχοµαι στην τέταρτη µεγάλη προτεραιότητα -που δίνουµε µε-
γάλο βάρος σε αυτό το σχέδιο νόµου- που έχει σχέση µε τη δια-
χείριση, την αναβάθµιση, τη στήριξη του πρωταγωνιστή της
δηµόσιας διοίκησης, που είναι οι δηµόσιοι λειτουργοί, τα στελέχη
της. 

Και γι’ αυτό επιδιώκουµε να επενδύσουµε στη γνώση, στην κα-
τάρτιση, στην επιµόρφωση, στην καλή αξιοποίηση των προσόν-
των τους, αλλά και στο κρίσιµο θέµα της διασφάλισης των
κοινωνικών τους δικαιωµάτων αφ’ ενός -µε µια σειρά από διατά-
ξεις- και αφ’ ετέρου στον κοινωνικό χαρακτήρα της ίδιας της δη-
µόσιας διοίκησης απέναντι σε ευαίσθητες οµάδες της κοινωνίας
µας, αποδεικνύοντας ότι η δηµόσια διοίκηση πρέπει πρώτη απ’
όλα να διασφαλίζει την ισονοµία, την ισότητα και στην πρόσβαση
και στην εργασία.

Όλα αυτά τα ζητήµατα, λοιπόν, έρχεται να τα υπηρετήσει το
παρόν σχέδιο νόµου.

Θα ήθελα επιγραµµατικά να τοποθετηθώ στα µεγάλα τµήµατα
του σχεδίου νόµου. Το πρώτο µέρος -που θεωρώ ότι ήταν και είναι
ίσως το πιο εµβληµατικό και αναγκαίο στην περίοδο µετά τα µνη-
µόνια- είναι ο πολυετής προγραµµατισµός των προσλήψεων και
συνακόλουθα ο δεσµευτικός ετήσιος προγραµµατισµός των
προσλήψεων και για τακτικό και για εποχικό προσωπικό.

Δυστυχώς, λόγω των µνηµονίων οι προσλήψεις είτε συντε-
λούνταν εκ των ενόντων είτε αναγκαζόµασταν να καλύπτουµε τις
ανάγκες µε συµβασιούχους, οι οποίοι οφείλουµε να παραδεχ-
θούµε ότι κράτησαν όρθιες δηµόσιες υπηρεσίες, χωρίς όµως
εκείνοι να µπορούν να επενδύσουν σε µία καριέρα, σε επιµόρ-
φωση αντίθετα υφίσταντο εργασιακή ανασφάλεια, είτε δεν υπήρ-
χαν προσλήψεις, όπως αποδεικνύει και ο πίνακας που µόλις
κατέθεσα. 

Αποτέλεσµα είναι να έχουµε σήµερα ένα γερασµένο προσωπικό
της δηµόσιας διοίκησης, που µε πατριωτισµό κράτησε όρθιο το
δηµόσιο. Γιατί δεν είναι αλήθεια αυτή η εικόνα που προσπαθούν
να καλλιεργήσουν. Μπορεί να υπάρχουν προβλήµατα γραφει-
οκρατίας, µπορεί να υπάρχουν και επίορκοι δηµόσιοι υπάλληλοι,
και εκεί είµαστε αυστηροί στα θέµατα πειθαρχικού δικαίου, όπως
αναφέρεται και στο νοµοσχέδιο, αλλά η πλειονότητα των δηµό-
σιων υπαλλήλων κράτησε όρθιο το δηµόσιο µε πατριωτισµό. Και
µάλιστα και σε πολύ δύσκολες υπηρεσίες µε την ευρύτερη έννοια,
συµπεριλαµβάνοντας και την παιδεία, και την υγεία και όλα τα ζη-
τήµατα που αφορούν τον κάθε Έλληνα πολίτη.

Άρα, λοιπόν, σε αυτήν την φάση που εισερχόµαστε στον κανόνα
«ένα προς ένα», που απλώς σταµατάει τη συρρίκνωση της δηµό-
σιας διοίκησης και δεν οδηγεί στη διόγκωσή της, εµείς απαντών-
τας και στην κριτική της Αντιπολίτευσης, δηλώνουµε ότι δεν είναι
αυτοσκοπός για εµάς οι προσλήψεις στο δηµόσιο, όπως επίσης
δεν µπορούµε να δεχθούµε την ισοπεδωτική έννοια του µικρού νε-
οφιλελεύθερου κράτους. 

Εµείς λέµε ότι θέλουµε εκείνη τη δηµόσια διοίκηση και εκείνο
το κράτος το οποίο λειτουργεί µε δηµοκρατικό έλεγχο και διαφά-
νεια ανεξαρτησία, αξιοκρατία και το οποίο είναι ικανό να ανταπο-
κρίνεται αφ’ ενός στις ανάγκες της αποστολής της δηµόσιας
διοίκησης, ώστε οι αντίστοιχοι φορείς να είναι σε θέση να εξυπη-
ρετήσουν το δηµόσιο συµφέρον και τους πολίτες και, αφ’ ετέρου,
στην περίοδο που είµαστε, στις µεγάλες ανάγκες που θέτει η
στρατηγική παραγωγικής και κοινωνικής ανασυγκρότησης της
χώρας. Και αυτό κάνουµε. Καταγράφουµε συγκεκριµένα τις ανάγ-
κες της δηµόσιας διοίκησης και όχι κατά το δοκούν µε βάση τις
οποίες γίνονται προσλήψεις και ο προγραµµατισµός.

Επίσης, και αυτό είναι κρίσιµο θέµα, µέσα από τη διαδικασία
αυτή του προγραµµατισµού -και έτσι απαντούµε και σε πολλές
από τις τοποθετήσεις των εισηγητών- συνδέουµε τις προσλήψεις,
απόλυτα µε τις θεσµικές αλλαγές που έχουν γίνει και υποστηρί-
ζουµε. Δηλαδή κάθε θέση µέσα στον πολυετή προγραµµατισµό,
προκειµένου να εγκριθεί και να αποτυπωθεί στη συνέχεια στον
ετήσιο προγραµµατισµό προσλήψεων, πρέπει να είναι αποτυπω-
µένη στο αντίστοιχο ψηφιακό οργανόγραµµα του φορέα µε το αν-
τίστοιχο περίγραµµα θέσης. Ακριβώς γιατί συνδέουµε αυτήν τη
στρατηγική µε τη στήριξη των αντίστοιχων θεσµικών µεταρρυθµί-
σεων και αλλαγών. 

Εδώ θέλω να σταθώ -το είχα διαβάσει και µέσα στην επιτροπή
της Βουλής και δεν θα το διαβάσω ξανά- στο ότι επανειληµµένα
το ΑΣΕΠ στις ετήσιες εκθέσεις που υπέβαλε ζητούσε να υπάρξει
επιτέλους ένας πολυετής και ένας ετήσιος προγραµµατισµός
αναγκών, προκειµένου να υπάρχει  ορθολογισµός όσον αφορά
τις προσλήψεις.
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Όσον αφορά στο ΑΣΕΠ, η ίδρυσή του ήταν µία από τις κορυ-
φαίες στιγµές στη λειτουργία της δηµοκρατίας µας, αλλά και της
θεσµικής αναβάθµισης της δηµόσιας διοίκησης. Γνωρίζουµε
πολύ καλά ότι µέχρι τότε η έννοια της διοίκησης και του κράτους
είχε ταλαιπωρηθεί σε περιόδους ανωµαλίας µετά τον Εµφύλιο
µέσα από πολιτικούς χαρακτηρισµούς και αποκλεισµούς, όπως
επίσης γνωρίζουµε και την ανάγκη να αποκατάστασης της αξιο-
κρατίας έξω από πελατειακές σχέσεις. 

Γι’ αυτό πιστεύω ότι αυτός ο θεσµός έχει κατοχυρωθεί και στη
συνείδηση του ελληνικού λαού και ήταν µία από τις κορυφαίες
στιγµές το 1994, επί κυβερνήσεως και πρωθυπουργίας Ανδρέα
Παπανδρέου και υπουργίας Αναστασίου Πεπονή. 

Θα µου επιτρέψετε να διαβάσω από την εισηγητική έκθεση του
1994 το πόσο επίκαιρος παραµένει ο στόχος του ΑΣΕΠ: «Η δια-
µόρφωση θεσµών που θα διακόψουν τον οµφάλιο λώρο µεταξύ
κυβερνώντος κόµµατος και δηµόσιας διοίκησης αποτελεί τη
βάση και την αφετηρία ταυτόχρονα του εκσυγχρονισµού της.
Ιδρύεται ανεξάρτητη διοικητική αρχή µε τον τίτλο Ανώτατο Συµ-
βούλιο Επιλογής Προσωπικού που θα διαχειρίζεται εφεξής το
σύστηµα των προσλήψεων. Η κυβέρνηση αποξενούται από τις
προσλήψεις. Βεβαίως διατηρεί την πολιτική απόφαση για το αν
θα γίνουν προσλήψεις και πόσες, σε ποιες υπηρεσίες, κλάδους
και ειδικότητες. Εδώ τερµατίζεται, όµως, ο ρόλος της και η επέµ-
βαση της κυβέρνησης στο θέµα προσλήψεων και αναλαµβάνει
το ΑΣΕΠ τη διεξαγωγή των διαδικασιών µέχρι και τον καθορισµό
των διοριστέων». Πιστεύω ότι αυτή η αναφορά στην εισηγητική
έκθεση του ΑΣΕΠ συµπυκνώνει πλήρως την αποστολή και την
ανάγκη του ΑΣΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ και τέσσερα λεπτά από τη δευ-
τερολογία µου. 

Ταυτόχρονα, όµως, έχουν παρέλθει από τότε είκοσι πέντε χρό-
νια. Υπάρχουν πλέον νέες ανάγκες. Βιώσαµε µία κρίση. Το ΑΣΕΠ
λόγω της καταξίωσής του έχει πολλές και περισσότερες, αυξη-
µένες αρµοδιότητες. Δεν έχει απλώς και µόνο την αρµοδιότητα
της επιλογής του προσωπικού, αλλά συµµετέχει πλέον και στις
κρίσεις και των διοικητικών γραµµατέων, αλλά και των προϊστα-
µένων, των γενικών διευθυντών και διευθυντών του δηµοσίου. 

Το ΑΣΕΠ αντιµετωπίζει προβλήµατα. Δεν διαθέτει το αναγκαίο
προσωπικό, διότι υπέστη και αυτό τη µείωση που έχει υποστεί
όλη η δηµόσια διοίκηση και δεν µπορεί να ανταπεξέλθει, όπως
θα έπρεπε, τόσο προς το συµφέρον της δηµόσιας διοίκησης,
όσο και των ίδιων των υποψηφίων που καθίστανται, αµφότεροι,
όµηροι χρονοβόρων διαδικασιών.

Είναι χαρακτηριστική η τεράστια προσπάθεια που καταβάλει
το ΑΣΕΠ για την Προκήρυξη 3Κ, ενώ ταυτόχρονα πρέπει να διε-
νεργεί όλες τις άλλες προκηρύξεις που είναι κρίσιµες αλλά και
τις κρίσεις των προισταµένων.

Άρα λοιπόν, εµείς ερχόµαστε να στηρίξουµε ουσιαστικά το
ΑΣΕΠ µε πάρα πολλούς τρόπους. Πρώτα απ’ όλα, µε τον ετήσιο
προγραµµατισµό, ο οποίος θα υποβάλλεται και στο ΑΣΕΠ για να
µπορεί να οργανώσει εξ αρχής τις εργασίες του όσον αφορά τη
διαδικασία των προκηρύξεων.

Το δεύτερο είναι ότι δίνουµε στο ΑΣΕΠ δυνατότητα να απλο-
ποιήσει τις διαδικασίες, είτε µε την ενοποίηση προκηρύξεων είτε
µε τις διετείς προκηρύξεις που προβλέπουµε είτε µε σηµαντική
διαδικασία απλούστευσης των δικαιολογητικών που υποβάλλον-
ται, όπου σύµφωνα µε τη γνώµη του ΑΣΕΠ, ειδικά για το θέµα
των πιστοποιητικών, η απλοποίηση αυτή αποτελεί επιτάχυνση
της διαδικασίας έως και τέσσερις µήνες.

Ταυτόχρονα, και πάντα µε τη σύµφωνη γνώµη του προέδρου
του ΑΣΕΠ, υπάρχει στο σχέδιο νόµου όσον αφορά την πλήρη
ηλεκτρονικοποίηση των διαδικασιών του ΑΣΕΠ από το 2020 και
µετά, προκειµένου να υπάρξει επιτάχυνση και διαφάνεια.

Επιλύουµε θέµατα εσωτερικής λειτουργίας που δηµιουργού-
σαν προβλήµατα µε τις διαφορετικές ερµηνείες των τµηµάτων
και ταυτόχρονα στηρίζουµε προσωπικό το ίδιο το ΑΣΕΠ. 

Ο στόχος µας είναι φυσικά το ΑΣΕΠ να έχει µόνιµο προσωπικό
-το έθεσαν οι εισηγητές µας και στην επιτροπή-, αλλά µέχρις
ότου να υπάρξει η διαδικασία του µονίµου προσωπικού, θεσµο-

θετούµε την εξαίρεση από την κινητικότητα µεταβατικά, µέχρι να
προσληφθούν οι τακτικοί υπάλληλοι του ΑΣΕΠ.

Επειδή τέθηκε το θέµα των υπερωριών των εργαζοµένων, πι-
στεύω ότι πραγµατικά είναι δίκαιο που προβλέπεται –νοµίζω ότι
το έθεσε ο κ. Καρράς από το ΚΙΝΑΛ- και υπάρχει αυτή η ειδική
διατύπωση για τις υπερωρίες. Είναι για δύο χρόνια, δηλαδή δεν
πρόκειται για µια διαρκή εξαίρεση. Σας υπενθυµίζω ότι είχε προ-
βλεφθεί και για το ΕΦΚΑ µεταβατικά, όταν υπήρχε µεγάλη πίεση
για τις συντάξεις. Και σε κάθε περίπτωση ασφαλιστική δικλείδα
αποτελεί η ύπαρξη µιας κοινής υπουργικής απόφασης του
Υπουργού Διοικητικής Ανασυγκρότησης και του Υπουργού Οικο-
νοµικών ως προς την εφαρµογή. Ελπίδα όλων είναι ότι σε δύο
χρόνια η οικονοµική κατάσταση της χώρας µας και η αναπτυ-
ξιακή της πορεία, θα επιτρέπουν συνολικά για το µισθολόγιο του
δηµοσίου να έχει µια παρόµοια πρόβλεψη και θετική εξέλιξη.

Προχωρώ στο τρίτο µέρος που αφορά στις νέες δοµές που
προτείνουµε και τα σχετικά ζητήµατα. Θα ήθελα να είµαι σαφής,
γιατί αισθάνοµαι ότι έχουν γίνει παρανοήσεις και παρεξηγήσεις
σε αυτό το θέµα. Η ανάκτηση της κυριαρχίας µας όσον αφορά
τη δηµόσια διοίκηση σηµαίνει ότι πρέπει να βασιστούµε πρώτα
απ’ όλα στις εσωτερικές δυνάµεις της δικής µας διοίκησης, στο
επιστηµονικό προσωπικό που διαθέτει η δική µας δηµόσια διοί-
κηση, στους αποφοίτους της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας Διοίκη-
σης και στους έγκριτους επιστήµονες που διαθέτει, καθώς και
των πανεπιστηµίων µας. Αυτό το λέω επειδή ειπώθηκε από όλους
ότι υπάρχει ανάγκη µιας συνεχούς παρακολούθησης, αξιολόγη-
σης, σύγκρισης και ταυτόχρονα υπόδειξης µε συγκεκριµένες
προτάσεις για τη συνεχή θεσµική λειτουργία και αναβάθµιση.

Αυτός, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ο ρόλος του παρα-
τηρητηρίου της δηµόσιας διοίκησης. Είναι ένας θεσµός καταξιω-
µένος σε πάρα πολλά ευρωπαϊκά κράτη και είναι και µία από τις
συστάσεις που επανειληµµένα ο ίδιος ο ΟΟΣΑ έχει θέσει για τη
χρηστή και σύγχρονη διοίκηση. 

Άρα, δεν αναφερόµαστε σε προσλήψεις -και θέλω να είµαι
σαφής σε αυτό και απευθύνοµαι και στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση-, αλλά σε αποσπάσεις και µετατάξεις στο εσωτερικό της
δηµόσιας διοίκησης. Πολύ περισσότερο, δεν αναφερόµαστεσε
εξωτερικούς συµβούλους, είτε διεθνείς -γιατί ακριβώς ανα-
κτούµε τη δική µας πλέον κυριαρχία- είτε ιδιώτες. Εδώ πρόκειται
για µία εσωτερική δυνατότητα της ίδιας της δηµόσιας διοίκησης
να έχει έναν οργανισµό µε κύρος που θα δίνει τα στοιχεία και θα
παρακολουθεί. 

Φυσικά, θεσπίζουµε και το γνωµοδοτικό συµβούλιο διοικητικής
ανασυγκρότησης -εκεί δεχτήκαµε και την πρόταση της ΑΔΕΔΥ,
να υπάρχει κι εκπροσώπηση των δηµοσίων υπαλλήλων- και µε
την πλήρη στήριξη του ΕΚΔΔΑ, που είναι ένα πολύτιµο εργαλείο
για όλα τα ζητήµατα της λειτουργίας και της αναβάθµισης της
δηµόσιας διοίκησης, προκειµένου να υπάρχει ένα όργανο που
θα συγκεντρώνονται όλοι οι κρίσιµοι φορείς οι οποίοι καταστρώ-
νουν τη στρατηγική και για τη δηµόσια διοίκηση, αλλά -σε συν-
δυασµό µε το δηµοσιονοµικό πλαίσιο και τη στρατηγική της
χώρας- και τη συνολική αναπτυξιακή και κοινωνική στρατηγική
της χώρας.

Όσον αφορά την υπηρεσία που θεσπίζουµε σε σχέση µε την
τεχνική βοήθεια, θέλω να είµαστε σαφείς, υπάρχει ένα υπαρκτό
πρόβληµα στην ελληνική δηµόσια διοίκηση. Θεσπίζουµε και θε-
σµοθετούµε προωθηµένες ρυθµίσεις και σηµαντικές µεταρρυθ-
µίσεις, υπάρχει όµως αντικειµενική αδυναµία υλοποίησης, η
οποία σχετίζεται εν πολλοίς µε το γεγονός ότι τα προηγούµενα
χρόνια υπήρχε υποβάθµιση και αποδυνάµωση της δηµόσιας δι-
οίκησης σε προσωπικό αλλά και έλλειψη εµπειρίας. 

Έτσι, βλέπουµε κάτι που όλα τα κόµµατα έχετε χαιρετίσει και
που µάλιστα λέτε ότι πρέπει να επιταχυνθεί και να ενισχυθεί,
όπως είναι τα ψηφιακά οργανογράµµατα και η κινητικότητα που
συντελείται βάσει αυτών των οργανογραµµάτων. Υπάρχουν φο-
ρείς που βρίσκονται εκτός κινητικότητας, γιατί δεν έχουν κατορ-
θώσει να διαµορφώσουν τα ψηφιακά οργανογράµµατα και τα
περιγράµµατα θέσης. Και τι προτείνουµε; Να υπάρχει θεσµική
τεχνική βοήθεια, η οποία θα να στηρίζει όλους τους φορείς του
δηµοσίου προκειµένου να αντεπεξέλθουν στις µεγάλες προκλή-
σεις των θεσµικών αλλαγών. Σήµερα γίνεται εκ των ενόντων, από
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τις υπάρχουσες υπηρεσίες του Υπουργείου µας. Πρόκειται για
µία δοµή η οποία θα κάνει προγραµµατική συµφωνία µε κάθε
φορέα, προκειµένου να τους στηρίξει όπου έχουν προβλήµατα,
για να µπορούν να υλοποιούν όλες αυτές τις αλλαγές.

Και, βέβαια, θέλω να τονίσω –και έχει µεγάλη σηµασία- δύο
πράγµατα: Πρώτα απ’ όλα, είναι απόλυτα συναφές και µε τη λο-
γική που αυτήν τη στιγµή έχει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ότι στον
επόµενο πολυετή δηµοσιονοµικό προϋπολογισµό της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, πέραν των διαρθρωτικών ταµείων και του Ταµείου
Συνοχής µετά την εµπειρία των µνηµονίων και της τεχνικής βοή-
θειας που προερχόταν τότε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, θα
υπάρχει και ειδική αντίστοιχη χρηµατοδότηση όσον αφορά τα
κράτη-µέλη τα οποία θα αξιοποιούν οι φορείς για τη διοικητική
µεταρρύθµιση. 

Άρα, αυτός ο νέος φορέας -κι έτσι απαντώ και σε αυτό που
είπε ο κ. Γεωργαντάς- δεν είναι επικάλυψη. Πρόκειται για δύο
καινούργιες ανάγκες που πρέπει να καλυφθούν, αφ’ ενός της πα-
ρακολούθησης των αλλαγών, της στήριξης και της αξιοποίησης
όλων αυτών των συµπερασµάτων και αφ’ ετέρου της αξιοποί-
ησης και των Ευρωπαϊκών δυνατοτήτων και πολιτικών και πάνω
από όλα της στήριξης των φορέων.

Κι επειδή ειπώθηκε κάτι για το κόστος, θέλω να πω ότι κατ’
αρχάς δεν υπάρχουν προσλήψεις, διότι θα λειτουργούν όλα µε
µετατάξεις και αποσπάσεις. Κάπου είδα και σήµερα να γράφον-
ται  κάτι απίστευτα νούµερα περί κόστους ύψους 1 εκατοµµυ-
ρίου. Το κόστος, όπως προκύπτει από την έκθεση που έχετε στα
χέρια σας, είναι 287.000 ευρώ, εκ των οποίων το πραγµατικό κό-
στος είναι 87.000 ευρώ, γιατί το υπόλοιπο αναφέρεται φυσικά
στο µισθολογικό κόστος των αποσπάσεων και µετατάξεων, που
όµως είναι ήδη εντός του κρατικού προϋπολογισµού.

Θα πω δύο λόγια για το τέταρτο Μέρος που αφορά το ανθρώ-
πινο δυναµικό. Στηρίζουµε µε πολλές διατάξεις την επιµόρφωση,
τα δικαιώµατα στην εκπαίδευση, στην µετεκπαίδευση για τους
δηµόσιους υπαλλήλους. Στηρίζουµε τα κοινωνικά τους δικαιώ-
µατα, µε ιδιαίτερη µέριµνα για τα θέµατα της οικογένειας, καθώς
πλέον για την κινητικότητα προβλέπεται να υπάρχει λόγος υγείας
όχι µόνο για τον ίδιο τον δηµόσιο υπάλληλο, αλλά και για τον ή
την σύζυγο, τα παιδιά, αλλά και τους ηλικιωµένους γονείς. Είναι
ένα κρίσιµο θέµα στη σηµερινή ελληνική κοινωνία.

Επίσης, και µε µία τροπολογία που θα καταθέσουµε  ενι-
σχύουµε και τις άδειες των µητέρων, είτε πολύτεκνων είτε τρίτε-
κνων, αλλά και της µητέρας σε µονογονεϊκή οικογένεια, σε σχέση
µε την ασθένεια των παιδιών. Είναι διατάξεις που πιστεύουµε ότι
είναι σηµαντικές για τον κοινωνικό χαρακτήρα της δηµόσιας δι-
οίκησης και τα κοινωνικά δικαιώµατα των δηµοσίων υπαλλήλων

όπως επίσης και οι διατάξεις, για τις οποίες υπάρχει µία ευρύ-
τερη συναίνεση, για τις τρίτεκνες οικογένειες και για  άτοµα µε
κώφωση και βαρηκοΐα. 

Όσον αφορά το Εθνικό Τυπογραφείο και την κωδικοποίηση,
θα ήθελα απλώς να πω στον κ. Γεωργαντά ότι το σηµείο στο
οποίο αναφέρεστε και το οποίο υπάρχει και στην έκθεση της
Βουλής δεν αφορά στη δηµοσίευση στο ΦΕΚ, αλλά στην ανάρ-
τηση του ΦΕΚ στην ιστοσελίδα, γι’ αυτό χρησιµοποιείται ο τεχνι-
κός όρος «καταχώριση». Άρα νοµίζω ότι δεν χρήζει νοµοτεχνικής
βελτίωσης. Σαφώς το ΦΕΚ δηµοσιεύεται, αλλά εν προκειµένω
πρόκειται για την καταχώριση στην ιστοσελίδα. Αν δείτε το
άρθρο 55, είναι σαφές. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι
το σχέδιο νόµου που συζητούµε σήµερα και που ελπίζω να λάβει
την επί της αρχής έγκριση του Σώµατος, έρχεται να απαντήσει
στις ανάγκες αυτής της νέας εποχής που διανύει η χώρα µας.
Εκφράζει µε σαφήνεια τη φιλοσοφία µιας προοδευτικής πολιτι-
κής για τη δηµόσια διοίκηση και τη συνολική στρατηγική της
χώρας µας. Εντάσσεται µέσα στο πλαίσιο των κρίσιµων αναπτυ-
ξιακών και κοινωνικών παρεµβάσεων που έχουν γίνει από τη Διε-
θνή Έκθεση Θεσσαλονίκης µέχρι σήµερα και έρχεται να
απαντήσει σε εκείνες τις νεοφιλελεύθερες επιλογές που έφερε
η λιτότητα, η ύφεση, η υποβάθµιση του κοινωνικού κράτους.
Εµείς απαντούµε θετικά, µε βάση τις ανάγκες του ελληνικού
λαού, της ανάπτυξης της χώρας µας και του κοινωνικού κράτους. 

Ταυτόχρονα όµως, παρ’ ότι έχει αυτό το σαφές προοδευτικό
στίγµα, επιδιώξαµε στο έπακρο τη δηµόσια διαβούλευση και την
ευρύτερη συναίνεση, και γι’ αυτόν τον λόγο κάναµε δεκτές πολ-
λές παρατηρήσεις των φορέων στην ακρόαση, αλλά και της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και συνολικά των κοµµάτων της Αν-
τιπολίτευσης προκειµένου να µην υπάρχει καµµία σκιά σκοπιµό-
τητας. 

Δική µας σκοπιµότητα δεν είναι το ποιος θα κάνει τον ετήσιο
προγραµµατισµό, αυτονόητα θα τον κάνει η Κυβέρνηση µετά τις
εκλογές του Οκτωβρίου, που θα λάβει την λαϊκή εντολή. Η δική
µας σκοπιµότητα είναι µία δηµοκρατική, αξιοκρατική δηµόσια δι-
οίκηση στην υπηρεσία του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
Καταθέτω και τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που έχω ήδη προ-

αναφέρει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπού-
λου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία
Υπουργέ.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Κωνσταντίνος Τζαβάρας έχει τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα το πρωί παρακολούθησα τη συ-
νέντευξη ενός καθηγητή του Διεθνούς Δικαίου στον δηµοσιο-
γράφο Άρη Πορτοσάλτε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γελάτε, αλλά ακούστε κάτι πολύ πιο ενδιαφέρον από το γέλιο

σας.
Αυτός, λοιπόν, θρυλείται ότι υπήρξε εκ των συντακτών της

Συµφωνίας των Πρεσπών, αυτή για την οποία υπερηφανεύεστε,
και ειλικρινά σας λέω ως ένας πολίτης που διαθέτω ένα µέσο
γλωσσικό αισθητήριο ότι ανατρίχιασα όταν τον άκουσα δύο
φορές να λέει «Έχω διέλθει τη συµφωνία αυτή, ώστε να µπορώ
να απαντήσω». 

Τότε κατάλαβα, λοιπόν, ότι το πιο σοβαρό πρόβληµα που αν-
τιµετωπίζει αυτή η Κυβέρνηση, κυρία Υπουργέ, είναι αυτές οι
στρατηγικές της αδιαφάνειας που εξαπολύει εναντίον του λαού,
χρησιµοποιώντας ως προνοµιακό εργαλείο την κακοποίηση, κά-
ποτε δε και την αχρήστευση της σχέσης που συνδέει τις λέξεις
µε τα πράγµατα.

Εγώ -ειλικρινά σας λέω- επειδή τιµώ την παρουσία σας στα κυ-
βερνητικά έδρανα, έκανα µια προσπάθεια σήµερα να διεξέλθω -
αυτή ήταν η σωστή λέξη- το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και εκεί
απογοητεύτηκα πολύ, πάρα πολύ, γιατί προσπάθησα να δω εάν
αυτός ο φιλόδοξος τίτλος «Ενδυνάµωση του ΑΣΕΠ και αναβάθ-
µιση και ενίσχυση της δηµόσιας διοίκησης», εκπροσωπείται, αν-
τιπροσωπεύεται, υπηρετείται από τις διατάξεις αυτού του
νοµοσχεδίου. Και εκεί δεν µελαγχόλησα απλώς, αλλά έφθασα
στα όρια της παραφροσύνης. 

Γιατί; Γιατί, κυρία Υπουργέ, θα µου επιτρέψετε να συµφωνήσω
σε κάτι µαζί σας µέγα, όσον αφορά δηλαδή αυτή την επανά-
σταση που έφερε ο ν.2190/1994 στις προσλήψεις στο δηµόσιο,
υπό την έννοια ασφαλώς ότι απέκοψε τον οµφάλιο λώρο που συ-
νέδεε οργανικά το πελατειακό κοµµατικό κράτος µε τη δηµόσια
διοίκηση. Αυτόν τον συγκεκριµένο νόµο όµως εσείς και η Κυβέρ-
νησή σας µάλλον τον έχετε κακοποιήσει και θα σας εξηγήσω
αµέσως γιατί.

Πρώτον, πρέπει να ξέρετε ότι προτού εσείς µπείτε στην Κυ-
βέρνηση, ο νόµος αυτός επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ έχει
τροποποιηθεί δεκατρείς φορές. Αυτό πώς το αντιλαµβάνεστε;
Σαν µια προσπάθεια για να υπηρετήσει το ΑΣΕΠ τον σκοπό που
του έχει αναθέσει το Σύνταγµα στο άρθρο 103; Θα µου πείτε:
«Μπορεί».

Όµως, ελάτε σήµερα να µας εξηγήσετε: ποια είναι από τις δε-
κατέσσερεις διατάξεις που αναφέρονται στην ενδυνάµωση του
ΑΣΕΠ εκείνη η οποία υπηρετεί τον σκοπό, τον στόχο του νοµο-
σχεδίου; Γιατί όταν λέµε «ενδυνάµωση», εννοούµε ότι θα πρέπει
να προβλέψουµε και να πάρουµε τέτοια νοµοθετικά µέτρα ώστε
το ΑΣΕΠ ως συνταγµατικά κατοχυρωµένη και αναγνωρισµένη
ανεξάρτητη διοικητική αρχή να γίνει αποτελεσµατικό προς την
κατεύθυνση της αποστολής του. Και αυτή η κατεύθυνση είναι η
εµπέδωση των αρχών της αξιοκρατίας, της διαφάνειας, της ισό-
τητας ενώπιον του νόµου και της δηµοσιότητας στις προσλήψεις
στο δηµόσιο. Μια διάταξη βρείτε µου. Δεν υπάρχει καµµία. 

Αντιθέτως, εσείς ολοκληρώνετε τη µωσαϊκοποίηση αυτού του
αρχικού νοµοσχεδίου. Δυστυχώς, αυτή είναι µια τακτική που υπη-
ρετεί τη στρατηγική της αδιαφάνειας που σας έλεγα.

Όµως, υπάρχει κάτι επίσης πολύ σηµαντικό. Μιλάτε στα
πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου σας για τον στρατηγικό προ-
γραµµατισµό των προσλήψεων σε µονοετή και τετραετή βάση.
Πραγµατικά, αυτό είναι κάτι πολύ ενδιαφέρον. Έχω µια ερώτηση
να σας κάνω: Αν δεν ήταν στρατηγικός αυτός ο προγραµµατι-
σµός, θα ήταν λιγότερο προγραµµατισµός; Μου λέτε τι προσδί-
δει αυτή η λέξη του «στρατηγικού»; 

Θα σας πω και κάτι άλλο που είναι πολύ πιο σοβαρό. Πάµε πα-
ρακάτω να δούµε αυτήν την πολύ ενδιαφέρουσα άποψη για το
ότι παίρνετε µέτρα νοµοθετικά –προσέξτε µια σειρά λέξεων- που

υπηρετούν τον επιτελικό σχεδιασµό, την υλοποίηση, την παρα-
κολούθηση της στρατηγικής της δηµοκρατικής ανασυγκρότησης
της διοικητικής της δηµόσιας διοίκησης. Συγχαρητήρια! Πάρε το
αυγό και κούρευ’ το.

Μα, είναι δυνατόν εσείς, µια πολιτικός η οποία έχει γράψει µια
διαδροµή και στις κυβερνήσεις και στην Αίθουσα της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας, να µην µπορείτε διεξοδικά να ελέγξετε και να
πραγµατευθείτε, δηλαδή να διεξέλθετε, όπως έλεγα στην αρχή
της οµιλίας µου, ένα τέτοιο νοµοθετικό κείµενο που πραγµατικά
τιµάει και την πολιτική σας καταγωγή; Διότι το είπατε προηγου-
µένως µε υπερηφάνεια, αλλά τώρα πρέπει λίγο να έχετε µια αι-
δηµοσύνη. Δεν θα ήθελα να πω την άλλη λέξη, γιατί πραγµατικά
είστε κυρία και δεν σας ταιριάζει.

Και ερωτώ, επίσης, πώς είναι δυνατόν να µας πείσετε σήµερα
ότι όλα αυτά, τα οποία απεκάλεσα «υποταγµένα µέσα σε µια
στρατηγική αδιαφάνειας», δεν γίνονται για να καλύψουν µε πα-
χιές, άσχετες και άστοχες εκφράσεις κάποιες συγκεκριµένες πα-
ραχωρήσεις προνοµίων ή µικροδιευθετήσεις υπηρεσιακών
ζητηµάτων που έχουν σχέση -και βεβαίως, πολλές φορές δικαιο-
λογηµένα- µε κάποια, µερικά αιτήµατα δηµοσίων υπαλλήλων. 

Είναι, δηλαδή, ενδυνάµωση το γεγονός ότι πλέον το ΑΣΕΠ θα
συνεδριάζει µε συνθέσεις ελάσσονος ολοµέλειας ή µε µονοµε-
λείς συνθέσεις; Αυτό είναι κάτι το οποίο έπρεπε να είχε γίνει. Σε
τι ενδυναµώνει τον σκοπό; Αντίθετα, κάνει πιο λειτουργική ενδε-
χοµένως τη δράση του. Καµµία αντίρρηση!

Θέλετε να µας πείτε για τα θέµατα της αποζηµίωσης του προ-
σωπικού; Θέλετε να µας πείτε για την αύξηση των αποδοχών του
προέδρου και των αντιπροέδρων; Μα, όλα αυτά εντάσσονται
µέσα σ’ αυτήν τη λογική της ανάδειξης σε θέµα πρωτοφανούς
σηµασίας, που µάλιστα το εντάσσετε και µέσα στη νέα εποχή.

Κοιτάξτε: Σταµατήστε αυτόν τον βερµπαλισµό! Είναι ένας
βερµπαλισµός που έχει χρησιµοποιηθεί ιστορικά από όλα τα ολο-
κληρωτικά καθεστώτα, από αυτά σαν της Βενεζουέλας, για την
οποία -από ό,τι λέγεται- είστε µία από τις µία ή τις δύο κυβερνή-
σεις που στηρίζετε ακόµα τον Μαδούρο. Είστε εσείς και αυτός
µε τον οποίο δεν ξέρω τι σχέση έχετε, είναι Πρωθυπουργός της
Ουγγαρίας. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τι λέει; Της Ουγγαρίας; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Προσέξτε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εκεί πήγε ταξίδι ο Τσίπρας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Στην Ουγγαρία;
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, στον Όρµπαν πήγε. 

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Προσέξτε, ακούστε τώρα να

σας πω κάτι άλλο: Φτάνετε σε ένα άλλο σηµείο και δηµιουργείτε
νέες δοµές και πραγµατικά προσπαθούµε να παρακολουθή-
σουµε αυτές οι δοµές τι εξυπηρετούν. 

Βλέπω, λοιπόν, ότι επανασυνιστάται το Παρατηρητήριο Δηµό-
σιας Διοίκησης. Καλά, είναι δυνατόν η Υπουργός να µην ξέρει ότι
αυτό έχει ήδη συσταθεί µε τον ν.4369; 

Είναι δυνατόν, επίσης, να φέρνετε µέτρα που έχουν να κάνουν
µε την αξιολόγηση -είναι ένα θέµα δύσκολο για εσάς, το κατα-
λαβαίνω- ή µε τη µετακίνηση, τις µετατάξεις-αποσπάσεις του
ν.4440, τον οποίο εδώ τον διαφήµιζαν οι τότε Υπουργοί σαν την
µεγάλη τοµή στην αναβάθµιση και στην ενίσχυση του χαρακτήρα
της αξιοκρατίας στη δηµόσια διοίκηση; Αυτόν τον νόµο τον έχετε
τροποποιήσει, εσείς που τον δηµιουργήσατε, τουλάχιστον δεκα-
πέντε φορές.  

Είναι δυνατόν, λοιπόν, σήµερα να έρχεστε εδώ και να µας λέτε
όλα αυτά τα πράγµατα; 

Κάτι άλλο πρέπει να γίνει. Αν θέλετε πραγµατικά στον χρόνο
που µένει στην Κυβέρνησή σας να αφήσετε ένα δηµιουργικό
έργο, συνεργαστείτε µε τις πτέρυγες της Βουλής. Τα θέµατα της
δηµόσιας διοίκησης δεν είναι θέµατα τα οποία θα πρέπει -του-
λάχιστον µετά από αυτό που ζήσαµε ως συµφορά και ως δοκι-
µασία οικονοµικής κρίσης και κρίσης των θεσµών- να µας
χωρίζουν, αλλά να µας ενώνουν. 

Εσείς, όµως, ακολουθείτε αυτόν τον µοναχικό δρόµο, τον
δρόµο µιας περίεργης πληρότητας, που φτάνει µέχρι τα όρια του
ναρκισσισµού.
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Και πραγµατικά δεν µπορούµε να αντιληφθούµε, αλήθεια, κύ-
ριοι συνάδελφοι, εσείς που µε διακόψαµε προηγουµένως µε το
γέλιο σας, αν είστε ικανοποιηµένοι για τα τέσσερα χρόνια της
διακυβέρνησής σας. Είστε ικανοποιηµένοι για το γεγονός ότι µε
τη Συµφωνία των Πρεσπών για πρώτη φορά λειτουργεί εκτός των
συνόρων της Ελλάδας µακεδονικό έθνος;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Λυπούµαι πάρα πολύ, αλλά τα πράγµατα είναι έτσι και χειρό-

τερα και γρήγορα θα αντιληφθείτε πόσο κακό κάνατε, αν τελικά
υπάρχουν µεταξύ υµών κάποιοι που το έκαναν ή το ψήφισαν ανε-
πίγνωστα, από λάθος, γιατί ενδεχοµένως να υπάρχουν και κά-
ποιοι που µπορεί να το έχουν κάνει µε σκοπό.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Άρα, για να τελειώσω, κυρία Υπουργέ…
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Πού το είδατε αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτά που λέω είναι αυτά που

έχω στη συνείδησή µου και στο µυαλό µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ησυχία, κύριοι συνά-

δελφοι, σας παρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σταµατήστε να θορυβείτε, γιατί

το µόνο που κάνετε είναι να προκαλείτε δυσλειτουργία στην
Εθνική Αντιπροσωπεία, στις δηµοκρατικές συζητήσεις και στο δι-
καίωµα που έχει κάθε Βουλευτής να µιλάει για λογαριασµό του
και για λογαριασµό της ιδεολογίας του.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εσείς που µας λέτε εθνικούς προδότες δεν

προκαλείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριοι συνάδελφοι,

σας παρακαλώ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτός ο κρατισµός που αγγίζει

τα όρια του φασισµού απέναντι στην αντίθετη και διαφορετική
γνώµη, πρέπει να σταµατήσει στην Αίθουσα αυτή.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ενώ οι προσβολές επιτρέπονται!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όµως, ποτέ δεν υπήρξατε δη-

µοκράτες, ποτέ δεν ανεχθήκατε την άλλη, τη διαφορετική
άποψη, γι’ αυτό και σας ενοχλούν τα λόγια που είναι βγαλµένα
µέσα από την πραγµατικότητα και µέσα από την καθηµερινή ζωή
των Ελλήνων που εδώ και τέσσερα χρόνια υποφέρουν.

ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Μόνο τα τέσσερα χρόνια υποφέρουν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα σας πω τώρα κάτι άλλο,

κυρία Υπουργέ. Πράγµατι, αυτό που είναι εντυπωσιακό είναι ότι
πέρα από κάποια αιτήµατα -συνδικαλιστικού χαρακτήρα, πράγ-
µατι- µερικά από τα οποία και θα ψηφίσουµε, δεν φροντίσατε να
δηµιουργήσετε συνθήκες µιας ασφάλειας σε αυτούς τους υπαλ-
λήλους που κάνουν το καθήκον τους, σ’ αυτούς που θέλουν να
συµµετάσχουν µε το µυαλό τους, µε τη συνείδησή τους, µε τον
υπηρεσιακό τους ζήλο στην ανασυγκρότηση της δηµόσιας διοί-
κησης.

Το µόνο που θέλετε εσείς, ως εκπρόσωπος στην Κυβέρνηση
της πάλαι ποτέ διαλαµψάσης συντηρητικής Αριστεράς -και ειλι-
κρινά τώρα καταλαβαίνω αυτόν τον ζήλο που έχετε- είναι να εν-
ταχθείτε εσείς και κάποιοι άλλοι σ’ αυτό το σύστηµα που µας
κυβερνάει. Καταλαβαίνω τα λόγια ενός δηµοσίου υπαλλήλου, κα-
ταρτισµένου απόλυτα, ο οποίος είχε και την ατυχία να είναι ποι-
ητής…

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Σας αφορά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …και να µας αφήσει, προτού

αυτοκτονήσει, κάποια λόγια τα οποία, παρά τον αυτοσαρκασµό
που διαθέτουν, πηγαίνουν γάντι στην περίπτωση εκείνων των
στελεχών της Κεντροαριστεράς που σπεύδουν κυριολεκτικά να
ενισχύσουν τις τάξεις αυτής της Κυβέρνησης: «Κλεαρέτη Δίπλα-
Μαλάµου και δίπλα σε αυτήν το όνοµά µου». Αυτό είναι που
βλέπω να τροφοδοτεί όλον αυτόν τον ζήλο να συνωστίζεστε σε
όλες αυτές τις γιορτές για το ότι δήθεν απελευθερώθηκε η Ελ-
λάδα από το µνηµόνιο, απελευθερώθηκε η Ελλάδα από τον βρα-
χνά του µακεδονικού και τώρα πια δεν µας εµποδίζει τίποτε άλλο
από το να πάµε κατευθείαν στην καταστροφή, µε τη δική σας κα-
θοδήγηση.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρία Υπουργέ, θέλετε κάτι;
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Αυτή είναι η κεντρώα Νέα Δηµοκρα-

τία!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συγγνώµη, κύριε

Λάππα, τι θέλετε; Σας παρακαλώ!
Τι θέλετε, κυρία Υπουργέ;
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Κατ’ αρχάς, στο τέλος είναι και επί προ-
σωπικού, αλλά πέρα απ’ αυτό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πείτε µου επί προσω-
πικού ή θέλετε να επαναλάβετε κάτι, σε κάποια οµιλία σας, συµ-
πλήρωση; Αυτό ρωτώ.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Θέλω να κάνω κάποιες διευκρινίσεις
στην τοποθέτηση που έκανε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας. Παρακαλώ, µπορείτε να το κρατήσετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Απλώς θέλω να παρα-
τηρήσω ότι έχετε µιλήσει ήδη τριάντα δύο λεπτά στην πρωτολο-
γία σας και αν απαντάµε σε κάθε οµιλητή, δεν θα βγάλουµε
άκρη.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου. Κατ’
αρχάς, πρέπει να απαντήσω και εκ µέρους της Κυβέρνησης για
κάποιες αναφορές που έκανε ο κ. Τζαβάρας και επί του προσω-
πικού για κάποιες αναφορές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας φτάνουν πέντε
λεπτά;

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Βέβαια, µου φτάνουν και περισσεύουν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σε τι συνίσταται το προσωπικό,
γιατί θέλω να πάρω και εγώ τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, µε
συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά η κυρία Υπουργός διευκρίνισε ότι
θέλει να µιλήσει και πολιτικά για τις παρατηρήσεις σας. Δεν είναι
µόνο επί προσωπικού. Της δίνω για πέντε λεπτά τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και για το προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Και για το προσωπικό.

Αν θέλετε, µπορείτε να κάνετε έναν σχολιασµό µετά. Δεν χάθηκε
ο κόσµος!

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Δεν θα κάνω κατάχρηση.

Κύριε Τζαβάρα, σας άκουσα πολύ προσεκτικά.
Πρώτα απ’ όλα, επειδή κάνατε κάποιες αναφορές για την Κυ-

βέρνηση και µε κατηγορήσατε για βερµπαλισµό, θέλω να πι-
στεύω ότι ήταν βερµπαλισµός και από τη δική σας πλευρά.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Θ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για το νοµοσχέδιο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Δεν µπορώ να θεωρήσω ότι ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης το
εννοούσε έτσι, κάνοντας οποιονδήποτε συνειρµό για την Κυβέρ-
νηση, που θέλω να θυµίσω ότι είναι µια δηµοκρατικά εκλεγµένη
Κυβέρνηση σε δύο εκλογικές αναµετρήσεις τον Γενάρη του 2015
και τον Σεπτέµβρη του 2015.

Δεν µπορεί στη Βουλή να ακούγονται τέτοιου είδους κατηγο-
ρίες. Θα περίµενα από εσάς να ανασκευάσετε τα λόγια σας ότι
η δηµοκρατική Κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα, έχει χαρακτηρι-
στικά απολυταρχικά ή αντιδηµοκρατικά. Αυτό είναι το πρώτο.

Όσον αφορά στις παρατηρήσεις που κάνατε, παρ’ ότι είστε
ένας πολύ επιµελής και ενηµερωµένος Βουλευτής, µάλλον το νο-
µοσχέδιο δεν το έχετε διαβάσει. Και, πολύ περισσότερο, εκπλήσ-
σοµαι που ήρθατε εδώ να πυροδοτήσετε µε την παρέµβασή σας
ένα κλίµα, το οποίο είναι τελείως διαφορετικό από την επιδίωξη
που είχαµε όλη την προηγούµενη εβδοµάδα, σε ένα δύσκολο
κλίµα µέσα στη Βουλή. Κάναµε µία µεγάλη συναινετική προσπά-
θεια, στην οποία και οι δικοί σας Βουλευτές συνέβαλαν, έχοντας
αποδεχθεί και µία σειρά από διατάξεις που τελικά ενσωµατώ-
σαµε, που αποδεικνύουν την ευρύτητα της συναίνεσης που επι-
διώκουµε.
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Συνεπώς, αυτήν τη στιγµή είµαι µπερδεµένη και θέλω να κα-
ταλάβω: Ποια είναι η στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
απέναντι στο νοµοσχέδιο; Επικρατεί η λογική της ισοπέδωσης
και του αντικυβερνητισµού, όπως κάνετε σ’ όλα τα θέµατα, από
τα εθνικά θέµατα µέχρι τη δηµόσια διοίκηση, τα κοινωνικά ζητή-
µατα και τον κατώτατο µισθό; Αυτή είναι η λογική σας, οτιδήποτε
έρχεται απ’ αυτήν την Κυβέρνηση το ισοπεδώνετε; Ή είναι η
στάση του εισηγητή σας και των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρα-
τίας την προηγούµενη εβδοµάδα, που ήταν µία στάση επί της ου-
σίας και στην οποία και εµείς ανταποκριθήκαµε; 

Και θα ήθελα να πω -γιατί είναι προφανές ότι δεν έχει µελετη-
θεί από την πλευρά σας το περιεχόµενο του σχεδίου νόµου και
οφείλω να σας απαντήσω. Είπατε ότι οι λέξεις κακοποιούνται.
Ποιοι κακοποίησαν τις λέξεις; Η έννοια «µεταρρύθµιση» και
«αξιολόγηση», πότε κακοποιήθηκαν σ’ αυτήν τη χώρα και στην
Ευρώπη; Όταν η µεταρρύθµιση πλέον έχει ταυτιστεί, δυστυχώς,
µε την έννοια της ιδιωτικοποίησης, των απολύσεων, της απορ-
ρύθµισης της αγοράς και στην τιµωρητική αξιολόγηση επί ηµε-
ρών σας. Γιατί, η δηµόσια διοίκηση δεν είναι και λαµπρός τοµέας
για τη Νέα Δηµοκρατία για να επαίρεται.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είναι για το ΠΑΣΟΚ.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Κυρία Βούλτεψη, παρ’ ότι έχουµε φιλική
σχέση και σας εκτιµώ προσωπικά, επειδή αναφέρθηκε ο Κοινο-
βουλευτικός σας Εκπρόσωπος στο ν.2190 του ‘94 και πόσο ση-
µαντικός ήταν, να υπενθυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία τότε
καταψήφισε το νόµο του ΑΣΕΠ. Να είµαστε σαφείς, λοιπόν.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Το 1994…
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Από ’κει και πέρα, λοιπόν, πέραν αυτών
των γενικών τοποθετήσεων, όσον αφορά στην κακοποίηση των
λέξεων, αφήσατε µία δηµόσια διοίκηση -και παρ’ ότι δεν έκανα
ιδιαίτερη αναφορά- µας προκαλείτε να πούµε ότι είχαν να διε-
ξαχθούν κρίσεις στο δηµόσιο δέκα χρόνια και ότι ο κ. Μητσοτά-
κης ως Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης τότε, στις 31
Δεκεµβρίου του 2014, σε προεκλογικό χρόνο, µε διοικητική από-
φαση τοποθέτησε όλους τους γενικούς διευθυντές των Υπουρ-
γείων. Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, η αντιδηµοκρατική, όπως λέτε,
όχι µόνο δεν εκδίωξε και δεν απόλυσε κανέναν, αλλά τρία χρόνια
συνεργάστηκε µε αυτούς τους γενικούς διευθυντές. Και, όταν
έγιναν επιτέλους οι δηµοκρατικές αξιοκρατικές κρίσεις µε επο-
πτεία του ΑΣΕΠ πολλοί από αυτούς επιβεβαιώθηκαν.

Όσον αφορά δε στο παρατηρητήριο, σαφώς και ξέραµε ότι
υπήρχε αυτό το παρατηρητήριο, είχε όµως µία στενή αποστολή.
Γι’ αυτό καταργείται εκείνη η διάταξη που υπήρχε στο ΕΚΔΔΑ
και συγκροτούµε πλέον ένα παρατηρητήριο µε βάση τις ευρω-
παϊκές προδιαγραφές.

Κύριε Τζαβάρα, πραγµατικά θέλω να πιστεύω ότι η στάση της
Νέας Δηµοκρατίας δεν θα είναι µία στάση περιρρέουσας πολιτι-
κής ατµόσφαιρας, αλλά αφορά στην ουσία και στις ανάγκες της
δηµόσιας διοίκησης, όπως και από τον εισηγητή σας εκφράστηκε
και από εµάς συνυπολογίστηκε σε όλες τις νοµοτεχνικές µας
βελτιώσεις στην επιτροπή της Βουλής.

Θα ήθελα να πω και κάτι άλλο επί του προσωπικού. Ο κ. Τζα-
βάρας βρήκε την ευκαιρία να κάνει και µια προσωπική αναφορά
για µένα, όσον αφορά στην πολιτική µου διαδροµή και όσον
αφορά στα στελέχη εκείνα, του ευρύτερου σοσιαλιστικού προ-
οδευτικού χώρου, που αυτήν τη στιγµή συνεργάζονται ή έχουν
προσεγγίσει τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να πω, παρ’ ότι αυτό βέβαια εκφεύγει
της δικής σας κρίσης, ότι καταλαβαίνω την αγωνία σας ως Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, όταν βλέπετε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι απο-
µονωµένος, όπως θέλατε να δείξετε όλα τα προηγούµενα
χρόνια, ενώ εσείς, δυστυχώς, έχετε χάσει κάθε δυνατότητα να
συνοµιλείτε µε τον µεσαίο και κεντρώο χώρο µέσα από την
πλήρη δεξιά σας στροφή και διολίσθηση, όπως αποδεικνύεται σ’
όλα τα ζητήµατα. Αντίθετα, αυτήν τη στιγµή υπάρχει µια µεγάλη
ανάγκη, και ευρωπαϊκά και στη χώρα µας, µιας ευρύτερης προ-
οδευτικής συσπείρωσης. Αυτό γίνεται αυτήν τη στιγµή.

Και επί του προσωπικού, απλώς να θυµίσω -επειδή δεν κάνω
προσωπικές βολές και αξιολογήσεις για κανέναν-, ότι το 2012

διαφώνησα τότε µε το δεύτερο µνηµόνιο και παραιτήθηκα από
Υπουργός. Ήµασταν δύο Υπουργοί που παραιτηθήκαµε. Είναι
και ο κ. Κουτσούκος εδώ σήµερα. Παραιτηθήκαµε τότε από
Υπουργοί της κυβέρνησης Παπαδήµου και για τα εργασιακά δι-
καιώµατα. Και επειδή είπατε τι δουλειά έχω εγώ να είµαι σε
αυτήν την Κυβέρνηση, να σας πω –γι’ αυτόν τον λόγο κάνω και
αυτήν την αναφορά στα εργασιακά δικαιώµατα, γιατί χθες το
Υπουργικό Συµβούλιο αποφασίστηκε η αύξηση του κατώτατου
µισθού, όπως η αποκατάσταση προηγούµενα των συλλογικών
συµβάσεων και των εργασιακών δικαιωµάτων. Αυτά τα θέµατα
ήταν οι βασικοί λόγοι της δικής µου -και πολλών άλλων συντρό-
φων- διαφωνίας, για τα οποία παραιτηθήκαµε και διαγραφτή-
καµε, καθώς αποτελούσαν ταυτοτικά στοιχεία του σοσιαλιστικού
χώρου. Σας έδωσα µια πολιτική απάντηση, όσον αφορά την προ-
σωπική αναφορά σας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, δεν

αναφέρθηκε σε εσάς και δεν έχετε κάτι επί προσωπικού. Τοπο-
θετηθήκατε ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και απάντησε η
Υπουργός. Να προχωρήσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μα µου απηύθυνε ερωτήσεις.
Το αντιληφθήκατε; Με ρώτησε η κυρία Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, δεν
υπάρχει κάτι επί προσωπικού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είπα εγώ επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Άρα, τι; Δεν µπορώ να

σας δώσω τον λόγο τώρα. Δεν µπορεί να ανοίξουµε διάλογο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ζητάω τον λόγο, γιατί είµαι Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος και έχω δικαίωµα, κατά τον Κανονι-
σµό, να έχω τρίλεπτη παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τρίλεπτη παρέµβαση
στη δευτερολογία σας, κύριε Τζαβάρα, όχι οποιαδήποτε στιγµή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τα ξέρουν εκεί οι τηρητές του
Κανονισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τα ξέρουν. Τα γνωρίζω
και εγώ, κύριε Τζαβάρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τα ξέρουν πολύ καλά. Δεν κάνω
χρήση δευτερολογίας. Θέλω να κάνω µια τρίλεπτη παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Για ποιον λόγο να κά-
νετε τρίλεπτη παρέµβαση, κύριε Τζαβάρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Για τον λόγο που θέλω εγώ και
που θα ακούσετε τώρα αµέσως, απαντώντας σε αυτά που µου
απηύθυνε η κυρία Υπουργός. Είµαι σαφής;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Είσαστε σαφέστατος,
αλλά και η Υπουργός απάντησε και δεν µπορούµε να ανοίξουµε
διάλογο αυτήν τη στιγµή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μου απηύθυνε ερωτήµατα, τα
οποία δεν µπορώ να αφήσω αναπάντητα, γιατί εκπροσωπώ τη
Νέα Δηµοκρατία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, όµως, δεν βοη-
θάτε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μπορείτε να το αντιληφθείτε
αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, αρχί-
ζουµε και δηµιουργούµε τώρα εντυπώσεις εντός του Σώµατος…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γίνεστε συνεργός στη φίµωση
του δηµοκρατικού διαλόγου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεργός; Φίµωση δη-
µοκρατικού διαλόγου;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και µάλιστα, διά παραλήψεως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, συγ-

γνώµη, αυτήν τη στιγµή πρέπει να ξεκινήσει ο κατάλογος. Εσείς
θέλετε να κάνετε έναν διάλογο µε την Υπουργό. Εµποδίζετε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να απαντήσω στα ερωτήµατα.
Ελληνικά µιλάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Γιατί εµείς µιλάµε «µα-
κεδονικά»;
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Να απαντήσω στα ερωτήµατα
που µου απηύθυνε.  Αυτήν τη στιγµή, είµαι αναπληρωτής του προ-
έδρου του κόµµατος και έχω το δικαίωµα να απαντήσω. Μπορείτε
να το καταλάβετε, µε βάση τον Κανονισµό, τι πρέπει να κάνετε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ωραία, θα σας δώσω
τον λόγο αµέσως µετά τους οµιλητές…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έπρεπε να φτάσουµε σ’ αυτό
το σηµείο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να φτάσουµε σε ποιο
σηµείο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτό του να εξαφθούµε τόσο
πολύ, ώστε πλέον να έχουν κάποια πράγµατα φύγει από τη σειρά
τους και την τάξη τους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, κατα-
λαβαίνετε τώρα τι γίνεται πάρα πολύ καλά, έτσι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εµένα µε ενδιαφέρει να κατα-
λαβαίνετε εσείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Εγώ καταλαβαίνω
πολύ καλά τι γίνεται. Και επειδή καταλαβαίνω τι γίνεται, προ-
σπαθώ να το αποτρέψω αυτήν τη στιγµή, τις εντυπώσεις που
προσπαθείτε να δηµιουργήσετε εντός της Αιθούσης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ωραία, δεν θα κάνω χρήση,
κύριε Πρόεδρε, αλλά πραγµατικά λυπάµαι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τι, λυπάστε; Κύριε
Τζαβάρα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί είναι η πρώτη φορά που
απευθύνεται σε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του κόµµατος, από
την εκπρόσωπο της Κυβέρνησης συγκεκριµένη ερώτηση και δεν
του δίνεται το δικαίωµα να απαντήσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να σας δώσω τον
λόγο, κύριε Τζαβάρα. Θα σας δώσω τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν θέλω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Δεν θέλετε. Άρα, ποιος

δηµιουργεί εντυπώσεις αυτήν τη στιγµή; Για να καταλάβω, δη-
λαδή, τι γίνεται στην Αίθουσα αυτή;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Παραιτούµαι. Αρκετά! Θα τα
πουν οι άλλοι συνάδελφοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Παραιτείστε.
Λοιπόν, προχωράµε µε τον κατάλογο των οµιλητών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μίλησε σαράντα πέντε λεπτά η

Υπουργός και δεν µπορεί να µιλήσει για δυο λεπτά τώρα ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος; Έλεος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μα είπαµε, κύριε Γε-
ωργαντά, να µιλήσει. Τώρα καταλαβαίνετε ότι δηµιουργούνται
εντυπώσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν είδατε τι προηγήθηκε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το είδα πολύ καλά.

Μπορεί να µην ήµουν εντός της Αιθούσης, αλλά είδα τι έγινε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είναι το ζευκτόν που υπάρχει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Και λέει ο κ. Τζαβάρας

ότι παραιτείται.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τι να κάνει; Να κάθεται να αντιπα-

ρατίθεται µαζί σας; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Τζαβάρα, θέλετε

να τοποθετηθείτε, για να τελειώνουµε, ή όχι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα τα πουν οι άλλοι συνάδελ-

φοι. Αρκετά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Θα τα πουν οι άλλοι

συνάδελφοι. Άρα, καταλαβαίνετε ότι µε επιβεβαιώνετε στο θέµα
των εντυπώσεων. Αν είναι ποτέ δυνατόν! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Έλεος! Αυτό καταλάβατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γεωργαντά, σας

παρακαλώ πολύ να προχωρήσουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Εγώ σας παρακαλώ! Τι θέµα εντυ-

πώσεων; Πού τις είδατε τις εντυπώσεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ πολύ

να προχωρήσουµε µε τη διαδικασία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν χρειάζεται εντυπώσεις ο κ.

Τζαβάρας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Μα, όταν του δίνω τον

λόγο και µου λέει «παραιτούµαι»;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Μα, µετά από πέντε λεπτά τι θα πει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Λοιπόν, θα µπούµε στη

λίστα των οµιλητών. 
Πέρα από τον κ. Τζαβάρα, ο οποίος τοποθετήθηκε, έχουν ήδη

εκδηλώσει ενδιαφέρον και άλλοι τρεις Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι. Θα ξεκινήσουµε µε τρεις οµιλητές και ανά τρεις οµιλητές
θα οµιλούν Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι . Με τη σειρά, έχουν
ζητήσει τον λόγο η κ. Βάκη, ο κ. Κουτσούκος, ο κ. Κατσίκης. Ανά
τρεις οµιλητές θα µπαίνουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
.

Τον λόγο έχει η κ. Κοζοµπόλη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Όσα ειπώθηκαν από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας προ ολίγου δεν µε εξέπληξαν. Με λύπησαν
όµως, γιατί τα είπε ο συγκεκριµένος Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, ο κ. Τζαβάρας, ο οποίος πολύ καλά γνωρίζει ότι καµµία
διεθνή συµφωνία δεν αναγνωρίζει έθνη. Γνωρίζει πολύ καλά την
επίσηµη γραµµή του κόµµατός του το 2008, τη διαµορφωθείσα
εθνική γραµµή, και γνωρίζει πολύ καλά ότι αυτήν την εθνική
γραµµή την πήγαµε πάρα πέρα µε συνταγµατική κατοχύρωση.
Με λυπεί λοιπόν, που δεν έχει τη γενναιοδωρία να το παραδε-
χτεί.

Επίσης, µε λυπεί το γεγονός ότι έχουµε ζήσει σ’ αυτήν την Αί-
θουσα, πραγµατικά, δείγµατα κακής νοµοθέτησης και τα έχει επι-
σηµάνει και τα έχει καυτηριάσει στο παρελθόν ο κ. Τζαβάρας.
Με λυπεί όµως, που δεν έχει τη γενναιοδωρία να παραδεχθεί ότι
αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα είναι προϊόν καλής νοµοθέτησης. 

Πριν ξεκινήσω να αναφερθώ στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο,
θα ήθελα να επαινέσω την κυρία Υπουργό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πέντε ηµέρες διαβούλευση.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Και για τη διαβού-

λευση και για τις επιτροπές. Ακούστε! Πέντε; Πέντε. Τόσο προ-
βλέπεται. Η Υπουργός είχε ευήκοα ώτα για το προϊόν της
διαβούλευσης και στη διεργασία στις επιτροπές. Όλες οι παρα-
τηρήσεις που έγιναν απ’ όλους τους Βουλευτές, όλων των κοµ-
µάτων λήφθηκαν υπ’ όψιν. Επίσης, λήφθηκαν υπ’ όψιν οι
παρατηρήσεις των φορέων, οι επιφυλάξεις τους και ως συνέπεια
αυτών των παρατηρήσεων είχαµε διαρκώς συµπληρώσεις, νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, µε ένα αποτέλεσµα που είναι εκπληκτικό.
Θέλω να επαινέσω την κυρία Υπουργό και τους συνεργάτες της
γι’ αυτό το αποτέλεσµα που έχουµε σήµερα στην Αίθουσα, το
οποίο δείχνει και κάτι άλλο που επισήµανε η κυρία Υπουργός.
Ότι δηλαδή έχουµε ανακτήσει την εθνική µας κυριαρχία και νο-
µοθετούµε χωρίς υποδείξεις.

Επί του σχεδίου νόµου: Πληθώρα εκθέσεων και δεκαετιών από
τις αρχές του προηγούµενου αιώνα έχουν καταδείξει τη δηµόσια
διοίκηση ως τον µεγάλο ασθενή, µε κυριότερες νόσους τη γρα-
φειοκρατία, την αδιαφάνεια και τη διαφθορά. Οι παθογένειες της
δηµόσιας διοίκησης λειτουργούν εκτός όλων των άλλων ως διελ-
κυστίνδα της δίκαιης ανάπτυξης του δηµοσίου συµφέροντος και
των πολιτών.

Στον πυρήνα του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου είναι η λέξη
«σχεδιασµός», που υπηρετείται από τις βασικές αρχές λειτουρ-
γίας της δηµόσιας διοίκησης, την αξιοκρατία στις προσλήψεις
και τη στελέχωση, την αποτελεσµατικότητα στο έργο που υπη-
ρετεί, τη δηµοκρατία στη λειτουργία και τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων. Αναφέροµαι σε σχεδιασµό, γιατί το ίδιο το σχέδιο
νόµου καταρτίζει σχέδιο για τις βραχυπρόθεσµες και µεσοπρό-
θεσµες προσλήψεις και θέτει όρους αποτελεσµατικής λειτουρ-
γίας του δηµοσίου, αλλά και αυτό καθ’ αυτό το νοµοσχέδιο
αποτελεί το µέρος ενός συνολικότερου σχεδίου που έχει εκπο-
νήσει η παρούσα Κυβέρνηση για τη δηµόσια διοίκηση.

Έτσι «κουµπώνει», να µου επιτραπεί η έκφραση, αυτό το νο-
µοσχέδιο µε τους δύο προηγούµενους ψηφισµένους νόµους, τον
ν.4369/2016 και τον ν.4440/2016 και τους συµπληρώνει. Δεν ανα-
φέροµαι στον ν.4325/2015, από τους πρώτους νόµους αυτής της
Κυβέρνησης, γιατί ο συγκεκριµένος νόµος αποκατέστησε αδικίες
στο πειθαρχικό δίκαιο, προσέλαβε τους υπαλλήλους που είχαν
τεθεί σε διαθεσιµότητα και γενικά ήταν ένας νόµος που ήρε αδι-

3508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κίες από το παρελθόν. Αναφέροµαι στους δύο νόµους του 2016,
συµπλήρωµα του οποίου αποτελεί το σηµερινό σχέδιο νόµου,
που συµπληρώνει αυτήν την κυβερνητική παρέµβαση. 

Το υπό επεξεργασία σχέδιο νόµου βρίσκεται κι αυτό στον αν-
τίποδα της λογικής που ενέπλεξε τη δηµόσια διοίκηση επί δεκαε-
τίες µε λογικές πελατειακών σχέσεων και την κατέστησε, όπως
είπαν πολλοί, τον µεγάλο ασθενή, προκαλώντας µελέτες και εκ-
θέσεις για την ίασή του, τουλάχιστον, από το 1950. 

Αφού µε τα προηγούµενα νοµοθετήµατα καθορίστηκε ο τρό-
πος αξιολόγησης των δηµοσίων υπαλλήλων, προβλέφθηκε η δε-
ξαµενή άντλησης στελεχών µε αξιοκρατικά και διαφανή κριτήρια
και ο τρόπος κάλυψης των αναγκών των δηµοσίων υπηρεσιών
από εσωτερική µετακίνηση των δηµοσίων υπαλλήλων, µε σκοπό
την αποκοµµατικοποίηση του κράτους και τον ψηφιακό µετασχη-
µατισµό της δηµόσιας διοίκησης. 

Με το εν λόγω νοµοσχέδιο προβλέπεται σύστηµα πολυετούς
και ετήσιου στρατηγικού σχεδιασµού προσλήψεων τακτικού και
εποχικού προσωπικού. Σε αντίθεση µε τις αποσπασµατικές προσ-
λήψεις ανάλογα µε την πίεση του κάθε Υπουργού, για πρώτη
φορά καταγράφονται οι ανάγκες και αποτυπώνονται σ’ έναν πο-
λυετή προγραµµατισµό µε βάση τις εκτιµώµενες αποχωρήσεις και
τις κενές οργανικές θέσεις. Αυτός αποστέλλεται στο Υπουργείο
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, το οποίο µε απλοποιηµένη διαδικα-
σία αποστέλλει όλους αυτούς τους καταλόγους και τις διατυπω-
µένες ανάγκες στο ΑΣΕΠ για τη διοργάνωση των διαγωνισµών. 

Επειδή καµµία πρόσληψη δεν γίνεται χωρίς διαγωνισµό από
το ΑΣΕΠ, ο προγραµµατισµός θα ήταν κενό γράµµα εάν παράλ-
ληλα δεν θεσπίζονταν διατάξεις µε τις οποίες προβλέπεται η εν-
δυνάµωση του ΑΣΕΠ. Είναι αυτή η ενδυνάµωση που δεν είδε
πουθενά µέσα στο νοµοσχέδιο ο κ. Τζαβάρας. 

Να θυµίσουµε –το είπε αυτό ο κ. Τζαβάρας- ότι το ΑΣΕΠ είναι
από τις πρώτες ανεξάρτητες αρχές όπου τι γίνεται µε τη θέσπισή
τους; Το κράτος παραδέχεται την ανικανότητά του να διαχειρι-
στεί µε επάρκεια τις δικές του, τις δηµόσιες υποθέσεις και ου-
σιαστικά παραδέχεται ότι βουλιάζει από το πλέγµα των κάθε
λογής πελατειακών σχέσεων και εκχωρεί σε µία ουδέτερη διοί-
κηση, σε µία ουδέτερη δοµή, αρµοδιότητες που κανονικά του αν-
τιστοιχούν. 

Έτσι, λοιπόν, για να ανταπεξέλθει στον ενισχυµένο ρόλο του το
ΑΣΕΠ και να παραµείνει ως θεσµικός εγγυητής της αξιοκρατίας
και της διαφάνειας που µέχρι σήµερα έχει κερδίσει την εµπιστο-
σύνη των πολιτών, ενδυναµώνεται ως προς τον τρόπο της στελέ-
χωσής του. Αυτό ακριβώς γίνεται. Αυτή είναι η ενδυνάµωσή του
για να µπορέσει να επιτελέσει τον ρόλο του. Έχουµε ένα παρά-
δειγµα τώρα ενός διαγωνισµού, του 3Κ, όπου 125.000 υποψήφιοι
διαγωνίστηκαν για 8.500 θέσεις. Όλα αυτά τα δικαιολογητικά πώς
θα ελεγχθούν; Αν, λοιπόν, δεν είναι ενδυνάµωση η στελέχωση, το
να επιτραπεί να εργαστούν περισσότερες ώρες απ’ όσες επιτρέ-
πεται νοµοθετικά, το να αµειφθούν καλύτερα, αν δεν είναι αυτό
ενδυνάµωση, τι ακριβώς είναι, κύριε Τζαβάρα; Μπορεί να είναι
βερµπαλισµός.

Για τις ανάγκες διαµόρφωσης του επιτελικού σχεδιασµού, πα-
ρακολούθησης και υλοποίησης γίνεται το παρατηρητήριο. Ειπώ-
θηκαν αυτά. Δεν έχω τον χρόνο να τα επαναλάβω. Έχει
καταργηθεί, όµως –και αυτό δεν το προσέξατε, κύριε Τζαβάρα-
η διάταξη από τον ν.4369. Επίσης, οι νέες υπηρεσίες της τεχνικής
υποστήριξης προβλέπονται ακριβώς για να µπορέσει ένας νόµος
όχι µόνο να νοµοθετηθεί και να θεσπιστεί, αλλά να µπορέσει και
να εφαρµοστεί.

Προβλέπονται και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων -ειπώθηκαν
αυτά, δεν θα επαναλάβω- γιατί καµµία δοµή δεν µπορεί να λει-
τουργήσει αν δεν έχουµε την επιµόρφωση, την κάλυψη των δι-
καιωµάτων των δηµοσίων υπαλλήλων, αν δεν διαχειριστούµε
αυτούς τους ανθρώπους και δεν τους δώσουµε όλα εκείνα τα
εχέγγυα για να µπορέσουν να επιτελέσουν τη δουλειά τους. Μία
απ’ αυτές τις παραµέτρους είναι και το πειθαρχικό δίκαιο, ώστε
να µην κρατούνται αυτοί οι άνθρωποι σε οµηρία για απεριόριστο
χρονικό διάστηµα µε το όριο που τίθεται. 

Κλείνοντας, θα έλεγα ότι το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο δικαιώνει
και στηρίζει την αποστολή του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρ-
ρύθµισης και πρέπει να ψηφιστεί.

Θα πω µία µόνο λέξη, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, για
τις τρεις από τις τροπολογίες που υπογράφω. Η µία είναι η τρο-
πολογία για τους υδρονοµείς. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν ένα πρό-
βληµα που τους ταλανίζει επί δέκα χρόνια µετά από την
απόφαση και της ολοµέλειας του Αρείου Πάγου που εκδόθηκε.

Θα πω µία λέξη µόνο για την παρέκκλιση από τον νόµο της κι-
νητικότητας του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτο-
διοίκησης και της Επιτροπής Εποπτείας και Ελέγχου Παιγνίων,
γιατί δεν µπορούν να στελεχωθούν οι συγκεκριµένες υπηρεσίες
µε το νέο σύστηµα και οι υποχρεώσεις τους είναι πάρα πολλές.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Κοζοµπόλη.

Τον λόγο έχει η κ. Βούλτεψη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας για επτά λεπτά.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, σε σχέση µε την προηγούµενη συζήτηση που εί-

χαµε, θα ήθελα να πω κάτι στην κυρία Υπουργό. Βεβαίως, έχετε
το δικαίωµα να πάτε και στον ΣΥΡΙΖΑ και ακόµη παραπέρα. Κα-
νείς δεν σας το έχει αρνηθεί. Όλα αυτά, όµως, τώρα θα είχαν
αξία -ότι έχετε το δικαίωµα να µετακινηθείτε και να υπηρετήσετε
µια κυβέρνηση του κέντρου και της κεντροαριστεράς κ.λπ.- εάν
ο ίδιος ο κ. Τσίπρας δεν φρόντιζε µέρα παρά µέρα να µας θυµίζει
ότι για όλα τα δεινά της χώρας φταίει το παλαιό σύστηµα, δη-
λαδή ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. Εσείς περιλαµβάνεστε σ’ αυτό
το παλαιό σύστηµα -όπως και να το κάνουµε- από το ‘81, σε υψη-
λότατα αξιώµατα, δηλαδή γραµµατέας του κόµµατος ή Υπουρ-
γός κ.λπ.. Αυτά, λοιπόν, τα παράπονα να τα πείτε στον Πρόεδρό
σας, στον αρχηγό σας τώρα, ότι αφού εσύ έχεις πάρει όλους
εµάς που ανήκουµε στο παλαιό σύστηµα, δεν µπορείς να συνε-
χίσεις να κατακεραυνώνεις το παλαιό σύστηµα. Είναι απλό και
θα τελειώσει αυτό πραγµατικά. Γιατί, τώρα, εδώ που είστε, πρέ-
πει να ατσαλωθείτε µε δύναµη, γιατί πράγµατι αυτό το επιχεί-
ρηµα του αρχηγού σας έρχεται σε αντίθεση µε όλα αυτά τα
οποία λέτε. Δεν λέµε κάτι άλλο.

Και εσείς που κάθε φορά εκπλήσσεστε µε τον Όρµπαν, τι, δεν
έχει επισκεφθεί ο κ. Τσίπρας τον Όρµπαν;

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα δεν είναι, κυρία
Βούλτεψη;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, ένα λεπτό. Αφήστε τα παραµύθια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Βάκη, σας πα-

ρακαλώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ο κ. Τσίπρας είναι του Ευρω-

παϊκού Λαϊκού Κόµµατος; Έχουµε ζεύξη….
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριοι συνάδελφοι!

Μιλάει από το Βήµα συνάδελφός σας. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ο κ. Τσίπρας –επειδή µας έχετε τρελάνει

µε τον Όρµπαν- τον επισκέφτηκε στις 12 Σεπτεµβρίου του 2017.
Έβγαλε ανακοίνωση που είπε ότι είχαν µια φιλική συζήτηση στο
πλαίσιο του σεβασµού των διαφορετικών απόψεων και πριν
φύγει, είπε στον Όρµπαν: «Το χωριό Μπελογιάννης και τα µάτια
σου». Άλλον καηµό δεν είχε ο Όρµπαν! Από την πόλη έρχοµαι
και στην κορφή κανέλα!

Πήγε, λοιπόν, ο Τσίπρας στον Όρµπαν –που τον κατηγορείτε
όλη µέρα εδώ- µίλησαν πάρα πολύ ωραία και µετά είπαν να προ-
σέξουν µαζί και το χωριό «Μπελογιάννης». Ο ακραίος Όρµπαν
που είναι στο Λαϊκό Κόµµα και ο κ. Τσίπρας που είναι µε τον Μα-
δούρο!

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι εδώ βρισκόµαστε µπροστά σε µια
εξέλιξη προπαγανδιστικής εκστρατείας, για να αποσπαστεί η
προσοχή του λαού από την κύρωση της συµφωνίας για τη Μα-
κεδονία και τις παρενέργειές της που ήδη κάνουν την εµφάνισή
τους.

Σήµερα συζητούµε προσλήψεις Μακεδονίας σε βάθος τετρα-
ετίας. Αλλά σήµερα τις συζητούµε και τις συζητούσαµε όσο γι-
νόταν η συζήτηση για τις Πρέσπες. Σήµερα έχουµε προσλήψεις
Μακεδονίας, χθες αύξηση κατώτατου µισθού Μακεδονίας και
αύριο οµόλογα Μακεδονίας. Κάνετε ό,τι µπορείτε, για να αλλά-
ξετε την ατζέντα της συζήτησης.
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Όσον αφορά στις προσλήψεις, ξέρετε πολύ καλά ότι κλείνετε
το µάτι υποσχόµενοι διορισµούς στο µέλλον. 

Όσον αφορά στην αύξηση του κατώτατου µισθού που ανακοί-
νωσε ο κ. Τσίπρας εν µέσω υπουργικών χειροκροτηµάτων, ξέ-
ρετε ότι αυτό έπρεπε να είχε ήδη συµβεί από την 1η Ιανουαρίου
του 2017 βάσει δικού µας νόµου, του ν.4172/2013. Αλλά τώρα το
συνδέετε εσείς, διότι συνδεόταν πάντοτε µε την έξοδο από τα
µνηµόνια. Εσείς µε τι το συνδέετε τώρα, δεν ξέρω.

Τι είναι αυτό που θέλετε να πείτε στον κόσµο; Ότι υπογράψαµε
και ψηφίσαµε για να αποκτήσουν οι γείτονες µας όνοµα, ταυτό-
τητα, γλώσσα, δικαίωµα αυτοπροσδιορισµού, -θα τις δείτε τις
συνέπειες- πρόσβαση στη θάλασσα, αλλά θα κάνουµε προσλή-
ψεις, θα αυξήσουµε τον κατώτατο µισθό, ο οποίος θα µειωθεί
µέσω της αύξησης των εισφορών και όλα αυτά; Δηλαδή, τι θα
πετύχετε µε αυτό; Η σύνδεση είναι ξεκάθαρη και η συναλλαγή
είναι επίσης ξεκάθαρη. Δεν το λέµε µόνο εµείς. Το έγραψε η
«HANDELSBLATT», η οποία είπε ότι η κ. Μέρκελ είναι επιεικής
µε τον κ. Τσίπρα, γιατί πάει καλά το θέµα του ονοµατολογικού.
Δεν το λέµε εµείς. Το έγραψε χθες το «POLITICO» όπου είπε ο
Γιούνκερ ότι το γραµµάτιο αυτό της Μακεδονίας είναι αυτό που
πληρώνει ο Τσίπρας για την καταστροφή του πρώτου εξαµήνου
του 2015 και τη διάσωσή του. Προφανώς, γι’ αυτό σας άφηναν
να φτάσουµε εκεί που φτάσαµε. 

Τώρα ξαφνικά, ο ίδιος ο κ. Τσίπρας έκανε σύνδεση χθες της
έκδοσης του οµολόγου µε την κύρωση της Συµφωνίας των Πρε-
σπών. Τι λέτε, δηλαδή; Αυτό περίµεναν οι αγορές, αυτά τα «αρ-
πακτικά κοράκια», «οι λύκοι», τα «µαντρόσκυλα» του συστήµατος,
οι «διεθνείς απατεώνες», όπως τους αποκαλούσατε; Περίµεναν
να δώσουµε τη Μακεδονία, για να µας επιτρέψουν να βγούµε
στις αγορές; 

Σε αυτές τις αγορές που ο κ. Τσίπρας µάς καλούσε να τους
γυρίσουµε την πλάτη, να τους πετάξουµε στα σκουπίδια, που
µας αποκαλούσε εµάς ταλιµπάν των αγορών, περιµένανε τη
µέρα που θα βαφτίζαµε τον Ζάεφ Μακεδόνα και πρωτοξάδελφο
του Μεγαλέξανδρου για να βγούµε στις αγορές;

Επίσης, πληροφορηθήκαµε χθες µε τον πλέον επίσηµο τρόπο
ότι υποχώρησε η απόδοση του δεκαετούς ελληνικού οµολόγου
µετά τη ψήφιση από το Κοινοβούλιο της Συµφωνίας των Πρε-
σπών. Δηλαδή, συγγνώµη, δεν κατάλαβα. Εσείς τα συνδέετε, όχι
εµείς πια. Μόνοι σας βγαίνετε και τα λέτε: Προσλήψεις Μακεδο-
νίας, αυξήσεις Μακεδονίας, οµόλογο Μακεδονίας. Στην ουσία τί-
ποτε, διότι, όπως σας είπα, οι προσλήψεις θα είχαν ήδη
οργανωθεί, αν επιτρέπατε και δεν ανακόπτατε την πορεία της
χώρας προς την έξοδο από τα µνηµόνια.

Όσο για την έξοδο στις αγορές, είχαµε βγει ήδη δύο φορές το
2014. Κάνετε ότι δεν το ακούτε, το δυσφηµείτε, όχι το οικονοµικό
σας επιτελείο. Ωστόσο, βγήκαµε στις αγορές κανονικότατα στις
11 Απριλίου του 2014 µε πενταετές και πήραµε 3.000.000.000 και
στις 10 Ιουλίου του 2014 ξαναβγήκαµε µε τριετές και πήραµε
1.500.000.000, ό,τι και να λέτε. Τώρα µας λέτε ότι τότε το επιτόκιο
ήταν πιο ψηλό. Μα, τέσσερα χρόνια πριν προφανώς θα ήταν πιο
ψηλό το επιτόκιο. Τώρα να δούµε που βλέπουµε ότι ανοίξατε το
βιβλίο των προσφορών και τελικά βλέπουµε ότι το επιτόκιο είναι
τσιµπηµένο.

Επίσης, να µου πείτε, γιατί θα πείτε πολλά τώρα, τι έγινε τον
Ιούνιο του 2015 και το δεκαετές το πήγατε κοντά 13%, το πενταε-
τές κοντά 19% και το τριετές κοντά 28%. Σ’ αυτήν την κατάσταση
φέρατε τη χώρα. Και τότε µας κατηγορούσε ότι ήταν στηµένη η
έξοδος και ότι είµαστε συνεταιράκι της «GOLDMAN SACHS». Και
τι ανακοινώσατε χθες; Ανακοινώσατε ότι τη δική σας έξοδο την
οργανώνει και η «GOLDMAN SACHS» και η «MERRILL LYNCH» και
η HSBC και η JP Morgan και η Morgan Stanley και η Societe Ge-
nerale και η Bank of America και βέβαια οµόλογο αγγλικού δικαίου.
Πρώτη φορά Αριστερά στ’ αλήθεια, γιατί όλα αυτά για τα οποία
µας κατηγορούσατε τώρα τα κάνετε εις δεκαπλούν.

Προφανώς, αυτό εννοούσε ο κ. Τσίπρας, όταν έλεγε ότι θα βα-
ράει τα νταούλια και θα χορεύουν οι αγορές. Δηλαδή το ανά-
ποδο, όπως πάντα, οι αγορές θα βαράνε τα νταούλια της
Μακεδονίας και θα χορεύει ο κ. Τσίπρας. Να θυµάστε, όµως, ότι
µετά τα νταούλια της Μακεδονίας έρχεται και η καµπάνα της Μα-
κεδονίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.

Βούλτεψη.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου από τη Δηµοκρατική Συµπα-

ράταξη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άνοιξε µια συζήτηση και από την κυρία Υπουργό και από τους

µέχρι τώρα οµιλητές για τη δηµόσια διοίκηση. Νοµίζω ότι είναι
µεγάλη η συζήτηση που µπορεί να αναπτυχθεί και να συµφωνή-
σουµε ή να διαφωνήσουµε. 

Αν, όµως, δούµε ιστορικά, από τον εµφύλιο και µετά τουλάχι-
στον, η δηµόσια διοίκηση συνέχισε να αξιοποιείται δεόντως από
τις κυβερνήσεις και τα κόµµατα, αναλόγως βεβαίως µε τη συγ-
κυρία και αυτό συνεχίστηκε µέχρι που αποφάσισε το ΠΑΣΟΚ και
η δηµοκρατική παράταξη να βάλουν ένα τέλος σε αυτήν την
εξάρτηση, στις πελατειακές σχέσεις και στο γεγονός ότι στο δη-
µόσιο είχαν πρόσβαση µόνο οι έχοντες «µπάρµπα εις την Κο-
ρώνη» και αυτοί οι οποίοι µεταπηδούσαν εις τους έχοντες
«µπάρµπα εις την Κορώνη».

Πραγµατικά, το ΠΑΣΟΚ από την πρώτη µέρα προχώρησε σε
τοµές για να αλλάξει αυτό το σύστηµα, αυτή η αντίληψη και
αυτές οι δοµές που είχαν δηµιουργηθεί. Δυστυχώς και τις ηµέ-
ρες µέχρι το ’90 είδαµε να αναπτύσσονται και εντός του ΠΑΣΟΚ
συστήµατα διάφορα παραθεσµικά για να αξιοποιήσουν τα κενά
και το ό,τι υπήρχε. 

Γι’ αυτό το ’93 µε την ανάληψη της διακυβέρνησης ξανά από
το ΠΑΣΟΚ µπήκε επί τάπητος πρώτα από όλα το θέµα της εισα-
γωγής στη δηµόσια διοίκηση των στελεχών, της πρόσληψης των
στελεχών και των διαδικασιών. Και τότε τερµατίστηκαν και οι λο-
γικές των «κοµµατικών», γιατί δεν ήταν κοµµατικά, ατοµικά συ-
στήµατα µέσα στο κόµµα ήταν. Είχαµε δει τις οµάδες, οι οποίες
είχαν δηµιουργηθεί και στον δικό µας χώρο, αλλά και έξω από
τα κόµµατα µέσα στον δηµόσιο χώρο.

Το ΑΣΕΠ, λοιπόν, δεν είναι µία απλή νοµοθετική πρωτοβουλία.
Είναι η τοµή στα ιστορικά χρονικά της δηµόσιας διοίκησης και
αυτό νοµίζω ότι θα πρέπει να το διαφυλάξουµε και να το ενισχύ-
σουµε.

Άκουσα µε προσοχή την Υπουργό που διάβασε από την ειση-
γητική έκθεση και βεβαίως έτσι είναι τα πράγµατα. Μόνο που
βλέπουµε κατά καιρούς -και µε τη σηµερινή διακυβέρνηση το
έχουµε δει και µε άλλες- να παρεµβαίνουν στο ΑΣΕΠ ατύπως ή
και εγγράφως –τα έγγραφα έχουν δηµοσιοποιηθεί- να κάνουν
παραινέσεις, δήθεν, αγωνίας σε σχέση µε τη στελέχωση της δη-
µόσιας διοίκησης. Στην ουσία είναι παρεµβάσεις. Όλα αυτά πρέ-
πει να τερµατιστούν. Δεν πρέπει να µένει κανένα περιθώριο. Και
βέβαια, είδαµε και καταγγελίες να παραιτούνται σύµβουλοι του
ΑΣΕΠ, εξαναγκαζόµενοι από άλλες καταστάσεις. 

Δεν είναι, όµως, µόνο το ΑΣΕΠ. Τα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πο-
λιτών είναι ένας άλλος θεσµός. Είναι οι ανεξάρτητες αρχές. Με
έκπληξη άκουσα προηγουµένως την οµιλήτρια του ΣΥΡΙΖΑ να
λέει ότι οι ανεξάρτητες αρχές είναι «η εκχώρηση της εξουσίας
της διοίκησης που δεν µπορεί να κάνει τη δουλειά της». Οποία
ανάλυση, βαθυστόχαστη και τεκµηριωµένη!

Κοιτάξτε, οι ανεξάρτητες αρχές, αν δεν έχετε καταλάβει, ελέγ-
χουν και τη διοίκηση. Έχουν µία εξουσία υπεράνω της διοίκησης,
για να ελέγχουν και τη διοίκηση. Παραδείγµατος χάριν, ο Συνή-
γορος του Παιδιού, στο πλαίσιο του θεσµού του Συνηγόρου του
Πολίτη, ελέγχει και τη διοίκηση. Αυτός καθ’ εαυτός ο θεσµός του
Συνηγόρου του Πολίτη ελέγχει και τη διοίκηση ή κατ’ εξοχήν τη
διοίκηση. Άρα δεν µπορεί να λέτε ότι οι ανεξάρτητες αρχές κά-
νουν διοικητική δουλειά. Η Επιτροπή Ανταγωνισµού πρέπει να
ελέγχει και τη διοίκηση. 

Είναι απαράδεκτο αυτό το οποίο ακούστηκε και είναι απότοκο
της αντίληψης του κρατισµού, ότι το κράτος, το σοβιετικού
τύπου κράτος, το οποίο ουσιαστικά έχετε κι εσείς στο µυαλό
σας, θα πρέπει να κάνει τα πάντα. Ναι, αλλά µε ποιους θεσµούς;
Γιατί το κράτος, µε την ευρεία έννοια, είναι ανωτάτη αρχή. Με
τους κυβερνητικούς θεσµούς; Να ταυτίσουµε, δηλαδή, τούτη την
ώρα τον λαό, το κράτος µε την Κυβέρνηση ή µε την Αντιπολί-
τευση ή µε οποιονδήποτε άλλο θεσµό; Όχι, κύριοι. Οι ανεξάρτη-

3510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τες αρχές –και θα τις υπερασπιστούµε- χρειάζονται βεβαίως τον
εκσυγχρονισµό τους, την ενδυνάµωσή τους, την προσαρµογή
τους στα νέα δεδοµένα. 

Εµείς δεν σταµατήσαµε, όµως, πριν την κρίση ή το 2003 τον
εκσυγχρονισµό της δηµόσιας διοίκησης. Η κρίση που «έσκασε»
και πιστεύω να συµφωνούµε, τουλάχιστον σε αυτό, να µην έχετε
αλλάξει άποψη, κυρία Υπουργέ, κυρία Ξενογιαννακοπούλου, ότι
η κρίση που είναι απότοκο, κυρίως και όχι µόνο, του εκτροχια-
σµού σε όλα, όχι µόνο του οικονοµικού εκτροχιασµού, της δια-
κυβέρνησης Καραµανλή, µας έδειξε τι αλλαγές πρέπει να γίνουν
σε αυτό τον τόπο. 

Αυτές τις αλλαγές τις ξεκινήσαµε από την πρώτη µέρα. Δεν
είναι µόνο η «ΔΙΑΥΓΕΙΑ». Η ηλεκτρονική συνταγογράφηση είναι
µία σηµαντική θεσµική παρέµβαση, που τα αποτελέσµατά της τα
γνωρίζουµε. Είναι οι ηλεκτρονικές προµήθειες. Μέσα στην κρίση
έγιναν όλα αυτά, µέσα στην προσπάθεια για την αντιµετώπιση
της κρίσης. Και βέβαια, όλα αυτά συνεχίστηκαν µε τον έναν ή τον
άλλο τρόπο µε όλες τις κυβερνήσεις. 

Αυτό το οποίο δεν επιτρέπεται σήµερα είναι να επιστρέψουµε
σε παλιές αντιλήψεις. Η νέα εποχή, η οποία υπάρχει, δεν προσ-
διορίζεται ούτε από την 20η Αυγούστου, που έληξαν τυπικά οι δα-
νειακές συµβάσεις, ούτε βεβαίως από την ανάληψη της
διακυβέρνησης από τη µία ή την άλλη κυβέρνηση. Η νέα εποχή,
και σε παγκόσµιο επίπεδο και σε ευρωπαϊκό, έχει να κάνει µε τις
εξελίξεις. 

Η ανάγκη να συγχρονιστούµε παραδείγµατος χάριν µε την τέ-
ταρτη βιοµηχανική επανάσταση, µε την εποχή της τεχνητής νοη-
µοσύνης, δηµιουργεί νέα δεδοµένα. Αυτή είναι η νέα εποχή. Δεν
έχει να κάνει µε τις κυβερνητικές αλλαγές. Όταν, λοιπόν, έχουµε
αυτή την ανάγκη στην εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής επανά-
στασης και εδώ έχουµε τη διαχείριση της ψηφιακής πολιτικής
από άλλο Υπουργό απ’ αυτό της διοικητικής ανασυγκρότησης,
καταλαβαίνετε ότι δεν µπορεί να προχωρήσει.

Όταν έχουµε αναβίωση παλιών πελατειακών συστηµάτων, που
έχουν να κάνουν µε την αξιοποίηση στελεχών, δεν µπορεί να
προχωρήσει. Δεν είναι νέα εποχή αυτό. Είναι παλινόρθωση στα
παλαιοδεξιά συστήµατα! Δεν µπορώ να αποκλείσω ότι, αφού έχει
και δεξιούς η Κυβέρνησή σας και παλαιούς και καθαρόαιµους,
µπορεί να έχετε επηρεαστεί και µπολιαστεί από τις αντιλήψεις
τους. Εδώ, όµως, δεν έχει αυτό ανάγκη η χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε συνά-
δελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε, εάν
θέλετε, και θα παρακαλέσω έναν άλλο συνάδελφο για να κερδί-
σουµε τον χρόνο.

Ήταν η πρώτη περίοδος µετά την κρίση που συζητούσαµε
ξανά πόσοι γενικοί γραµµατείς πρέπει να υπάρχουν στα Υπουρ-
γεία. Και υπήρχε µία προσπάθεια να γίνει αυτή η ανασυγκρό-
τηση. Είχε καταλήξει στο νούµερο των τριάντα ή των σαράντα. 

Ήρθε ο κ. Μητσοτάκης, που επικαλείται µοντέρνες πότε-πότε
και εκσυγχρονιστικές απόψεις και µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο
πρόσθετε και ξαναπρόσθετε –υπήρχαν πιέσεις από τον έναν
Υπουργό και από τον άλλον- και φτάσαµε στον αριθµό των
εξήντα πέντε. 

Και ήρθατε εσείς από το 2015 και µετά και νοµοθετήσατε. Και
ξέρετε πόσες τις κάνατε, κυρία Υπουργέ; Τις κάνατε ενενήντα
δύο. Και µία που προστίθεται σήµερα, φτάσαµε τις ενενήντα
τρεις τοµεακοί γραµµατείς, αναπληρωτές τοµεακοί γραµµατείς,
θεµατικοί γραµµατείς, ειδικοί τοµεακοί ή θεµατικοί. Είναι δυνατόν
να προχωρήσουµε µε τέτοιες λογικές; 

Και επιπλέον διατηρείτε και τις παλιές -δεν λέτε πότε καταρ-
γούνται- και δηµιουργείτε και νέες. Και επιπλέον δηµιουργείτε το
µητρώο των στελεχών για τη δηµόσια διοίκηση -που έπρεπε να
γίνει- αλλά βάζετε σε κάθε προκήρυξη διαφορετικά κριτήρια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε…
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Έχουµε κάνει κοινοβουλευτικό

έλεγχο σε αυτό. Δεν µπορεί να προσαρµόζονται τα κριτήρια σε
κάθε προκήρυξη ανάλογα µε το πρόσωπο που θέλετε να πάρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ, κοντεύουµε στα δέκα λεπτά!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Αυτό και εάν είναι αναβίωση και

νοµιµοποίηση του παλαιοδεξιού µοντέλου µε σύγχρονες µεθό-
δους. Δεν γίνεται αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε Κεγκέρο-
γλου! Κοντεύουµε στα δέκα λεπτά. Ζητήσατε ένα λεπτό. Σας πα-
ρακαλώ πολύ!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε –
και ευχαριστώ πολύ- µε µία κουβέντα για τον κατώτατο µισθό.
Αναφέρθηκε. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Έπρεπε να είχε εφαρ-
µοστεί ο νόµος ο οποίος ίσχυε από το 2017 βεβαίως. Υπήρχαν οι
προϋποθέσεις και πρωτύτερα. Δυστυχώς, είχαµε µια οπισθοδρό-
µηση λόγω του τρίτου µνηµονίου. 

Απορώ, όµως, γιατί συνεχίζετε να υπερθεµατίζετε το κρατικί-
στικο µοντέλο, δηλαδή να αποφασίζει το Υπουργικό Συµβούλιο.
Πρέπει να πάµε στις συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Και βέβαια,
εάν δεν συνοδευτεί το µέτρο της αύξησης του κατώτατου από
ένα πλαίσιο φορολογικών µέτρων και τη µη κατάργηση του αφο-
ρολόγητου από 1-1-2020, τότε θα είναι δώρον-άδωρον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ελάτε, κύριε συνά-
δελφε. Βοηθήστε λίγο τη διαδικασία. Ευχαριστούµε!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Άρα χρειάζεται µία συνολική
αναµόρφωση και όχι προεκλογικού τύπου µόνο παροχές, οι
οποίες δεν καλύπτουν τις ανάγκες της κοινωνίας σήµερα.

Ευχαριστούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστώ πολύ.
Μέχρι να έρθει η κ. Βάκη στο Βήµα, θα κάνω δύο ανακοινώσεις

προς το Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτι-
κοί από το 4ο Γενικό Λύκειο Πύργου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης και Υπουργός Οικο-
νοµίας και Ανάπτυξης, οι Υπουργοί Προστασίας του Πολίτη, Οι-
κονοµικών, Μεταναστευτικής Πολιτικής, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµίας και
Ανάπτυξης, Οικονοµικών και Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
καθώς και η Υφυπουργός Οικονοµικών, κατέθεσαν σήµερα 29 Ια-
νουαρίου 2019 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της από 31 Δεκεµβρίου
2018 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Παράταση δυνατότη-
τας εξαίρεσης κύριας κατοικίας από τη ρευστοποίηση δυνάµει
του νόµου 3869/2010 του 2010 (Α’ 130) παράταση µειωµένων
συντελεστών ΦΠΑ στα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο, και Χίο και
επέκταση εφαρµογής του µέτρου του «Μεταφορικού Ισοδύνα-
µου» του νόµου 4551/2018»».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, κ.

Βάκη, για δώδεκα λεπτά. Αµέσως µετά ο κ. Λαζαρίδης.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από τα του νοµο-

σχεδίου και µετά θα εισέλθω στα όσα ακούστηκαν από τους προ-
λαλήσαντες και τις προλαλήσασες. 

Ξεκινώ, λοιπόν, από το νοµοσχέδιο, το οποίο θεωρώ πολύ ση-
µαντικό. Η παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας και η δίκαιη
ανάπτυξη οφείλουν πάντοτε να συµβαδίζουν µε τη θεσµική και
δηµοκρατική θωράκιση και ενδυνάµωσή της. Η δηµόσια διοίκηση
είναι δείκτης και συστατικό στοιχείο του δηµοκρατικού πολιτεύ-
µατος. Αν ανατρέξει κανείς στην ιστορία της, θα διαπιστώσει µία
διαχρονική παθογένεια, µία παθογένεια που αντιµετωπίστηκε µε
µία βαρβαρότητα που επέβαλε βιαίως η εποχή των µνηµονίων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική δηµόσια διοίκηση
υπήρξε ένα γραφειοκρατικό τέρας που δεν υπηρετούσε, που
απειλούσε καθηµερινά τον πολίτη, ένα τέρας που εξέθρεψε ένα
παρασιτικό πελατειακό δίκτυο κοµµατικών και όχι αξιοκρατικών
τοποθετήσεων από εσάς, τους κατά τα άλλα διαπρύσιους κήρυ-
κες της αριστείας και τους οµνύοντες εις το όνοµα της αξιοκρα-
τίας.

Η αντιµετώπιση που προτάθηκε από τους αρχιτέκτονες των
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µνηµονίων και τους εγχώριους θεράποντές τους έδωσε τη χαρι-
στική βολή και το δηµόσιο έγινε ανθρωποθυσία στον βωµό νεο-
φιλελεύθερων προταγµάτων και της δήθεν βιωσιµότητας του
ελληνικού χρέους, που είχε κάνει τότε τον βίο αβίωτο των εργα-
ζοµένων στις υπηρεσίες του. Η δηµόσια διοίκηση κατασυκοφαν-
τήθηκε, απαξιώθηκε, τραυµατίστηκε, αποψιλώθηκε από
υπηρεσίες και από πολύτιµο ανθρώπινο δυναµικό.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήδη από το 2015 η Κυβέρνηση
νοµοθέτησε για τη δηµόσια διοίκηση µε γνώµονα αποκλειστικά
την αποκατάσταση αδικιών αφενός, αλλά και τη διαφάνεια και
την ποιοτική βελτίωση της διοίκησης. 

Επιτρέψτε µου µια σύντοµη παράθεση πεπραγµένων. Το 2015
µε τον ν.4325 «Εκδηµοκρατισµός της διοίκησης, καταπολέµηση
γραφειοκρατίας και ηλεκτρονική διακυβέρνηση, αποκατάσταση
αδικιών και άλλες διατάξεις» τι έκανε η Κυβέρνηση τότε; Έβαλε
τέλος στις διαθεσιµότητες και στις απολύσεις. Έβαλε τέλος σε
έναν ακήρυχτο πόλεµο και επέφερε την ειρήνη στον δηµόσιο
τοµέα. 

Το 2016, ο ν.4369, «Εθνικό Μητρώο Επιτελικών Στελεχών Δη-
µόσιας Διοίκησης», και ο ν.4440/2016 τι έκαναν; Κατοχύρωσαν
νοµοθετικά τη διαφάνεια, την αποκοµµατικοποίηση και τη θε-
σµική µνήµη του δηµοσίου, επιλέγοντας στελέχη και γενικούς
γραµµατείς µε βάση τα βιογραφικά σηµειώµατα και όχι κοµµατι-
κές ταυτότητες, αλλά και τη δυνατότητα προσωπικής σταδιοδρο-
µίας και λειτουργικότητας διά µέσου ενός απλουστευµένου
συστήµατος κινητικότητας, το οποίο λειτουργεί και έχει και µε-
γάλη απήχηση.

Το πνεύµα από το οποίο εµφορείται το παρόν σχέδιο νόµου
είναι αυτό της περαιτέρω ενίσχυσης της αποτελεσµατικότητας,
αλλά και της αξιοκρατίας, του αξιόµαχου της δηµόσιας διοίκη-
σης, που οφείλει να στρατεύεται στην υπηρεσία του δηµόσιου
συµφέροντος και του πολίτη, αλλά και της πλήρους διαφάνειας
όσον αφορά την επιλογή των στελεχών που θα την απαρτίζουν.

Επιγραµµατικά, πρώτον, το παρόν νοµοσχέδιο εισάγει το σύ-
στηµα του τετραετούς προγραµµατισµού των προσλήψεων του
τακτικού προσωπικού που κατατίθεται στα αρµόδια Υπουργεία,
λαµβάνοντας βεβαίως υπ’ όψιν τον ετήσιο κρατικό προϋπολογι-
σµό, αλλά και το εκάστοτε Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονο-
µικής Στρατηγικής. Για το τακτικό και εποχικό προσωπικό
κατατίθεται ένα ετήσιο σχέδιο προσλήψεων κατά κατηγορία,
κλάδο και ειδικότητα. 

Λίγο πολύ γνωρίζουµε όλες και όλοι την άναρχη στελέχωση που
ακολούθησε η υποστελέχωση τεχνικών υπηρεσιών, υπηρεσιών κα-
θαριότητας σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθ-
µού µε τραγικές πολλές φορές για τον πολίτη συνέπειες.

Το δεύτερο είναι ότι οι προκηρύξεις του ΑΣΕΠ απορρέουν από
υπαρκτές ανάγκες και επιτρέπεται από το νοµοσχέδιο να ενοποι-
ούνται αιτήµατα σε µία ενιαία κατά κλάδους και ειδικότητες προ-
κήρυξη που συγκεντρώνει τις θέσεις που ζητούν οι οικείοι
φορείς.

Τρίτον, το ΑΣΕΠ, στο πλαίσιο της συνταγµατικά κατοχυρωµέ-
νης ανεξαρτησίας των µελών του, ενδυναµώνεται και κατοχυρώ-
νονται βασικά εργασιακά δικαιώµατα των υπαλλήλων του.

Τέταρτον, το προαιώνιο χάσµα µεταξύ θεωρίας και πράξης,
µεταξύ νοµοθέτησης και εφαρµογής γεφυρώνεται. Πώς; Στο
πλαίσιο της ορθής παρακολούθησης και υλοποίησης της στρα-
τηγικής της διοικητικής ανασυγκρότησης προβλέπεται η ίδρυση
γνωµοδοτικού συµβουλίου ειδικής γραµµατείας για την υποστή-
ριξη δράσεων διοικητικής ανασυγκρότησης, παρατηρητηρίου
δηµόσιας διοίκησης και µιας υπηρεσίας τεχνικής υποστήριξης
των φορέων της δηµόσιας διοίκησης, που αποσκοπεί στην πα-
ροχή εµπειρογνωµοσύνης σε δηµόσιους φορείς.

Απαντώ σε ό,τι ακούστηκε προηγουµένως και ας υπογραµµι-
στεί προς αποφυγήν παρεξηγήσεων και της συνήθους αντιπολι-
τευτικής κορώνας περί δηµιουργίας νέων θέσεων ιδιοτελώς και
εκ περισσού. Απαντώ λοιπόν: Η στελέχωση, πλην συµβούλων µε
πολύ υψηλά επιστηµονικά προσόντα, γίνεται µε αποσπάσεις και
µετατάξεις. Ας υπογραµµιστεί, επίσης, ότι το Παρατηρητήριο
Παρακολούθησης και Αξιολόγησης Εφαρµοσµένων Πολιτικών
δεν είναι κάτι που ανακαλύψαµε εδώ. Συνιστά βέλτιστη πρακτική
στα περισσότερα ευρωπαϊκά κράτη. 

Τέλος, ας υπογραµµιστεί ότι ουσιαστική επιµόρφωση και υπο-
στήριξη του ανθρώπινου δυναµικού στον δηµόσιο τοµέα είναι
ένα διαρκές ζητούµενο και βεβαίως πόρρω απέχει από την αξιο-
λόγηση κάτω από τη φενάκη της ορθότητας της οποίας τι κρύ-
βονταν; Απολύσεις, εκδικητικότητα, τιµωρία ή προώθηση
«ηµετέρων».

Τέλος, το νοµοσχέδιο δεν κατοχυρώνει µόνο τη διαφάνεια και
τη λειτουργικότητα της δηµόσιας διοίκησης, αλλά θεµελιώδη δι-
καιώµατα εργαζόµενων σε αυτήν. Θεωρώ αυτή µια πάρα πολύ
σηµαντική πτυχή του νοµοσχεδίου και συγκεκριµένα ας πάµε
λίγο στις γονικές άδειες. Τρίµηνη άδεια δικαιούνται πλέον και οι
µητέρες που αποκτούν τέκνο µε τεκνοθεσία. Για πρώτη φορά η
εν λόγω άδεια επεκτείνεται και στον θετό πατέρα κατ’ επιταγή
της συνταγµατικά κατοχυρωµένης αρχής της ισότητας των
φύλων. Τρίµηνη άδεια δικαιούνται πλέον και οι ανάδοχοι γονείς
αλλά και οι γονείς που αποκτούν τέκνο µε τη διαδικασία της πα-
ρένθετης µητρότητας.

Δεύτερον, σε θέµατα σπουδών, µετεκπαίδευσης και επιµόρ-
φωσης για λόγους ίσης µεταχείρισης τα δικαιώµατα των µονίµων
υπαλλήλων επεκτείνονται και στους υπηρετούντες στο δηµόσιο,
στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, σε νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου. 

Επιπλέον, αξίζει να υπογραµµιστεί ότι το νοµοσχέδιο βάζει
τέλος –επιτρέψτε µου την έκφραση- σε έναν ιδιότυπο ηλικιακό
«ρατσισµό» όσον αφορά το δικαίωµα στις µεταπτυχιακές σπου-
δές, καταργώντας το όριο ηλικίας.

Τρίτον, θα ήθελα να ανακαλέσω κάποιες ζοφερές µνήµες από
το Πειθαρχικό Δίκαιο των δηµοσίων υπαλλήλων το 2012, το
οποίο, αν θυµάστε, είχε καταργήσει το τεκµήριο της αθωότητας.
Γιατί; Διότι για την αποµάκρυνσή τους καθίστατο αρκετή η πα-
ραποµπή τους σε Πειθαρχικό Συµβούλιο. Ήταν η πρώτη φορά
που το τεκµήριο της αθωότητας στην κυριολεξία αντικαταστά-
θηκε από το τεκµήριο ενοχής και ίσχυε το γνωστό «ένοχος µέχρις
αποδείξεως του εναντίου». 

Το 2015 αυτή η Κυβέρνηση κατήργησε αυτήν τη ντροπιαστική
για τον νοµικό πολιτισµό διάταξη και το παρόν νοµοσχέδιο κατο-
χυρώνει ακόµη περισσότερο τον έµπρακτο σεβασµό του τεκµη-
ρίου αθωότητας, επιταχύνοντας την πειθαρχική διαδικασία,
ούτως ώστε ο εµπλεκόµενος υπάλληλος να µην τελεί σε ένα κα-
θεστώς διαρκούς οµηρίας, ούτε βεβαίως να παραγράφεται το
αδίκηµα.

Τέλος, εάν υποστηρίζουµε το κοινωνικό κράτος, εάν πράγµατι
επιθυµούµε µία κοινωνία ανοικτή που να αγκαλιάζει τους πάντες
χωρίς διακρίσεις, χωρίς διαιρέσεις σε πολίτες πρώτης και δεύ-
τερης κατηγορίας, τότε ο νοµοθέτης οφείλει να λαµβάνει υπόψη
κοινωνικά ευπαθείς οµάδες, πολύτεκνες οικογένειες, άτοµα µε
αναπηρία.

Το παρόν σχέδιο νόµου προβλέπει ποσοστό 10% των προκη-
ρυσσόµενων θέσεων τακτικού προσωπικού, αλλά και προσωπι-
κού µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου να
καλύπτεται από γονείς µε τρία τέκνα και τέκνα αυτών. Προβλέπει
όµως και την κάλυψη 10% των θέσεων από άτοµα µε αναπηρία,
µεταξύ των οποίων κωφά ή βαρήκοα άτοµα µε ποσοστό αναπη-
ρίας 50%. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην υπεράν-
θρωπη προσπάθεια επιβίωσης και κοινωνικής ένταξης που
καταβάλλουν οι συµπολίτες µας µε αναπηρία, η πολιτεία οφείλει
να τους δώσει µία ανάσα ζωής και πρωτίστως, µία ανάσα αξιο-
πρέπειας.

Δεν σκόπευα σήµερα να αναφερθώ σε θέµατα επικαιρότητας.
Οφείλω, όµως, κάποιες απαντήσεις σε όσα ακούστηκαν προ-
ηγουµένως σε αυτή την Αίθουσα. 

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συνάδελφοι
της Αντιπολίτευσης να πω ότι τα όσα ακούστηκαν ανακαλούν πα-
ραφρασµένο ένα λατινικό ρητό. Είµαι σίγουρη ότι το ξέρετε,
κύριε Τζαβάρα. «Fiat justitia, et pereat mundus». Εγώ, λοιπόν, θα
το παράφραζα σε «Fiat Νέα Δηµοκρατία et pereat mundus». Δη-
λαδή ας βγει Κυβέρνηση η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ας δη-
λητηριαστεί µε εθνικισµό και µίσος η κοινωνία, ας διχαστεί ο
ελληνικός λαός, ας πληµµυρίσει τοξικότητα ο κοινοβουλευτικός
λόγος, ας βγουν στο φως της ηµέρας τα τάγµατα εφόδου της
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Χρυσής Αυγής, εφόσον η ακραία ρητορική σας υπόρρητα -επι-
τρέψτε µου- τους παρέχει φύλλο συκής.

Δεν νοµίζω ότι είναι το εθνικό συµφέρον, το οποίο ειρήσθω εν
παρόδω η Συµφωνία των Πρεσπών υπερασπίζεται µέχρι κεραίας,
αυτό για το οποίο κόπτεστε. Άλλωστε, στο παρελθόν, στα τόσα
χρόνια διακυβέρνησης σας, έχετε δώσει απτά δείγµατα γραφής
υπεράσπισης του εθνικού συµφέροντος που τα επωµίστηκε ο ελ-
ληνικός λαός.

Τι να κάνουµε; Εθνικό συµφέρον δεν είναι να σέρνεις µία χώρα
σε µνηµόνιο, µεταξύ άλλων και λόγω δηµοσιονοµικής κραιπάλης
και ασύστολου πλουτισµού µιας ελίτ επί ζηµία της πολιτείας.
Ούτε υπεράσπιση, βεβαίως, εθνικού συµφέροντος είναι η τερά-
στια φοροδιαφυγή, εισφοροδιαφυγή σε φορολογικούς παραδεί-
σους και εξωχώριες εταιρείες. Τα έχουµε συζητήσει εκτενώς
άλλωστε αυτά.

Νοµίζω ότι το πρόβληµά σας δεν είναι η διαφωνία σας επί της
Συµφωνίας των Πρεσπών, αλλά είναι το αντι-ΣΥΡΙΖΑ µένος, µίσος
µπροστά στο οποίο δεν διστάζετε να γυρίσετε το ρολόι της ιστο-
ρίας πίσω σε κοινωνικά φρονήµατα, στην εθνικοφροσύνη, στον
χωροφύλακα, στους συµµορίτες, στους ΕΑΜοΒούλγαρους και
δεν διστάζετε να ταΐζετε το θηρίο του εθνικισµού και του ρατσι-
σµού. 

Μόνο που, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
το θηρίο γίνεται Φρανκενστάιν. Αυτονοµείται από τον δηµιουργό
του και στρέφεται εναντίον του. Και το θηρίο θέλει αίµα και δεν
κάνει διακρίσεις. 

Εµείς δεν παραχαράξαµε την ιστορία ούτε προδώσαµε τίποτα
κατά τις αγεωγράφητες και ανιστόρητες εµµονές σας. Ή µάλλον,
αν κάτι παραχαράξαµε αυτές τις µέρες, εάν κάτι προδώσαµε
ήταν τα άρθρα πίστεως των βάρβαρων πολιτικών που µας φέ-
ρατε, τις οποίες προσυπογράφατε, για τις οποίες κάποτε µας δη-
λώνετε υπερήφανοι.

Ναι, λοιπόν, προδώσαµε τον επαίσχυντο υποκατώτατο µισθό,
καταργώντας τον. Αυξήσαµε τον κατώτατο µισθό. Και έπονται
µία σειρά θετικών µέτρων για τα οποία το µόνο που βρήκατε να
πείτε, εντείνοντας αυτή την ολέθρια στρατηγική έντασης, τη
στρατηγική διχασµού και αποσταθεροποίησης, είναι ότι σχεδιά-
στηκαν ως το αντίδοτο στη Συµφωνία των Πρεσπών. Στο ίδιο µο-
τίβο είχατε υποστηρίξει ότι ανταλλάξαµε τις συντάξεις µε το
µακεδονικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία συνάδελφε,
ολοκληρώστε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Εµείς θα συνεχίσουµε να αποκαθιστούµε
αδικίες, να νοµοθετούµε για µία βουβή και απελπισµένη κοινω-
νική πλειοψηφία και να αναστηλώνουµε το κοινωνικό κράτος.

Θα σας έκανα µία έκκληση: Να σταµατήσετε να πορεύεστε σε
αυτόν τον δρόµο της ακροδεξιάς, της «ορµπανοποίησης» µε συ-
νοδοιπόρους ποιους; Με συνοδοιπόρο το VMRO; Τον Ορµπάν;
Τον Σαλβίνι; Δηλαδή µε ποιους; Με τις ακραίες φωνές που ευτε-
λίζουν και ακυρώνουν την Ευρώπη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Βάκη. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Ανεξάρτητος Βουλευτής κ. Λαζαρίδης
και θα ακολουθήσει η κ. Λιβανίου από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ήθελα να ξεκινήσω διαφορετικά, από το νοµοσχέδιο, αλλά

ακούγοντας τη συνάδελφο να µιλάει για τη Μακεδονία, δεν
µπορώ να µην το σχολιάσω. Η Μακεδονία θρηνεί. Σήµερα το
πρωί ήρθα από τη Μακεδονία και ο κόσµος πραγµατικά έχει βγει
εκτός εαυτού από αυτή τη συµφωνία. 

Και αν µιλάµε για παραχάραξη και νόθευση, θα σας πω τα
εξής: Κατ’ αρχάς εγώ είµαι Ανεξάρτητος Βουλευτής, δεκαέξι εί-
µαστε οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές, όταν ξεκίνησε η διαδικασία
εννιά ήταν υπέρ του «όχι» και επτά ήταν υπέρ του «ναι». Ξέρετε
πώς εκπροσωπηθήκαµε στην αρµόδια επιτροπή; Πήγανε δύο του
«ναι» κι ένας του «όχι». Αυτό δεν είναι νόθευση της βούλησης
των Ανεξάρτητων Βουλευτών; Αυτός είναι ο ορισµός!

ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Με κλήρωση έγινε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Με συγχωρείτε, θα σας απαντήσω

και θα σας πω, αν και τρέχει ο χρόνος και είναι λίγος.
Έγινε µε κλήρωση. Πολύ ωραία. Όταν είναι γνωστό ότι αυτή

είναι η σχέση, υπάρχει και η άλλη διαδικασία της επιλογής. Εκεί
θα έπρεπε αυτός ο οποίος έκανε την κλήρωση, να φρόντιζε να
κάνει την επιλογή προκειµένου να εκφραστεί στη συγκεκριµένη
επιτροπή η βούληση των Ανεξάρτητων Βουλευτών. Γιατί δεν µπο-
ρεί εκεί να εκπροσωπείται ως πλειοψηφία το «ναι», όταν η πραγ-
µατική κατάσταση είναι το εντελώς αντίθετο, ότι πλειοψηφούσε
το «όχι». Αυτό είναι ο ορισµός της νόθευσης. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Θα ανέβετε στο Βήµα και θα πείτε την άποψή σας.
ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Πολύ ευχαρίστως. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Αυτή είναι η δική µου άποψη και αυτή

είναι η πραγµατικότητα, όχι απλώς άποψη. Εάν εσείς το θεωρείτε
λογικό, είναι ο ορισµός της νόθευσης. 

Μιλάµε για απαράδεκτες διαδικασίες. Υπήρχαν συνοπτικές
διαδικασίες για άλλη µία φορά για ένα τέτοιο θέµα, µείζονος
εθνικής σηµασίας, να συζητούµε για δυόµιση µέρες, µε επτά
λεπτά που ξεκίνησε ο χρόνος για τον κάθε Βουλευτή και κατέ-
ληξε στα πέντε λεπτά και µείναµε πενήντα Βουλευτές χωρίς να
τοποθετηθούµε, µεταξύ των οποίων πολλοί Μακεδόνες. 

Όλοι οι Έλληνες µε αυτή τη συµφωνία, αλλά και πριν, όταν δί-
ναµε τη µάχη για να µην περάσει, γινήκαµε Μακεδόνες. Και θέλω
ως Μακεδόνας να ευχαριστήσω όλους εκείνους τους ανθρώπους
που στον Μακεδονικό Αγώνα –και κάνω αναφορά στους Κρήτες,
στους Θεσσαλούς, στους Ηπειρώτες, στους Πελοποννήσιους-
ενώθηκαν µε τους Μακεδόνες και έχυσαν το αίµα τους για τη
λευτεριά της Μακεδονίας. Πότισαν το δέντρο της λευτεριάς, το
οποίο όµως µε αυτή τη συµφωνία δυστυχώς κάποιοι το κλονί-
ζουν. 

Με αυτή τη συµφωνία ανοίξατε την κερκόπορτα για εθνικές
περιπέτειες της πατρίδας, των πολιτών, των παιδιών µας και των
επόµενων γενεών. Πυροδοτήσατε τον αλυτρωτισµό των γειτόνων
µας, που ήδη µιλούν για τα αδέλφια τους που υπάρχουν στη Μα-
κεδονία. Και µιλάµε για τη Μακεδονία τη µία, την ελληνική. Έτσι
λέµε εµείς οι Μακεδόνες, έτσι µάθαµε, έτσι µεγαλώσαµε και
αυτό θα συνεχίσουµε να λέµε. 

Λέτε ότι τακτοποιείτε εκκρεµότητες δεκαετιών ή τακτοποι-
ήσετε εκκρεµότητα δεκαετιών. Η εκκρεµότητα αυτή διατηρείτο
επί µακρόν επειδή ουδείς στο παρελθόν διενοήθη να παραχωρή-
σει αυτά που παραχωρήθηκαν µε αυτήν την απαράδεκτη και κα-
ταστροφική συµφωνία. 

Επιλύθηκε –υποτίθεται- το ζήτηµα. Πώς; Με παραχωρήσεις και
εθνικές υποχωρήσεις, παραχωρήσεις στο όνοµα και στη συνέ-
χεια στην ταυτότητα και στη γλώσσα. Γιατί όλα ξεκινούν από το
όνοµα. Από το όνοµα πηγάζει και ο αλυτρωτισµός, από εκεί πη-
γάζει και η εθνική ταυτότητα, τα οποία τα έλαβαν όλα, χωρίς
αυτοί να παραχωρήσουν τίποτα για τους ελληνικής καταγωγής,
γιατί ξέρετε έχουµε και Έλληνες εκεί. Αρκεί κανείς να µπει στο
Wikileaks και θα διαβάσει εκεί ότι υπάρχουν Έλληνες. Έγινε καµ-
µία αναφορά µέσα στη συµφωνία; Καµµία αναφορά! Γύρω στις
διακόσιες µε διακόσιες ογδόντα χιλιάδες άτοµα είναι ελληνικής
καταγωγής. Καµία απολύτως αναφορά!

Λίγες µέρες πριν γίνει η συζήτηση εδώ στη Βουλή για τη συµ-
φωνία, βγήκε ο Νίµιτς και έκανε κάποιες δηλώσεις, τις οποίες
ακόµη και ο πιο αµερόληπτος παρατηρητής να τις διαβάσει, θα
καταλάβει ότι είναι απειλητικές. Κανένα σχόλιο δεν ακούστηκε.
Τίποτα! Αυτό ήταν ο ορισµός της απειλής. Κανονικά θα έπρεπε
να σκίσετε εσείς αυτήν τη συµφωνία. Αντίθετα, τη φέρατε εδώ
και το κατάπιατε. Εν πάση περιπτώσει.

Αποκτούν δικαιώµατα στην ελληνική ΑΟΖ. Αυτό είναι εκχώ-
ρηση εθνικής κυριαρχίας. Αυτό επιβάλλει να είχε έρθει, βεβαίως,
εδώ µε τη διαδικασία του άρθρου 28 παράγραφος 2, όπως προ-
βλέπει το Σύνταγµα για θέµατα µείζονος εθνικής σηµασίας.

Η περιοχή ονοµαζόταν Βαρντάρσκα. Εδώ υπάρχει ένα γραµ-
µατόσηµο του 1939. Ιστορικά δεν είχε καµµία απολύτως σχέση
µε τη Μακεδονία. Το «Μακεδονία» προέκυψε από το Συνέδριο
της Έβδοµης Κοµµουνιστικής Διεθνούς το 1934 µε Πρόεδρο τον
Βούλγαρο Δηµητρώφ, όπου εκεί ετέθη το ζήτηµα του λεγόµενου
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ανεξάρτητου κράτους, του ανεξάρτητου µακεδονικού κράτους.
Από εκεί ξεκίνησε η ιστορία και το 1944 ο Τίτο ονόµασε την πε-
ριοχή αυτή «Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Από
εκεί ξεκίνησε και τελικά κατάφεραν και το περάσαν και το δεχ-
θήκατε εσείς µε αυτήν τη συµφωνία.

Εδώ είναι αυτός ο χάρτης, όπου φαίνονται εδώ τα τρία τµή-
µατα. Και το δικό µας ξέρετε πώς το έχουν; Ότι είναι υπόδουλο
στην Ελλάδα το τµήµα το δικό µας. Καταλαβαίνετε τι έρχεται σε
λίγο.

Ο Ντε Γκωλ στο παρελθόν το 1963 προέβαλε βέτο στην ένταξη
της Μεγάλης Βρετανίας και είπε ότι πρέπει να αλλάξει η Μεγάλη
Βρετανία -µιλάµε για µία µεγάλη χώρα- το όνοµά της, γιατί το
«Βρετανία», επειδή έχει τη Βρετάνη η Γαλλία, υποκρύπτει αλυ-
τρωτισµό. Δέχτηκε και το άλλαξε. Εµείς δεν µπορέσαµε να το
επιβάλλουµε αυτό στα Σκόπια.

Ο Ζάεφ µιλάει συνεχώς για «Μακεδονία» και πουθενά για «Βό-
ρεια Μακεδονία». Το πρόβληµα είναι το εξής: Ότι όταν έχουµε
τη Βόρεια Μακεδονία, όπως αναφέρεται εδώ στη συµφωνία, η
οποία είναι µια αυτοτελής κρατική οντότητα και, από την άλλη,
έχουµε τη Μακεδονία, η οποία είναι ένα γεωγραφικό διαµέρισµα
της Ελλάδος, στον ανυποψίαστο παρατηρητή ξέρετε τι ερωτη-
µατικά του γεννά: Δηλαδή, τι είναι αυτό το γεωγραφικό διαµέρι-
σµα στην Ελλάδα που περιµένει να προσκολληθεί στο υπόλοιπο;
Είναι τα ερωτηµατικά, τα οποία δηµιουργούνται.

Ύστερα εδώ έγιναν αναφορές για την ΠΓΔΜ, την Πρώην Γι-
ουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας, και προσπάθησαν
κάποιοι να πουν: «Μα, ήδη υπάρχει το Μακεδονία στο ΠΓΔΜ».
Μα, το «Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας»
δεν είναι όνοµα. Αν διαβάσετε την ίδια την αιτιολογική έκθεση
κάνει αναφορά και λέει: «Το 1991 έκαναν τα Σκόπια αίτηση µε
την ανεξαρτησία τους να ενταχθούν ως ανεξάρτητο κράτος, ως
Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Και γράφει µέσα η αιτιολογική έκ-
θεση ότι µε τη σθεναρή αντίδραση τότε της Κυβέρνησης -ήταν η
κυβέρνηση του Κώστα Μητσοτάκη- απετράπη αυτό και το 1993
έγινε δεκτή αυτή η χώρα κατ’ αρχάς από το Συµβούλιο Ασφα-
λείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λαζαρίδη, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Τώρα τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε
λιγότερο από µισό λεπτό.

Έγινε δεκτή και µε εισήγηση του Συµβουλίου Ασφαλείας στην
Ολοµέλεια του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών -αν θυµάµαι καλά-
στις 8 Απριλίου του 1993 µε την προσωρινή ονοµασία «Πρώην
Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας». Δηλαδή, αυτό
είναι µη όνοµα, γιατί «Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδο-
νίας» λεγόταν και γι’ αυτό και στη συµφωνία, στο ξεκίνηµα, γίνε-
ται αναφορά ως δεύτερο µέρος µε τον αριθµό της απόφασης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Λαζαρίδη, σας
παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Τελειώνω σε λιγότερο από µισό
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το ίδιο µου είπατε και
πριν από ένα λεπτό, κύριε συνάδελφε, και δεν έχετε µιλήσει κα-
θόλου για το νοµοσχέδιο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Τώρα τελειώνω.
Κατηγορήσατε όλους τους Έλληνες οι οποίοι αντιδρούσαν ως

ακροδεξιούς, ακόµη και Έλληνες από την οµογένεια, δυστυχώς.
Ειδικά τους οµογενείς µας από την Αµερική, οι οποίοι δίνουν
µάχη γι’ αυτό, τους κατηγορήσατε τους ακροδεξιούς και τα
λοιπά. Μάλιστα, στο συλλαλητήριο ο κεντρικός οµιλητής ήταν
οµογενής και ήµουν εκεί –όπως ήµουν σε όλα τα συλλαλητήρια-
και είχα την τιµή να ακούσω την οµιλία του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, πρέπει να κλείσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ήταν πατριωτική, γεµάτη επιχειρή-
µατα και θα την καταθέσω κιόλας.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Λαζαρίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα οµιλία, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης

Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας παρακαλώ, κύριε

συνάδελφε, ολοκληρώστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Όσο για το νοµοσχέδιο και κλείνω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, µι-

λάτε δέκα λεπτά και τώρα αναφέρεστε στο νοµοσχέδιο για να
κλείσετε, δηλαδή αν είναι ποτέ δυνατόν!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εκείνο που θέλω να πω κλείνοντας
για την υπόθεση της Μακεδονίας είναι αυτό που λέει ο λαός µας:
Όποιος σπέρνει ανέµους θερίζει θύελλες. 

Εσείς σπείρατε θύελλες και θα θερίσετε καταστροφή, δυστυ-
χώς για την πατρίδα, δυστυχώς για τους Έλληνες, δυστυχώς για
τα παιδιά µας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Η κ. Λιβανίου από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ έχει

τον λόγο.
Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ανοχή στο λογικό

πλαίσιο. Αν καθένας µιλάει από δέκα και έντεκα λεπτά, θα τελει-
ώσουµε στις 9.00’ το βράδυ χωρίς ουσία.  

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ. 
Ελπίζω να έχω έρθει να µιλήσω για το σωστό νοµοσχέδιο.  
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αντιπαράθεση

για το µοντέλο διακυβέρνησης της χώρας, για την πραγµατική
έννοια του δηµοσίου και εθνικού συµφέροντος, για το µοντέλο
της κοινωνίας που επιθυµεί ο ελληνικός λαός συνεχίζεται και µε
το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

Πρόκειται για µια νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου Δι-
οικητικής Ανασυγκρότησης και της Κυβέρνησης που θέτει τις
διαχωριστικές γραµµές µεταξύ του συστήµατος της χρεοκοπίας
και της προσπάθειας κοινωνικής, οικονοµικής και εθνικής ανα-
συγκρότησης που εφαρµόζει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Οι αντιθέσεις είναι πολλές. Παραλάβαµε ένα κράτος που για
δεκαετίες δεν γνώριζε τον ακριβή αριθµό των εργαζοµένων σε
αυτό. Παραλάβαµε ένα κράτος που όλες οι δοµές του είχαν ξε-
περασµένα οργανογράµµατα και κενά που δεν µπορούσε κανείς
να αποτυπώσει στο σύνολό τους, ένα κράτος που δεν γνώριζε
και δεν ήθελε να γνωρίζει τις πραγµατικές ανάγκες των υπηρε-
σιών του σε ανθρώπινο δυναµικό. 

Οι κυβερνήσεις της χρεοκοπίας λειτουργούσαν τυχαία, χωρίς
σχέδιο, µε πρακτικές που καθιέρωναν την πελατειακή σχέση. Οι
δήµοι παρακαλούσαν, τα σχολεία παρακαλούσαν, τα νοσοκοµεία
παρακαλούσαν, όλες οι υπηρεσίες που απευθύνονταν στους πο-
λίτες επικαλούνταν την έλλειψη ανθρώπων για τις καθυστερήσεις
στη διεκπεραίωση των υποθέσεών τους. 

Στόχος τους ήταν να απαιτείται η προσωπική παρέµβαση του
πολιτικού για τη δροµολόγηση λύσεων. Οι λύσεις τους ήταν συγ-
κεκριµένες µε κοινά χαρακτηριστικά, να κρατούν το σύνολο της
κοινωνίας οµήρους, να παρεµβαίνουν µόνιµα υπέρ συγκεκριµέ-
νων συµφερόντων της ιδιωτικής οικονοµίας.

Η Κυβέρνηση σήµερα κάνει το αυτονόητο. Ζητάει από όλο το
οικοδόµηµα του ελληνικού δηµοσίου να καταγράψει τις ανάγκες
του, να διαπιστώσει τον αριθµό των ατόµων που πρόκειται να
αποχωρήσουν λόγω συνταξιοδότησης σε βάθος διετίας και να
προβεί στον έγκαιρο και έγκυρο προγραµµατισµό των προσλή-
ψεων. Ξεκινάει µία εποχή λογικής για το ελληνικό κράτος. Υπάρ-
χει πρόγραµµα, σχέδιο και τάξη µε βάση τις ανάγκες του σήµερα
και τις ανάγκες που µπορούν να προβλεφθούν για το επόµενο
διάστηµα. 

Το σηµαντικό σε αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι µόνο η ενδυνά-
µωση του ΑΣΕΠ. Αυτό είναι αυτονόητο ότι πρέπει να γίνει, προ-
κειµένου να µπορέσει να ανταποκριθεί στις πολλές και αναγκαίες
προσλήψεις που προγραµµατίζει η Κυβέρνηση. Το σηµαντικό
είναι ότι το ελληνικό κράτος αποκτά πρόγραµµα, οργάνωση και
προετοιµάζεται να ανταποκριθεί πλήρως στις ανάγκες της κοι-
νωνίας. 

Η προσέγγισή µας είναι πολιτική και είναι πρακτική. Στη δική
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µας αντίληψη οι δηµόσιες δοµές πρέπει να αναπτυχθούν, να βελ-
τιωθούν και να υπερτερούν από τις ιδιωτικές δοµές σε κάθε επί-
πεδο σύγκρισης. 

Είναι σαφές ότι παρά την εσκεµµένη υποβάθµιση του κοινωνι-
κού κράτους οι δηµόσιες υπηρεσίες εξακολουθούν να έχουν
υψηλής ποιότητας επιστηµονικό προσωπικό και δυναµικό και
κάθε µέρα βελτιώνονται σε όλα τα επίπεδα τα τελευταία τέσσερα
χρόνια. 

Αντίστοιχη πρέπει να είναι και η εξέλιξη του συνόλου του δη-
µοσίου τοµέα. Χρειάζονται νέοι άνθρωποι υψηλής εξειδίκευσης
µε αυξηµένα προσόντα και σύγχρονες δεξιότητες. Για να απο-
κατασταθεί η εµπιστοσύνη στο ελληνικό δηµόσιο χρειάζεται να
αναβαθµιστεί και να επιταχυνθεί η λειτουργία του συνόλου των
υπηρεσιών. 

Καταλαβαίνω τις αντιδράσεις των εκπροσώπων του νεοφιλε-
λευθερισµού σε µία τέτοια προοπτική. Ό,τι και να επικαλούνται,
όσα επιχειρήµατα και προφάσεις και αν χρησιµοποιούν για να
πείσουν, την αλήθεια δεν πρόκειται να την επικαλεστούν. Ο προ-
γραµµατισµός των προσλήψεων θα δηµιουργήσει ένα σαφές πε-
ριβάλλον προσδοκιών και ελπίδας που δεν θα µπορεί να
ανατραπεί εύκολα. 

Οι πολιτικές της χρεοκοπίας ανατράπηκαν µε την απόφαση
του ελληνικού λαού να δώσει την ευθύνη διακυβέρνησης στον
ΣΥΡΙΖΑ και τον Αλέξη Τσίπρα, όσο και αν πονάει αυτή.  

Αυτή η Κυβέρνηση, που αντιλαµβάνεται την ανάπτυξη µε
όρους κοινωνικής δικαιοσύνης, προτίθεται να απορροφήσει χι-
λιάδες νέους ανθρώπους στο ελληνικό κράτος, αντικαθιστώντας
µε σχέδιο και προγραµµατισµό το έµπειρο δυναµικό που αποχώ-
ρησε ή πρόκειται να αποχωρήσει. Η πολιτική µας θα ανατρέψει
σηµαντικά την έξοδο των νέων υψηλής εξειδίκευσης από τη
χώρα, όχι µόνο γιατί θα έχουν την ευκαιρία να εργαστούν στο
δηµόσιο, αλλά κυρίως γιατί θα µειωθεί ο αριθµός όσων αναζη-
τούν εργασία στον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό πρακτικά συνεπάγεται
ότι θα µειωθούν σηµαντικά οι αριθµοί των ανέργων.

Πρακτικά, η πολιτική που ακολουθούµε θα βελτιώσει το σύ-
νολο της οικονοµίας, θα βελτιώσει σηµαντικά το επίπεδο και της
ιδιωτικής οικονοµίας, θα βελτιώσει θεαµατικά το επίπεδο διαβίω-
σης συνολικά, θα αυξήσει το ΑΕΠ και θα δηµιουργεί συνεχώς θε-
τικά οικονοµικά αποτελέσµατα.

Ταυτόχρονα, µε τη βελτίωση των δηµοσίων υπηρεσιών θα µει-
ωθεί η γραφειοκρατία, θα βελτιωθούν οι παρεχόµενες υπηρεσίες
σε πολίτες και επιχειρήσεις, θα βελτιωθεί το επιχειρηµατικό πε-
ριβάλλον και θα πολλαπλασιαστεί το αντικειµενικό όφελος του
λεγόµενου «κοινωνικού µισθού». Οι πολίτες θα δουν το διαθέσιµο
εισόδηµά τους να πολλαπλασιάζεται άµεσα και έµµεσα.

Μία νέα πραγµατικότητα διαµορφώνεται. Η συντριπτική πλει-
οψηφία των πολιτών αρχίζει να αντιλαµβάνεται την πλήρη εικόνα
των πολιτικών που εφαρµόζουµε. Όσο και αν κάποιοι προσπα-
θούν να κρύψουν την πραγµατικότητα πίσω από σηµαίες ευκαι-
ρίας, συνθήµατα και κραυγές αποµονωτισµού και εθνικισµού,
οικοδοµείται ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό κράτος που τί-
θεται στην υπηρεσία του πολίτη. Ακόµη και οι ελίτ, που χάνουν
προκλητικά προνόµια, θα αντιληφθούν κάποια στιγµή ότι η συλ-
λογική κοινωνική ευηµερία, η συνολική ανάταση του ελληνικού
λαού και η συµµετοχή του συνόλου των πολιτών στο κοινωνικό
γίγνεσθαι και η ανάπτυξη εξυπηρετεί και τους ίδιους. Μπορεί να
µην πάρουν ποτέ ξανά όσα προκλητικά τους χάρισαν οι κυβερ-
νήσεις της χρεοκοπίας. Μπορεί να µην έχουν τις προκλητικές δι-
ευθετήσεις και εξυπηρετήσεις του παρελθόντος, αλλά η
αποκατάσταση της δικαιοσύνης, φυσικής και κοινωνικής, θα δου-
λέψει τελικά και προς το συµφέρον τους. Η βασική διαφορά είναι
ότι σταδιακά θα µιλάµε για κοινά συµφέροντα του ελληνικού
λαού και όχι για οµάδες συµφερόντων και αντικρουόµενα συµ-
φέροντα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Λιβανίου και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Θα δώσω τον λόγο στον Αναπληρωτή Υπουργό Εθνικής Άµυ-
νας κ. Ρήγα, για να αναπτύξει την τροπολογία του και συνεχί-
ζουµε µετά µε τον κ. Δαβάκη από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής

Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η τροπολογία, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνά-

δελφοι, αφορά την Εθνική Μετεωρολογική Υπηρεσία. Η Εθνική
Μετεωρολογική Υπηρεσία αποτελεί πιστοποιηµένο από την
Εθνική Εποπτική Αρχή Αεροναυτιλίας πάροχο µετεωρολογικών
υπηρεσιών. Στο πλαίσιο του Ενιαίου Ευρωπαϊκού Ουρανού και
του Ευρωπαϊκού Οργανισµού για τον Έλεγχο της Αεροναυτιλίας,
το Eurocontrol, η ΕΜΥ ορίστηκε µε απόφαση του Υπουργού Με-
ταφορών, Υποδοµών και Δικτύων, αποκλειστικός πάροχος Μετε-
ωρολογικών Υπηρεσιών Αεροναυτιλίας στην Ελλάδα. Οι
υπόλοιποι τρεις πάροχοι ανήκουν στην Υπηρεσία Πολιτικής Αε-
ροπορίας.

Σύµφωνα µε τους εκτελεστικούς κανονισµούς 390/2013,
391/2013 της 3ης Μαΐου της Επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
οι υπηρεσίες αεροναυτιλίας κοστολογούνται σε ετήσια βάση από
τους παρόχους βάσει των αρχών κοστολόγησης του Eurocontrol,
ο οποίος στη συνέχεια χρεώνει µε τέλη διαδροµής και τερµατι-
κής περιοχής τους χρήστες υπηρεσιών αεροναυτιλίας. Τα χρή-
µατα αυτά κατατίθενται στην Τράπεζα της Ελλάδος για
λογαριασµό του ελληνικού δηµοσίου, µε σκοπό να διανεµηθούν
στους παρόχους υπηρεσιών αεροναυτιλίας, µε σκοπό τη διατή-
ρηση της παροχής υψηλής ποιότητας µετεωρολογικής πληρο-
φορίας.

Με το άρθρο 5 του προεδρικού διατάγµατος 138/2014 προ-
βλέφθηκε ότι τα έσοδα της ΕΜΥ από τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό
του Eurocontrol θα ενισχύουν πλέον τον προϋπολογισµό της. Η
εν λόγω, όµως, διάταξη δεν έτυχε εφαρµογής, διότι µε το άρθρο
65 του ν.4427/2016 καθορίστηκε ότι το σύνολο των εσόδων από
τον οργανισµό θα κατανέµεται σε ποσοστά 80% και 20% στην
Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας, στην ΥΠΑ και στην Αρχή Πολι-
τικής Αεροπορίας, την ΑΠΑ.

Εποµένως, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, καθίσταται, κατά τη γνώµη µας, σαφής η ανάγκη να συµπε-
ριληφθεί η έννοια στους δικαιούχους φορείς των εσόδων από τα
τέλη διαδροµής και τερµατικής παροχής του Ευρωπαϊκού Οργα-
νισµού του Eurocontrol, καθώς, µολονότι πρόκειται για ισότιµο
πάροχο υπηρεσιών αεροναυτιλίας, έχει αποκλειστεί από τους δι-
καιούχους των εσόδων αυτών.

Κρίθηκε απαραίτητη η τροποποίηση του άρθρου 65 του
ν.4427/2016, σύµφωνα µε τον οποίο η Υπηρεσία Πολιτικής Αερο-
πορίας και η ΑΠΑ είναι αποκλειστικοί φορείς διαχείρισης των
ανάλογων εσόδων. Η τροποποίηση αυτή, εντούτοις, ανέδειξε και
το πρόβληµα εξεύρεσης αποτελεσµατικού τρόπου απορρόφη-
σης των εν λόγω πιστώσεων επ’ ωφελεία της ΕΜΥ. Ως προσφο-
ρότερος τρόπος προκρίθηκε η πρόβλεψη σύστασης νέου ειδικού
λογαριασµού για την ΕΜΥ, του οποίου διαχειριστής θα είναι η
ίδια. 

Νοµίζω ότι µε αυτόν τον τρόπο, κατά τη γνώµη µας, ολοκλη-
ρώνεται µία αναγκαία παρέµβαση για την Εθνική Μετεωρολογική
Υπηρεσία και θεωρώ ότι αυτά τα χρήµατα είναι αναγκαία για την
υποδοµή και τα δικαιούται µε βάση την συνεισφορά της στα ζη-
τήµατα τα οποία έχουν καθορίσει η λειτουργία της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό.
Ο κ. Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.
Αµέσως µετά, θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, ο κ. Κουτσούκος και η Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, η κ. Χριστοδουλόπουλου και συνεχίζουµε
µε τη λίστα των οµιλητών.

Ορίστε, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολ-

λές φορές θέµατα ιδιαίτερα σηµαντικά, για διάφορους και ση-
µαντικούς τοµείς της δηµόσιας διοίκησης, έρχονται -όπως όλοι
πλέον γνωρίζουµε- υπό µορφή τροπολογιών. 

Καταλήγουµε, δηλαδή, στο συµπέρασµα τα νοµοσχέδια να
είναι περισσότερο προφάσεις για να έρχονται τροπολογίες. Δεν
ρυθµίζουν µε νευρώδη, θα έλεγα, τρόπο ζητήµατα µε αρχή και
τέλος, αλλά και µε την αρχή υπό την έννοια της γνώµης της πο-
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λιτικής παρέµβασης πάνω σε ζητήµατα που πρέπει να νοµοθε-
τηθούν, αλλά έρχονται οι τροπολογίες για να το δηµιουργήσουν
αυτό.

Αυτό που ακούσατε προηγουµένως από τον κύριο Υπουργό
είναι µία σηµαντική -δεν διαφωνώ- παρέµβαση. Όµως, µπορούµε
να µιλάµε για πολλές ώρες για την Εθνική Μετεωρολογική Υπη-
ρεσία και τα προβλήµατα τα οποία έχει δεκαετίες τώρα και η
οποία ευρίσκεται υπό την επίβλεψη του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας στην Πολεµική Αεροπορία. Χρειάζονται σηµαντικές πα-
ρεµβάσεις και όχι µε τροπολογία όπως τώρα.

Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, θα ήταν καλό, ειδικά αυτά
τα θέµατα του Υπουργείου Άµυνας, που στο άθληµα των τροπο-
λογιών είναι πρωταθλητής, να τα βλέπει µε ιδιαίτερη ευαισθησία
και προσοχή. Χωρίς να διαφωνώ κατά βάση, όπως τα ακούσαµε
–διότι δεν είµαστε και γνώστες των τροπολογιών που ξαφνικά
µας έρχονται- θα έπρεπε ειδικά το Υπουργείο Άµυνας να προϊδε-
άζει και τους εισηγητές του κάθε νοµοσχεδίου και όλους εµάς
γι’ αυτές τις τροπολογίες που πολλές φορές έρχονται. Έρχονται
τροπολογίες που αφορούν εκατοµµύρια ευρώ, πέραν αυτού, που
είναι έσοδα και είναι µία άλλη υπόθεση.

Από αυτό το Βήµα της Βουλής και κατά τη συζήτηση των Πρε-
σπών -διότι βλέπω ότι τα απόνερα της συζητήσεως για τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών φτάνουν και µέχρι αυτό το νοµοσχέδιο- είχα
χαρακτηρίσει τη συµφωνία και τη συνθήκη αυτή, η οποία υπε-
γράφη µεταξύ της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του κράτους
αυτού, ως ασταθή και άνιση. Από τις πρώτες µέρες, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, αυτό επιβεβαιώνεται. Διότι φαίνεται εκ των
πραγµάτων ότι τα Σκόπια δεν έχουν πλέον κανένα κίνητρο για να
εφαρµόσουν µε ευλάβεια αυτό το οποίο κυρώθηκε πριν από
λίγες µέρες στην ελληνική Βουλή. 

Και τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Πιστεύω ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε αποτελεί µία ακόµη χαµένη ευκαιρία
εξορθολογισµού της δηµόσιας διοίκησης και κάλυψης κάποιων
άµεσων και κρίσιµων αναγκών του κράτους. Πώς αλλιώς να απο-
τιµήσει κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διατάξεις όπως
αυτές που περιέχονται στα άρθρα 16 έως 22, σε αυτά που προ-
βλέπεται η ίδρυση µιας νέας ειδικής γραµµατείας, η οποία θα
αυξήσει κατά 17% περίπου τον όγκο του Υπουργείου Διοικητικής
Ανασυγκρότησης προσθέτοντας δέκα νέες µονάδες στο οργα-
νόγραµµα του;

Το πρώτο πρόβληµα είναι ότι η ίδρυση της εν λόγω ειδικής
γραµµατείας έρχεται µόλις δεκαπέντε µήνες µετά τη δηµοσίευση
του προεδρικού διατάγµατος του οργανογράµµατος του Υπουρ-
γείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης, η οποία µάλιστα ολοκληρώ-
θηκε µετά από ενδελεχή αξιολόγηση των δοµών του, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του άρθρου 4 του ν.4440/2016. 

Με άλλα λόγια, το Υπουργείο, που είναι το καθ’ ύλην αρµόδιο
για την αξιολόγηση των δηµόσιων δοµών, εισηγείται µόλις έναν
χρόνο και τρεις µήνες µετά την ολοκλήρωση της αξιολόγησης
των δικών του δοµών, την ίδρυση µιας νέας ειδικής γραµµατείας.
Αναρωτιέται κανείς τι µεσολάβησε στους δεκαπέντε αυτούς
µήνες και οδήγησε την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου να προ-
χωρήσει σε τέτοια ριζική επανεκτίµηση των δοµών του. Ήταν ελ-
λιπές το αρχικό οργανόγραµµα; Γιατί αν το Υπουργείο, που είναι
καθ’ ύλην αρµόδιο να αξιολογεί τις δοµές του δηµοσίου, έκανε
τόσο µεγάλο λάθος στην αξιολόγηση του δικού του οργανο-
γράµµατος, τότε αντιλαµβάνεστε ότι εγείρονται ευρύτερα ερω-
τήµατα, τα οποία είναι και σηµαντικά και εξαιρετικά επείγοντα.
Ή µήπως σε αυτούς τους δεκαπέντε µήνες προέκυψε κάποια νέα
µεγάλη ανάγκη; Αυτό είναι το ερώτηµα.

Εδώ ερχόµαστε στο δεύτερο πρόβληµα, δηλαδή το γεγονός
ότι δεν είναι απολύτως ξεκάθαρη η λειτουργία που είναι η νέα
αυτή γραµµατεία καλείται να επιτελέσει και πώς αυτή διαφορο-
ποιείται από τις λειτουργίες των υφιστάµενων δοµών του Υπουρ-
γείου. Συγκεκριµένα, η Κυβέρνηση φαίνεται να υποστηρίζει ότι
η εν λόγω ειδική γραµµατεία θα λειτουργεί ως ένα είδος επιστη-
µονικού βραχίονα του Υπουργείου, µέσω της έκδοσης προσκλή-
σεων προς όλους τους φορείς για την ένταξή τους σε
προγράµµατα υποστήριξης και αναβάθµισης της διοικητικής
τους ικανότητας, των διοικητικών τους λειτουργιών και των υπη-
ρεσιών που παρέχουν προς τους πολίτες. 

Τίποτε από όσα έχουν ειπωθεί µέχρι σήµερα από την πλευρά
της Συµπολίτευσης δεν µας έχει πείσει ότι αυτήν τη στιγµή που
µιλάµε έχει οριστεί µια σαφής µεθοδολογία, µε την οποία η ειδική
γραµµατεία θα υλοποιήσει τον στόχο της αύξησης της διοικητι-
κής ικανότητας του δηµοσίου. Ποιο είναι, λοιπόν, το κόστος
αυτής της κυβερνητικής επιλογής να προσθέσει δέκα νέες µο-
νάδες αγνώστου πρακτικής χρησιµότητας στο Υπουργείο Διοι-
κητικής Ανασυγκρότησης;

Η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους, άλλωστε, µας
πληροφορεί ότι η σχετική δαπάνη ενδέχεται να ξεπεράσει το 1
εκατοµµύριο ευρώ ετησίως. Η ξερή αυτή αποτίµηση, όµως, κρύ-
βει το εναλλακτικό κόστος της σύστασης της ειδικής γραµµα-
τείας, δηλαδή τι θα µπορούσαν να γίνουν αυτά τα χρήµατα, αν η
Κυβέρνηση επέλεγε να τα διαθέσει για την κάλυψη άλλων κρισι-
µοτέρων προτεραιοτήτων του δηµοσίου.

Θέλω να αναφερθώ ενδεικτικά σε κάτι το οποίο ανεφέρθη και
κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, σε µια επιστολή που έλαβα
από τον Πανελλήνιο Σύλλογο Εργαζοµένων στα Κέντρα Δηµιουρ-
γικής Απασχόλησης Παιδιών. Ο συγκεκριµένος σύλλογος -και θα
καταθέσω, παρακαλώ, το συγκεκριµένο έγγραφο για τα Πρα-
κτικά- µαζί µε τον αντίστοιχο των εργαζοµένων στα κέντρα δηµι-
ουργικής απασχόλησης παιδιών ή ατόµων µε ειδικές ανάγκες
εκπροσωπεί τους εργαζόµενους σε τριακόσιες ογδόντα δύο δη-
µοτικές δοµές κέντρων δηµιουργικής απασχόλησης και πενήντα
εννέα δηµοτικές δοµές, ΚΔΑΠ, για παιδιά ή άτοµα µε ειδικές
ανάγκες. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της επιστολής αυτής, στα τριακόσια
ογδόντα δύο ΚΔΑΠ εξυπηρετούνται φέτος τριάντα έξι χιλιάδες
εννιακόσια εξήντα τέσσερα παιδιά ηλικίας από πέντε µέχρι δώ-
δεκα χρόνων, ενώ ο συνολικός αριθµός αιτούντων ανήλθε φέτος
στα πενήντα οκτώ χιλιάδες εξακόσια πενήντα παιδιά. Αντίστοιχα,
στα πενήντα εννέα ΚΔΑΠ - ΜΕΑ εξυπηρετούνται φέτος τρεις χι-
λιάδες οκτακόσια ογδόντα παιδιά, παιδιά και άτοµα, ενώ ο συνο-
λικός αριθµός αιτούντων ανήλθε στις τέσσερεις χιλιάδες εκατόν
πενήντα οκτώ ΑΜΕΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Δαβάκης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κατέθεσα την εν λόγω επιστολή για τα Πρακτικά και ζητώ πρω-
τίστως κι ασχέτως µε την υπόλοιπη συζήτηση να το δείτε αυτό,
κυρία Υπουργέ, όπως σας παρακάλεσα και στην επιτροπή, µε ιδι-
αίτερη προσοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, πώς να πούµε, λοιπόν, µετά από αυτά ότι η
Κυβέρνηση ενδιαφέρεται ουσιαστικά για την αύξηση της ποιότη-
τας των διοικητικών λειτουργιών και των παρεχόµενων υπηρε-
σιών στους πολίτες; Δεν χρειάζεται καν να αναφερθούµε στις
παραλείψεις και τις αστοχίες του παρόντος νοµοσχεδίου για να
στοιχειοθετήσουµε αυτό το συµπέρασµα. Μόνο η αδικαιολόγητη
καθυστέρηση, πέρα από τα δύο χρόνια, που έχει επιδείξει στην
υλοποίηση του ψηφιακού οργανογράµµατος, δηλαδή την πιο
απλή και ουσιαστική ηλεκτρονική υποδοµή για την καταγραφή
του συνόλου της οργάνωσης των µεταβολών και των λειτουργι-
κών δαπανών της δηµόσιας διοίκησης, αρκεί ως πειστήριο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Δαβάκη, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τελειώνω σε σαράντα δευτερόλεπτα,
κύριε Πρόεδρε.

Πριν περίπου δύο χρόνια είχα θέσει το ζήτηµα του ψηφιακού
οργανογράµµατος στην προκάτοχό σας, την κ. Γεροβασίλη, η
οποία µάλιστα είπε ότι θα το δει µε ιδιαίτερη προσοχή. Βλέπω
ότι δεν προχωράει το θέµα και είναι κρίµα, διότι υπάρχουν και
ενδελεχείς προτάσεις από έµπειρους και ικανούς ανθρώπους
της δηµόσιας διοίκησης και θα έπρεπε η χώρα να δει µε ιδιαίτερη
προσοχή το ψηφιακό οργανόγραµµα.

Είναι προφανές, µετά από όλα αυτά, ότι εµείς δεν θα στα-
θούµε θετικά στην ψήφιση του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δαβάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 4ο Γενικό Λύκειο Πύργου (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο ρ ί σ τ ε ,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΗΓΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής
Άµυνας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Δαβάκη, φαντάζοµαι ότι συµφωνείτε µε την τροπολογία
αυτή, γιατί αφορά έναν µακρόπνοο σχεδιασµό που πρέπει να
γίνει και µπορεί να γίνει και το δικαιούται επειδή είναι και πάρο-
χος. Φαντάζοµαι ότι η διαφωνία σας ήταν µόνο στις Πρέσπες.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Εγώ συµφωνώ µ’ αυτό που είπατε. Η
διαφωνία µας είναι για τις τροπολογίες…(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Σας ευ-
χαριστούµε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης κ. Κουτσούκος για δώδεκα λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χαίροµαι που έχω την ευκαιρία να καλωσορίσω από του Βή-

µατος τους µαθητές του 4ου Λυκείου Πύργου και τους συνοδούς
καθηγητές. Θα ήθελα να τονίσω τη σηµασία που έχει αυτό το εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα της Βουλής για τα σχολεία µας και για τα
λύκεια και για τα γυµνάσια, πολύ περισσότερο που η ξενάγηση
δίνει τη δυνατότητα στους µαθητές να ενηµερωθούν για τις λει-
τουργίες του κοινοβουλευτικού µας πολιτεύµατος, το οποίο βάλ-
λεται πανταχόθεν τα τελευταία χρόνια όχι µόνο λόγω της κρίσης,
αλλά γιατί υπάρχουν και εκείνοι που το υπονοµεύουν σταθερά
για να ενισχύσουν τη δική τους εξουσία, οικονοµικοί και εξωθε-
σµικοί. 

Τελειώνω µε την παρένθεση και το καλωσόρισµα και έρχοµαι
τώρα στα της ηµερήσιας διάταξης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο τίτλος αυτού του νοµοσχεδίου
που συζητάµε σήµερα για την ενδυνάµωση του ΑΣΕΠ -που δεν
είναι ακριβώς αυτό το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου- µας δίνει
τη δυνατότητα να αναφερθούµε στις µεγάλες τοµές που έκανε
στη χώρα µας η κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, οι οποίες λόγω της δυ-
ναµικής και της αναγνώρισης που απέκτησαν στην ελληνική κοι-
νωνία, σήµερα χαιρετίζονται απ’ όλες τις πολιτικές δυνάµεις. 

Θέλω να θυµίσω ότι το ΠΑΣΟΚ, έχοντας τη γνώση της λειτουρ-
γίας της δηµόσιας διοίκησης και των πιέσεων που ασκούσε το
εκλογικό ακροατήριο σε όλους τους πολιτικούς και σ’ όλα τα
κόµµατα, αποφάσισε να κάνει τη µεγάλη τοµή µε τον Υπουργό
Αναστάση Πεπονή το 1994 και Πρωθυπουργό τον Ανδρέα Πα-
πανδρέου.

Θέλω να θυµίσω τις αντιδράσεις που υπήρξαν τότε εδώ µέσα,
στη Βουλή, τόσο από τη συντηρητική παράταξη, δέσµια της λο-
γικής των λαφύρων, του λεγόµενου «spoils system», το οποίο
αποτυπωνόταν σ’ όλες τις εκφάνσεις της δηµόσιας ζωής, από το
µετεµφυλιακό κράτος και µετά, ακόµα και µε τα πιστοποιητικά
κοινωνικών φρονηµάτων –για να µην αναφερθώ στον Βούλγαρη
ή τον Τζουµπέ, δηλαδή σε µια άλλη περίοδο του νεοελληνικού
κράτους, αλλά να αναφερθώ στην πρόσφατη ιστορία- όσο και
από την παραδοσιακή Αριστερά, που δεν στήριξε αυτές τις αλ-
λαγές και τις ενέτασσε κάθε φορά σε µια πολιτική σκοπιµότητα. 

Αυτή η µεγάλη θεσµική αλλαγή πολεµήθηκε. Ο πρώτος
που προσπάθησε να την υπονοµεύσει θεσµικά ήταν ο σηµερινός
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας, ο Προκόπης Παυλόπουλος, µε την
περίφηµη συνέντευξη, που ανέτρεπε τα αξιοκρατικά κριτήρια και
έγινε τότε µεγάλη µάχη στη Βουλή µε όλη τη Νέα Δηµοκρατία
του Κωνσταντίνου Καραµανλή του νεότερου. 

Μου κάνει εντύπωση η κ. Ξενογιαννακοπούλου, που έχει υπη-

ρετήσει τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ, πώς τα ξεχνάει τόσο εύ-
κολα αυτά. Δεν ξέρω. Προσπαθεί να ξεχάσει την ιστορία της; Δεν
θέλει να την υπερασπιστεί; Είναι δικό της θέµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Όλα τα ανέφερε. Πώς τα ξεχνάει;
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όµως, θέλω να της θυµίσω ότι η κυ-

βέρνηση του Γιώργιου Παπανδρέου το 2010, µε Υπουργό τον
Γιάννη Ραγκούση, τον πρώτο τη τάξει Υπουργό της κυβέρνησης,
αποκατέστησε το θεσµικό πλαίσιο της αξιοκρατίας. Βέβαια, ο κ.
Ραγκούσης τα ξεχνάει και αυτός τώρα και εκεί που µας έκανε µε-
γάλη κριτική γιατί δεν είµαστε τόσο σκληροί απέναντι στον κ. Τσί-
πρα, τώρα είναι συνοµιλητής του. Αυτό είναι άλλη ιστορία, τον
αφορά προσωπικά. Εµένα µε ενδιαφέρει όµως τι έκανε αυτή η
παράταξη ιστορικά και διαχρονικά για να υπερασπίσει αυτό το
σύστηµα προσλήψεων. 

Και ήρθε ο ΣΥΡΙΖΑ, η δύναµη που πάντα µιλούσε υπέρ της
αξιοκρατίας, της διαφάνειας στη δηµόσια διοίκηση, να υπονο-
µεύσει και αυτός µε τη σειρά του το ΑΣΕΠ µε τις κατ’ εξαίρεση
προσλήψεις και τις φωτογραφικές διατάξεις. Αναφέρθηκε νωρί-
τερα από άλλους οµιλητές ο αριθµός τους και οι συγκεκριµένες
υπουργικές αποφάσεις.

Έρχεται, λοιπόν, σήµερα η Κυβέρνηση να µας πει ότι θα ενδυ-
ναµώσει το ΑΣΕΠ. Εµείς είπαµε ότι θα ψηφίσουµε ό,τι έχει να
κάνει µε την ενδυνάµωση του ΑΣΕΠ. Όµως, πολλές διατάξεις δεν
έχουν το περιεχόµενο που πρέπει. 

Και θέλω να θυµίσω στην κυρία Υπουργό που µίλησε νωρίτερα
για την ανάκτηση της κυριαρχίας και τη δυνατότητα του κράτους
να προγραµµατίσει τις προσλήψεις, ότι η χώρα µας είναι δεσµευ-
µένη µε ένα µεσοπρόθεσµο µέχρι το 2022, που προβλέπει και το
τελευταίο ευρώ δαπάνης για όλη τη δηµόσια διοίκηση. Άρα, η
ανάκτηση της κυριαρχίας στην οποία αναφερθήκατε δεν υφίστα-
ται.

Όµως, η συζήτηση αυτή µας δίνει τη δυνατότητα να αναφερ-
θούµε στις αλλαγές που έµειναν στη συνείδηση της κοινής γνώ-
µης και στην ταυτότητα που φέρουν, καθώς δεν είναι µόνο το
ΑΣΕΠ. Άκουγα προηγούµενα -και περίµενα την κυρία Υπουργό
να παρέµβει και να τη διορθώσει- µια οµιλήτρια του ΣΥΡΙΖΑ που
είπε ότι παραλάβαµε ένα κράτος που δεν ξέρουµε πόσους υπαλ-
λήλους έχει. 

Ξεχνάτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την απογραφή που
έκανε η κυβέρνηση το 2010; Το ενιαίο µητρώο πληρωµών, που
έκανε η κυβέρνηση το 2010; Τη «Διαύγεια» που καταστρατηγείται
συστηµατικά; Μέχρι προχθές, στο τελευταίο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Οικονοµικών νοµιµοποιήσαµε δαπάνες που δεν
είχαν εγκριθεί, διότι δεν τις είχατε ανεβάσει στη «Διαύγεια».
Έπρεπε να σας τα θυµίσει, γιατί η κυρία Υπουργός έχει περάσει
από το Υπουργείο Υγείας, την ηλεκτρονική συνταγογράφηση και
µια σειρά άλλα.

Άρα λοιπόν, για να είµαστε δίκαιοι έγιναν προσπάθειες µεταρ-
ρυθµίσεων στη δηµόσια διοίκηση και µάλιστα σε περίοδο κρίσης
για να ανατρέψουµε τις παθογένειες που µας οδήγησαν στην
κρίση. Και µπορούµε να υπερηφανευτούµε ότι αυτές έχουν
σφραγίδα ΠΑΣΟΚ και Δηµοκρατικής Παράταξης.

Θέλω καλόπιστα να αναφερθώ στον κ. Τζαβάρα, που προηγή-
θηκε σε αυτό το Βήµα, και να τον ρωτήσω να µου πει µία εµβλη-
µατική µεταρρύθµιση της Νέας Δηµοκρατίας που έµεινε. 

Θέλω, όµως να απευθυνθώ και σε σας που κυβερνάτε τώρα,
για να µας πείτε µία εµβληµατική, ουσιαστική και αποτελεσµατική
µεταρρύθµιση. 

Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέσατε στο λάκκο που
σκάβατε για τους άλλους. 

Θυµάµαι την ισοπεδωτική σας κριτική στην αξιολόγηση του κ.
Μητσοτάκη, η οποία εάν δεν είµαστε εµείς στη συγκυβέρνηση,
θα περιελάµβανε και τις απολύσεις. Και θέλω να σας θυµίσω την
τοποθέτησή µου σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Ποια είναι η µεταρ-
ρύθµιση, λοιπόν, που πέτυχε; Η αξιολόγηση; Ξεχνάτε ότι αναγ-
καστήκατε να ποινικοποιήσετε την απεργία των εργαζοµένων στο
δηµόσιο, όσων διαφωνούσαν µε την αξιολόγηση και φέρατε εδώ
διάταξη που εξαιρεί από την αξιολόγηση αυτούς που πειθαρχούν
στα συνδικαλιστικά τους όργανα και απεργούν; Εσείς τα κάνετε
αυτά. 

Ποια είναι η επιτυχία του νόµου για την κινητικότητα από την
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ώρα που δεν έχετε υλοποιήσει µέχρι τώρα τα ψηφιακά οργανο-
γράµµατα και τα περιγράµµατα των θέσεων εργασίας; 

Ποια είναι η επιτυχία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του
ν.4369/2016 που εισηγήθηκε εδώ ο κ. Βερναρδάκης, µε αιτιολο-
γική έκθεση ότι θα κάναµε επιλογή των γενικών γραµµατέων,
αποκωδικοποιώντας τη διοίκηση και πραξικοπηµατικά την ώρα
που τελείωσε η συζήτηση άλλαξε τη διάταξη για την επιλογή των
γενικών γραµµατέων, άφησε τους γενικούς γραµµατείς και µας
«φόρεσε» τους διοικητικούς γραµµατείς, τους αναπληρωτές δι-
οικητικούς γραµµατείς, τους θεµατικούς γραµµατείς και τους
αναπληρωτές θεµατικούς γραµµατείς;

Αναφέρθηκε ο κ. Κεγκέρογλου σε αυτό λέγοντας ότι αυτοί
ήταν ενενήντα δύο. Ήταν ενενήντα δύο πρόσθετες θέσεις στη
διοικητική ιεραρχία, παραµένοντας και εξήντα πέντε παλαιοί.
Γιατί έµειναν οι εξήντα πέντε παλαιοί; Για να αποκτήσουν προ-
σόντα και προϋπηρεσία, για να τα βάλετε εσείς µετά στις φωτο-
γραφικές διατάξεις, για να κρίνετε τους αρεστούς σας. 

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα να προκηρύσσουµε θέσεις όπου
αλλού ζητάµε αγγλικά, αλλού ζητάµε γαλλικά, αλλού ζητάµε ρω-
σικά, αλλού κινέζικα, αλλού προϋπηρεσία στο δηµόσιο δίκαιο και
αλλού ό,τι προσόντα είχε ο καθένας που υπηρετούσε. 

Και αναγκαστήκατε να πάρετε πίσω τις προκηρύξεις. Ήταν
ντροπή σας αυτό. Το είπε κοµψά η κυρία Υπουργός, µετά από
τις παρατηρήσεις των θεσµών που σας γύρισαν πίσω τις προκη-
ρύξεις. Αυτή είναι η κυριαρχία που ανακτήσατε. 

Αλλά µήπως πετύχατε στην επιλογή των στελεχών της δηµό-
σιας διοίκησης µε βάση επίσης τον νόµο που ψηφίσατε εδώ -και
που είχε θετικές διατάξεις και τις ψηφίσαµε-, όταν έρχονται εδώ
οι Υπουργοί σας και τοποθετούν σε γενικές διευθύνσεις που απο-
φασίζονται εδώ µε νόµο προσωρινούς γενικούς διευθυντές και
διευθυντές, καταστρατηγώντας όλη τη διαδικασία της επιλογής
από τα υπηρεσιακά συµβούλια και την αξιολόγηση; 

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχετε κάνει καµµία ου-
σιαστική µεταρρύθµιση στη δηµόσια διοίκηση. Θα έλεγα ότι ανα-
παράγετε τις κακές όψεις ενός συστήµατος το οποίο όλοι θα
θέλαµε να καταπολεµήσουµε.

Τελευταίο φαινόµενο είναι αυτός που µας βγήκε στο νοσοκο-
µείο της Νίκαιας µε τα πλαστά πτυχία. Θυµάµαι τη µάχη σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα µε τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, όταν επιβάλαµε
µε νόµο τον έλεγχο των πτυχίων. Και τι δεν µας είπαν! Ότι αυτό
είναι κατ’ εντολήν της τρόικας για να κάνουµε απολύσεις. Τώρα,
λοιπόν, τι λέτε; Κυρία Υπουργέ, δεν είναι στο µητρώο –που εµείς
φτιάξαµε και εσείς υπηρετείτε- τα προσόντα του συγκεκριµένου
κυρίου για να τα ελέγξετε, για να τα πείτε και στον κ. Ξανθό που
δεν βρήκε το θάρρος να πει τρεις λέξεις για τις ευθύνες του
Υπουργείου του; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά συνέπεια αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν θα αφήσει κανένα αποτύπωµα. Το µόνο αποτύπωµα
που ενδεχόµενα θα µείνει είναι η διαµάχη της Νέας Δηµοκρατίας
µε τον ΣΥΡΙΖΑ ποιος θα κάνει τις προσλήψεις για το 2019. Απαί-
τησε η Νέα Δηµοκρατία να γίνει µετά τις εκλογές. Το δέχτηκε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό, όµως, δεν αφορά τους πολίτες. Τους πολίτες τούς
αφορά πού θα κάνουµε προσλήψεις, µε τι κριτήρια θα τις κά-
νουµε και πώς θα ενισχύσουµε τη δηµόσια διοίκηση, τη δηµόσια
διοίκηση που πρέπει να ενισχύσουµε και στον αναπτυξιακό της
ρόλο και στο κοινωνικό της ρόλο, µε αξιοκρατία και διαφάνεια
παντού.

Θα έλεγα -επειδή προφανώς ο χρόνος είναι περιορισµένος-
ότι αυτό το ψευδεπίγραφο αφήγηµα της προοδευτικότητας
αυτού του νόµου και της προοδευτικότητας της νέας Κεντροα-
ριστεράς που καλλιεργεί τώρα τελευταία η Κυβέρνηση καταπί-
πτει, πρώτον, από τις µεγάλες αντιµεταρρυθµιστικές και
συντηρητικές πολιτικές που ασκεί αυτή η Κυβέρνηση, οι οποίες
είναι χειρότερες από εκείνες που θα ασκούσε µια νεοφιλελεύ-
θερη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Κλασικό παράδειγµα
είναι η παράδοση της δηµόσιας περιουσίας. Δεν τόλµησε να το
κάνει κανένας πρωθυπουργός. 

Κλασικό παράδειγµα είναι η δέσµευση της χώρας να παράγει
πλεονάσµατα µέχρι το 2022, ύψους 57 δισεκατοµµυρίων ευρώ.
Κλασικό παράδειγµα αποτελεί το ότι δεν µπορείτε να λύσετε το
θέµα της πρώτης κατοικίας, των εκατόν είκοσι δόσεων, ότι δεν

επαναφέρετε τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Και ας αφή-
σουµε τη µεταβατική διάταξη για τα 650 ευρώ όταν τα είχατε
τάξει τα 751 ευρώ. Σας κάναµε πρόταση εδώ από το 2019 να
ισχύσουν οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις. Τι σας εµποδίζει και
δεν το κάνετε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, δεν υπάρχει πολιτικό αφήγηµα σε ό,τι αφορά την προ-
οδευτικότητα της πολιτικής σας, αλλά δεν υπάρχει για την ταυ-
τότητα της Κεντροαριστεράς µε τα απολειφάδια της πολιτικής
και µεταλλαγµένους δεξιούς και ακροδεξιούς, µε ελιξίριο την κα-
ρέκλα. Δεν µπορεί να είναι αυτό προοδευτική διακυβέρνηση,
ούτε προοδευτική σύνθεση µιας κυβέρνησης.

Για να τελειώνω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λο-
γική των λαφύρων, το «spoils system», στο οποίο είχε αναφερθεί
ο αείµνηστος Βαρβαρέσος στην έκθεσή του µετά τον Εµφύλιο
και που έπρεπε να αλλάξει -και η παράταξή µας έκανε προσπά-
θεια να το αλλάξει µε µεγάλες θεσµικές αλλαγές-, συνεχίζεται
από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, µε µετακλητούς, µε κατ’ εξαί-
ρεση προσλήψεις, µε κατ’ εξαίρεση προϊσταµένους. 

Δυστυχώς συνεχίζεται και στην άσκηση της οικονοµικής εξου-
σίας, διότι αυτό έχει να κάνει µε τη δηµιουργία ενός κοινωνικού
και οικονοµικού µοντέλου µε λίγους και ισχυρούς, µε εξόντωση
της µεσαίας τάξης και τους υπόλοιπους επιδοµατούχους, εξαρ-
τηµένους από την κυβερνητική πολιτική. 

Αυτό µόνο µε αλλαγή πολιτικών συσχετισµών µπορεί να αλλά-
ξει και µε µια κυβέρνηση που µπορεί να συµφωνήσει σε όλες
αυτές τις αλλαγές, τις µεταρρυθµίσεις που θα οδηγήσουν σε µια
πράγµατι προοδευτική διακυβέρνηση στη χώρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουτσούκο.
Τον λόγο έχει η Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ, κ. Χριστοδουλοπούλου.
Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω επισηµαίνοντας µια ευτυχή σύµπτωση,

ότι την εποµένη της εξαγγελίας της αύξησης των µισθών κατά
11% στον ιδιωτικό τοµέα και της κατάργησης του επαίσχυντου
υποκατώτατου µισθού έρχεται το σηµερινό νοµοσχέδιο προς συ-
ζήτηση. 

Μέχρι τώρα οι λέξεις «αυξήσεις», «προσλήψεις» ήταν απαγο-
ρευµένες από το λεξιλόγιο της πολιτικής, όχι µόνο διότι ζούσαµε
κάτω από την ασφυκτική επιτήρηση των µνηµονίων, αλλά και
γιατί αν δεν υπήρχαν τα µνηµόνια, θα τα είχαν επινοήσει οι κυ-
βερνώντες εκείνης της εποχής.

Κατά συνέπεια, νοµίζω ότι σήµερα αναδεικνύεται το ζήτηµα
και οι τόνοι που ανεβαίνουν δεν καταλαβαίνω σε τι αντιστοιχούν.
Είναι να καταργούµε το ΑΣΕΠ, ενώ το ενδυναµώνουµε.

Ξέρετε ότι στη διάρκεια των µνηµονίων υπήρχε η γνωστή απα-
γόρευση 5 προς 1, δηλαδή για κάθε πέντε αποχωρήσεις να γίνε-
ται µία πρόσληψη. Μετά τη ψήφιση του µεσοπρόθεσµου που
έγινε το 2016, η Κυβέρνηση αποφάσισε ότι το 2019 όταν αποχω-
ρεί ένας θα προσλαµβάνεται ένας. Αυτό, µαζί µε την έξοδο από
τα προγράµµατα, που έγινε τον Αύγουστο του 2018, δηµιουργεί
τις προϋποθέσεις για προσλήψεις σε βασικούς τοµείς του δηµο-
σίου που βρίσκονται σε κρίση, γιατί είναι υποστελεχωµένοι.

Αυτός είναι κι ο αιτιολογικός λόγος που έρχεται αυτό το νοµο-
σχέδιο, ώστε να ενδυναµώσει το ΑΣΕΠ, προκειµένου οι προσλή-
ψεις να γίνουν µε τέτοιον τρόπο ώστε τους ανθρώπους που
υποβάλλουν αιτήσεις να τους µεταχειρίζονται ως πολίτες και όχι
να περιµένουν τρία χρόνια για ένα αποτέλεσµα λόγω του πολύ
λίγου προσωπικού που έχει πλέον το ΑΣΕΠ, αλλά και η διοίκηση
να εκσυγχρονιστεί, να µπορέσει να προγραµµατίζει τις ανάγκες
της και να στέλνει στο ΑΣΕΠ αυτές τις προσλήψεις που προγραµ-
µατίζει σε ορίζοντα ενός, δύο χρόνων ή και πιο µακροπρόθεσµα.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι βρισκόµαστε σε µία ακόµη καινούργια
τοµή, και αυτό πρέπει να το αναδείξουµε. Μέσα σε αυτήν τη δια-
δικασία νοµίζω ότι οι διαφωνίες που κατατίθενται έχουν να κά-
νουν µε το ότι η Αντιπολίτευση είναι εχθρός του κράτους και της
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δηµόσιας διοίκησης. Η δηµόσια διοίκηση είναι ένα γι’ αυτούς
αναγκαίο κακό για να µπορούν να εξυπηρετούν τα επιχειρηµα-
τικά συµφέροντα και τις οικονοµικές ελίτ. Το δηµόσιο το απαξίω-
σαν.

Ο κ. Μητσοτάκης, ως Υπουργός Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
νοµίζω ότι έδωσε δείγµατα γραφής, γιατί τότε ήρθαν στην ηµε-
ρήσια διάταξη οι απολύσεις, τα πειθαρχικά, ακόµα και η διαθε-
σιµότητα των υπαλλήλων, εάν δικάζονταν για οποιοδήποτε
αδίκηµα, είτε είχε είτε δεν είχε σχέση µε την εργασία τους. Αν
είχαν π.χ. δικαστεί για ένα τροχαίο δυστύχηµα έπρεπε να φύγουν
και να τεθούν σε διαθεσιµότητα από το δηµόσιο.

Αυτή η τροµερή καταστολή, που εξαπολύθηκε, είχε να κάνει
και µε τον µύθο του δηµοσιονοµικού κόστους, που λεγόταν τότε
κατά κόρον, και όλα τα βέλη στράφηκαν προς τον δηµόσιο τοµέα
και στους δηµοσίους υπαλλήλους. Αυτά δεν τα έχει προφανώς
ξεχάσει κανείς και προφανώς φοβούνται ότι, αν γίνει κυβερνητική
αλλαγή, θα επαναληφθούν αυτά τα φαινόµενα σε µαζική κλίµακα.

Σήµερα, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι ευκαιρία να συζητήσουµε
ακριβώς αυτό. Κάνουν κριτική τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, η
ΠΟΕΔΗΝ, διάφορα στελέχη της Αντιπολίτευσης για την κρίση
που υπάρχει σε µερικούς τοµείς, όπως είναι η υγεία, η παιδεία
και άλλοι.

Δεν λένε, όµως, γιατί πράγµατι υπάρχουν ουρές, γιατί πράγ-
µατι υπάρχουν καθυστερήσεις, γιατί υπάρχουν ελλείψεις; Είναι
γεγονός ότι πλέον, µέσα σε αυτή την κατάσταση της κρίσης, η
πλειοψηφία του ελληνικού λαού καταφεύγει στη χρήση δηµό-
σιων υπηρεσιών, σε αντίθεση µε τις ελίτ που είναι χρήστες των
ιδιωτικών υπηρεσιών, -γι’ αυτό υπερασπίζονται την ιδιωτική παι-
δεία, τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, την ιδιωτική ασφάλιση- και αυτή
η κοσµοσυρροή, στις δηµόσιες υπηρεσίες δηµιουργεί πράγµατι
προβλήµατα κρίσης. 

Όταν, λοιπόν, το Υπουργείο Υγείας καθιέρωσε τη δωρεάν πρό-
σβαση όλων, Ελλήνων και µεταναστών, ασφαλισµένων και ανα-
σφάλιστων, στο σύστηµα υγείας τα νοσοκοµεία πράγµατι
εµφάνισαν προβλήµατα. Διότι αυξήθηκαν τα περιστατικά των αν-
θρώπων που είχαν ανάγκη από ιατρικές υπηρεσίες και που τα
χρήµατα και το λεγόµενο δηµοσιονοµικό κόστος δεν επέτρεπαν
στα νοσοκοµεία –µε τη λεηλασία µε τα φάρµακα και όλους τους
διαγωνισµούς που έκαναν- να ικανοποιούν αυτές τις ανάγκες.

Μιλάµε, λοιπόν, σε µία Βουλή που όλα τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης θεωρούν ότι τον Αύγουστο δεν έγινε απολύτως τί-
ποτα, ήταν µία κανονική µέρα και συνεχίζουµε να ζούµε υπό
καθεστώς µνηµονίων. Μιλάµε για µία Αντιπολίτευση που εχ-
θρεύεται τον δηµόσιο τοµέα. Μιλάµε για µία Αντιπολίτευση που
εχθρεύεται τους δηµοσίους υπαλλήλους και θεωρεί τον αριθµό
τους υπερβολικό για το κόστος λειτουργίας του κράτους. Είναι
λογικό, λοιπόν, µέσα σε αυτό το πλαίσιο, να διαφωνεί η Αντιπο-
λίτευση και µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Εδώ πρέπει να πούµε και κάτι άλλο. Υπάρχει πράγµατι -τα είπε
και η κυρία Υπουργός- µία ιστορική διαδροµή στην ελληνική δη-
µόσια διοίκηση. Γνωρίζουµε όλοι ότι το κράτος, από τότε που συ-
στάθηκε και µετά την αποχώρηση των βαυαροκρατών,
αφιερώθηκε και εξυπηρέτησε τις ελίτ της εποχής εκείνης.

Μετά, ήρθε το δεύτερο στάδιο που ήταν η συντηρητική -να την
πω κοµψά- κρατική τάξη όπου τότε το µετεµφυλιακό κράτος
ήθελε να έχει µόνο εθνικόφρονες δηµοσίους υπαλλήλους. Ήταν
το λεγόµενο «κράτος της εθνικοφροσύνης». Ήταν αυτή η ιδιαι-
τερότητα των πολιτικών φρονηµάτων, που έπρεπε να έχεις χαρτί
για να διοριστείς στο δηµόσιο. 

Αργότερα, ήρθε και η τρίτη περίοδος της δικοµµατικής εξάρ-
τησης του κράτους, όπου, κάποια στιγµή, βέβαια, το ΠΑΣΟΚ
έφερε το ΑΣΕΠ γιατί είχε φτάσει πια σε οριακά σηµεία και τα δύο
κόµµατα η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, γέµιζαν τον κρατικό
µηχανισµό µε δικούς τους υπαλλήλους και έτσι δεν υπήρχε ούτε
αξιοκρατία, ούτε αµεροληψία, ούτε αντικειµενικότητα. 

Σήµερα, λοιπόν, που προσπαθεί ο ΣΥΡΙΖΑ να βάλει τα θεµέλια
αµεροληψίας και αξιοκρατίας στη διοίκηση, όλοι διαφωνούν.
Αυτά είναι τα παράδοξα. Γιατί είδαµε εδώ ότι οι περισσότεροι
Βουλευτές είπαν τον καηµό τους για το µακεδονικό, ο καθένας
είπε τον καηµό του για το ότι ήταν το ΠΑΣΟΚ που έκανε τις µε-
γάλες τοµές, ενώ τώρα όλοι οι άλλοι που προέρχονταν από το

ΠΑΣΟΚ δεν αξίζουν τίποτα. Όλοι δηλαδή βγάζουν εδώ τα υπαρ-
ξιακά τους δράµατα. Πράγµατι, ζούµε σε µία εποχή που ο ορθο-
λογισµός και ο µανιχαϊσµός έχουν κυριαρχήσει στην πολιτική
σκηνή. Ειδικά δε όταν είναι προεκλογική περίοδος, αυτά τα δύο
φαινόµενα παίρνουν διαστάσεις τέρατος.

Τι λένε, λοιπόν, σήµερα; Λένε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να διορίσει
δικούς του. Πώς θα τους διορίσει, κύριοι; Φοβάστε ότι τις προσ-
λήψεις του 2019 θα τις κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ; Νοµίζω ότι καλώς φοβό-
σαστε. Γιατί, πράγµατι, το ΑΣΕΠ, αναβαθµισµένο, θα
λειτουργήσει το 2019 και κυβέρνηση θα είναι ο ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό
και οι δηµόσιοι υπάλληλοι που φοβούνται τις απολύσεις, αλλά
και όσοι φιλοδοξούν να γίνουν δηµόσιοι υπάλληλοι, µε την ψήφο
τους, θα σας στείλουν στις ψευδαισθήσεις που έχετε διαµορφώ-
σει. 

Τελειώνοντας,να πω ότι, πράγµατι, εµείς, ως Αριστερά, θεω-
ρούµε ότι οι ανεξάρτητες αρχές είναι ένα παράδειγµα νεοφιλε-
λεύθερης διαχείρισης. Πράγµατι, το κράτος, στα πλαίσια της
«ιδιωτικοποίησής» του, εκχώρησε δηµόσια εξουσία στις ανεξάρ-
τητες αρχές.

Να ξέρετε, ότι όταν ηττηθεί ο νεοφιλελευθερισµός -γιατί θα
ηττηθεί- τότε θα βγουν πολλά πολιτικά κόµµατα και πολιτικές δυ-
νάµεις να ζητήσουν να επανέλθουν στο κράτος οι δηµόσιες λει-
τουργίες, δηλαδή το κράτος να ελέγχει τους καναλάρχες και να
µη φοβάται και να δίνει την εξουσία στο Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό
Συµβούλιο, γιατί οι καναλάρχες θα ρίξουν τις κυβερνήσεις. Να
έχουµε υπ’ όψιν µας ότι το ΑΣΕΠ θα κρατηθεί για πολλά ακόµα
χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Πρόεδρε, παρα-
καλώ, εάν θέλετε, ολοκληρώνετε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Μέχρι το ελληνικό κράτος να αποκτήσει τεκµήριο
αθωότητας, τεκµήριο αµεροληψίας και τεκµήριο αξιοκρατίας, το
ΑΣΕΠ θα αποτελεί πραγµατικά έναν φραγµό στην κοµµατικοποί-
ηση του κράτους, στην κοµµατικοποίηση του δηµοσίου, ώστε τα
παιδιά όλων των Ελλήνων να έχουν µία θεµιτή φιλοδοξία να δου-
λέψουν στο δηµόσιο και όχι να κλείνονται οι πόρτες από τους
«ηµέτερους».

Θυµάµαι -και κλείνω µε αυτό- ότι η Νέα Δηµοκρατία για χρόνια
µονοπωλούσε τις προσλήψεις. Όταν βγήκε το ΠΑΣΟΚ -επειδή
προφανώς έκανε και αυτό προσλήψεις- άρχισαν να µιλάνε για
πρασινοφρουρούς µε απαξία, διότι όπως και τότε, θεωρούσε ότι
το κράτος είναι δικό του λάφυρο.

Τώρα και οι δύο, που θεωρούν ότι το κράτος είναι δικό τους
λάφυρο έχουν ενωθεί και καταγγέλλουν τον ΣΥΡΙΖΑ ότι τάχα
κάνει προσλήψεις. Και τι παράδειγµα φέρνουν; Τους µετακλη-
τούς υπαλλήλους. Ο κόσµος δεν ξέρει τι είναι. Να πούµε, λοιπόν,
ότι οι µετακλητοί υπάλληλοι είναι άνθρωποι τους οποίους προσ-
λαµβάνουν Βουλευτές και Υπουργοί για εργασίες συµβουλευτι-
κές, τις οποίες έχουν ανάγκη και οι οποίες προφανώς πρέπει να
έχουν το στοιχείο του απορρήτου, το στοιχείο της γνώσης, το
στοιχείο της εµπιστοσύνης.

Τα έχουν ισοπεδώσει όλα, προκειµένου να µην πουν ούτε µία
καλή κουβέντα για τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο µίζερος, λοιπόν, λόγος της Αν-
τιπολίτευσης για οτιδήποτε φέρνει ο ΣΥΡΙΖΑ, νοµίζω ότι είναι το
µεγάλο πρόβληµα της πολιτικής ζωής σήµερα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος, για να

αναπτύξει µία τροπολογία και αµέσως µετά είναι ο κ. Πρατσόλης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε για ένα λεπτό πριν από την τροπολογία, να

πω µία στενάχωρη είδηση για τη Νέα Δηµοκρατία. Και είναι ιδι-
αίτερα λυπητερό ότι ο κ. Βορίδης έχει µόνο έναν συνάδελφό του
να του κρατάει το χέρι, καθώς θα κάνω αυτή την ανακοίνωση.

Είχα προειδοποιήσει -ξέρετε- εδώ και καιρό και σε δύο επιτρο-
πές και στην Ολοµέλεια ότι καλό είναι και η Νέα Δηµοκρατία και
η υπόλοιπη Αντιπολίτευση να µη βάλει όλα τα αυγά της στο ίδιο
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καλάθι ότι δεν θα βγούµε στις αγορές. Είχε αποτύχει η στρατη-
γική τους ότι δεν θα βγούµε από το µνηµόνιο και η στρατηγική
ότι θα µειωθούν οι συντάξεις. Και είχα προσπαθήσει -γιατί ξέρετε
πόσο σέβοµαι την Αντιπολίτευση- να τους πω να µην κάνουν το
ίδιο λάθος για δεύτερη φορά.

Σήµερα πρέπει να σας πω ότι έκλεισε η επιτυχηµένη µας έκ-
δοση. Βγάλαµε από τις αγορές ένα πενταετές οµόλογο 2,5 δισε-
κατοµµυρίων µε επιτόκιο 3,6% και κουπόνι κάτω από το 3,5%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αυτά τα 2,5 δισεκατοµµύρια είναι το 36% από τη συνολική µας

απαίτηση για το 2019. Θα έχετε δει στον ΟΔΔΗΧ ότι το σχέδιο
για τις εξόδους στις αγορές ήταν 7 δισεκατοµµύρια και βγάλαµε
2,5 δισεκατοµµύρια. 

Το πιο σηµαντικό ίσως από όλα αυτά που σας λέω είναι -όταν
θα δείτε τη συµµετοχή των επενδυτών- ότι αρχίζει µία σηµαντι-
κότατη µεταστροφή από hedge funds σε κανονικούς επενδυτές.
Θα δείτε δηλαδή απ’ αυτή την έκδοση ότι η Ελλάδα αλλάζει κα-
τηγορία.

Δεν χαίροµαι για τη στεναχώρια των συναδέλφων και δεν χαί-
ροµαι για τον εξής λόγο: Θεωρώ λάθος της και λάθος για την
πολιτική µας σκηνή τη χαιρεκακία. Και ελπίζω ότι στους επόµε-
νους εννέα µήνες θα µπορέσετε να επενδύσετε σε µία στρατη-
γική, που δεν θα σας στεναχωρεί κάθε καλή είδηση για την
ελληνική οικονοµία και την ελληνική κοινωνία.

Πάω τώρα στην τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. Εξαιρείται από
το πεδίο εφαρµογής του Κεφαλαίου Α’ του νόµου αυτού και το
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε την επωνυµία ΚΕΠΕ, «Κέν-
τρο Προγραµµατισµού και Οικονοµικών Ερευνών».

Όπως ξέρουµε, ο ν.3429/2005 αφορά το καθεστώς, την οργά-
νωση και τη λειτουργία των δηµόσιων επιχειρήσεων και οργανι-
σµών. Στο άρθρο 19 του νόµου προβλέπεται η εξαίρεση
συγκεκριµένων εταιρειών και νοµικών προσώπων ιδιωτικού δι-
καίου από το πεδίο εφαρµογής του. Οι εξαιρέσεις βέβαια είναι
λίγες. Για παράδειγµα, εξαιρούνται φορείς όπως η ΜΟΔ και το
ΕΤΕΑΝ, λόγω της φύσης τους και της αναγκαίας ευελιξίας που
πρέπει να έχουν,  ή φορείς µε ειδικό κοινωνικό ενδιαφέρον, όπως
ο Οργανισµός Κατά των Ναρκωτικών, ο ΟΚΑΝΑ όπως τον ξέ-
ρουµε, και το Κέντρο Θεραπείας Εξαρτηµένων Ατόµων. 

Επίσης, µια άλλη κατηγορία εξαιρέσεων είναι οι ερευνητικοί
και τεχνολογικοί φορείς που επιχορηγούνται και εποπτεύονται
από τη Γενική Γραµµατεία Έρευνας και Τεχνολογίας του Υπουρ-
γείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, καθώς και τα ερευνητικά κέν-
τρα που έχουν συσταθεί βάσει του ν.1514/1985 «Ανάπτυξη της
επιστηµονικής και τεχνολογικής έρευνας».

Ακριβώς επειδή το ΚΕΠΕ έχει παρόµοιο χαρακτήρα µε τα
λοιπά ερευνητικά κέντρα, θεωρούµε σκόπιµο να έχει την ίδια αν-
τιµετώπιση και έτσι να εξαιρεθεί και αυτό από τον ν. 3429/2005.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν υποχρεώσεις του φορέα.
Απλά δίνεται µεγαλύτερη ευελιξία. 

Σας ευχαριστώ πολύ, να είστε καλά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Πρατσόλης από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Αµέσως µετά ο κ. Γκιόλας, ο κ. Λάππας και
θα δώσω τον λόγο στον κ. Βορίδη, έτσι ώστε να µην µιλάνε µόνο
οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εµένα δεν µε πειράζει. Ας µιλήσουν
δυο-τρεις συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τρεις συναδέλφους
ανακοίνωσα, κύριε Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: …να έχω χρόνο να αφοµοιώσω τις
συνέπειες του «σοκ».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Τον λόγο έχει ο κ.
Πρατσόλης για επτά λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΡΑΤΣΟΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

είναι συνηθισµένο φαινόµενο εδώ µέσα µπροστά στα θετικά µέτρα
η Νέα Δηµοκρατία όχι απλώς να αισθάνεται αµηχανία, αλλά να
«πετάει και τη µπάλα στην εξέδρα». Φάνηκε και από την αγόρευση
του Κοινοβουλευτικού της Εκπροσώπου, αλλά και άλλων και µά-
λιστα µια ηµέρα που σηµατοδοτείται από την αύξηση του κατώ-

τατου µισθού, την κατάργηση του ντροπιαστικού και ρατσιστικού,
θα έλεγα, υποκατώτατου µισθού, αλλά και τα τελευταία νέα που
µας είπε ο Υπουργός Οικονοµικών, για την έξοδο της χώρας στις
αγορές, κάτι που, αν θυµάµαι καλά, στις τελευταίες του οµιλίες ο
κ. Μητσοτάκης είχε σχεδόν αποκλείσει, λέγοντας δηλαδή ότι δεν
πρόκειται να βγούµε στις αγορές. Και βγήκαµε µε ένα επιτόκιο το
οποίο, αν θυµάµαι καλά πάλι, είναι το καλύτερο της τελευταίας
δεκαετίας και πλέον.

Και τώρα έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. 
Η δηµόσια διοίκηση στη χώρα µας ήταν για πολλά χρόνια ανα-

ποτελεσµατική, για λόγους πολιτικής σκοπιµότητας κυρίως. Εξυ-
πηρετούσε το πελατειακό κράτος, που είχε στηθεί πάνω στη
φιλοσοφία των ρουσφετιών και της ευνοιοκρατίας. Σκόπιµα
υπήρχαν πάντα θεσµικά κενά όσον αφορά στις προσλήψεις, στις
µετακινήσεις, αλλά και στην εξέλιξη των δηµοσίων υπαλλήλων,
ώστε να µπορούν να παίζουν παιχνίδια οι πολιτικοί. 

Θα πρέπει, φυσικά, να επισηµάνουµε ότι απολύτως αντίθετη
µε αυτήν την εδραιωµένη επί δεκαετίες αντίληψη ήταν η συγκρό-
τηση και λειτουργία του ΑΣΕΠ, που επιτέλους έβαλε κανόνες και
θέσπισε αξιοκρατικά κριτήρια στις προσλήψεις. Ωστόσο, οι πα-
θογένειες και οι στρεβλώσεις είναι πολλές. 

Μετά, στα χρόνια της κρίσης, επινοήθηκε το αφήγηµα του υπερ-
τροφικού δηµόσιου, για δηµοσιονοµικούς λόγους. Ο σηµερινός
δε Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και τότε Υπουργός
Διοικητικής Ανασυγκρότησης προχώρησε στην κορυφαία «µεταρ-
ρύθµιση» -γιατί δεν υπάρχει άλλη µεταρρύθµιση παρά µόνον
αυτή!-, στις διαθεσιµότητες και στις απολύσεις. Δεν επιχειρήθηκε
καµµία θεσµική παρέµβαση για να γίνει το δηµόσιο καλύτερο και
πιο αποτελεσµατικό. Το µόνο που ενδιέφερε ήταν να «κόψουν κε-
φάλια» για καθαρά δηµοσιονοµικούς λόγους. 

Αυτό οδήγησε σε µια αποδυναµωµένη και απονευρωµένη δη-
µόσια διοίκηση µε φοβισµένους υπαλλήλους και ακόµα χειρότε-
ρες υπηρεσίες προς τους πολίτες. 

Και κάτι ακόµα. Επειδή πολλοί µιλούν για κοµµατικό κράτος
που στήνεται, τον Δεκέµβρη του 2014, έναν µήνα δηλαδή πριν
φύγουν και µεσούσης της προεκλογικής περιόδου, ο κ. Μητσο-
τάκης, ο υπέρµαχος της αξιοκρατίας, προχώρησε σε διορισµό
διευθυντών στο δηµόσιο µε ένα και µόνο κριτήριο: την κοµµατική
προέλευση των υποψηφίων.

Ακόµη και σήµερα, µετά από δέκα χρόνια βαθιάς κρίσης και
µεγάλης υποστελέχωσης του δηµοσίου, εξαγγέλλει ότι θα επα-
ναφέρει τον κανόνα 1 προς 5, δηλαδή µια πρόσληψη για κάθε
πέντε αποχωρήσεις, που ίσχυε σε συνθήκες δηµοσιονοµικής
ασφυξίας στη χώρα. Και τώρα έχουµε τη δυνατότητα για 1 προς
1, δηλαδή µια πρόσληψη για κάθε αποχώρηση, πράγµα που
ασφαλώς προτίθεται και θα το κάνει η Κυβέρνησή µας. 

Θέλει την περαιτέρω συρρίκνωση του δηµόσιου τοµέα µε
σκοπό, βέβαια, την ανάθεση κρίσιµων λειτουργιών του στον ιδιω-
τικό τοµέα, ώστε να τροφοδοτήσει έτσι τη γνωστή από παλιά
κρατικοδίαιτη επιχειρηµατικότητα. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι
αποκλείει τον παράγοντα ανανέωση του ήδη γηρασµένου δηµο-
σίου και επίσης, ότι αντί για εννιά χιλιάδες άτοµα που περίπου
αντιστοιχούν στις προσλήψεις για το 2019, θα πρέπει να προσ-
ληφθούν χίλια εννιακόσια άτοµα, σύµφωνα µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία.

Και εδώ βέβαια είναι απίστευτη η υποκρισία των Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και του ΚΙΝΑΛ, που από τη µια υπο-
βάλλουν ερωτήσεις και διαµαρτύρονται για τις ελλείψεις στους
καθηγητές και στους γιατρούς και από την άλλη σαµποτάρουν
τις προσλήψεις. Ας µας πουν µε ποιο µαγικό ραβδάκι θα καλυ-
φθούν αυτά τα κενά που υπάρχουν σε αυτούς τους δύο νευραλ-
γικούς κοινωνικά τοµείς. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς είχαµε από την αρχή µια εντελώς
διαφορετική προσέγγιση. Πιστεύουµε ότι κινητήρια δύναµη για
την αναβάθµιση του δηµοσίου είναι οι άνθρωποι που υπηρετούν
σε αυτό. Με την ανάπτυξη και τη λειτουργία ενός ολοκληρωµέ-
νου πλαισίου διαχείρισης ανθρώπινου δυναµικού µπαίνουν οι σω-
στές βάσεις για τις απαιτούµενες αλλαγές, αλλά επιτυγχάνεται
και η ανανέωση µε την αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών και της
καινοτοµίας. 

Σε αυτή την κατεύθυνση από το 2015 δόθηκε προτεραιότητα
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στην ανατροπή των αδικιών που συντελέστηκαν µε τους νόµους
της Νέας Δηµοκρατίας. Με τον ν.4325/2015 η Κυβέρνηση έβαλε
τέλος στις διαθεσιµότητες και τις απολύσεις και αποκατέστησε
την εργασιακή ειρήνη και ασφάλεια. Αµέσως µετά καταρτίστηκε
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο διοικητικής ανασυγκρότησης στο
πλαίσιο της οποίας υλοποιήθηκαν σηµαντικές µεταρρυθµίσεις. 

Με τον ν.4369 θεσµοθετήθηκε το Εθνικό Μητρώο Επιτελικών
Στελεχών, το Σύστηµα Αξιολόγησης Προαγωγών και Επιλογής
Προϊσταµένων και µπήκαν κανόνες διαφάνειας και αξιοκρατίας
για πρώτη φορά. 

Με τον ν.4440/2016 θεσµοθετήθηκε η διαφανής και απλου-
στευµένη διαδικασία της κινητικότητας. Ήδη σήµερα βρισκόµα-
στε στο στάδιο του τρίτου κύκλου κινητικότητας µε µεγάλη
συµµετοχή από πλευράς φορέων της δοίκησης, αλλά και των
ίδιων των υπαλλήλων. Για πρώτη φορά χρησιµοποιούνται σύγ-
χρονα εργαλεία, όπως τα περιγράµµατα θέσεων εργασίας και το
ψηφιακό οργανόγραµµα, που αποτελούν εγγύηση αµερόληπτων
διαδικασιών. 

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα αποτελεί τη φυσική συ-
νέχεια, ακόµη έναν κρίκο στην αλυσίδα αυτών των θεσµικών αλ-
λαγών. Στόχος είναι η αποτελεσµατική λειτουργία του δηµοσίου,
η ενίσχυση και η ενδυνάµωσή του, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός
και η αξιοκρατία και η στελέχωσή του. 

Προβλέπεται ένα σύστηµα πολυετούς και ετήσιου στρατηγι-
κού σχεδιασµού προσλήψεων τακτικού και εποχικού προσωπι-
κού. Η υλοποίηση των προσλήψεων θα γίνεται από το ΑΣΕΠ µε
απλοποιηµένες και ταχείς διαδικασίες. 

Αναβαθµίζεται το ΑΣΕΠ για να ανταποκριθεί στις σύγχρονες
απαιτήσεις. Συγκροτείται το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο στο Υπουρ-
γείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης. Δηµιουργείται Παρατηρητή-
ριο Δηµόσιας Διοίκησης. Προβλέπεται η οργάνωση Υπηρεσίας
Τεχνικής Υποστήριξης των φορέων της Δηµόσιας Διοίκησης για
την εφαρµογή των µεταρρυθµίσεων και την αναβάθµιση της λει-
τουργίας τους.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε τις τροποποιητικές διατάξεις
µεταξύ των βελτιώσεων που προβλέπονται, είτε στον Δηµοσιοϋ-
παλληλικό Κώδικα είτε στον νόµο περί κινητικότητας, είναι και οι
παρακάτω, που δείχνουν το σαφές κοινωνικό αποτύπωµα αυτής
της Κυβέρνησης και την ευαισθησία που επιδεικνύει στην κατεύ-
θυνση άρσης αδικιών και ανισοτήτων.

Προβλέπεται αυτεπάγγελτος έλεγχος του κωλύµατος διορι-
σµού ή πρόσληψης µέσω του Μητρώου Ανθρώπινου Δυναµικού,
απογραφή. Τα αιτήµατα που αποστέλλουν οι φορείς στην Κεν-
τρική Επιτροπή Κινητικότητας για κάλυψη θέσεων µε µετάταξη
ή απόσπαση θα πρέπει να αναφέρουν το σύνολο των οργανικών
θέσεων για τον κλάδο που αφορά το αίτηµα, καθώς και το σύ-
νολο των κενών θέσεων στον αιτούµενο κλάδο. 

Οι µητέρες που αποκτούν τέκνο µε υιοθεσία δικαιούνται ήδη
τρίµηνη άδεια µητρότητας κατ’ αντιστοιχία µε το διάστηµα των
τριών µηνών λοχείας που ισχύει για τις φυσικές µητέρες. Η άδεια
επεκτείνεται πλέον και στον θετό πατέρα. Η τρίµηνη αυτή άδεια
θα χορηγείται και στους ανάδοχους γονείς αλλά και στους γο-
νείς που αποκτούν τέκνο µε τη διαδικασία της παρένθετης µη-
τρότητας. 

Δεν απαιτείται γνώση ξένης γλώσσας για την πρόσληψη ατό-
µων µε κώφωση ή βαρηκοΐα, τα οποία κατέχουν τη βεβαίωση
επάρκειας της ελληνικής νοηµατικής γλώσσας και έχουν ποσο-
στό αναπηρίας τουλάχιστον 50%. 

Καταργείται το όριο ηλικίας για τη µεταπτυχιακή εκπαίδευση
των υπαλλήλων και λαµβάνεται και µια σειρά από άλλα µέτρα, εκ
των οποίων θα αναφερθώ στα εξής, που αφορούν και πάρα πολύ
κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Οι υπερωρίες των αποσπασµένων υπαλλήλων των Οργανι-

σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού που αποσπώνται
στο Υπουργείο Διοικητικής Ανασυγκρότησης για να διατεθούν
σε γραφεία Βουλευτών ή Ευρωβουλευτών να πληρώνονται πλέον
από το Υπουργείο. 

Με τη διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 26 δίνεται ρητά

στον υπάλληλο η δυνατότητα απόσπασης ή µετάταξης για λό-
γους υγείας που αφορούν είτε τον ίδιο είτε µέλη οικογένειάς του
και συγκεκριµένα, τον σύζυγο ή συµβιούντα µε πρώτο βαθµό
συγγένειας προς τον αιτούντα.

Κυρίες και κύριοι, ο σχεδιασµός και υποστήριξη µιας λειτουρ-
γικής, διαφανούς, αποτελεσµατικής δηµόσιας διοίκησης σηµαί-
νει, όχι µόνο αναβάθµιση των υπηρεσιών προς τον πολίτη, αλλά
βάθεµα της δηµοκρατίας σε µία κοινωνία που µετά τις περιπέ-
τειες της κρίσης αξίζει να ατενίζει το µέλλον µε µεγαλύτερη αι-
σιοδοξία και λιγότερη ταλαιπωρία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννης Γκιόλας για
επτά λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, νοµίζω ότι έχει αδικηθεί το νο-

µοσχέδιο µε τις πρόνοιες που έχει λάβει για τον εκσυγχρονισµό
της δηµόσιας διοίκησης. Ως εκ τούτου, κυρίως θα αναφερθώ
στις πρόνοιες αυτές, χωρίς βέβαια να µην προβώ σε κάποιες
αξιολογικές κρίσεις για όσα ακούστηκαν, τουλάχιστον, για τα
άρθρα και τους σκοπούς του συγκεκριµένου νοµοθετήµατος.

Με το παρόν νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση, πρωτίστως, επιδιώκει
να συνεχίσει τον εκσυγχρονισµό της δηµόσιας διοίκησης στην κα-
τεύθυνση της ανασυγκρότησης του κράτους. Ειδικότερα, προβαί-
νει στην ενίσχυση και αναβάθµιση της δηµόσιας διοίκησης, ώστε
να καταστεί πιο απλή, φιλική στον πολίτη, αποτελεσµατική και ανε-
ξάρτητη. Λαµβάνει όµως και µέτρα που αποκαθιστούν προβλή-
µατα ή και δυσλειτουργίες στη διαχείριση του ανθρώπινου
διοικητικού προσωπικού. Τέλος, αναβαθµίζει, ενισχύει και παράλ-
ληλα, απλοποιεί το έργο του ΑΣΕΠ χωρίς να κάνει την παραµικρή,
όµως, έκπτωση στους βασικούς κανόνες που διέπουν τη λειτουρ-
γία του, δηλαδή τη διαφάνεια, την αµεροληψία και την αξιολόγηση
επί τη βάσει αντικειµενικών και αξιοκρατικών κριτηρίων που εξα-
σφαλίζουν την ισονοµία και το δίκαιο.

Στον αντίποδα της διαρκούς αυτής προσπάθειας, που ξεκί-
νησε η Κυβέρνησή µας από το 2015 µε τη λήψη µέτρων σταθµών
για τη βελτίωση του συστήµατος, η Αντιπολίτευση αντιµετώπισε
τις πρωτοβουλίες αυτές µε καχυποψία έως εµφανή αντίδραση.
Ήταν δικαιολογηµένη η συµπεριφορά της; Όχι, βέβαια. 

Η Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτή που προχωρούσε επί δεκαετίες,
ακολουθούµενη από τους µετέπειτα κυβερνώντες του ΠΑΣΟΚ,
στον διορισµό µε τη γνωστή µέχρι τότε τακτική της επιλογής µε
κοµµατικά και ρουσφετολογικά κριτήρια για τους γενικούς διευ-
θυντές. Τελευταίο παράδειγµα, αυτό του Δεκέµβριου του 2014,
λίγες µόλις µέρες πριν εγκαταλείψει την Κυβέρνηση. 

Τουναντίον, η Κυβέρνησή µας ήταν αυτή που τους διατήρησε
για να αποφευχθεί η όποια αναστάτωση και ανησυχία στη δηµόσια
διοίκηση και το προσωπικό. Ήταν η Κυβέρνησή µας αυτή που στην
επιλογή των συντονιστών στις αποκεντρωµένες διοικήσεις της
χώρας στις αρχές του 2015, για τον ίδιο λόγο και για να µην υπάρ-
ξει η παραµικρή υπόνοια κοµµατισµού, επέλεξε να προωθήσει
τους κατέχοντες την υψηλότερη ιεραρχικά θέση στη διοίκηση. 

Οι αντιδράσεις, όµως, των δύο κοµµάτων που κυβέρνησαν τη
χώρα από τη Μεταπολίτευση µέχρι το 2014 ήταν προβλέψιµες
και αναµενόµενες, διότι είχατε επιβάλει µία «κανονικότητα» που
στηριζόταν στην ευνοϊκή µεταχείριση των υµετέρων και την προ-
ώθηση των δικών σας παιδιών µε κοµµατικά και ρουσφετολογικά
κριτήρια. Αυτή την κατ’ εσάς κανονικότητα επιλέξαµε να ανατρέ-
ψουµε. Έτσι, στοχεύσαµε και θεσµικά κατοχυρώσουµε οι αξιο-
λογικές επιλογές να γίνουν µε αντικειµενικά, αξιοκρατικά και
αψεγάδιαστα κριτήρια.

Είµαστε, λοιπόν, εµείς εκείνοι που για τον λόγο αυτόν θεσπί-
σαµε µε τον ν.4319/2016 το απολύτως διαφανές και αξιοκρατικό
σύστηµα της σύστασης του Εθνικού Μητρώου Επιτελικών Στε-
λεχών Δηµόσιας Διοίκησης που εξασφαλίζει την προώθηση και
επιλογή των πιο ικανών άξιων και αποδοτικών στελεχών, χωρίς
να εµφιλοχωρούν τα κριτήρια του κοµµατισµού και της αναξιο-
κρατικής επιλογής των φίλων, των αρεστών και των λοιπών ευ-
νοούµενων σας.
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Ψάχνει, µάλιστα, προφάσεις εν αµαρτίαις η Νέα Δηµοκρατία,
όταν, διά του εισηγητή της υποστήριξε, για να µειώσει την αξία
της επιλογής των στελεχών, την αξιοκρατική επιλογή ότι έφτα-
σαν στους δύο ή τρεις τελικώς επιλεχθέντες από τον Υπουργό
οι µέχρι τότε υπηρετούντες. 

Δεν µας λέει, όµως, αυτοί οι τριάντα που τελικώς επελέγησαν,
από ποιο όργανο επελέγησαν. Ήταν µεικτό όργανο από υπαλλή-
λους του ΝΣΚ; Από µέλη του ΑΣΕΠ; Από ανώτερους δικαστικούς
υπαλλήλους, δικαστές; Ναι ή όχι; Εµείς, λοιπόν, συνεχίσαµε αυτό
που κάνατε εσείς; Τον οποιονδήποτε επειδή ήταν το ευνοηµένο
παιδί του συστήµατος; 

Θεσπίσαµε, τέλος, και την καθαρή, διαυγή διαδικασία της κι-
νητικότητας των δηµοσίων υπαλλήλων µε τον ν.4440/2016, ώστε
να εκλείψουν τα µέχρι τότε επίσης συνηθισµένα φαινόµενα των
µεταθέσεων, µετακινήσεων, µετατάξεων, αποσπάσεων που µέ-
ληµά τους και µοναδικός γνώµονας και κριτήριο ήταν η εξυπη-
ρέτηση και πάλι των «ηµετέρων». 

Τουναντίον, εµείς είµαστε αυτοί που σταδιακά και µε την κα-
θιέρωση προηγµένων ψηφιακών εφαρµογών του ψηφιακού ορ-
γανογράµµατος βοηθάµε τους υπαλλήλους που επιθυµούν και
έχουν τα προσόντα, διαθέτουν το διαφανές και αξιοκρατικό ερ-
γαλείο για να µετακινηθούν στον φορέα και στη θέση που επιθυ-
µούν να καταλάβουν. 

Μάλιστα και σε αυτό έγινε προσπάθεια να αποµειωθεί η αξία,
αλλά οι ίδιες οι αιτήσεις πέντε χιλιάδων τριακοσίων υπαλλήλων
που συµµετείχαν στην τελευταία φόρµα της κινητικότητας, απο-
δεικνύει την εµπιστοσύνη που δείχνουν οι υπάλληλοι και το πώς
τελικά πρέπει να γίνεται η κινητικότητά τους.

Είναι αναγκαίο, όµως, προτού αναφερθώ και στις ειδικότερες
ρυθµίσεις τού υπό ψήφιση νοµοσχεδίου, να απαντήσω και σε κά-
ποιες συνήθεις, τετριµµένες, «καραµέλα» θα τις λέγαµε, πλην
αδικαιολόγητες και ατεκµηρίωτες αντιρρήσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας για τη δήθεν διόγκωση του δηµόσιου τοµέα, το µεγάλο
κατ’ εσάς κράτος και το ότι δήθεν οικοδοµούµε ένα κράτος εχ-
θρικό προς τον επιχειρηµατία και κατ’ επέκταση τον πολίτη. 

Για το πρώτο επιχείρηµά σας τα επίσηµα στοιχεία, κύριοι της
Αντιπολίτευσης, στην εµµονή και στην ιδεοληψία τη δική σας για
τη διόγκωση του δηµόσιου άλλα λέγουν. Ο αριθµός των δηµο-
σίων υπαλλήλων έχει µειωθεί σε πεντακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες
επτακόσιους µε στοιχεία του Μαρτίου του 2018. Παράλληλα,
σταθερός παραµένει ο αριθµός των συµβασιούχων που αµείβον-
ται από τον κρατικό προϋπολογισµό, όπως προκύπτει επίσης από
επίσηµα στοιχεία που αναφέρουν: Δεκέµβριος 2014: κενό, αγνο-
ούνταν. Δεκέµβριος 2015: σαράντα οκτώ χιλιάδες ογδόντα τέσ-
σερις. Οκτώβριος 2017: σαράντα επτά χιλιάδες τετρακόσιοι
εβδοµήντα δύο. Πού είναι ο υπέρµετρος αριθµός των δηµοσίων
υπαλλήλων;

Για το δεύτερο µύθευµα περί κράτους εχθρικού προς τον επι-
χειρηµατία και την επιχείρηση, είµαστε η Κυβέρνηση που καθιέ-
ρωσε την start up διαδικασία ίδρυσης επιχειρήσεων µε απλό και
γρήγορο τρόπο. Είµαστε η Κυβέρνηση που εξαντλεί και σπάει όλα
τα ρεκόρ σε απορρόφηση κοινοτικών πόρων και ενισχύσεων, που
πρωτίστως κατευθύνονται στην παραγωγή. Είµαστε αυτοί που
εξαντλήσαµε κάθε δυνατή προσπάθεια για να επιβιώσουν πτωχευ-
µένες επιχειρήσεις -ας θυµηθούµε τα σουπερµάρκετ «Μαρινόπου-
λος» µε τους έντεκα χιλιάδες εργαζόµενους- προκειµένου να
διατηρηθούν στη ζωή, να µπορέσουν να συνεχίσουν να εργάζονται
επ’ ωφελεία της επιχειρηµατικότητας και των ίδιων των εργαζοµέ-
νων. 

Είµαστε εµείς που συνεχώς διευρύνουµε τον κύκλο της επιχει-
ρηµατικότητας µε την επέκταση πολλών βασικών δικτύων υπο-
δοµών, όπως του αγωγού φυσικού αερίου TAP στη βόρεια
Ελλάδα που ολοκληρώνεται, της επέκτασης και διασύνδεσης του
δικτύου της ΔΕΗ στην Κρήτη και τα νησιά του Αιγαίου. 

Να θυµίσω την ολοκλήρωση του βασικού εθνικού δικτύου µε
µείωση του τιµήµατος των συµβάσεων; Είµαστε εµείς αυτοί που
προωθούµε το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον» και σύντοµα
θα υπάρχει αντίστοιχο και στον δηµόσιο τοµέα και άλλα πολλά. 

Για να µην παραβλέψω και µειώσω και την αξία των θεσπίσεων
του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου, θα κάνω µία επιλεκτική αναφορά
σε ορισµένες µεταρρυθµίσεις που µπορεί να φαίνονται απλές,

λιτές ή και εύκολες, στην πράξη, όµως, θα αποφέρουν µεγάλη
ωφέλεια και αποδοτικότητα σε τοµείς του δηµοσίου. 

Το πρώτο είναι η αποσυµφόρηση που επιτυγχάνεται µέσω του
ΑΣΕΠ, όταν η εξέταση των δικαιολογητικών των υπαλλήλων πε-
ριλαµβάνει µόνο τον αριθµό των θέσεων των προκηρυσσόµενων
συν ένα ποσοστό 50%. Το αυξήσαµε, κύρια Υπουργέ; 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΑΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Το αυξήσαµε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Επιπλέον, είναι η γνωστή ιστορία της
προκήρυξης 3Κ µε τις προβλεπόµενες οκτώ χιλιάδες εκατόν
εξήντα έξι θέσεις εργασίας στον τοµέα της καθαριότητας, για
τον οποίο µεγάλες προσπάθειες καταβάλαµε και για τις οποίες
υποβλήθηκαν υπερπολλαπλάσιες αιτήσεις, εκατό έως εκατόν
τριάντα χιλιάδες αιτήσεις αθροιστικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Σε µισό λεπτό τελειώνω πια.
Αυτές, λοιπόν, είναι γνωστό ότι είχαν καθυστερήσει µήνες. Με

την απλουστευµένη και ταχεία διαδικασία κάλλιστα θα µπορούσε
να εξελιχθεί και να ολοκληρωθεί σε συντοµότατο διάστηµα.
Ποιος µπορεί να διαφωνήσει µε τον τετραετή προγραµµατισµό
προσλήψεων;

Τρίτο και τελευταίο παράδειγµα είναι η δέσµη µέτρων για την
εσωτερική εύρυθµη λειτουργία της διοίκησης, αλλά και η λήψη
κοινωνικών µέτρων για τους ίδιους τους υπαλλήλους. Αναφέρ-
θηκαν πριν από τους οµιλητές και από την Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπό µας η χορήγηση των γονικών αδειών, η εξοικονόµηση
επί τα βελτίω των αδειών σπουδών για όλους τους υπαλλήλους
οµοιόµορφα, η κατάργηση του ορίου ηλικίας για µεταπτυχιακή
εκπαίδευση υπαλλήλων, γιατί, δυστυχώς οι υπάλληλοί µας είναι
ένα γερασµένο σύνολο µε µέσο όρο ηλικίας πενήντα πέντε ετών,
οι οποίοι, όµως, µπορούν και πρέπει να µετεκπαιδευθούν και να
προσφέρουν στη διοίκηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, κύριε
Γκιόλα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Τέλος, η λήψη απλών αλλά και δίκαιων
µέτρων για τη βελτίωση της πειθαρχικής διαδικασίας και, ειδικό-
τερα, ότι ο υπάλληλος που διενεργεί την ΕΔΕ, για να παρέχει τα
τεκµήρια και τα στοιχεία αξιοπιστίας, πρέπει να έχει βαθµό Α’ και
όχι Β’, καθώς, επίσης, η θέσπιση της ενδεικτικής προθεσµίας
τριών µηνών για να µην παρατείνεται η άσκηση πειθαρχικής διώ-
ξεως µε την αναγκαία και, δυστυχώς, δυσανάλογη άµυνα του
υπαλλήλου ότι πρέπει να διατηρεί το τεκµήριο της αθωότητας
και να µην πηγαίνει στις καλένδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Γκιόλα, παρα-
καλώ. Έχετε υπερβεί τα δέκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Βελτιώνουµε, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι,
και εκσυγχρονίζουµε τη δηµόσια διοίκηση, προκειµένου να κα-
ταστεί πυλώνας δίκαιης ανάπτυξης, προωθώντας την αναγκαία
παραγωγική ανασυγκρότηση µε σίγουρα και σταθερά βήµατα και
τοµές, που θα την καταστήσουν αρωγό του πολίτη και συµµέ-
τοχο στην ανόρθωση της κοινωνίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Γκιόλα.

Τον λόγο έχει ο κ. Βορίδης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας για επτά λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι το πρώτο νοµοσχέδιο

που συζητούµε και το οποίο εισηγείται η Κυβέρνηση πλέον ως
κοινοβουλευτική µειοψηφία. 

Το λέω αυτό -καταλαβαίνω ότι ήδη αρχίζει το γνωστό, οι αντι-
δράσεις- γιατί κατά πλάσµα δικαίου σε αυτή την Αίθουσα, όταν
καταχωρίζεται η ψήφος των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, όπως
εκφράζεται αυτή από τον Κοινοβουλευτικό τους Εκπρόσωπο, θε-
ωρούµε ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος εκφράζει το σύ-
νολο της κοινοβουλευτικής δύναµης κάθε οµάδος. Σωστά.
Συµφωνούµε σ’ αυτό.

3522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρα η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ είναι σήµερα εκα-
τόν σαράντα πέντε. Δεν προσµετρώνται άλλοι. Είναι εκατόν σα-
ράντα πέντε. 

Περιµένουµε, κύριε Φωκά, να δούµε αν στηρίζετε το νοµοσχέ-
διο ή όχι, διότι χωρίς τη στήριξη των ΑΝΕΛ -έξι- δεν υπάρχει πλει-
οψηφία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Μη βιάζεστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Στο σύνολο του Κοινοβουλίου, του Σώ-

µατος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στο σύνολο του Σώµατος, επειδή η

Χρυσή Αυγή καταψήφισε, η Νέα Δηµοκρατία καταψήφισε, το Κί-
νηµα Αλλαγής καταψήφισε, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
καταψήφισε, η Ένωση Κεντρώων έχει πει «παρών».

Προσέχω πολύ. Εγώ τα ξέρω όλα. Μη βιάζεστε.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κι εµείς τα ξέρουµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ίσα µε τόσο, τα ξέρω. Δεν ξέρω αν

ξέρω τόσα πολλά, αλλά αυτά τόσα χρόνια εδώ, τα ξέρω.
Άρα µέχρι τώρα η κρίσιµη ψήφος -το τονίζω, κύριε Φωκά- σε

όλα τα άρθρα είναι η ψήφος των ΑΝΕΛ και περιµένουµε να το
ακούσουµε, κύριε Πρόεδρε. Ό,τι δεν ψηφιστεί, απορρίπτεται από
το Κοινοβούλιο και αυτό είναι µια καλή αρχή µιας πρακτικής που
θα την έχουµε από δω και πέρα, αφού αποφασίσατε να συνεχί-
σετε να κυβερνάτε ως κοινοβουλευτική µειοψηφία. Ελπίζω, λοι-
πόν, να είµαστε όλοι σαφείς σ’ αυτό το διαδικαστικό θέµα.

Έφυγε ο αγαπηµένος µου κ. Τσακαλώτος, τον οποίο ξέρετε
πόσο συµπαθώ γιατί έχει αυτή τη βρετανική απόχρωση στην οµι-
λία του, για να του πω ως προς τους πανηγυρισµούς του: «too
little, too late», πολύ λίγα, πολύ αργά. Γιατί πολύ λίγα, πολύ αργά;

Διότι, πρώτον, είναι θετικό, βεβαίως, ότι η χώρα κατάφερε να
δανειστεί. Αν θυµάµαι καλά, η προηγούµενη έξοδος στις αγορές,
για την οποία, επίσης, πανηγυρίζατε, ήταν πριν ένα έτος. 

Όµως, αυτό δεν λέγεται κανονικότητα. Κανονικότητα λέγεται
όταν µε συστηµατικό τρόπο δανείζεσαι από τις αγορές, όχι όταν
δανείστηκες µία στιγµή και µετά πέρασε ένας χρόνος για να ξα-
ναδανειστείς. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνάδελφοι, ησυχία,

παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εµένα δεν µε ενοχλούν οι συνάδελ-

φοι. Έχω συνηθίσει σε αυτό το περιβάλλον, άρα είµαι εντάξει.
Δεν θέλω να τους πειθαρχήσετε, ίσα-ίσα.
Δεύτερον, η Πορτογαλία σε αντίστοιχη έξοδο δανείστηκε µε

1%, ενώ εσείς πανηγυρίζετε -αν άκουσα καλά- για το 3,8%. 
ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Το 3,6%
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το 3,6%. 
Άρα, λοιπόν, µε υπερπολλαπλάσια ποσά αναγκαστήκατε να

δανειστείτε περιορισµένα το ποσό στο οποίο αναφέρθηκε ο κ.
Τσακαλώτος -γιατί;- γιατί αν ζητούσατε περισσότερα, θα δηµι-
ουργούσατε νευρικότητα στις αγορές και εποµένως θα πηγαί-
νατε σε ακόµα υψηλότερο επιτόκιο. 

Και γιατί ζητήσατε περιορισµένα χρήµατα; Γιατί ήσασταν ανί-
κανοι να µπείτε στην ποσοτική χαλάρωση, που µπήκαν από το
2015 µέχρι το 2018 όλες οι χώρες εκτός από εµάς µε δική σας
ευθύνη.

Άρα, λοιπόν, κατάλαβα τους πανηγυρισµούς του κ. Τσακαλώ-
του. Στην απελπισία, πράγµατι, κάτι πρέπει να πεις. Όµως, τώρα
ότι µας έφερε και σε τόσο δύσκολη θέση, ώστε να πρέπει ο Γε-
ωργαντάς να µου κρατά το χέρι για να το αντέξω, δεν το φαντά-
ζοµαι. 

Πάµε, όµως, στο νοµοσχέδιο. 
Να σας κάνω πρώτα µία παρατήρηση. Είναι δικαίωµά σας,

αλλά κάνω θερµή παράκληση προς όλους σας: Το να χλευάζετε
την πατριωτική ευαισθησία, χαρακτηρίζοντάς την ως υπαρξιακό
δράµα µάλιστα των Βουλευτών, όταν αναφέρονται στην κατά-
πτυστη συµφωνία που ψηφίστηκε, πάει πολύ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Και εσείς πάει πολύ να µας λέτε εθνικούς
µειοδότες µέσα στο Κοινοβούλιο! 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, εγώ για την ακρίβεια είπα
«εθνική µειοδοσία».

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Μάλιστα, πολύ ωραία!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η µειοδοσία -για να είµαστε απολύ-

τως συνεννοηµένοι, γιατί όλοι σας είστε άριστοι γνώστες των ελ-
ληνικών- είναι κάτι λιγότερο. Υπάρχει ένας πλειοδότης που δίνει
κάτι περισσότερο και ένας µειοδότης που δίνει κάτι λιγότερο. 

Σας αναπτύξαµε τρεις ηµέρες εδώ γιατί η συµφωνία που ψη-
φίσατε είναι κάτι λιγότερο ακόµα και από αυτό που εσείς θεω-
ρούσατε ως εθνική γραµµή, ανεξαρτήτως του αν για κάποιον
από εµάς υπάρχουν σκέψεις ως προς αυτή τη γραµµή.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο πολύ γρήγορα. 
Κατ’ αρχάς σταµατήστε να επαίρεστε για την αξιοκρατία και

τα σχετικά στο δηµόσιο, όταν έχετε βγάλει αυτές τις προκηρύ-
ξεις που κατέπεσαν µε τον τρόπο που κατέπεσαν, οι οποίες ήταν
αγρίως φωτογραφικές και γι’ αυτό κατέπεσαν και τις αποσύρατε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Τρεις. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Συνάδελφοί µου, µε συγχωρείτε. Σας

έχω διαβάσει από αυτό το Βήµα –και δεν θέλω να το επαναλάβω-
το πώς περιγράφατε τη θέση µε τη ρωσική γλώσσα σε µία ειδική
προκήρυξη. Μιλάµε για κανονική κωµωδία! Και έρχεστε και επαί-
ρεστε εδώ για την αξιοκρατία της πολιτικής σας! 

Ή άκουσα ότι δεν έχει -λέει- δήθεν σηµασία -το άκουσα από
κάποιον προλαλήσαντα- ο χρόνος του προγραµµατισµού των
προσλήψεων. Βεβαίως και έχει σηµασία, γιατί ξεδιπλώνει µία
ολόκληρη στρατηγική για το πώς αναπτύσσεται το δηµόσιο, για
το τι επιλέγεις. Εποµένως, βεβαίως και είναι σηµαντικό το πώς
θα γίνει, το πώς θα οργανωθεί, µε ποια αντίληψη, µε ποια σκέψη,
µε ποιες προτεραιότητες. Φυσικά και έχει σηµασία. 

Και δεν είναι ζήτηµα το αν θα τις κάνει το ΑΣΕΠ τώρα ή µετά,
πάντοτε το ΑΣΕΠ θα τις κάνει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ναι, κύριε συνάδελφε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Διότι θέλω µετά να αναπτύξω ένα ειδικό θέµα, για το οποίο

υπάρχει µία αρνητική θέση της Επιστηµονικής Επιτροπής της
Βουλής και θέλω να εξηγήσω ότι κάνει λάθος σε αυτό το θέµα.

Εποµένως, προφανώς, έχει σηµασία αυτό το ζήτηµα. Όπως
και η αλήθεια είναι ότι ξεδιπλώνεται πλήρως η φιλοσοφία σας
για το θέµα του δηµοσίου µε αυτές τις θεσπίσεις που κάνετε
εδώ. 

Δηλαδή, σε αυτό εδώ ψηφίζετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
1 εκατοµµύριο ευρώ επιβάρυνση, για να φτιαχτεί µία ακόµα ει-
δική γραµµατεία, την οποία θα τη στελεχώσετε µε είκοσι οργα-
νικές θέσεις προσωπικού -συµβούλιο εµπειρογνωµόνων- µε δέκα
οργανικές θέσεις µόνιµου προσωπικού, για να κάνει ποια δουλειά
η οποία δεν γινόταν ήδη; Και αν δεν γινόταν ήδη, γιατί δεν γινό-
ταν; Και τι είναι το πρόσθετο; 

Και πράγµατι -να ανασκευάσω µια κριτική- δεν είναι ότι απλώς
καταργείτε µια δοµή, αυτή η οποία ήταν το Παρατηρητήριο, αλλά
δεν µας εξηγείτε γιατί την καταργείτε µέσα σε αυτό το πλαίσιο.
Γιατί δεν δούλεψε αυτή η δοµή που υπήρχε, ψηφισµένη από
εσάς; Συγγνώµη, αλλά δική σας νοµοθεσία ήταν.

Έρχεστε τώρα να την κάνετε πολυτελέστερη µέσα σε αυτό το
πλαίσιο, για ποιον λόγο; Ποια είναι η κριτική που κάνετε στον
εαυτό σας, που ψηφίσατε αυτή τη δοµή, δεν την λειτουργήσατε,
έρχεστε την καταργείτε για να φέρετε αυτό;

Αυτή είναι η φιλοσοφία σας για τη διοικητική µεταρρύθµιση:
σχήµατα επί σχηµάτων, δοµές επί δοµών, οργανικές θέσεις επί
οργανικών θέσεων, δαπάνες επί δαπανών, χωρίς καµµία αιτιολο-
γία της λειτουργίας τους.

Έρχοµαι σε ένα τελευταίο. Σε ένα από τα ελάχιστα ζητήµατα
που συµφωνήσαµε είναι να στηρίξουµε την τροπολογία που κα-
τέθεσε η συνάδελφος κ. Θελερίτη, η οποία αφορά ένα ειδικό ζή-
τηµα, το θέµα των υδρονοµέων, για το οποίο έχει ενδιαφερθεί
και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, αν θυµάµαι καλά, κάνο-
ντας σχετικό κοινοβουλευτικό έλεγχο. Σωστά δεν τα λέω;

Προσέξτε. Ακούω τώρα ότι υπάρχει µια κριτική από το Επιστη-
µονικό Συµβούλιο της Βουλής, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συ-
νάδελφοι, που λέει ότι ενδέχεται να πάσχει αντισυνταγµατικότητος
η διάταξη αυτή, διότι αφαιρεί τη δυνατότητα ελέγχου των συγκε-
κριµένων προσλήψεων από ανεξάρτητη διοικητική αρχή.

Προφανώς δεν είναι ενηµερωµένο το Επιστηµονικό Συµβούλιο
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για την πλήρη εξέλιξη και η αλήθεια είναι ότι η κυρία συνάδελφος
στην αιτιολογική της έκθεση δεν µπορούσε να εκθέσει το σύνολο
των πραγµατικών και νοµικών περιστατικών που ενδιαφέρουν
εδώ, γιατί θα γινόταν µια µεγάλη έκθεση.

Ποια είναι η ιστορία; Προσλαµβάνονται αυτοί οι συγκεκριµένοι
άνθρωποι, δεν είναι πολλοί -αν θυµάµαι καλά, είναι καµµιά εικο-
σαριά- στην ΕΥΔΑΠ ως υδρονοµείς. Προσλαµβάνονται και εξε-
τάζεται η υπόθεσή τους από το ΑΣΕΠ. Όχι, δεν διενεργεί το
ΑΣΕΠ τον διαγωνισµό. Η πρόσληψη γίνεται στην ΕΥΔΑΠ. Γίνεται
ένας τυπικός έλεγχος νοµιµότητας από το ΑΣΕΠ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ένα τµήµα του ΑΣΕΠ, το τµήµα που το εξετάζει, βρίσκει ότι

υπάρχουν κάποια τυπικά ζητήµατα και απορρίπτει την πρόσληψη.
Κατά της απορριπτικής αποφάσεως προσφεύγουν οι εργαζόµενοι
στα διοικητικά δικαστήρια και στα πολιτικά δικαστήρια. Δικάζει το
διοικητικό εφετείο και δικαιώνει το ΑΣΕΠ. Δικάζει το πολιτικό πρω-
τοδικείο και δικαιώνει τους εργαζοµένους. Προσφεύγει το ΑΣΕΠ
κατά της αποφάσεως του πολιτικού πρωτοδικείου, πηγαίνει στο
εφετείο και δικαιώνονται από το εφετείο. Προσφεύγει κατά της
αποφάσεως του εφετείου στον Άρειο Πάγο και δικαιώνονται οι ερ-
γαζόµενοι από τον Άρειο Πάγο.

Ακούστε τώρα. Αυτό είναι µια ιστορία τρέλας για τους πολίτες.
Οι άνθρωποι αυτοί ακόµα δεν έχουν τυπική πρόσληψη. Λένε:
«Μετά από τη δικαίωσή µας από τον Άρειο Πάγο, επιτέλους γί-
νεται να προσληφθούµε κανονικά;». Γίνεται ερώτηµα στον Νο-
µικό Σύµβουλο του Υπουργείου Διοικητικής Μεταρρύθµισης, ο
οποίος είναι ο αρµόδιος νοµικός σύµβουλος για το ΑΣΕΠ: «Τι να
κάνουµε;». Ζητά το ΑΣΕΠ να πάµε στο Ανώτατο Ειδικό Δικαστή-
ριο, γιατί έχουµε αντιφατικές αποφάσεις διοικητικών και πολιτι-
κών δικαστηρίων.

Λέει ο νοµικός σύµβουλος: «Όχι, δεν χρειάζεται να πάµε. Είναι
καθαρό να προχωρήσει η πρόσληψη». Παγώνει η ιστορία εκεί,
γιατί πια κανείς δεν µπορεί να προσφύγει πουθενά και έρχονται
αυτοί οι άνθρωποι και λένε: «Παιδιά, θα προσληφθούµε, αφού
έχουµε απόφαση του Αρείου Πάγου να προσληφθούµε;».

Το Επιστηµονικό Συµβούλιο δεν µπορεί να ήξερε αυτή την
ιστορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Βορίδη, αν θέ-
λετε, ολοκληρώστε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα ορθότατη στο σηµείο αυτό είναι
η πρωτοβουλία, ορθότατη είναι η τροπολογία, έρχεται να λύσει
ένα ακραίο ζήτηµα ταλαιπωρίας εργαζοµένων, που µε αρεοπα-
γιτική απόφαση δεν καταφέρνουν να λύσουν αυτό το ζήτηµα.

Πρέπει οπωσδήποτε να προχωρήσουµε σε αυτό. Δεν υπάρχει
κανένα θέµα αντισυνταγµατικότητας. Έχει γίνει ο έλεγχος από
το ΑΣΕΠ, δεν είναι ότι δεν έχει γίνει. Η νοµοθετική εξουσία πα-
ρεµβαίνει για να λύσει ένα οξύ κοινωνικό θέµα το οποίο έχει βαλ-
τώσει µέσα στη γραφειοκρατική διαδικασία πια µετά από τόσα
χρόνια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ
τους συναδέλφους για την ανοχή τους- λέµε το εξής. Αυτό το
νοµοσχέδιο προφανώς το καταψηφίζουµε επί της αρχής, γιατί
απεικονίζει όλη την παθογένεια της διοικητικής φιλοσοφίας της
Κυβέρνησης.

Και, κύριε Φωκά, µε αγωνία περιµένουµε να ακούσουµε κατά
πόσον οι ΑΝΕΛ εννοούν αυτό που λένε ή το διαζύγιο αποδεικνύε-
ται στηµένο. Είναι το πρώτο crash test. Θα δούµε εάν µπορεί η
Κυβέρνηση να ψηφίζει νοµοσχέδια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ελάτε, κύριοι συνάδελφοι, ελάτε!
Κύριε Βορίδη, επειδή έχω τα Πρακτικά, ο κ. Φωκάς είπε ότι «µι-

λάµε για ένα νοµοσχέδιο που µας βρίσκει σε όλα θετικούς, µε
εξαίρεση τα άρθρα 15,19 και 20».

ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Πάνε αυτά. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι «πάνε αυτά»;

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Το λέω γιατί και στην

επιτροπή είχαν πει ότι είναι υπέρ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι επτά µαθητές και µαθή-
τριες και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί τους από το 1ο Γενικό Λύκειο
Πάτρας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Λάππας έχει τον λόγο.
Αµέσως µετά τον λόγο θα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος της Χρυσής Αυγής κ. Λαγός.
Ορίστε, κύριε Λάππα, έχετε τον λόγο, για επτά λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝΑΣ ΛΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δύο εικόνες από δύο εξέχοντα στελέχη της Αξιωµατικής Αντι-

πολίτευσης: Ο κ. Τζαβάρας ήλθε εδώ στο Βήµα γεµάτος θλίψη.
Ήταν τόσο θλιµµένος από τις διατάξεις και από τη φιλοσοφία
του νοµοσχεδίου, που δεν ξέρω τι πρέπει να του απαντήσω. Θυ-
µάµαι έναν στίχο του Χατζηδάκη από ένα τραγούδι: «Το γαρ
πολύ της θλίψεως γεννά παραφροσύνη», γιατί πράγµατι σε πα-
ραφροσύνη οδηγήθηκε, όταν κατήγγειλε τους Βουλευτές της
Πλειοψηφίας ότι στην ψήφιση προχθές της κύρωσης είχαµε
ψήφο ανεπίγνωστη. Ε, αυτό είναι ευθεία καταγγελία, διαβολή και
συκοφαντία εναντίον Βουλευτών του ελληνικού Κοινοβουλίου, οι
οποίοι σε κάθε περίπτωση -εµείς για κανέναν δεν λέµε κάτι δια-
φορετικό- ψηφίζουν όπως επιβάλλει το Σύνταγµα και ο Κανονι-
σµός της Βουλής, σύµφωνα µε τη συνείδησή τους. Τελεία και
παύλα. Και µην ξανακουστεί τέτοιος λόγος στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Ένα αυτό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διάβασα πολύ καλά το νοµο-
σχέδιο, άλλωστε είναι και λίγο στο αντικείµενό µας, νοµικοί είµα-
στε εµείς. Διάβασα ένα άρθρο σε µια ηµερήσια εφηµερίδα για
το νοµοσχέδιο αυτό και έλεγε το εξής και το υιοθετώ πλήρως:
«Εικόνες από το µέλλον: Μια δηµόσια διοίκηση που λειτουργεί
απρόσκοπτα. Υπηρεσίες κοµµένες και ραµµένες στις ανάγκες
του πολίτη. Δηµοσιοϋπαλληλική ιεραρχία βασισµένη σε µια κα-
νονικότητα. Εικόνες από καθαρή αξιολόγηση µε τους ανθρώ-
πους που κάνουν καλά τη δουλειά τους και είναι πολλοί αυτοί,
στο «κακό» µας δηµόσιο. Να µην είναι στριµωγµένοι µε την πλάτη
στον τοίχο. Να µην αισθάνονται ότι είναι κορόιδα που πληρώνουν
την απραξία, την αδιαφορία ή την ευθυνοφοβία των «έξυπνων»
µε τις γερές πλάτες, του «µπάρµπα στην Κορώνη» δηλαδή, µε
τον πολίτη σίγουρο ότι δεν θα τρέχει µε τα θέµατά του «από τον
Άννα στον Καϊάφα», ότι δεν θα αναγκάζεται ούτε θα µπορεί να
πληρώνει «γρηγορόσηµα», πεπεισµένος ότι οι φόροι του, τους
οποίους εντίµως θα πληρώνει, θα πιάνουν τόπο». Αυτό το δηµο-
σίευµα δεν κάνει τίποτε άλλο παρά να θέλει να περιγράψει αυτό
που λέµε σαν φιλοσοφία και στο νοµοσχέδιο και γενικότερα ως
Αριστερά ότι πράγµατι η παροχή των δηµοσίων υπηρεσιών πρέ-
πει να είναι σε ένα τέτοιο επίπεδο που να αποτελούν ανταπόδοση
των όσων ο πολίτης ή ο επιχειρηµατίας ή ο απλός πολίτης, πλη-
ρώνει για την ίδρυσή τους και τη λειτουργία τους.

Ακούω από την πλευρά των εκπροσώπων των κοµµάτων της
Μείζονος και Ελάσσονος Αντιπολίτευσης φοβερά και τροµερά θέ-
µατα, ότι δήθεν αυτοί επί των ηµερών τους είχαν µια δηµόσια δι-
οίκηση φοβερή και τροµερή. Ακούστε, λοιπόν, από ένα συνέδριο
που έγινε το 2009 στο Ρέθυµνο, από το Πανεπιστήµιο της Αθήνας,
από το Πανεπιστήµιο της Κρήτης και από το ΕΚΔΔΑ νοµίζω. Το
2009, προσκεκληµένος επίσηµος, βαρύ όνοµα, ο Πρόεδρος του
Συµβουλίου Επικρατείας της Γαλλίας Έντουαρντ Τζέφρεϊ. Θα σας
πω µετά το όνοµα αυτού που τα λέει: «Αποτελεί κοινό τόπο ότι η
δηµόσια διοίκηση αποτυγχάνει να ανταποκριθεί στις ανάγκες των
καιρών και στις προσδοκίες των πολιτών. Η εγγενής αυτή αδυνα-
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µία της καθίσταται περισσότερο ορατή στο σύγχρονο παγκοσµιο-
ποιηµένο περιβάλλον, όπου οι κανόνες λειτουργίας των σχέσεων
εξουσίας καθίστανται ολοένα και περισσότερο οικουµενικοί και οι
απαιτήσεις για άµεση ανταπόκριση αυξάνονται δραστικά. Πρόκει-
ται για ένα εξαιρετικά σύνθετο και απαιτητικό περιβάλλον, στο
οποίο η ορθολογική οργάνωση, η ευελιξία, η ιστορική γνώση και
η ειδικευµένη κατάρτιση συνιστούν, όσο ποτέ στο παρελθόν, ανα-
γκαίο όρο για την αποτελεσµατικότητα της διοικητικής δράσης».
Απόστολος Παπακωνσταντίνου, Διδάκτωρ του Συνταγµατικού και
του Διοικητικού Δικαίου. Αυτό ήταν ένα κοµµάτι από την εισήγησή
του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να σας πω ότι κατ’
αρχάς πρέπει να ξεκινάµε από το Σύνταγµα. Στα άρθρα 103 και
104 υπάρχει η συνταγµατική διάσταση νοµιµοποίησης της δηµό-
σιας διοίκησης, που σηµαίνει ότι πρέπει να στηρίζεται υποχρεω-
τικά, δεν γίνεται αλλιώς, στην αξιοκρατία, στη διαφάνεια, στη
χρηστή διοίκηση.

Πρέπει να αξιοποιούνται όλες αυτές οι αρχές που προβλέπει
το Σύνταγµα, όπως είναι η δηµοκρατική αρχή, η αξία του ανθρώ-
που στο άρθρο 2, το κοινωνικό κράτος δικαίου, ακόµα και η διά-
κριση των εξουσιών και η ισότητα. 

Πρέπει δε να σας πω ότι η δηµόσια διοίκηση πρέπει να έχει νο-
µιµοποίηση στον σύγχρονο κόσµο. Κυρία Υπουργέ, και οι συνερ-
γάτες σας και εµείς όλοι το ξέρουµε ότι η νοµιµοποίηση δεν είναι
µια σκέτη λέξη, είναι νοµιµοποίηση αποτελεσµάτων. Αν η δηµό-
σια διοίκηση δεν παράγει συγκεκριµένα, ορατά αποτελέσµατα,
δεν έχει νοµιµοποίηση, γιατί δεν ικανοποιεί τις ανάγκες των πο-
λιτών και τις προσδοκίες τους σε µεγάλο βαθµό. 

Αυτή, λοιπόν, η ελληνική δηµόσια διοίκηση από το ’50 µέχρι
σήµερα δεν είχε ποτέ νοµιµοποίηση, γιατί δεν είχε νοµιµοποι-
ηµένα αποτελέσµατα, µε συνέπεια οι πολίτες να µην έχουν βέ-
βαια υπηρεσίες υψηλού επιπέδου, αλλά και να απέχουν και να
αποµακρύνονται όλο και περισσότερο από τον γενικότερο πολι-
τικό στίβο και το πολιτικό σύστηµα. Αυτό που η κρίση της δηµό-
σιας διοίκησης καταντάει τελικά να σηµαίνει και κρίση του
πολιτεύµατος και της δηµοκρατίας. Αυτό πάει να κάνει κάθε νο-
µοσχέδιο που φέρνουµε από το 2015 και µετά, δηλαδή να απο-
καταστήσει στοιχειώδη ψήγµατα αξιοπιστίας και τιµής, αυτό που
λέµε πολιτικό σύστηµα και δηµόσια διοίκηση.

Άκουσα τον κ. Τζαβάρα να µας λέει πράγµατι ότι δεν πείθεται
από τίποτα από όσα λέει η εισηγητική έκθεση και οι διατάξεις
του νόµου. Επειδή είναι άνθρωπος που µελετά τας γραφάς, εγώ
θα του έλεγα ότι αυτό που σήµερα κάνει το νοµοσχέδιο στην Ελ-
λάδα το κάνουν τα ευρωπαϊκά κράτη εδώ και διακόσια χρόνια,
υιοθετώντας τη λογική και την αντίληψη του Βέµπερ, που µιλάει
για µια µη κοµµατικοποιηµένη και ουδετεροποιηµένη δηµόσια δι-
οίκηση. Αυτά είναι τα νοµοσχέδιο από το 2015 µέχρι σήµερα.
Ένα προς ένα. Αποτελούν όλα ψηφίδα στο µωσαϊκό της αντίλη-
ψής µας για τη δηµόσια διοίκηση.

Λέει ο κ. Τζαβάρας, άκουσα και τον κ. Βορίδη, ότι το Παρατη-
ρητήριο προβλέπεται ήδη, λέει, στον νόµο και θα έπρεπε να το
ξέρει ο κύριος Υπουργός. Το εκλαµβάνω ως βαθύτατη προσβολή
στην αρµόδια Υπουργό να λέει ένας Βουλευτής του ελληνικού
Κοινοβουλίου ότι δεν ξέρει η Υπουργός ότι προβλέπεται σε άλλο
νοµοσχέδιο. Αλλά ο κ. Τζαβάρας δεν ήλθε στην επιτροπή να
ακούσει τι ακριβώς εξηγούσε η Υπουργός και οι εισηγητές µας,
δηλαδή γιατί επαναλαµβάνεται η πρόβλεψη του Παρατηρητη-
ρίου και από το παρόν νοµοσχέδιο. Και σας το λέµε για να το κα-
ταλάβετε. Αυτή είναι η άποψή µας. Το Παρατηρητήριο πράγµατι
προβλέπεται στον νόµο του 2016. Τώρα όµως, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θεωρούµε ότι κολλάει πιο πολύ. Είναι ένα ψήγµα,
ένα απαραίτητο στοιχείο για να ολοκληρώσει τη φιλοσοφία του
παρόντος νοµοσχεδίου. Το Παρατηρητήριο µαζί µε τις άλλες δια-
τάξεις, µε την ειδική γραµµατεία, µε το γνωµοδοτικό συµβούλιο,
µε την τεχνική υποστήριξη, αποτελούν ένα σύνολο και έχει εξη-
γηθεί επαρκώς και από τον εισηγητή µας και από την Πρόεδρο.
Προς τι λοιπόν η µοµφή -στα όρια της διαβολής- του Κοινοβου-
λευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας προς την αρµόδια
Υπουργό, ότι δήθεν δεν γνωρίζει ότι προβλέπεται το Παρατηρη-
τήριο και σε άλλη νοµική διάταξη; Μα είναι γνωστό, συζητήθηκε
πολλαπλώς στην επιτροπή. Άρα, λοιπόν, επιστρέφουµε τις κατη-

γορίες και τον υπαινιγµό.
Κύριε Πρόεδρε, επειδή βλέπω τον χρόνο να τρέχει και είναι

αµείλικτος, ξέρετε πολύ καλά, κυρία Υπουργέ, και οι συνεργάτες
σας και εµείς το ξέρουµε βέβαια ότι η δηµόσια διοίκηση είναι
εκείνος ο δηµόσιος χώρος, που λέει ο Χάµπερµας, που διαµεσο-
λαβείται ανάµεσα στο κράτος και στην κοινωνία. Εκεί ακριβώς
αναπτύσσεται και καλλιεργείται η κοινή γνώµη. Το τι γνώµη, λοι-
πόν, θα έχει, καλή ή κακή γνώµη, όπως αποτυπώνεται και θα εκ-
φράζεται για τη δηµόσια διοίκηση, είναι ακριβώς αυτός ο
δηµόσιος χώρος, πώς τον καλλιεργούµε, πως τον αντιµετωπί-
ζουµε και πώς τον αξιολογούµε.

Νοµίζω, λοιπόν, αυτόν ακριβώς τον δηµόσιο χώρο θέλει το
παρόν νοµοσχέδιο να καλύψει και να ικανοποιήσει και τις αντί-
στοιχες απαιτήσεις της κοινής γνώµης και τις προσδοκίες των
πολιτών. Και µε τη σύσταση του Παρατηρητηρίου, αλλά κυρίως
-ξέχασα να πω- το βασικότερο, ο πυρήνας της φιλοσοφίας του
νοµοσχεδίου είναι για πρώτη φορά ο πολυετής προγραµµατι-
σµός των προσλήψεων στο ελληνικό δηµόσιο. Αυτό είναι το
θέµα. Γι’ αυτό ο κ. Τζαβάρας, δεν βλέπω κανέναν να λέει καµµία
ρύθµιση στρατηγικού χαρακτήρα. Γιατί έχει µάθει σε διατάξεις
κοντόθωρες, επίκαιρες και ικανοποίησης αιτηµάτων ρουσφετο-
λογικού χαρακτήρα. Δεν έχει µάθει να αντιλαµβάνεται και να αν-
τιµετωπίζει ένα νοµοσχέδιο µε τέτοιον στρατηγικό χαρακτήρα.
Γι’ αυτό δεν µπορεί να το καταλάβει. Αυτό είναι πρόβληµα τους,
δεν είναι πρόβληµα του νοµοσχεδίου.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία παρατήρηση. Είπε πριν ο κ.
Βορίδης ότι η Πλειοψηφία του ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι πλέον πλειοψη-
φία. Πρέπει να του πούµε ότι το κοινοβουλευτικό πολίτευµα, ο
Κανονισµός της Βουλής διαθέτει δικλίδες ασφαλείας για πολλά
ζητήµατα και για πολλά προβλήµατα. Να µη στεναχωριέται, λοι-
πόν, και η παρούσα Βουλή θα βρει τον τρόπο να ικανοποιήσει
την ψήφιση και αυτού του νοµοσχεδίου. Να µη στεναχωριέται,
δεν θα το αφήσουµε έτσι. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Χρυσής
Αυγής κ. Λαγός.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Τέσσερις ηµέρες έχουν περάσει από την
προδοτική συµφωνία που ψηφίστηκε µέσα σ’ αυτό εδώ το ελλη-
νικό -ο θεός να το κάνει- Κοινοβούλιο. Πέρασαν τέσσερις ηµέρες
και αυτό που ακούµε συνέχεια εµείς στα τηλέφωνα που µας
παίρνουν άνθρωποι ή στους δρόµους ή όπου πηγαίνουµε είναι
αν υπάρχει τρόπος πλέον να σταµατήσει αυτό το έκτρωµα, αυτό
το αίσχος, το οποίο έχει ψηφιστεί, το οποίο παρεµπιπτόντως το
ψήφισαν εκατόν πενήντα τρεις Βουλευτές, οι οποίοι στην πραγ-
µατικότητα δεν εκπροσωπούν παρά µόνο το 20% περίπου του
ελληνικού λαού. Αυτή είναι η σύγχρονη ελληνική δηµοκρατία.
Εκατόν πενήντα τρεις Βουλευτές που εκλέχτηκαν µε ψέµατα στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, που ήρθαν µε άλλα κόµµατα, που έφυγαν
από τα άλλα κόµµατα που ήταν Αντιπολίτευση και ήρθαν αυτή
τη στιγµή στο κόµµα της Συµπολίτευσης, ήρθαν λέγοντας άλλα
στους ψηφοφόρους τους, άλλα έπραξαν, άλλα ψήφισαν και
χωρίς να έχουν ενηµερώσει κανέναν για την προδοσία που θα
συµβεί, ψήφισαν και έδωσαν το όνοµα και την ψυχή της Μακε-
δονίας µας.

Ρωτάνε, λοιπόν, οι άνθρωποι, επειδή δεν έχουν καµµία εµπι-
στοσύνη ούτε στη Νέα Δηµοκρατία ούτε φυσικά σε κανένα άλλο
κόµµα της Αντιπολίτευσης, αν η Χρυσή Αυγή µπορεί να κάνει κάτι
για να σταµατήσει έστω και τώρα αυτή τη συµφωνία.

Τους δίνουµε τον λόγο µας ότι στη Χρυσή Αυγή θα κάνουµε
ό,τι περνάει από το χέρι µας και εντός του Κοινοβουλίου και
εκτός του Κοινοβουλίου, δίπλα στους Έλληνες πολίτες, για να
το σταµατήσουµε αυτό. 

Μην ξεχνάµε ότι η Χρυσή Αυγή έκανε ένσταση αντισυνταγµα-
τικότητας την Παρασκευή που ψηφίζαµε αυτό το έκτρωµα. Εκεί
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, βάζοντας πάνω απ’ όλα την ιδε-
οληψία τους και την έχθρα που έχουν απέναντι στη Χρυσή Αυγή
και όχι το καλό για την πατρίδα µας, όχι το καλό για την Ελλάδα,
δεν στήριξαν αυτή την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, που αν
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την ψήφιζαν, δεν θα είχαµε φτάσει σ’ αυτό το σηµείο σήµερα.
Πριν από την ένσταση αντισυνταγµατικότητας απέρριψαν την

πρόταση του Αρχηγού µας Νίκου Μιχαλολιάκου, ο οποίος είχε
πει ότι καλούµε και τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ -
ή όπως αλλιώς λέγεται- και τα άλλα κόµµατα, τα οποία δεν δέ-
χονταν τη Συµφωνία των Πρεσπών, να παραιτηθούν οι Βουλευτές
τους. Είχαµε δώσει την υπόσχεσή µας ότι θα το κάναµε κι εµείς
και έτσι θα διαλυόταν αυτό το συνονθύλευµα που αυτή τη στιγµή
λέγεται ελληνικό Κοινοβούλιο και δεν θα ψηφιζόταν η Συµφωνία
των Πρεσπών. Ούτε αυτό έγινε δεκτό από την Αντιπολίτευση.

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα σε µια τρίτη πρόταση, εκµεταλ-
λευόµενοι κάθε λέξη και κάθε γραµµή του Συντάγµατος της πα-
τρίδας µας και τον νόµο που ισχύει. Έτσι, λοιπόν, έχουµε και
λέµε: Σύµφωνα µε το άρθρο 44, παράγραφος 2, εδάφια 2 και 3
του Συντάγµατος, διαβάζουµε: «Δηµοψήφισµα προκηρύσσεται
από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µε διάταγµα και για ψηφι-
σµένα ακόµα νοµοσχέδια που ρυθµίζουν σοβαρά κοινωνικά ζη-
τήµατα, εκτός από τα δηµοσιονοµικά, εφόσον αυτό αποφασιστεί
από τα 3/5 του συνόλου των Βουλευτών, ύστερα από πρόταση
των 2/5 του συνόλου και όπως ορίζουν ο Κανονισµός της Βουλής
και ο νόµος για την εφαρµογή της παραγράφου αυτής».

Αυτό µε απλά ελληνικά λέει, λοιπόν, ότι εάν σήµερα, εάν σε
τρεις ηµέρες εκατόν είκοσι Βουλευτές ψηφίσουν αυτή την πρό-
ταση δηµοψηφίσµατος που καταθέτει η Χρυσή Αυγή, η Βουλή
είναι υποχρεωµένη να συζητήσει αυτό το θέµα και αν υπάρξουν
εκατόν ογδόντα Βουλευτές, µπορούµε ακόµα και εκείνη τη
στιγµή να δηµιουργήσουµε δηµοψήφισµα στην πατρίδα µας και
να βγει άκυρη η Συµφωνία των Πρεσπών, γιατί φυσικά ο ελληνι-
κός λαός, που τάσσεται εναντίον αυτής της προδοτικής συµφω-
νίας, είναι άνω του 80%. 

Αυτό φοβάται η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, γιατί για εµένα
συγκυβέρνηση είναι ακόµα, γιατί δεν τους έριξαν οι «συγκάτοικοί
τους» των ΑΝΕΛ. Απλά έκαναν ένα εικονικό «διαζύγιο», όπως έχει
τονιστεί. 

Εδώ δίνεται η δυνατότητα σε όλους να αντιδράσουν. Απ’ ό,τι
θυµόµαστε όλοι, αυτοί που δεν ψήφισαν τη Συµφωνία των Πρε-
σπών την Παρασκευή ήταν εκατόν σαράντα επτά Βουλευτές.
Εµείς, λοιπόν, καταθέτουµε για άλλη µία φορά τη πρόταση αυτή.
Την καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό έχει πάει µε e-mail σε όλους τους Βουλευτές του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου -το έχουν δει και το έχουν διαβάσει όλοι- έχει
πάει στον Πρόεδρο της ελληνικής Βουλής, τον Νίκο Βούτση, και
έχει πάει και στους γραµµατείς όλων των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων, για να µην πει κάποιος ότι δεν γνώριζε.

Για να σας δούµε, λοιπόν, εδώ πέρα! Θα ψηφίσετε εκατόν εί-
κοσι, ξεπερνώντας την ιδεοληψία σας, ξεπερνώντας τις όποιες
διαφορές -ιδεολογικές και πολιτικές- έχουµε; 

Αν θέλετε, το πάµε και ένα βήµα παρακάτω. Εµείς καταθέσαµε
αυτή την πρόταση δηµοψηφίσµατος σήµερα. Σας το υπενθυµί-
σαµε, αν δεν το ξέρετε εσείς, αλλά το δώσαµε και στον κόσµο
για να το µάθει, αν εσείς δεν θέλατε να το δώσετε στον κόσµο
για να το µάθει. Είµαστε διατεθειµένοι, επειδή είστε πολύ κοµ-
πλεξικοί µε τη Χρυσή Αυγή, αν θέλετε, να το φέρετε εσείς της
Νέας Δηµοκρατίας ή οποιοσδήποτε άλλος θέλει και εµείς υπο-
σχόµαστε ότι θα το ψηφίσουµε κι ας µην είναι αυτή η πρόταση
επισήµως από εµάς. Είµαστε διατεθειµένοι να το κάνουµε, για
να δείξουµε σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα και σε όλους, όσοι µας
ακούν, ποιοι αγαπούν την Ελλάδα και ποιοι ζουν από την Ελλάδα,
ποιοι αγαπούν την πατρίδα µας και ποιοι εκµεταλλεύονται την
πατρίδα µας και ποιοι ήταν αυτοί -κυρίως η αντιπολίτευση της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ- οι οποίοι παρακαλούσαν να
περάσει η επαίσχυντη αυτή συµφωνία από τη συγκυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ, των ΑΝΕΛ και των υπολοίπων.

Διότι ήξεραν πολύ καλά ότι αν δεν περάσει αυτή η συµφωνία
εκεί, θα ξεγυµνωθούν τελείως, γιατί θα ήταν αναγκασµένοι οι
ίδιοι µετά από λίγες µέρες, να την περάσουν και να την κυρώ-
σουν αυτοί. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ιδού, λοιπόν, η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα. Ψηφίστε το αυτό
και είµαστε έτοιµοι να οδηγήσουµε την κατάσταση σε δηµοψή-
φισµα, αυτό που θέλει όλος ο ελληνικός λαός και αυτά για τα
οποία κόπτεστε όλοι εσείς οι δηµοκράτες που µιλάτε για τη λαϊκή
κυριαρχία, που µιλάτε για το δίκαιο της δηµοκρατίας, που µιλάτε
για την άποψη των πολλών η οποία πρέπει να υπερισχύει. 

Όµως το κοµβικότερο σηµείο που συζητάµε αυτή τη στιγµή,
είστε σε πλήρη αντίθεση µε το 80% των Ελλήνων πολιτών. Δεν
έχετε, λοιπόν, κανένα δικαίωµα να ξαναµιλήσετε εσείς για δηµο-
κρατία. Είστε εσείς, που κάνατε το Σύνταγµα κουρέλι, είσαστε
εσείς, που το καλοκαίρι του 2015 τολµήσατε να προτείνετε και
να ζητήσετε δηµοψήφισµα και επειδή δεν σας άρεσε η απόφαση
των Ελλήνων πολιτών, σκίσατε το δηµοψήφισµα αυτό και το «όχι»
το µετατρέψατε σε «ναι». Αυτό ήταν το πρώτο και το τροµακτι-
κότερο που κάνατε.

Το δεύτερο έρχεται τώρα, αυτές τις µέρες, µε το θέµα αυτό
της συµφωνίας και της προδοσίας της Μακεδονίας µας, στην
οποία φυσικά δεν τολµάτε να προσφύγετε στην κρίση και στην
ψήφο του ελληνικού λαού. Αυτή είναι η δηµοκρατία σας. Να τη
χαίρεστε. Αυτή τη δηµοκρατία θα την πολεµήσουµε µε όλες τις
δυνάµεις µας.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι εδώ υπάρχει σιγά-σιγά και όσο περνάει
ο καιρός -και για αυτό ο ΣΥΡΙΖΑ δεν πρόκειται να φύγει µέχρι την
τελευταία µέρα που δικαιούται να είναι στις καρέκλες- εγκαθί-
δρυση ενός κράτους ενός βαθέως κράτους του ΣΥΡΙΖΑ. Η Νέα
Δηµοκρατία δεν ξέρω πότε το πήρε χαµπάρι και το αντιλήφθηκε
ότι αυτό γίνεται, γιατί ζητούσαν εκλογές εδώ και δυόµισι χρόνια,
όταν δεν έβλεπαν ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δηµιουργεί ένα βαθύ καθεστώς,
το οποίο έχει πλοκάµια πλέον στη δικαιοσύνη, στα Σώµατα
Ασφαλείας παντού. 

Βλέπουµε, λοιπόν, σήµερα εσάς τους δηµοκράτες, που κά-
ποτε αγωνιζόσασταν µαζί µε τη νεολαία και µιλούσατε για τα νέα
παιδιά τα οποία έκαναν καταλήψεις στα σχολεία τους και πα-
λεύαν και µοχθούσαν για πράγµατα τα οποία αγωνιζόντουσαν,
να είστε αυτοί που στηλιτεύετε όλες τις καταλήψεις που γίνονται
στα σχολεία. Γιατί; Επειδή τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης δεν τα
δείχνουν καλά και δεν τα λένε καλά. Και επειδή είναι καθοδηγού-
µενα τα πάντα που µαθαίνουν οι Έλληνες πολίτες, να ενηµερώ-
σουµε τους Έλληνες που µας ακούν ότι αυτή τη στιγµή στην
Ελλάδα, στη Μακεδονία µας, στην Κρήτη, στη Θεσσαλία, σε διά-
φορες περιοχές της Ελλάδας είναι πάρα πολλά σχολεία, γυµνά-
σια κυρίως αλλά και λύκεια, σε κατάληψη για το ζήτηµα της
προδοσίας της Μακεδονίας. Αυτά τα λέµε για να ξέρουµε τι γί-
νεται. Εµείς θα είµαστε δίπλα. Χαιρετίζουµε τη στάση αυτή των
µαθητών, των πατριωτών, των Ελλήνων µαθητών και θα στηρί-
ξουµε τα παιδιά αυτά όσο µπορούµε. Θα στηρίξουµε τα παιδιά
αυτά. Και σας είχα πει κάποια άλλη φορά από το Βήµα της Βου-
λής ότι το «Μακεδονικό», ό,τι και να κάνετε, θα είναι αυτό που
θα τελειώσει την πολιτική σας καριέρα. Τώρα το κάνατε και το
ψηφίσατε. 

Θα σας συµβούλευα όλους εσάς, να κρατήσετε αυτή την απα-
ράδεκτη φωτογραφία που κυκλοφόρησε σε όλα τα site και τις
εφηµερίδες µετά τη ντροπιαστική σας ψήφο, που θα έπρεπε να
έχετε σκύψει τα κεφάλια και να έχετε πάει σπίτι σας χωρίς να µι-
λάτε, που είσαστε εδώ, χαριεντίζεστε και χειροκροτείτε για το
ότι πέρασε µε εκατόν πενήντα τρεις ψήφους. Χαρήκατε την Πα-
ρασκευή. Αυτό κρατήστε το µετά από πέντε, δέκα χρόνια, να το
βλέπουν τα παιδιά σας, να το βλέπουν οι συγγενείς σας, να το
βλέπετε και εσείς οι ίδιοι και να θυµάστε τότε, πώς θα σας απο-
καλεί ο κόσµος και πού θα είστε. Θα είστε στο καλάθι των άχρη-
στων, γιατί εκεί θα σας έχουν ρίξει τα αφεντικά σας, τα οποία
σας εκµεταλλεύτηκαν και έκαναν τη δουλειά τους τώρα, και δεν
θα τολµάτε να ξεµυτήσετε από το σπίτι σας. Θα είστε στο ανά-
θεµα από τον ελληνικό λαό. 

Και βλέπουµε εσάς τους λαοπρόβλητους που περάσατε τη
συµφωνία αυτή -εσάς τους λαοπρόβλητους που δίνετε 40 ευρώ
τώρα στον Έλληνα, που παίρνει 500 ευρώ για να τα κάνει 550
ευρώ και δίνετε ένα χαρτζιλικάκι- ότι δεν µπορείτε να εµφανι-
στείτε πουθενά. Τι κατακραυγή είναι αυτή; Τόσο αγαπητοί είστε
από την ελληνική κοινωνία; Πάτε σε καφενεία, σας κυνηγάνε. Σε
πλατείες και σε δρόµους δεν το συζητάµε, δεν µπορείτε να
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βγείτε. Και τολµάτε να λέτε και να βγάζετε ανακοινώσεις -ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ- ότι αυτό είναι αντισυγκεντρώσεις; Έµαθα ότι θα πάει το
στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ στις Σέρρες την Παρασκευή ή το Σάββατο
–κάπου το διάβαζα, δεν θυµάµαι καλά πότε είναι- και έχουν πει
ότι οι Μακεδόνες εκεί θα αντιδράσουν και θα κάνουν µια συγκέν-
τρωση, για να δείξουν την αντίδρασή τους. Είναι –λέει- αντισυγ-
κέντρωση αυτό που γίνεται. 

Κατ’αρχάς πέραν του γελοίου του πράγµατος -γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι αυτός ο οποίος πρώτος εφάρµοσε τις αντισυγκεντρώσεις
στην Ελλάδα-, έχουν γίνει πάνω από σαράντα πέντε, πενήντα στα
στελέχη και τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής. Όπου πάµε να
µιλήσουµε επισήµως, στελέχη και Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ συµµε-
τέχουν στις αντισυγκεντρώσεις. Αλλά να σας ενηµερώσω -για να
το γνωρίζετε πολύ καλά- αυτό που κάνουν οι Έλληνες πολίτες
αυτή τη στιγµή εις βάρος σας, δεν είναι αντισυγκεντρώσεις. Είναι
η λαϊκή κατακραυγή, είναι η λαϊκή οργή, που θα σας κυνηγάει σε
όλη σας τη ζωή από εδώ και πέρα. Αυτό είναι. 

Να τελειώσουµε λέγοντας ότι βλέποντας τη δηµοκρατία που
επικρατεί στην Ελλάδα και λέγοντας και πάλι ότι έχετε εγκαθι-
δρύσει ένα βαθύ κράτος, όποιος τολµάει να αντισταθεί σε εσάς
πλέον διώκεται. Εκεί φτάσαµε. 

Ιερείς, δάσκαλοι, πολίτες, µαθητές όποιοι τολµήσουν να πουν
ότι έχουν διαφορετική άποψη για εσάς, έρχονται οι πραιτοριανοί
των ΜΑΤ, τους οποίους θα καταργούσατε εσείς. Δεν τα θέλατε
τα ΜΑΤ, γιατί χτυπούσαν τους Έλληνες πολίτες, µάλλον χτυπού-
σαν τους αριστερούς πολίτες, που ήσασταν εσείς. 

Και έρχεστε τώρα εσείς εδώ και είστε αγκαλιά µε τα ΜΑΤ. Ο
Πρόεδρος της Βουλής δίνει συγχαρητήρια. Η Γεροβασίλη και η
Παπακώστα επαινούν τα ΜΑΤ που ρίχνουν τόνους χηµικών -ληγ-
µένα µάλιστα χηµικά, λίγη σηµασία έχει εδώ που τα λέµε- στον
κόσµο που είναι έξω στα συλλαλητήρια.

Τι γίνεται βρε αριστεριστές; Βρε άνθρωποι εσείς της δηµοκρα-
τίας που σέβεστε τη λαϊκή κυριαρχία, πώς είστε µε τα ΜΑΤ τώρα;
Τι έγινε;

Με τα ΜΑΤ κυκλοφορεί ο Πρωθυπουργός σας, µε τα ΜΑΤ κυ-
κλοφορείτε και εσείς. Όχι για πολύ όµως. Γιατί θέλετε τον Σε-
πτέµβριο; Το Σεπτέµβριο εγώ σας λέω, αν δεν γίνουν νωρίτερα
εκλογές, θα έχουµε εκλογές. Πάνε οι βουλευτικές σας έδρες
τότε, πάνε τα οφίτσια σας και να δω τότε πώς θα κυκλοφορείτε
χωρίς ΜΑΤ. Δεν θα σας προστατεύουν τα ΜΑΤ τότε και θα πη-
γαίνετε έξω στην κοινωνία και θα λέτε γιατί ψηφίσατε αυτό εδώ
το άρθρο, τη Συµφωνία των Πρεσπών που πρόδωσε τη Μακεδο-
νία µας, τη ψυχή µας, η οποία όµως Μακεδονία δεν θα δοθεί.
Υπάρχει η Χρυσή Αυγή µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο και υπάρ-
χουν εκατοµµύρια Ελλήνων έξω, οι οποίοι δεν θα επιτρέψουν
αυτό το πράγµα να ολοκληρωθεί ό,τι και να κάνετε.

Θα επαναλάβω για άλλη µία φορά ότι εσείς οι εκατό πενήντα
τρεις εκπροσωπείτε µόνο τον εαυτό σας και την ιδεοληψία σας.
Τον ελληνικό λαό και, κυρίως, το ζήτηµα αυτό δεν τον εκπροσω-
πείτε στο παραµικρό, απεναντίας είστε σε πλήρη αντίθεση.

Τελειώνοντας, θα µου επιτρέψετε, κυρίως αυτοί που µας
ακούν, να αναφερθώ σε ένα προσωπικό ζήτηµα. Δεν το κάνω, κυ-
ρίως, από το Βήµα της Βουλής αλλά θα ήθελα αυτή τη στιγµή να
αναφερθώ για ένα λεπτό, για να µη θεωρηθεί ότι ούτε µε φοβε-
ρίσατε ούτε θα µε κάνετε να κάνω πίσω ή οτιδήποτε άλλο.

Έχει υπάρξει ένα οργανωµένο σχέδιο, για να πολεµήσετε την
παρουσία της Χρυσής Αυγής δίπλα στους Έλληνες των συλλα-
λητηρίων και γενικότερα όπου υπάρχουν Έλληνες πολίτες που
διαδηλώνουν. Από τον Ιούλιο του 2018 επειδή ο Αρχηγός της
Χρυσής Αυγής, οι Βουλευτές µας και τα στελέχη µας είµαστε
δίπλα στους Έλληνες πολίτες, έχετε αρχίσει ένα πογκρόµ διώ-
ξεων. Είχε βγει ο Πρόεδρος της Βουλής, ο οποίος καθόλου δεν
σέβεται τον θεσµό τον οποίο έχει αλλά λειτουργεί ως κοµµατικός
υποστηρικτής και στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, και έλεγε ότι εγώ το
2018 ήµουν έξω και οργάνωνα επιθέσεις για το πώς θα καταλά-
βουµε την ελληνική Βουλή.

Φυσικά µετά από κάποιο εξώδικο που του εστάλη και από αυτά
που του είπαµε, ανέκρουσε πρύµναν. Φυσικά δεν είχε τον στοι-
χειώδη ανδρισµό να βγει και να πει ούτε αυτό που έκανε ήταν
λάθος, ότι υπήρχε παραπληροφόρηση, ότι δεν ήταν έτσι. Το
άφησαν και πέρασε, λοιπόν, και πήγε στον κάδο των άχρηστων. 

Και έρχεστε σήµερα από την περασµένη Κυριακή και λέτε πάλι
τα ίδια. Με στοχοποιήσατε, στοχοποιήσατε όλη τη Χρυσή Αυγή,
για το γεγονός ότι εγώ ήµουν έξω µαζί µε τους Έλληνες πολί-
τες.

Λοιπόν, ακούστε, συριζαίοι, µπολσεβίκοι, πασοκτζήδες, νεο-
δηµοκράτες, δεν σας φοβήθηκα, δεν σας φοβάµαι, δεν θα σας
φοβηθώ. Ήµουν έξω στο συλλαλητήριο, δεν προκάλεσα κανένα
επεισόδιο, δεν δηµιούργησα κανένα επεισόδιο. Δεν θα µου απα-
γορεύσετε ούτε θα µου υποδείξετε τι θα κάνω. Είµαι ελεύθερος
Έλληνας πολίτης, ο ελληνικός λαός µε ψήφισε για να είµαι εδώ,
εδώ θα είµαι και θα τον εκπροσωπώ.

Εστάλησαν εξώδικα σε όλα αυτά τα µέσα, τα οποία έλεγαν
αυτά τα ψέµατα. Εάν δεν αναιρέσουν, θα προσφύγουµε στη δι-
καιοσύνη σε αγωγές και το πού θα πάµε και το τι θα κάνουµε,
είναι δικό µας δικαίωµα. Το να είµαστε έξω µε τους Έλληνες πο-
λίτες, αποτελεί τίτλο τιµής για τη Χρυσή Αυγή. Εσείς καθίστε γαν-
τζωµένοι στα έδρανα, γιατί στην κοινωνία δεν µπορείτε να πάτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ.

Σταµατάκη.
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Μετά τον υβριστικό λόγο του προηγούµενου οµιλητή να επα-

νέλθουµε στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, το οποίο αφορά έναν βασικό πυλώνα της δηµοκρατίας, που
είναι η δηµόσια διοίκηση. Η ανασυγκρότηση και η ενδυνάµωση
της δηµόσιας διοίκησης είναι άµεσα συνδεδεµένη µε τη σύσταση
του κοινωνικού κράτους, το κοινωνικό κράτος που προσπαθούµε
να στήσουµε ξανά στα πόδια του, το κοινωνικό κράτος που απο-
δεκατίστηκε, λοιδορήθηκε, απαξιώθηκε τα προηγούµενα χρόνια
τα χρόνια των σκληρών µνηµονιακών πολιτικών.

Το σχέδιο νόµου δεν έρχεται τυχαία σήµερα. Έρχεται µετά την
έξοδο από τα µνηµόνια, έρχεται τώρα που µπορούµε να νοµοθε-
τήσουµε χωρίς περιορισµούς, χωρίς επιτροπεία. Τώρα µπορούµε
να κάνουµε διορθώσεις, ρυθµίσεις, µετατάξεις, προσλήψεις µε
κριτήριο την κοινωνική αναγκαιότητα, µε διαφανείς και δίκαιες
διαδικασίες και µε εξασφάλιση των κοινωνικών και εργασιακών
δικαιωµάτων των εργαζοµένων.

Τα προηγούµενα χρόνια ο κλάδος της δηµόσιας διοίκησης δέ-
χτηκε ένα ισχυρό πλήγµα τόσο λόγω οριζόντιων µειώσεων του
προσωπικού όσο και λόγω έλλειψης ή δυσλειτουργίας των
δοµών. Οι δηµόσιοι υπάλληλοι, το ανθρώπινο δυναµικό, η κινη-
τήρια δύναµη της δηµόσιας διοίκησης βρέθηκαν στο στόχαστρο
των περικοπών και των πολιτικών λιτότητας είτε εργάζονταν
στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης είτε σε κοινωφελείς
οργανισµούς, όπως η υγεία και η παιδεία, µε αποτέλεσµα την
υπολειτουργία όλων των οργανισµών και την ταλαιπωρία των πο-
λιτών που έχουν την ανάγκη των κοινωνικών παροχών.

Από το 2015 η Κυβέρνησή µας έχει ξεκινήσει µία προσπάθεια
αναδιάρθρωσης της δηµόσιας διοίκησης µε χαρακτηριστικό τη
λειτουργικότητα των δοµών και τη διασφάλιση των διαδικασιών,
µέτρα που θα συµβάλλουν στην αποκατάσταση της εµπιστοσύ-
νης των πολιτών προς τη διοίκηση, και το νοµοσχέδιο είναι προς
αυτή την κατεύθυνση.

Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι ότι στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
πέρα από την ενίσχυση και τη διεύρυνση του ΑΣΕΠ, την ενίσχυση
του συντονιστικού ρόλου του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, των µέτρων που θεσµοθετούνται για τα δικαιώµατα
των εργαζοµένων, υπάρχουν ορισµένες διατάξεις που υλοποιούν
την αρχή της ίσης µεταχείρισης των δύο φύλων, την οποία
έχουµε ψηφίσει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα στο 2018 ψηφίσαµε δύο
σηµαντικούς νόµους για την ισότητα των φύλων, µε εµβληµατι-
κότερη την κύρωση της Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης, αλλά
και πολύ σηµαντική την αρχή της ίσης µεταχείρισης και εναρµό-
νισης της οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής. Αγωνία όλων
µας ήταν να µη µείνουν αυτές οι δύο αρχές ευχολόγια και στο
νοµοσχέδιο που εισάγεται σήµερα, νοµοθετούµε προς αυτή την
κατεύθυνση.

Στο νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα, επεκτείνεται
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το δικαίωµα της τρίµηνης άδειας –πέρα από τις µητέρες που
έχουν αποκτήσει τέκνο µε υιοθεσία- και στον θετό πατέρα και
αποδίδεται το ίδιο δικαίωµα στους γονείς που αποκτούν τέκνο
µε παρένθετη µητρότητα και στους ανάδοχους γονείς, κατ’ ανα-
λογία µε τους φυσικούς γονείς, αλλά βέβαια και στις µονογονεϊ-
κές οικογένειες. Κάνουµε ακόµα ένα βήµα προς την υλοποίηση
της ίσης µεταχείρισης των δύο φύλων και στην εναρµόνιση της
οικογενειακής µε την επαγγελµατική ζωή.

Επίσης υπάρχουν στο νοµοσχέδιο διατάξεις κοινωνικού περιε-
χοµένου, που αφορούν τις τρίτεκνες οικογένειες. Υπάρχει το
µέτρο που προβλέπει ότι το 10% των προκηρυσσόµενων θέσεων
τακτικού προσωπικού και προσωπικού µε σύµβαση εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου, καλύπτονται από γονείς και
τέκνα τρίτεκνης οικογένειας. Εφαρµόζεται, λοιπόν, αυτό το
µέτρο και στα τέκνα που δεν έχουν συµπληρώσει το εικοστό πέµ-
πτο και το τριακοστό έτος εφόσον σπουδάζουν και εκπληρώνουν
τη στρατιωτική τους θητεία ανεξάρτητα από την ηλικία των
άλλων µελών της οικογένειας.

Επίσης µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε, αυξάνονται οι ηµέρες
άδειας λόγω ασθένειας των τέκνων σε τρίτεκνους γονείς και σε
πολύτεκνους γονείς αλλά και σε µονογονεϊκές οικογένειες.

Μία ακόµα πολύ σηµαντική διάταξη είναι η διάταξη αυτή, που
αφορά τα άτοµα µε αναπηρία. Προκειµένου να αρθεί η έµµεση
διάκριση, που δεν συνάδει µε τις αρχές ένταξης και ενσωµάτω-
σης των ΑΜΕΑ σε µία κοινωνία για όλους, αναφορικά µε τα
άτοµα µε κώφωση ή βαρηκοΐα που επιθυµούν να θέσουν υποψη-
φιότητα στις προκηρύξεις για την κάλυψη θέσεων στο δηµόσιο
τοµέα και κατέχουν τη βεβαίωση της νοηµατικής γλώσσας, προ-
βλέπεται, λοιπόν, ότι για τον διορισµό τους, δεν χρειάζεται να
υπάρχει απόδειξη επάρκειας και γνώσης ξένης γλώσσας.

Μέσα, λοιπόν, απ’ αυτές τις ρυθµίσεις αναδεικνύεται η βασική
κατεύθυνση της πολιτικής αυτής της Κυβέρνησης, που είναι η
κατοχύρωση της ισονοµίας, της κοινωνικής συνοχής και της ισό-
τιµης συµµετοχής των πολιτών µε ιδιαίτερη µέριµνα για τις ευ-
παθείς οµάδες.

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, βρίσκεστε σε πολύ
µεγάλη σύγχυση και έχετε δυσκολευτεί πάρα πολύ. Δεν µπορείτε
να δεχτείτε πως η Κυβέρνησή µας κατάφερε να κρατήσει την κοι-
νωνία όρθια, να τη βγάλει από τα µνηµόνια, να νοµοθετεί και να
λύνει χρόνια προβλήµατα και στο εσωτερικό και στο εξωτερικό
µε τελευταίο την ψήφιση της Συµφωνίας των Πρεσπών. Είναι µία
συµφωνία που η παγκόσµια κοινότητα δέχτηκε µε πολύ µεγάλη
ευχαρίστηση, µε τα καλύτερα λόγια και µόνον εσείς εξακολου-
θείτε σε κάθε ευκαιρία, ακόµα και σήµερα, να καλλιεργείτε το δι-
χαστικό πολιτικό κλίµα και να ενισχύετε τον φόβο και την
σύγχυση στην ελληνική κοινωνία.

Τώρα έχετε βρει και ένα καινούργιο αφήγηµα, είναι αυτό της
κυβερνητικής πλειοψηφίας. Αποδείξαµε ότι την έχουµε και θα
σας αποδείξουµε ότι την έχουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι η δηµόσια διοίκηση αποτελεί βα-
σικό πυλώνα της δηµοκρατικής λειτουργίας της πολιτείας. Ταυ-
τόχρονα αποτελεί και βασικό µοχλό του δηµοκρατικού
χαρακτήρα, της δίκαιης µε κοινωνικό πρόσηµο ανάπτυξης και
του κοινωνικού κράτους η λειτουργεία της οποίας εξυπηρετεί το
δηµόσιο συµφέρον και τους πολίτες.

Είναι, επίσης, γνωστό ότι η δηµόσια διοίκηση συνιστά τον µε-
γάλο ασθενή της ελληνικής πολιτείας. Τα κενά, τα ελλείµµατα,
οι παθογένειες είναι τέτοιας µορφής, ώστε να αποτελεί αντιανα-
πτυξιακή τροχοπέδη. Η κατάσταση σε αυτή διακρίνεται από λει-
τουργική εσωστρέφεια, υδροκεφαλισµό, συγκεντρωτισµό στις
δοµές και στη λήψη αποφάσεων, ένα πλέγµα πολυνοµίας, ασά-
φειας, επάλληλων επιπέδων και διαδικασιών διοίκησης και συ-
ναρµοδιοτήτων, τυπολατρίας.

Επίσης εντοπίζεται ανορθολογική ανισοµερής κατανοµή των
στελεχών της δηµόσιας διοίκησης, έλλειψη επαρκούς και εξειδι-

κευµένου προσωπικού που να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες
ανάγκες, γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, απουσία πολιτικής δια-
χείρισης του ανθρώπινου δυναµικού, πελατειακές σχέσεις, κοµ-
µατικοποίηση, αδυναµία ευελιξίας, ευθυνοφοβία, αλλά θα έλεγα
ότι σε κάποιους υπάρχει και η νοοτροπία του «ωχαδερφισµού».

Τα τελευταία χρόνια µε την επικράτηση νεοφιλελεύθερων αν-
τιλήψεων και τη θέση της χώρας υπό επιτροπεία, προστέθηκαν
σε αυτά η µείωση των θεσµικών αρµοδιοτήτων του δηµοσίου, η
από πλευράς δοµών και λειτουργική υποβάθµισή του ως εγγυητή
του δηµοσίου συµφέροντος, η ανάθεση αρµοδιοτήτων στον ιδιω-
τικό τοµέα, οι ανορθολογικές, καταχρηστικές ακόµα και παρά-
νοµες πολιτικές µείωσης του αριθµού των δηµοσίων υπαλλήλων
και των αµοιβών τους, µε αποτέλεσµα την επίταση των παθογε-
νειών των οργανωτικών και διοικητικών λειτουργιών, όλα αυτά
µετασχηµατίστηκαν σε δοµική κρίση της δηµόσιας διοίκησης.

Μόνο η επανοικοδόµηση η πραγµατική αναδιοργάνωση, της
δηµόσιας διοίκησης µπορεί να την καταστήσει πραγµατικό υπη-
ρέτη του πολίτη και να την µετασχηµατίσει οργανωτικά και λει-
τουργικά σε µοχλό ανάπτυξης και προόδου.

Σε αυτό το πλαίσιο, από 2015, µετά την αποκατάσταση των
αδικιών την περίοδο 2010 - 2014 την σταδιακή κατοχύρωση της
εµπιστοσύνης στο εσωτερικό της δηµόσιας διοίκησης και της
αξιοπιστίας προς τα έξω, τέθηκαν σε εφαρµογή από την Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ κρίσιµες διαρθρωτικές αλλαγές, όπως η θέσπιση
και η εφαρµογή ενός νέου συστήµατος επιλογής στελεχών σε
θέσεις ευθύνης και ένα νέο σύστηµα για την κινητικότητα του
προσωπικού της δηµόσιας διοίκησης.

Η εκ βάθρων αλλαγή, θεσµικά και από τεχνικής απόψεως,
απαιτεί ενίσχυση της διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού,
αξιοκρατία, αντικειµενικότητα και διαφάνεια. Αυτό επιδιώκεται
µε το παρόν νοµοσχέδιο. Έτσι, λοιπόν, επιβάλλεται η ενίσχυση
του επιτελικού σχεδιασµού της παρακολούθησης και εφαρµογής
µιας ολοκληρωµένης στρατηγικής διοικητικής ανασυγκρότησης.

Σε αυτό το πλαίσιο θεσπίζονται, πρώτα απ’ όλα, η δηµιουργία
ενός συστήµατος πολυετούς και ετήσιου στρατηγικού σχεδια-
σµού προσλήψεων τακτικού και εποχικού προσωπικού, το οποίο
θα είναι σε πλήρη εναρµόνιση µε τον δηµοσιονοµικό κύκλο, το
µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα και τον ετήσιο προϋπολογισµό. Θα
υπάρχει στρατηγική αποτύπωση των αναγκών των φορέων της
δηµόσιας διοίκησης µε ιεράρχηση των προτεραιοτήτων στο πλαί-
σιο της ολοκληρωµένης αναπτυξιακής και κοινωνικής στρατηγι-
κής. Τέλος, θα υπάρχει διασύνδεση µε τις διαρθρωτικές αλλαγές
στο σύστηµα διαχείρισης του ανθρώπινου δυναµικού του δηµο-
σίου, όπως το Ενιαίο Σύστηµα Κινητικότητας, η κατάρτιση των
περιγραµµάτων θέσης και η λειτουργία του ψηφιακού οργανο-
γράµµατος.

Καθιερώνεται και εξειδικεύεται ο σχεδιασµός των προσλή-
ψεων στη δηµόσια διοίκηση, ώστε αυτές να µη γίνονται µε τρόπο
πρόχειρο, ευνοιοκρατικό, µικροπολιτικό αλλά να εντάσσονται σε
έναν στρατηγικό σχεδιασµό, ο οποίος να καλύπτει πραγµατικές
ανάγκες και να διευκολύνει την εξυπηρέτηση αυτών που συναλ-
λάσσονται µε αυτή.

Το σύστηµα στρατηγικού προγραµµατισµού διενέργειας των
προσλήψεων για το τακτικό και εποχικό προσωπικό αποσκοπεί
στον καλύτερο προγραµµατισµό, στην αναβάθµιση, στην επιτά-
χυνση και απλοποίηση της διαδικασίας έγκρισης αιτηµάτων
πρόσληψης προσωπικού στους φορείς του δηµοσίου. 

Επιπλέον αποτελεί άµεση προτεραιότητα η προώθηση µιας
πολιτικής σχεδιασµού, που προβλέπει προγραµµατισµό εντός
συγκεκριµένων χρονικών περιθωρίων και που δεν θα επιτρέπει
αποσπασµατικές και συγκυριακές παρεµβάσεις για την απρόσκο-
πτη κάλυψη των αναγκών σε στελέχη, που θα δηµιουργούνται
εντός και εκτός δηµοσίων φορέων.

Σηµαντική καινοτοµία αποτελεί η πρόβλεψη ότι η αίτηση συµ-
µετοχής του υποψηφίου, επέχει θέση υπεύθυνης δήλωσης αντί
της παράλληλης προσκόµισης δικαιολογητικών, αποσυµφορίζον-
τας τις υπηρεσίες στο συγκεκριµένο χρονικό σηµείο από περιτ-
τούς διοικητικούς ελέγχους και εξοικονοµώντας χρόνο και
δαπάνες. Άλλωστε αυτές οι διαδικασίες ακολουθούν εντός ορι-
σµένης προθεσµίας, ώστε το σύστηµα να είναι και να παραµένει
αντικειµενικό και αξιοκρατικό.
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Επιπλέον καθιερώνεται και θεσπίζεται η ενδυνάµωση της λει-
τουργίας του ΑΣΕΠ µε την περαιτέρω ενίσχυσή του. Το ΑΣΕΠ
σηµαντική θεσµική τοµή, ιδρύθηκε επί ΠΑΣΟΚ, επί πρωθυπουρ-
γίας Αντρέα Παπανδρέου και επί υπουργίας Αναστασίου Πεπονή.
Στο πλαίσιο της ενδυνάµωσης του ΑΣΕΠ προβλέπεται ο προ-
γραµµατισµός η τήρηση αλλά και η σύντµηση των προθεσµιών,
που παρέχει η νοµοθεσία για την επίλυση προβληµάτων τα οποία
τίθενται από τους πολίτες, αφού είναι γνωστό ότι η καθυστέρηση
της διοικητικής δράσης και της απονοµής δικαιοσύνης, αποτε-
λούν σηµαντικές παθογένειες της ελληνικής πολιτείας.

Η διεύρυνση της αποστολής του ΑΣΕΠ και η αύξηση του φόρ-
του εργασίας του καθιστά απαραίτητη τη λήψη µέτρων για τον
αποτελεσµατικότερο σχεδιασµό και εφαρµογή της πολιτικής
προσλήψεων στο δηµόσιο και αποτελεί εγγύηση για ακοµµάτι-
στη, αµερόληπτη και αξιοκρατική εφαρµογή των διαρθρωτικών
αλλαγών για τη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού.

Επιπλέον καθιερώνεται ο επιτελικός σχεδιασµός, η παρακο-
λούθηση και υλοποίηση της στρατηγικής της διοικητικής ανα-
συγκρότησης κι αυτό διότι η αποτελεσµατική υλοποίηση των
διαρθρωτικών αλλαγών και µεταρρυθµίσεων στη δηµόσια διοί-
κηση στηρίζεται στην αποτελεσµατική οργάνωση και λειτουργία
δοµών και διαδικασιών για τον επιτελικό σχεδιασµό, αλλά συγ-
χρόνως και την παρακολούθηση και εφαρµογή µιας ολοκληρω-
µένης στρατηγικής διοικητικής ανασυγκρότησης.

Σε αυτό το πλαίσιο συστήνονται το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο
για τη Διοικητική Ανασυγκρότηση, η Ειδική Γραµµατεία Υποστή-
ριξης Δράσεων Διοικητικής Ανασυγκρότησης και ενισχύεται, θα
έλεγα επανιδρύεται το Παρατηρητήριο Δηµόσιας Διοίκησης,
ούτως ώστε να υπάρχει µέτρηση και αξιολόγηση των αποτελε-
σµάτων των πολιτικών της διοικητικής ανασυγκρότησης, που
είναι εξαιρετικά σηµαντική για τη λειτουργία της δηµόσιας διοί-
κησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θέλω να κάνω δύο
επισηµάνσεις. Το έργο της αναδιοργάνωσης, της ανασυγκρότη-
σης, της επανοικοδόµησης της δηµόσιας διοίκησης δεν είναι εύ-
κολο. Απαιτείται εκτός από την ολοκλήρωση της ηλεκτρονικής
διακυβέρνησης που έχει ήδη αρχίσει, ισχυρή πολιτική βούληση,
στήριξη από τους εργαζόµενους στη δηµόσια διοίκηση αλλά και
στήριξη σε αυτούς. Μπορούµε να τα καταφέρουµε. Μια άλλη δη-
µόσια διοίκηση που και µε το παρόν νοµοσχέδιο προωθείται,
αποτελεί τη βάση για την κοινωνικά δίκαιη παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας. 

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –απευθύνοµαι στους
Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης-, δυστυχώς ακολου-
θείτε τη δική σας πεπατηµένη. Οτιδήποτε θετικό γίνεται, το εµ-
φανίζετε ότι γίνεται για λόγους αντιπερισπασµού και για λόγους
προεκλογικούς. 

Οι εκλογές τις οποίες ζητάτε εδώ και πολλά χρόνια, θα γίνουν
εντός του 2019, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όµως εσείς δεν
έχετε αντιληφθεί ότι η χώρα έχει βγεί από τα µνηµόνια και ακο-
λουθεί µια άλλη πορεία. Η Κυβέρνηση έχει τη δυνατότητα να
ασκήσει αυτόνοµες πολιτικές. Αυτές ασκεί η σηµερινή Κυβέρ-
νηση και αυτές συνδέονται µε τη στήριξη και την ενίσχυση του
κοινωνικού κράτους, έχουν κοινωνικό πρόσωπο. Με αυτές δια-
φωνείτε. Αυτό σας φοβίζει και σας τροµάζει, διότι στηρίζονται
στη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Τσόγκας από
τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΟΓΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νιώθω την ανάγκη να σχολιάσω, αν και δεν το συνηθίζω, την

αναδίπλωση του κ. Βορίδη σχετικά µε την έννοια της εθνικής µει-
οδοσίας και της προδοσίας. Κατά τη γνώµη µου αποτελούν δύο
ταυτόσηµες έννοιες, η µειοδοσία του κ. Βορίδη και η προδοσία
του κ. Λαγού. Κατ’ εµέ δεν είναι ένα σκαλοπάτι παρακάτω η προ-
δοσία αλλά είναι το αντίστροφο, δηλαδή η εθνική µειοδοσία είναι
ένα σκαλοπάτι παραπάνω σε σχέση µε την προδοσία, διότι –αν
µιλήσουµε νοµικά- εξειδικεύει περισσότερο ή πλησιάζει περισ-
σότερο τον πυρήνα της αντικειµενικής υπόστασης του οικείου
αδικήµατος, δηλαδή και εθνική και µειοδοσία σε µια αντιδια-

στολή µε την έννοια της προδοσία, η οποία είναι πιο γενική και
χρήζει µεγαλύτερης αποδεικτικής ισχύος.

Άρα το γεγονός ότι «εγώ καταγράφηκα σαν εθνικός µειοδότης
και σαν προδότης από τη µεριά της Χρυσής Αυγής» υπάρχει
πολύ µεγάλη απόσταση; Κατά τη γνώµη µου όχι. Είναι δύο έν-
νοιες µε την ίδια στόχευση και προφανώς έχουν µια ιδιαίτερη κοι-
νωνικοηθική αλλά και ποινική απαξία και άρα θέλει προσοχή µε
αυτές τις έννοιες.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για το σηµερινό νοµοσχέδιο που
συζητάµε, για την «Ενδυνάµωση του ΑΣΕΠ και την ενίσχυση της
Δηµόσιας Διοίκησης και άλλες διατάξεις» θα ήθελα να πω το
εξής: Ο τρόπος οργάνωσης και λειτουργίας της δηµόσιας διοί-
κησης αποτελεί τον βασικό άξονα οικονοµικής εξέλιξης και προ-
όδου κάθε οργανωµένης κοινωνίας.

Η οικονοµική κρίση των τελευταίων ετών κατέδειξε εντόνως
τις αδυναµίες και την προβληµατική οργάνωση του συνόλου του
κρατικού µηχανισµού και οδήγησε σε µια πλήρη αποδιοργάνωση
και απορρύθµιση των δοµών του, θέτοντας τη δηµόσια διοίκηση
σε οικονοµικό και πολιτικό αδιέξοδο.

Ανεπαρκής αξιοποίηση και ανορθολογική κατανοµή ανθρώπι-
νου δυναµικού, έλλειψη οργάνωσης και συντονισµού, απουσία
σύγχρονων µεθόδων και εργαλείων διοίκησης, έλλειµµα στις
δοµές οργάνωσης και εποπτείας, έλλειψη στρατηγικού σχεδια-
σµού, γραφειοκρατία και αδιαφάνεια αποτελούν παγιωµένες
πλέον αδυναµίες της δηµόσιας διοίκησης, οι οποίες εµποδίζουν
την οµαλή λειτουργία του κράτους και ευθύνονται για τη γενικό-
τερη απαξίωση του δηµόσιου χώρου. 

Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο θα συµβάλει αποφασιστικά για µια
σύγχρονη δηµόσια διοίκηση, εξοπλισµένη µε ποιοτικά χαρακτη-
ριστικά τόσο σε επίπεδο ανθρώπινου δυναµικού όσο και σε επί-
πεδο δοµών. 

Το σύνολο των διατάξεών του δηµιουργούν εκείνο το περιβάλ-
λον, το οποίο εγγυάται την αναβάθµιση των φορέων του δηµο-
σίου και τη στελέχωση των δοµών του µέσω αξιοκρατικών
διαδικασιών σε συνθήκες ελέγχου και πλήρους διαφάνειας µε
στόχο την παροχή υπηρεσιών υψηλού επιπέδου προς τους πο-
λίτες και τη θωράκιση του δηµοσίου συµφέροντος. 

Προωθούνται ρυθµίσεις, οι οποίες στοχεύουν σε έναν στα-
θερό δηµοσιονοµικό προγραµµατισµό και σε βέλτιστες πρακτι-
κές αξιοποίησης αυτού του ανθρώπινου δυναµικού που
στελεχώνουν τους φορείς του δηµοσίου. 

Η θεσµοθέτηση τετραετούς προγραµµατισµού προσλήψεων
τακτικού και εποχικού προσωπικού µέσω ιδιαίτερα απλοποιηµέ-
νων διαδικασιών θα συνδράµει αποφασιστικά στην επιτάχυνση
των διαδικασιών στελέχωσης των φορέων της δηµόσιας διοίκη-
σης. Σε συνδυασµό δε µε την ενεργοποίηση από την 1η Ιανουα-
ρίου 2020 του ψηφιακού οργανογράµµατος που θεσπίστηκε µε
τον ν.4440/2016, θα επιτευχθεί µία καλύτερη διαχείριση των αν-
θρώπινων πόρων. 

Στο πλαίσιο του προγραµµατισµού προσλήψεων σηµαντικά
οφέλη προβλέπονται και για το ΑΣΕΠ, αφού µε βάση τον ετήσιο
εγκεκριµένο προγραµµατισµό ο οργανισµός θα µπορεί να πραγ-
µατοποιήσει σε συντοµότερο χρόνο προσλήψεις και να εκδίδει
ενιαίες προκηρύξεις οµοειδών θέσεων ανά κλάδο ή ειδικότητες
στις οποίες σωρεύονται οι αιτούµενες από τους οικείους φορείς
θέσεις.

Όσον αφορά το ΑΣΕΠ, οι χρόνιες δυσλειτουργίες του, η ατέρ-
µονη γραφειοκρατία και η υποστελέχωση του επηρεάζουν ευ-
θέως και κατά τρόπο αρνητικό την οµαλή λειτουργία των φορέων
της δηµόσιας διοίκησης. 

Το ΑΣΕΠ από την αρχή της λειτουργίας του δεν κατάφερε να
αντεπεξέλθει στον ρόλο του. Οι καθυστερήσεις στην ολοκλή-
ρωση σηµαντικών προκηρύξεων και στην έκδοση των αποτελε-
σµάτων προσλήψεων αποτελεί βασικό εµπόδιο σε όποια
προσπάθεια αναβάθµισης και αναδιοργάνωσης της δηµόσιας δι-
οίκησης, καθώς ως φορέας αποτελεί βασικό εργαλείο για την εύ-
ρυθµη λειτουργία του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα.

Με στόχο, λοιπόν, την ενδυνάµωση και την επιτάχυνση του
έργου του ΑΣΕΠ εισάγονται ρυθµίσεις, οι οποίες στοχεύουν στην
επαρκή στελέχωση του φορέα µέσω αποσπάσεων προσωπικού
της δηµόσιας διοίκησης µόνιµων ή ιδιωτικού δικαίου αορίστου

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 29 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2019 3529



χρόνου. Ρυθµίζονται θέµατα αποζηµίωσης υπερωριών, υπερερ-
γασίας και νυχτερινής εργασίας των υπαλλήλων του ΑΣΕΠ, ενώ
παράλληλα ιδιαίτερα σηµαντική είναι η πρόβλεψη απλοποίησης
της διαδικασίας κατάθεσης και ελέγχου των δικαιολογητικών,
που αποτελεί πραγµατικό εµπόδιο στην ταχύρρυθµη ολοκλή-
ρωση των προσλήψεων.

Επιπρόσθετα µε τη συγκρότηση του Γνωµοδοτικού Συµβουλίου
της Ειδικής Γραµµατείας Υποστήριξης Δράσεων Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης και του Παρατηρητηρίου Δηµόσιας Διοίκησης δη-
µιουργούνται όλες οι προϋποθέσεις για τον αποτελεσµατικότερο
σχεδιασµό, οργάνωση, παρακολούθηση και υλοποίηση της στρα-
τηγικής για τη διοικητική ανασυγκρότηση της χώρας. Αποστολή
του γνωµοδοτικού συµβουλίου είναι η σύνταξη γνωµοδοτήσεων
και εισηγήσεων αναφορικά µε τις στρατηγικές προτεραιότητες και
στόχους του Υπουργείου Διοικητικής Ανασυγκρότησης, ενώ στο
Παρατηρητήριο Δηµόσιας Διοίκησης ανατίθεται η άσκηση επο-
πτείας και αξιολόγησης της αποτελεσµατικότητας των παραγόµε-
νων και εφαρµοζόµενων πολιτικών διοικητικής ανασυγκρότησης.

Επιπλέον µε στόχο την πάταξη διακρίσεων στον εργασιακό
τοµέα και κατ’ επιταγή της αρχής της ισότητας εξαιρεί από την
υποχρέωση απόδειξης της γνώσης της ξένης γλώσσας, εφόσον
αυτή δεν καθορίζεται ως τυπικό προσόν, για άτοµα µε κώφωση ή
βαρηκοΐα µε ποσοστό αναπηρίας 50% τουλάχιστον, τα οποία κα-
τέχουν βεβαίωση επάρκειας της ελληνικής νοηµατικής γλώσσας.
Η απαλλαγή από την ξένη γλώσσα ικανοποιεί ένα χρόνιο και δίκαιο
αίτηµα των ατόµων µε κώφωση ή βαρηκοΐα, διευκολύνοντας τον
διορισµό τους στις θέσεις που προκηρύσσονται σε προκαθορι-
σµένο ποσοστό βάσει της προστατευτικής διάταξης της περίπτω-
σης γ’ της παραγράφου 6 του άρθρου 14 του ν.2190/1994. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ να λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Στα θετικά, επίσης, του νοµοσχεδίου καταγράφεται το γεγο-

νός ότι αναγνωρίζει τις σύγχρονες µορφές οικογένειας και εναρ-
µονίζεται πλήρως µε τη σηµερινή πραγµατικότητα, αφού
ρυθµίζει τη χορήγηση άδειας φροντίδας και ανατροφής ενήλικου
τέκνου και στους ανάδοχους γονείς αλλά και σε όσους γονείς
αποκτούν τέκνο µε τη διαδικασία της παρένθετης µητρότητας
καθώς και τη χορήγηση άδειας µητρότητας διάρκειας τριών
µηνών µε πλήρεις αποδοχές στον θετό πατέρα. 

Επιπλέον προκειµένου να αναβαθµίσει ποιοτικά το ανθρώπινο
δυναµικό του δηµοσίου, το οποίο και θα συνδράµει στην ποιοτική
αναβάθµιση των υπηρεσιών προς τους πολίτες, ενισχύεται η
διαρκής επιµόρφωση και εκπαίδευση των δηµοσίων υπαλλήλων,
καταργώντας µε αναδροµική ισχύ την εφαρµογή της διάταξης
για το προβλεπόµενο ηλικιακό όριο συµµετοχής των υπαλλήλων
σε προγράµµατα µεταπτυχιακής εκπαίδευσης και θεσµοθετείται
το πιστοποιητικό διοικητικής επάρκειας για τους δηµοσίους
υπαλλήλους κατηγορίας ΔΕ, καθώς και η επακόλουθη µοριοδό-
τησή τους κατά τη διαδικασία επιλογής προϊσταµένων οργανικών
µονάδων.

Η µεταρρύθµιση της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης είναι µο-
νόδροµος και σε αυτόν ευθυγραµµίζεται πλήρως το παρόν νο-
µοσχέδιο, το οποίο µέσω των θεσµικών αλλαγών που εισάγει
στον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας των φορέων του δηµο-
σίου και µέσω της ενίσχυσης και αναβάθµισης του στελεχιακού
δυναµικού του, θέτει τις βάσεις για τον εκσυγχρονισµό και την
ανασυγκρότηση µιας προοδευτικής δηµόσιας διοίκησης µε
στόχο την παροχή ποιοτικών υπηρεσιών προς τον πολίτη, τη δό-
µηση ενός λειτουργικού και υγιούς περιβάλλοντος για τον δηµό-
σιο υπάλληλο, την οικονοµική ευηµερία και την προάσπιση του
δηµοσίου συµφέροντος. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Αντιπολίτευσης που µε
ακούτε, η µη ψήφιση του νοµοσχεδίου θα αποτελέσει µια ακόµη
µικρόψυχη πολιτική σας απόφαση, που σηµατοδοτεί το πολιτικό
σας αδιέξοδο και την κοινωνική σας αναντιστοιχία, ενώ µε τη θε-
τική σας ψήφο στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο θα συµβάλλετε και
εσείς στην ανασυγκρότηση της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης
αναγκαία συνθήκη για τον εκσυγχρονισµό της ελληνικής κοινω-
νίας. 

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Θε-

λερίτη Μαρία από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες,

όπως έχει προαναφερθεί και από την Υπουργό αλλά και από τους
άλλους Βουλευτές και Βουλεύτριες, το παρόν σχέδιο νόµου απο-
τελεί ένα αναπόσπαστο µέρος και συνέχεια βηµάτων που έχουµε
προδιαγράψει στο πλαίσιο µιας στρατηγικής και µακράς πορείας
για την αναβάθµιση και τη µεταρρύθµιση της δηµόσιας διοίκησης. 

Και επειδή η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αµφισβητεί τα πεπραγ-
µένα αυτής της Κυβέρνησης σε σχέση µε τις νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες για τον εκσυγχρονισµό και τον εκδηµοκρατισµό της
δηµόσιας διοίκησης, είµαι αναγκασµένη να υπενθυµίσω: Πρώτη
φάση το 2015 η Κυβέρνηση προχώρησε σε θεσµικές παρεµβά-
σεις για την αποκατάσταση των αδικιών, αδικίες που µε τόση βι-
αιότητα είχαν ασκηθεί στο ανθρώπινο δυναµικό της δηµόσιας
διοίκησης. Υπενθυµίζω: Διαθεσιµότητες και Απολύσεις. Πρώτη
µας επιλογή και θεσµική τοµή είναι να αποκαταστήσουµε αυτές
τις αδικίες εις βάρος των εργαζοµένων στο δηµόσιο, οι οποίοι
επί χρόνια είχαν απαξιωθεί και στοχοποιηθεί συστηµατικά από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις. 

Δεύτερη φάση περίοδος 2016 - 2017. Έγιναν δύο σηµαντικές
τοµές, που δείχνουν τη διαφορετική αντίληψη και την κατεύ-
θυνση που έχουµε όσον αφορά τη δηµόσια διοίκηση και την ανα-
συγκρότηση αυτής. Αυτές οι κατευθύνσεις βασίζονται στις αρχές
της αποκοµµατικοποίησης, του δηµοκρατικού ελέγχου, του
εξορθολογισµού των δοµών και στην απλοποίηση των διαδικα-
σιών. Άλλωστε είναι βασικοί πυλώνες του πιλοτικού µας προ-
γράµµατος. 

Σε αυτή την περίοδο, λοιπόν, ψηφίζεται το Εθνικό Μητρώο Επι-
τελικών Στελεχών Δηµόσιας Διοίκησης, η αξιολόγηση, η κινητι-
κότητα, οι κρίσεις στο δηµόσιο που µέχρι τώρα αποτελούσαν
έναν διορισµό της προηγούµενης κυβέρνησης, και µάλιστα εµείς
δεν προβήκαµε σε µία αλλαγή όταν αναλάβαµε τη διακυβέρνηση
της χώρας. Συνεργαστήκαµε µαζί τους και αφού δηµιουργήσαµε
ένα αξιοκρατικό σύστηµα, ήρθαµε σήµερα να κάνουµε ακριβώς
τις κρίσεις στο δηµόσιο. 

Άρα πρόκειται για θεσµικές παρεµβάσεις, που αντιµετώπισαν
διαχρονικές παθογένειες της ελληνικής δηµόσιας διοίκησης και
επέφεραν ακριβώς την εφαρµογή των αρχών της αξιοκρατίας,
της αµεροληψίας, της διαφάνειας και της αξιολόγησης του αν-
θρώπινου δυναµικού.

Εδώ θα ήθελα να αναφερθώ σε αυτό που είπε ο κ. Βορίδης,
τελικά τι κάναµε εµείς σχετικά µε την αξιολόγηση. Εγώ θα ήθελα
να υπενθυµίσω, πόσο δύσκολο ήταν -το είπε, το ανέφερε και
προηγουµένως η Υπουργός- να δώσεις µία διαφορετική έννοια
σε αυτό που λέµε µεταρρύθµιση στη δηµόσια διοίκηση και την
αξιολόγηση, όταν έχει προηγηθεί αυτός ο τιµωρητικός χαρακτή-
ρας στην αξιολόγηση, δηλαδή το συγκεκριµένο ποσοστό αξιο-
λογείται και απολύεται, τίθεται σε διαθεσιµότητα. 

Αντιλαµβάνεστε πόσο δύσκολο είναι για µία κυβέρνηση, να
έρθει και να αξιοποιήσει πάλι έναν θεσµό, αυτόν της αξιολόγη-
σης, που τον έβαλε και σε άλλη βάση, δηλαδή αξιολόγηση των
δοµών και όχι ατοµικά µόνο του εργαζόµενου στο δηµόσιο κάτι
που απαιτεί χρόνο και µια πολύ καλή συνεργασία και µε το αν-
θρώπινο δυναµικό της δηµόσιας διοίκησης.

Ερχόµαστε στην τρίτη φάση, τη µεταµνηµονιακή. Είτε το θέ-
λουµε είτε όχι, είναι µεταµνηµονιακή η φάση. Και αν η Νέα Δη-
µοκρατία έχασε το αφήγηµά της επειδή ήθελε τέταρτο µνηµόνιο
και επειδή ήθελε να µη βγούµε στις αγορές να εφαρµόσουµε την
πιστοληπτική γραµµή, λυπάµαι αλλά θα µείνει χωρίς αφήγηµα
και ιδιαίτερα µετά την τοποθέτηση του Υπουργού Οικονοµικών.

Εµείς βγήκαµε και στις αγορές όπως είχαµε πει, και αυτή τη
στιγµή διανύουµε τη µεταµνηµονιακή περίοδο. Και το λέω, γιατί
αυτό δεν αποτυπώνεται µόνο στη δηµόσια διοίκηση αλλά και σε
µια σειρά µέτρων που λαµβάνει αυτή η Κυβέρνηση, όπως είναι η
κατάργηση του υποκατώτατου µισθού και η αύξηση του κατώ-
τατου µισθού. Και µε βάση αυτά ερχόµαστε τώρα µετά από δέκα
χρόνια απραξίας στο δηµόσιο, να πούµε ότι, ναι, θα έχουµε και
προσλήψεις και, µάλιστα, προσλήψεις µε έναν διαφορετικό
τρόπο που θα εξηγήσω.
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Άρα ο στόχος µας ήταν να αναβαθµίσουµε τη δηµόσια διοί-
κηση, να διασφαλίσουµε, δηλαδή, µια δηµόσια διοίκηση που συ-
νιστά, πράγµατι, ένα βασικό εργαλείο, που θα συµβάλλει
αποφασιστικά στη στρατηγική της παραγωγικής ανασυγκρότη-
σης της χώρας, θα διασφαλίζει τη διεύρυνση των θεσµικών αλ-
λαγών, που συµβάλλουν στην καλύτερη λειτουργία της δηµόσιας
διοίκησης, ενισχύοντας παράλληλα τον ψηφιακό µετασχηµατι-
σµό και διασφαλίζοντας µε κάθε τρόπο ότι η δηµόσια διοίκηση
θα βρίσκεται στην υπηρεσία του δηµοσίου συµφέροντος και θα
υπηρετεί τους πολίτες και όχι τον ιδιωτικό τοµέα, τον κρατικοδί-
αιτο ιδιωτικό τοµέα, γιατί τον ιδιωτικό τοµέα θα τον υπηρετεί
κάτω από κανόνες.

Επειδή ακούγονται πολλά από την Αντιπολίτευση σχετικά µε
τις προσλήψεις, αξίζει να θυµηθούµε λίγο την περίοδο των µνη-
µονίων, όπου στοχοποιήθηκε η δηµόσια διοίκηση και απαξιώ-
θηκε. Αξίζει να θυµηθούµε ό,τι έγινε -και δεν υπήρξε
προηγούµενο σε άλλη ευρωπαϊκή χώρα- µε τις οριζόντιες µει-
ώσεις του τακτικού προσωπικού. Μάλιστα αυτές οι µειώσεις άγ-
γιξαν το 20% περίπου, ενώ παράλληλα βιώσαµε όλοι την
απαξίωση των δηµοσίων υπαλλήλων.

Η πραγµατικότητα, λοιπόν, στην ελληνική δηµόσια διοίκηση τα
τρία τελευταία χρόνια άλλαξε ριζικά και καθοριστικά. Από την
αποεπένδυση σε υποδοµές και ανθρώπινο δυναµικό, από την
απαξίωση των δηµοσίων υπηρεσιών και των δηµοσίων υπαλλή-
λων στον βωµό των νεοφιλελεύθερων προσταγµάτων, η δηµόσια
διοίκηση άλλαξε γραµµή πλεύσης και αναδεικνύεται σε κρίσιµο
παράγοντα για την παραγωγική και κοινωνική ανασυγκρότηση
της χώρας.

Τι κάνει η Κυβέρνηση αυτή την εποχή τη µεταµνηµονιακή;
Εφαρµόζει τον κανόνα «ένα προς ένα». Άρα στο επίµαχο ζήτηµα
της αποχώρησης εννέα χιλιάδων ατόµων από το δηµόσιο θα
προσλάβει άλλους εννέα χιλιάδες. Συνιστά αυτό διόγκωση του
κράτους, όπως µας κατηγορεί η Αντιπολίτευση; Καθόλου θα
απαντήσω, εκτός αν θέλουν εντελώς απαξιωµένη τη δηµόσια δι-
οίκηση, γιατί µας ενδιαφέρει το µεγαλύτερο µέρος της διοικητι-
κής της ύλης, δηλαδή τις υπηρεσίες να τις δίνουµε σε ιδιώτες.

Άρα µε άλλα λόγια εµείς επιχειρούµε σε αυτή τη φάση, σε
αυτή τη συγκυρία να αναχαιτίσουµε, να βάλουµε φρένο στη συρ-
ρίκνωση του ελληνικού δηµοσίου που συντελέστηκε επί πολλά
χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Για να το θέσω διαφορετικά, στη νέα αυτή περίοδο που δια-
νύουµε, γίνονται ακόµα πιο καταφανείς οι αγεφύρωτες ιδεολο-
γικές διαφορές µας µε την Αντιπολίτευση, η οποία συνεχίζει
απτόητη να επιµένει στο «πέντε προς ένα». Και, βέβαια, όλοι γνω-
ρίζουµε για ποιον λόγο το επιδιώκει, γατί θέλει την απαξίωση του
δηµοσίου. Μόνο που τώρα δεν υπάρχει το άλλοθι του µνηµονίου
και της επιβεβληµένης οδού στις πολιτικές που σχεδιάζουµε και
εφαρµόζουµε.

Γι’ αυτό και εµείς προχωράµε σε θεσµικές αλλαγές και παρεµ-
βάσεις µε βάση τις πραγµατικές ανάγκες της δηµόσιας διοίκη-
σης, σε αντίθεση µε την Αντιπολίτευση που για µια ακόµα φορά
επιλέγει την ισοπεδωτική και αντικυβερνητική ρητορεία και πο-
λιτική, κάθε φορά που προκύπτει ζήτηµα για τη στήριξη της δη-
µόσιας διοίκησης. Όµως όλα αυτά σε µια λογική και φιλοσοφία
ότι τώρα πρέπει να πέσει η Κυβέρνηση, και άρα δεν µας ενδια-
φέρει κανένα νοµοσχέδιο επί της ουσίας και εξακολουθούµε, λοι-
πόν, να κάνουµε αυτή την αντιπολίτευση.

Τέλος νοµίζω ότι αυτή η καινοτοµία του νοµοσχεδίου- δηλαδή
ο προγραµµατισµός των προσλήψεων σε πολυετή, σε τετραετή
προγραµµατισµό και η ενδυνάµωση του ΑΣΕΠ, καθώς αυτός ο
δηµόσιος φορέας εγγυάται την αξιοκρατία και την εισαγωγή των
περισσότερων Ελλήνων στο δηµόσιο, που µέχρι πρότινος δεν
µπορούσαν να εισαχθούν, γιατί ακριβώς δεν ήταν µέρος αυτού
του πελατειακού κράτους -νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ σηµαντική.

Όµως θα πρέπει να αναλογιστούµε ότι πάρα πολλές φορές νο-
µοθετούµε και πρέπει να µπορούµε να έχουµε και µία θεσµική
θωράκιση αυτών των νόµων ή των αλλαγών που επιχειρούµε. 

Αυτή, λοιπόν, η θεσµική θωράκιση επιτυγχάνεται µε εργαλεία
και δοµές που εµείς επιλέγουµε να είναι µέσα στη δηµόσια διοί-

κηση -και όχι εκτός δηµόσιας διοίκησης- µέσα στο corpus, στο
σώµα της δηµόσιας διοίκησης και είναι το γνωµοδοτικό συµβού-
λιο, η ειδική γραµµατεία, το Παρατηρητήριο. 

Επιτρέψτε µου εδώ, επειδή εκφράστηκαν αντιρρήσεις από τους
εισηγητές της Αντιπολίτευσης, να εξηγήσουµε ότι το Παρατηρη-
τήριο -το είπε, το ανέφερε και η Υπουργός στην επιτροπή- τήρησε
αυτές τις προδιαγραφές, για να µπορεί να εξασφαλίσει χρηµατο-
δοτήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Στο πλαίσιο της ανασυγκρό-
τησης µιας δηµόσιας διοίκησης που θέλει να παίζει έναν
στρατηγικό ρόλο, θα πρέπει ακριβώς να µπορεί να αξιολογεί, να
παρακολουθεί και να βγάζει συµπεράσµατα, ώστε να έρχεται και
σε συνεργασία µε το ΕΚΔΔΑ -που εµείς θεωρούµε ότι είναι πολύ
σηµαντικός φορέας- να συµβάλλει σε έναν κοινωνικό σχεδιασµό
πολύ πιο παραγωγικό για τη δηµόσια διοίκηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Άρα, λοιπόν, όσον αφορά και την τεχνική υπηρεσία που αµφι-

σβητείτε, θα ήθελα να πω στον συνάδελφο εισηγητή ότι αυτή τη
στιγµή αν καθυστερούν τα οργανογράµµατα, αν καθυστερεί µια
σειρά µέτρων που έχουµε θεσπίσει, οφείλεται στο ότι έχουµε µία
δηµόσια διοίκηση, που δεν έχει ακόµα το ανθρώπινο δυναµικό
που επιθυµούµε. Άρα αυτή η τεχνική υποστήριξη θα βοηθήσει
πάρα πολύ να υλοποιηθούν όλες οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες
που έχουµε λάβει. 

Και τέλος όσον αφορά αυτό που η Υπουργός αναφέρει ως
ανάκτηση της κυριαρχίας -και παρερµηνεύτηκε από τον κ. Βο-
ρίδη-, θεωρώ ότι µιλάµε για µία ανάκτηση της κυριαρχίας, που
αφορά τον σχεδιασµό και την παρακολούθηση των πολιτικών της
δηµόσιας διοίκησης. 

Εµείς θέλουµε αυτή η κυριαρχία να επέλθει µέσα από τα ερ-
γαλεία και τους θεσµούς, να παράγουµε δηλαδή τεχνογνωσία
και να µην εισάγουµε τεχνογνωσία, που τη χρειαζόµαστε σε µία
αναβάθµιση της δηµόσιας διοίκησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Ολοκληρώνω. 
Θα ήθελα να αναφερθώ λίγο στην τροπολογία στην οποία ανα-

φέρθηκε ο κ. Βορίδης. Θα ήθελα να πω το εξής: Εδώ µιλάµε για
µία οµηρία, δέκα χρόνων, ανθρώπων που εργάζονται ως υδρο-
νοµείς στην ΕΥΔΑΠ, έχουν περάσει ένα µεγάλο µέρος της ζωής
τους στα δικαστήρια, υπάρχει γνωµάτευση του Αρείου Πάγου.
Και άρα εδώ µε αυτή τη νοµοθετική ρύθµιση θεωρούµε ότι επι-
λύουµε αυτές τις διαφορές των δέκα χρόνων, έτσι ώστε να µπο-
ρεί το διοικητικό \συµβούλιο να αναλάβει αυτή την πρωτοβουλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώσατε, κυρία
Θελερίτη, σας παρακαλώ. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Τέλος…
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, είναι η τελευταία µου πρόταση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να είναι το οριστικό

τέλος, όµως. 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Το οριστικό τέλος θα είναι, κύριε Πρό-

εδρε. 
Νοµίζω ότι ο εκσυγχρονισµός του Υπαλληλικού Κώδικα µε δια-

τάξεις κοινωνικού χαρακτήρα, συµπεριλαµβανοµένων και των νο-
µοθετικών ρυθµίσεων που αφορούν στις αλλαγές στις µορφές
της οικογένειας –υιοθέτηση, παρένθετη µητρότητα, αναδοχή και
λοιπά- έρχεται να αναβαθµίσει έναν Υπαλληλικό Κώδικα, να
δώσει έναν κοινωνικό χαρακτήρα στις διατάξεις, που νοµίζω ότι
είναι αναγκαίες γι’ αυτή τη δηµόσια διοίκηση που εµείς επιθυ-
µούµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο Υφυπουργός κ.

Κρέτσος θέλει να παρουσιάσει µία τροπολογία. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΡΕΤΣΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,

Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε την προτεινόµενη τροπολογία
διαφοροποιείται ο χρόνος καταβολής των δόσεων του τιµήµατος
κάθε άδειας παρόχου περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεο-
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πτικής ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης που έπονται της πρώτης
δόσης και προβλέπεται ότι κάθε δόση θα καταβάλλεται µέχρι τη
15η Μαΐου κάθε ηµερολογιακού έτους.

Όπως είναι γνωστό, τον Σεπτέµβριο του 2018 ολοκληρώθηκε
ο διαγωνισµός για την αδειοδότηση των τηλεοπτικών σταθµών
εθνικής εµβέλειας ενηµερωτικού προγράµµατος γενικού περιε-
χοµένου, κατά τον οποίο αδειοδοτήθηκαν πέντε πάροχοι περιε-
χοµένου αυτής της κατηγορίας. 

Μετά από επίµονες και πολλαπλές προσπάθειες αυτής της Κυ-
βέρνησης έλαβαν τέλος τριάντα χρόνια ανοµίας και παράνοµης
αξιοποίησης ενός δηµόσιου αγαθού και η Ελλάδα απέκτησε, επι-
τέλους, τηλεοπτικούς σταθµούς µε νόµιµες άδειες.

Οι αδειοδοτηµένοι τηλεοπτικοί σταθµοί κατέβαλαν στα µέσα
του Σεπτεµβρίου 2018 την πρώτη δόση του τιµήµατος ύψους 3,5
εκατοµµυρίων ευρώ από τις δέκα συνολικά δόσεις για τη δεκαε-
τούς διάρκειας άδεια που πλέον κατέχουν. 

Η πολιτεία, εκτός από καθεστώς νοµιµότητας το οποίο πέτυχε
και επέβαλε στο τηλεοπτικό τοπίο, ενδιαφέρεται, όπως αντιλαµ-
βάνεστε και για την ύπαρξη επενδύσεων και για τη βιωσιµότητα
των επιχειρήσεων στον χώρο και στον κλάδο. 

Στην προκειµένη περίπτωση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν το σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα που παρήλθε από την ολοκλήρωση της
διαγωνιστικής διαδικασίας και την καταβολή της πρώτης δόσης
του τιµήµατος, καθώς και τις αυξηµένες υποχρεώσεις των αδει-
οδοτηµένων τηλεοπτικών σταθµών, ιδίως αναφορικά µε τις θέ-
σεις εργασίας, τις επενδύσεις στην παραγωγή πρωτότυπου,
ποιοτικού και ανταγωνιστικού προγράµµατος, όπως προβλέπεται
και από τον ν.4339/2015 και την κείµενη ραδιοτηλεοπτική νοµο-
θεσία, κρίνεται εύλογη και σκόπιµη η παροχή της δυνατότητας
στους αδειοδοτηµένους τηλεοπτικούς σταθµούς για την κατα-
βολή εκάστης των υπόλοιπων δόσεων τιµήµατος µέχρι την 15η

Μαΐου εκάστου έτους.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μέχρι να έρθει στο

Βήµα ο κ. Κώστας Μορφίδης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα
τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί-συνοδοί τους
από το 1ο Γενικό Λύκειο Πάτρας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ, κύριε Μορφίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΡΦΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, πραγµατικά, έχοντας παρακολουθήσει

όλη τη συζήτηση που έγινε στην επιτροπή, θεωρώ ότι ήταν µια
πάρα πολύ καλή και δηµιουργική συζήτηση από όλες τις πλευ-
ρές.

Είχα την εντύπωση ότι σήµερα θα κάναµε µια πραγµατικά δη-
µιουργική συζήτηση για το νοµοσχέδιο το οποίο έχουµε να συ-
ζητήσουµε. Αντ’ αυτού, ξεκίνησε ο κ. Τζαβάρας µε την
πραγµατικά µνηµειώδη τοποθέτηση του «ποιος είναι ο τίτλος του
νοµοσχεδίου;». Η κριτική του έφτασε µέχρι εκεί, µέχρι τον τίτλο,
δεν προχώρησε παρακάτω: Βερµπαλιστικός ο τίτλος.

Όµως, έτσι είναι, όταν δεν σου δίνει το νοµοσχέδιο τη δυνα-
τότητα να κάνεις αντιπολίτευση, κάνεις αντιπολίτευση τουλάχι-
στον στον τίτλο, αλλά την κάνεις µε στόµφο, οπότε είσαι σωστός
στο κόµµα σου. Αν, βέβαια, δεν σου δίνει και το νοµοσχέδιο τη
δυνατότητα να κάνεις αντιπολίτευση, περνάς σε άλλα θέµατα,
κυρίως αυτό που είναι στην επικαιρότητα, όπως το Μακεδονικό,
το οποίο χρησιµοποιήθηκε από όλους τους οµιλητές της Αντιπο-
λίτευσης.

Κυρίως, όµως, θα ήθελα να σταθώ στο «Μακεδονία-ΑΣΕΠ»,
που είπε η κ. Βούλτεψη. Πιστεύω ότι µπορείτε να βάλετε οποι-
οδήποτε πρόθεµα στα νοµοσχέδια ή στα θετικά µέτρα τα οποία
παίρνει η Κυβέρνηση, είτε αυτό είναι Μακεδονία, είτε είναι Πελο-
πόννησος, είτε είναι Κρήτη, είτε Γερµανία, είτε Ρωσία ή δεν ξέρω
εγώ τι άλλο.

Όµως, το ζήτηµα για τον τόπο, για τους πολίτες είναι ότι τούτη
εδώ η Κυβέρνηση φέρνει θετικά µέτρα. Αναγνωρίζει, λοιπόν, ο
κάθε πολίτης τον εαυτό του, τη ζωή του, την καθηµερινότητά του
να καλυτερεύει µέσα από αυτά τα θετικά µέτρα. Εσείς αναζητή-
στε προθέµατα τα οποία θα βάλετε µπροστά από τους τίτλους.

Όσον αφορά στον κ. Βορίδη, θα πω ότι έχει δίκιο. Πράγµατι,
δώσαµε πολύ λιγότερα από αυτά που έδωσε η παράταξή του
εδώ και τριάντα χρόνια στη γείτονα χώρα. Κυρίως, τους έδωσε
το δικαίωµα να ονοµάζονται «Δηµοκρατία της Μακεδονίας» νέτα-
σκέτα και αυτό είναι µια ευθύνη που δεν µπορείτε να αποσείσετε
από πάνω σας.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Η δική µας πολιτική για τη δηµό-
σια διοίκηση σίγουρα είναι στον αντίποδα των πολιτικών που
εφαρµόστηκαν τα προηγούµενα χρόνια, κυρίως τα µνηµονιακά
χρόνια. Γι’ αυτό και από το 2015 προσπαθήσαµε να αλλάξουµε
τα πράγµατα και να αποκαταστήσουµε τις αδικίες που συνέβη-
σαν όλα αυτά τα χρόνια -τα ξέρουµε- µε τις απολύσεις, µε τους
διορισµούς των προϊσταµένων εν µία νυκτί και όλα αυτά. Γι’ αυτό,
λοιπόν, φέραµε τον ν.4325/2015 για να αποκαταστήσουµε αυτές
τις αδικίες.

Βεβαίως, στη συνέχεια φέραµε τον ν.4369/2016, θεσπίζοντας
το Εθνικό Μητρώο Στελεχών. Αυτό είναι µια µεταρρύθµιση και
αυτό το λέω για τον κ. Κουτσούκο, που είπε ότι δεν φέραµε καµ-
µία µεταρρύθµιση. Αν είναι µεγάλη ή µικρή µεταρρύθµιση το Μη-
τρώο Στελεχών, θα το δείξει ο χρόνος και η πορεία και ο τρόπος
εφαρµογής του, όπως βεβαίως και η κινητικότητα είναι σηµαντι-
κότατη µεταρρύθµιση, που το µέγεθός της θα φανεί στη συνέ-
χεια.

Όσον αφορά το ΑΣΕΠ, είναι σηµαντικότατη δοµή, είναι ανεξάρ-
τητη αρχή και όντως ιδρύθηκε το 1994µε τον νόµο Πεπονή. Αυτό
που έκανε και είναι σηµαντικό -και για αυτό αναγνωρίστηκε ο
ρόλος του από όλους τους πολίτες της χώρας µας- είναι ότι έβαλε
τέλος στο ρουσφέτι, κάτι που του αναγνωρίζουν και γι’ αυτό είναι
µία από τις ανεξάρτητες αρχές που πραγµατικά κρίνεται θετικά
από τους πολίτες. Δεν κρίνονται όλες οι ανεξάρτητες αρχές θε-
τικά. Και αυτό είναι µια απάντηση στον κ. Κεγκέρογλου. Δεν µπο-
ρεί οι ανεξάρτητες αρχές να είναι στο απυρόβλητο, αλλά πρέπει
µε κάποιο τρόπο να υπάρχει κριτική. Και η Βουλή έχει την ευθύνη
να ελέγχει και τις αξιολογεί. 

Με το νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε σήµερα θεσπίζεται
επιτέλους ένας πολυετής και ετήσιος στρατηγικός σχεδιασµός
προσλήψεων, πράγµα που έλειπε, που το ζητούσαµε, που
έπρεπε να γίνει. Ενοποιούνται τα αιτήµατα των φορέων του δη-
µοσίου σε µια ενιαία προκήρυξη ή δίνεται η δυνατότητα να υπάρ-
χουν προκηρύξεις διετούς διάρκειας.

Βεβαίως, επιταχύνονται και οι διαδικασίες επιλογής, ιδιαίτερα
σε διαγωνισµούς που έχουµε που είχαµε δηλαδή µεγάλο αριθµό
αιτηµάτων, που έχουν ως αποτέλεσµα, όπως αυτή η τελευταία
της 3Κ, να καθυστερούν πάρα πολύ. Ενισχύεται το ΑΣΕΠ µε προ-
σωπικό και σίγουρα η λειτουργία του θα είναι καλύτερη από δω
και πέρα µέσω αποσπάσεων. Σηµαντικές είναι και οι αλλαγές
στον Υπαλληλικό Κώδικα, που γίνονται σε σχέση µε τις γονικές
άδειες και τις άδειες για όλους αυτούς που σπουδάζουν, συνε-
χίζουν τις σπουδές τους κατά τη διάρκεια της θητείας τους στο
δηµόσιο.

Βεβαίως, επίσης σηµαντικές είναι και οι αλλαγές για τους τρί-
τεκνους, που ήταν µια καταφανέστατη αδικία και έπρεπε να διορ-
θωθεί, γιατί όταν το πρώτο παιδί συµπλήρωνε το 23ο έτος
έβγαινε και έχαναν την ιδιότητα του τρίτεκνου. Και βεβαίως, αυτό
για τα ΑΜΕΑ, τους βαρήκοους και τους κωφούς, που είχαν πρό-
βληµα µε την πιστοποίηση για τις ξένες γλώσσες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Λοιπόν, επειδή ο χρόνος τελειώνει, θα ήθελα να πω ότι αγα-
πητοί συνάδελφοι, δώσαµε δείγµατα γραφής για τη θέση µας
σχετικά µε τον δηµόσιο τοµέα και τη δηµόσια διοίκηση. Οργα-
νώνουµε, εξελίσσουµε, κάνουµε πιο δίκαιο, πιο φιλικό στον πο-
λίτη το δηµόσιο. Έτσι θα συνεχίσουµε µε επιµονή και υποµονή
αφήνοντας την άκυρη κριτική σας, να την κρίνει ο ελληνικός
λαός. Εσείς, της Αντιπολίτευσης, κάντε κουράγιο και επινοήστε
καινούργια παραµύθια, γιατί τα παραµύθια σας –δυστυχώς για
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εσάς- όσο περνάει ο καιρός έχουν και πιο µικρό χρόνο ζωής,
καθώς και το παραµύθι σχετικά µε το «Δεν µπορείτε να βγείτε
στις αγορές» είχε διάρκεια µόλις ενός µηνός.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχουν ζητήσει να
δευτερολογήσουν τρείς συνάδελφοι, ο κ. Κατσώτης, ο κ. Μπαλ-
λής και ο κ. Γεωργαντάς.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Πρέπει να αναγνωρίσουµε και στον ΣΥ-

ΡΙΖΑ και στη Νέα Δηµοκρατία τις φιλότιµες προσπάθειες που κά-
νετε για να κρύψετε την κοινή στρατηγική που έχετε. 

Οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώµατα, ιδιαίτερα οι νέοι και οι
νέες, βλέπουν ότι η αγωνία σας, η ανησυχία σας είναι πώς θα
υλοποιήσετε τις αξιώσεις του µεγάλου κεφαλαίου στο εσωτε-
ρικό, αλλά και στο εξωτερικό. 

Στο εσωτερικό έζησαν οι εργαζόµενοι, ο λαός, τον ανελέητο
πόλεµο σε όλες τις πτυχές της ζωής τους: ανεργία, µείωση µι-
σθών, συντάξεων, φοροληστεία, µοίρασµα της µιας θέσης δου-
λειάς σε δύο και τρεις, καταστολή, τροµοκρατία, περιστολή
δηµοκρατικών δικαιωµάτων, όπως το δικαίωµα της απεργίας από
την «πρώτη φορά Αριστερά». Αυτή τη γραµµή υπηρετήσατε όλοι
σας µε τα µνηµόνια. 

Αυτό είναι και το πρόγραµµά σας και επιβεβαιώνεται από τη
στάση των κοµµάτων που εναλλάσσονται στην κυβερνητική εξου-
σία. Αρχίζουν από εκεί που σταµάτησαν οι προηγούµενοι. Παρά
τους αντιπολιτευτικούς τσακωµούς, δεν καταργούν τίποτε από
τους αντεργατικούς νόµους και συνεχίζουν µε τους δικούς τους. 

Έτσι και ο ΣΥΡΙΖΑ, µε τον ακροδεξιό εταίρο του συνέχισε µε
το τρίτο µνηµόνιο, µε ενσωµάτωση των δύο προηγούµενων της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Διαχειρίζονται τις ανάγκες
των επιχειρηµατικών οµίλων, γι’ αυτό και µε τον κατώτερο µισθό
ενεργοποίησαν τον νόµο της Νέας Δηµοκρατίας, τον νόµο Βρού-
τση, τον οποίο επικαλούνταν χθες η κ. Αχτσιόγλου σε εκποµπή
τηλεοπτικού σταθµού για να πείσει ότι «ρε παιδιά, δεν είναι προ-
εκλογική ρύθµιση, αλλά πρόβλεψη του νόµου που υπάρχει», δη-
λαδή του νόµου της Νέας Δηµοκρατίας. Γι’ αυτό η περίοδος που
αποφασίστηκε προβλέπεται από αυτόν. Η Νέα Δηµοκρατία ισχυ-
ρίζεται ότι πρώτη αυτή µίλησε για αύξηση του κατώτερου µι-
σθού, ενώ είχε πάει από τα 751 ευρώ στα 586 ευρώ και 511 ευρώ
αντίστοιχα.

Τι κάνει αυτός ο νόµος; Καταργεί τη συλλογική διαπραγµά-
τευση για τον κατώτατο µισθό, µονιµοποιεί τη διαµόρφωσή του
µε απόφαση της εκάστοτε κυβέρνησης. Σήµερα κάποια αύξηση,
αύριο µείωση, ανάλογα µε την υπόδειξη που θα κάνουν οι επι-
χειρηµατικοί όµιλοι.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ αποφάσισε να µην επανέλθει στα 751
ευρώ που ήταν ο κατώτατος µισθός πριν από τα µνηµόνια, αλλά
να είναι 650 ευρώ, δηλαδή 100 ευρώ κάτω από το 2012. Και λέτε
ότι τα µνηµόνια τελείωσαν και ότι ήρθε η κανονικότητα; Τα κρι-
τήρια που λάβατε υπ’ όψιν σας είναι ενάντια στους εργαζόµε-
νους και τις οικογένειές τους. Διασφαλίζουν τα κέρδη των
µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, τα κριτήρια της κερδοφορίας.
Εκτός από τους µειωµένους µισθούς, ενισχύεται η κερδοφορία,
ιδιαίτερα από την εργασιακή ζούγκλα που έχετε διατηρήσει και
διευρύνει αυτά τα τέσσερα χρόνια. Την πρόταση νόµου των πεν-
τακοσίων τριάντα σωµατείων, οµοσπονδιών, εργατικών κέντρων,
που κατέθεσε το ΚΚΕ και αφορούσε την επαναφορά των 751
ευρώ, των συλλογικών συµβάσεων εργασίας, την απορρίψατε,
όλοι µαζί, γιατί αντιστρατεύεται τις επιδιώξεις του κεφαλαίου για
αυξηµένη κερδοφορία και για φτηνή εργατική δύναµη. 

Τέσσερα χρόνια τώρα διατηρήσατε ως Κυβέρνηση τον επαί-
σχυντο κατώτατο µισθό που, σε συνδυασµό µε τις ελαστικές ερ-
γασιακές σχέσεις, οδήγησε τους νέους και τις νέες στα
σύγχρονα σκλαβοπάζαρα. Οι εργαζόµενοι και τα λαϊκά στρώ-
µατα διεκδικούν την κατάργηση των αντεργατικών µέτρων, την
κάλυψη των µεγάλων απωλειών που µόνο αυτοί είχαν, την επα-
ναφορά των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, του θεσµικού πλαι-
σίου για τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας -γιατί κι αυτό το
έχετε ανατρέψει-, την κατάργηση της δοκιµαστικής περιόδου
των δώδεκα µηνών, που ουσιαστικά καταργεί την αποζηµίωση,

την κατάργηση του νόµου Κατρούγκαλου. Απαιτούν αυξήσεις
που να ικανοποιούν τις ανάγκες τους, συντάξεις που να διασφα-
λίζουν την αξιοπρεπή διαβίωση των απόµαχων της δουλειάς, κα-
τάργηση της φοροληστείας, να πληρώσουν οι µονοπωλιακοί και
επιχειρηµατικοί όµιλοι.

Και στο εξωτερικό στηρίζετε επίσης τις επιλογές της αστικής
τάξης για την ενεργή συµµετοχή της στο µοίρασµα της λείας,
στη συµµετοχή τους στους διακρατικούς οργανισµούς, την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ για βαθύτερη εµπλοκή της χώρας
στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς, στις επεµβάσεις, στους
πολέµους, στον έλεγχο πηγών πλούτου λαών και χωρών, τους
δρόµους µεταφοράς τους. Αυτή είναι και για το εξωτερικό η
κοινή σας στρατηγική: εχθρική για την πλειοψηφία του λαού µας,
επικίνδυνη για τη χώρα και τον λαό. Η διεύρυνση του δολοφονι-
κού οργανισµού του ΝΑΤΟ µε την ένταξη της Πρώην Γιουγκοσ-
λαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας και των Δυτικών
Βαλκανίων είναι αυτό που σας ενώνει και τους κοσµοπολίτες της
Κυβέρνησης µε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΚΙΝΑΛ, όπως και µε
τους εθνικιστές ακροδεξιούς φασίστες. Αυτό αποσιωπείτε όλοι
σας.

Επιχειρηµατολογεί η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ισχυρίζεται ότι η
ένταξη ή όχι στο ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι θέµα του
λαού της Πρώην Γιουγκοσλαβικής Δηµοκρατίας της Μακεδονίας.
Θέλουµε να σηµειώσουµε ότι κανένα κόµµα που δηλώνει αρι-
στερό δεν έχει θέσει διεύρυνση του ΝΑΤΟ, δεν στηρίζει το
ΝΑΤΟ. Δεύτερον, ο λαός της γείτονος χώρας απείχε σε ποσοστό
70% από το δηµοψήφισµα που οργάνωσε η αστική τάξη της
χώρας αυτής, µε τη στήριξη των αστικών τάξεων, των χωρών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των χωρών που συµµετέχουν
στο ΝΑΤΟ και της αστικής τάξεως των ΗΠΑ.

Το 30% που ψήφισε, ψήφισε κάτω από την ωµή παρέµβαση
όλων αυτών των διληµµάτων και κάθε άλλου µέσου που χρησι-
µοποιήθηκε. 

Η τάξη των εργατών, τα λαϊκά στρώµατα της χώρας µας, των
χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του κόσµου, έχουν ζήσει τις
συνέπειες των ιµπεριαλιστικών σχεδιασµών, των επεµβάσεων,
των πολέµων, τον ρόλο των διακρατικών οργανισµών που προ-
ωθούν τα συµφέροντα των µονοπωλιακών οµίλων, ιδιαίτερα του
ΝΑΤΟ, που είναι γνωστό ότι ευθύνεται για πολλούς θανάτους. Οι
εργαζόµενοι και ο λαός απαιτούν καµµία εµπλοκή της χώρας
στους ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς. Αυτήν τη βαθιά διχαστική
στάση ανέδειξε το ΚΚΕ, αναδεικνύοντας την επικίνδυνη Συµφω-
νία των Πρεσπών και καταψηφίζοντάς την.

Πιστεύουµε ότι είναι µονόδροµος σήµερα η µαζική µαχητική
συµµετοχή του λαού µας, ιδιαίτερα της εργατικής τάξης, σε ορ-
γανωµένους αγώνες, µε µπροστά βέβαια τις σύγχρονες ανάγκες
όλων των εργαζοµένων, µε εγκατάλειψη των δυνάµεων του κυ-
βερνητικού και εργοδοτικού συνδικαλισµού από τους εργαζόµε-
νους, γιατί αυτοί υπονόµευσαν κάθε αγώνα και «έβαλαν πλάτη»
σε όλες τις κυβερνήσεις για να περάσουν όλες τις ανατροπές. 

Σήµερα η προοπτική βρίσκεται στον αγώνα ρήξης και ανατρο-
πής του σάπιου και βάρβαρου συστήµατος, του κράτους-δυνά-
στη. Καλούµε σε συµπόρευση µε το ΚΚΕ, γιατί µόνο το ΚΚΕ έχει
πρόταση που ωφελεί τους πολλούς ενάντια στους λίγους. Όλοι
εσείς είστε µε το κεφάλαιο, τα προνόµιά του, την Ευρωπαϊκή
Ένωση, το ΝΑΤΟ. Στέκεστε απέναντι από την προοπτική της κα-
τάργησης της εκµετάλλευσης ανθρώπου από άνθρωπο. Στέκε-
στε απέναντι από τη ζωή που δικαιούται ο ίδιος ο λαός µας.

Όσον αφορά το κράτος, µε όλες τις δοµές του, δεν θα αλλάξει.
Θα υπηρετεί αυτήν την τάξη που είναι στην εξουσία. Ο εκσυγχρο-
νισµός του, η εξέλιξή του θα είναι συνεχής, θα προσαρµόζεται στις
ανάγκες των µονοπωλιακών οµίλων, θα υλοποιεί τους νόµους που
τους υπηρετούν και που υπηρετούν τη δική τους ανάπτυξη, την
παραγωγική ανασυγκρότηση που θέλουν. Αυτοί οι εκσυγχρονισµοί
δεν έχουν καµµία σχέση µε τις ανάγκες της πλειοψηφίας του
λαού. Το κράτος αυτό αντικειµενικά θα είναι πιο καταπιεστικό, θα
ενισχύει τους κατασταλτικούς µηχανισµούς, θα υλοποιεί ρυθµίσεις
περιστολής δικαιωµάτων. Το σύστηµα αυτό δεν εξανθρωπίζεται.
Θα γίνεται χειρότερο. Μονόδροµος είναι η εργατική εξουσία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ. Γε-
ωργαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι ήταν πραγµατικά πολύ ενδιαφέρουσα η συζήτηση

που έγινε, γιατί είχαµε την ευκαιρία να ασχοληθούµε µε πάρα
πολλά ζητήµατα, να θυµηθούµε πράγµατα.

Θα ήθελα να θυµίσω κάτι στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ: Η
Νέα Δηµοκρατία, όταν κρίνει ότι ένα νοµοσχέδιο είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση, προς τη µεταρρυθµιστική κατεύθυνση, προς
την αναπτυξιακή κατεύθυνση, δεν διστάζει να το ψηφίσει.
Έχουµε ψηφίσει και νοµοσχέδια και τµήµατα νοµοσχεδίων πολ-
λές φορές. 

Οφείλω, όµως, να θυµίσω ότι το 2012-2013-2014 η αντιπολί-
τευση ΣΥΡΙΖΑ υπερψήφισε µόνο µία τροπολογία. Για να µην τους
αδικήσω, θα πω ότι ψήφισαν και κάποιες διατάξεις του νόµου
περί ναρκωτικών, αλλά µία τροπολογία ήταν η εµβληµατική.
Ήταν αυτή η οποία έδινε το δικαίωµα στον καταδικασθέντα για
τροµοκρατία Ρωµανό να µπορεί να πηγαίνει και να σπουδάζει
στα ΤΕΙ. Αυτήν υπερψηφίσατε για δυόµισι χρόνια. Προφανώς δεν
βρήκατε κάτι άλλο θετικό. Μάλλον δεν θέλατε να δείτε κάτι θε-
τικό επί δυόµισι ολόκληρα χρόνια. Εµείς, λοιπόν, δεν διστάζουµε
ό,τι είναι προς τη θετική κατεύθυνση να το υπερψηφίζουµε.

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι θα «βάλουµε και πλάτη» σε οτι-
δήποτε έρχεται εδώ είτε εν είδει άρθρου είτε εν είδει τροπολο-
γίας απαράδεκτης δέκα λεπτά πριν από το κλείσιµο της
συζήτησης, όπως µας ήλθε πριν από λίγο, η οποία για εµένα είναι
σκάνδαλο. Θα σας πω τι εννοώ ως σκάνδαλο.

Η Κυβέρνηση έχει στριµώξει τα τηλεοπτικά κανάλια, όπως ανα-
φέρει η ίδια και τους έχει υποχρεώσει σε καταβολή τιµηµάτων
για τις άδειες. Τα τιµήµατα αυτά έχουν ενταχθεί, έχουν εγγραφεί
στον προϋπολογισµό και υπάρχουν συγκεκριµένες ηµεροµηνίες
κατά τις οποίες, σύµφωνα µε τον νόµο, πρέπει να καταβάλλονται
αυτές οι δόσεις. Βεβαίως, αυτό δηµιούργησε και τη δυνατότητα
κάποιοι να µπορέσουν να πλειοδοτήσουν επί της διαδικασίας. 

Σήµερα, λοιπόν, απολύτως αναιτιολόγητα -η αιτιολογική έκ-
θεση δεν λέει τίποτα- έρχεται ο Υπουργός και µας λέει ότι αντί
να καταβάλλονται τα χρήµατα αυτά τον Ιανουάριο εκάστου
έτους, θα καταβάλλονται στις 15 Μαΐου εκάστου έτους, γιατί έτσι
θέλει ο Υπουργός, γιατί έτσι θέλει η Κυβέρνηση.

Γιατί; Γιατί να έχουµε -όπως λέει η έκθεση- υστέρηση εσόδων;
Υστέρηση εισπράξεως εσόδων, λέει το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους. Μήπως τα κανάλια ευελπιστούν να συµψηφίσουν την
επόµενη δόση µε τα χρήµατα που θα δικαιούνται, λόγω του τη-
λεοπτικού χρόνου των εκλογών του Μαΐου; Μήπως –λέω- να κά-
νουµε και αυτήν τη διευκόλυνση; Αλλά να την κάνουµε και του
χρόνου και τον µεθεπόµενο χρόνο. Ας µας εξηγήσει κάποιος
γιατί πρέπει το ελληνικό δηµόσιο, που έχει ανάγκες, να στερηθεί
αυτά τα χρήµατα από τους καναλάρχες για τόσους µήνες. Να
µας το εξηγήσουν. Εάν µας το εξηγήσουν και το καταλάβουµε,
µπορεί να το στηρίξουµε. Αλλά εγώ εξήγηση δεν άκουσα. Σε
ποιον κάνετε χατιράκια; Να µας πείτε. Εάν δεν είναι χατιράκια,
να µας εξηγήσετε γιατί δεν είναι. Τη σκοπιµότητα θέλω να µας
πείτε. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριοι συνάδελφοι, τη σκοπιµότητα αυτής της µετακύλισης,

της υποχρέωσης είσπραξης των εσόδων, µπορώ να την ακούσω
από κάποιον και µετά να τοποθετηθώ; Αυτό θέλω. 

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Γιατί δεν ρωτήσατε την κυρία Υπουργό;
Είναι υπουργική τροπολογία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Δεν την άκουσα. Τίποτα δεν είπε.
Και ο Υπουργός δεν είπε τίποτα. 

Σας διαβάζω την αιτιολογική σας έκθεση πέντε σειρών που
αφορά εκατοµµύρια: «Με τις διατάξεις του προτεινόµενου άρ-
θρου τροποποιείται η παράγραφος 3 του άρθρου 13 όπως ίσχυε,
ως προς τον χρόνο καταβολής των δόσεων του τιµήµατος κάθε
άδειας παρόχου περιεχοµένου επίγειας ψηφιακής τηλεοπτικής
ευρυεκποµπής ελεύθερης λήψης, που έπονται της πρώτης
δόσης, και προβλέπεται ότι εκάστη δόση καταβάλλεται µέχρι 15
Μαΐου αντί του Ιανουαρίου». Αυτή είναι η αιτιολογική έκθεση. Για
ποιον λόγο; Ας µας το πει κάποιος. Γιατί µας ζήτησαν οι κανα-
λάρχες και µας είπαν ότι έχουν οικονοµική ρευστότητα. Έτσι
είναι, κύριε Βορίδη; Είναι και αυτό ένα ζήτηµα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στενότητα εννοείτε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Ναι, µπορεί να υπάρχει µια στενό-
τητα. 

Αλλά για να τελειώνει και ένα άλλο παραµύθι σήµερα, γιατί µε
το ΑΣΕΠ εσείς παίξατε και συνεχίζετε να παίζετε, το σεβάστηκαν
όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις και έχει καταξιωθεί στη συ-
νείδηση του κόσµου. Και ενώ είχε καταξιωθεί, εσείς αδιαφορείτε
και επί της ουσίας και επί της διαδικασίας για τη λειτουργία του.
Εγώ θέλω να πω το εξής. Είναι µόνιµη επωδός και των Βουλευ-
τών του ΣΥΡΙΖΑ και των Υπουργών Διοικητικής Ανασυγκρότησης:
Ουδείς µπήκε στο δηµόσιο ως µόνιµο προσωπικό χωρίς τις δια-
δικασίες του ΑΣΕΠ. Μπήκαν µόνο αυτοί που δικαιώθηκαν από δι-
καστήρια. Βεβαίως, η δικαίωση από τα δικαστήρια είναι µια από
αυτές που προβλέπεται και βεβαίως είναι υποχρεωµένη η Βουλή,
όταν υπάρχουν αποφάσεις δικαστηρίων, να τις κάνει σεβαστές.

Έχω, όµως, εδώ ένα άρθρο που ήρθε ως τροπολογία. Έγινε
άρθρο του ν.4369/2016, το άρθρο 30. Ψηφίστηκε τον Δεκέµβρη
του 2016 από εσάς εδώ. Σύµφωνα µε αυτό, κάποιοι συµβασιού-
χοι του ΟΣΚ, της «ΔΕΠΑΝΟΜ Α.Ε», των «Κτιριακών Υποδοµών»,
όπως λέγονται πλέον σήµερα, οι οποίοι είχαν χάσει τα δικαστή-
ρια στα οποία είχαν προσφύγει για να αναγνωριστεί η εργασιακή
τους σχέση ως αορίστου χρόνου -και τα έχασαν σε αµετάκλητο
επίπεδο, σε Άρειο Πάγο-, ήρθαν δύο Υπουργοί και ήθελαν να
τους κάνουν οπωσδήποτε αορίστου χρόνου, ενώ υπήρχε αντί-
θετη απόφαση, αρεοπαγιτική. Και ξέρετε ποιο είναι το µεγάλο
σκάνδαλο; Θα µπορούσε να πει κάποιος: «Μα, µήπως δεν το ήξε-
ραν οι Υπουργοί; Μήπως αυτήν την απόφαση του Αρείου Πάγου
δεν τη γνώριζαν»; Ακούστε τι γράφει αυτή εδώ η διάταξη, την
οποία υπερψηφίσατε: «Εντάσσονται» -όλοι αυτοί που είπα- «κατά
παρέκκλιση κάθε αντίθετης ρύθµισης ή απόφασης». Ακούστε
λίγο, σαν να λέει ο Υπουργός: «Για όποιον δεν κατάλαβε, ακόµα
και την απόφαση του Αρείου Πάγου εγώ την προσπερνάω». Εν-
τάσσονται, λοιπόν, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης ρύθµισης ή
απόφασης σε προσωποπαγείς θέσεις µε σχέση εργασίας αορί-
στου χρόνου. Αυτό είναι το ΑΣΕΠ το οποίο ευαγγελίζεστε, για το
οποίο µιλούσατε όλη την ηµέρα εδώ σήµερα!

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Σε ποια τροπολογία αναφέρεστε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Τον αριθµό της τροπολογίας δεν
τον θυµάµαι, αλλά έγινε άρθρο 30, που τροποποιεί το άρθρο 66
στον ν.4369/2016. Μπορώ να σας το δώσω αµέσως, το καταθέτω
για τα Πρακτικά. Ήταν υπουργική τροπολογία η οποία έγινε αυτό
το άρθρο. Ήταν του κ. Σπίρτζη και της κ. Γεροβασίλη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Γεωργαντάς κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας θα πω το εξής. 
Ας είµαστε ειλικρινείς απέναντι στον ελληνικό λαό. Ας είστε

σεµνοί, γιατί έχουν γίνει πάρα πολλά αυτά τα τέσσερα χρόνια τα
οποία δεν περιποιούν τιµή σε κανέναν από εσάς προσωπικά και
αφήστε τη Νέα Δηµοκρατία µε υπευθυνότητα να υπερψηφίσει
ό,τι πιστεύει ότι πρέπει να υπερψηφιστεί.

Ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα για λίγο τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Αυτό που είπε ο κ. Γεωργαντάς για το

άρθρο 66 είναι για τους υδρονοµείς. Το στηρίξαµε. Εκεί αναφέ-
ρεται το άρθρο 66. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Αναφέρεται σε παλιά ιστορία αυτό
που λέω, στο άρθρο 66 του ν.4369/2016. Είναι για τις «Κτιριακές
Υποδοµές» αυτό που κατέθεσα, διάταξη την οποία είχατε υπο-
στηρίξει κι εσείς. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Να πω κι εγώ ότι η τελευταία τροπο-
λογία, κύριε Πρόεδρε, είναι προκλητική, δηλαδή το να πάει το
αντίτιµο σε βάθος χρόνου ύστερα από τα «δωράκια» που έγιναν.
Έρχονται οι διευκολύνσεις αυτές κι είναι πρόκληση το να έρχεται
αυτή η τροπολογία. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Δεν είναι για σήµερα, δεν αναφέρεται
στο σηµερινό νοµοσχέδιο...

3534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είναι της Κυβερνήσεώς σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Καθίστε κάτω, κύριε

Γεωργαντά. Σας έχει γίνει συνήθεια. Προχθές είχε ακροαµατικό-
τητα. Σήµερα δεν έχει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Είναι ο τρόπος που φέρεστε απέ-
ναντι στο ΑΣΕΠ. Αυτό θέλω να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το πήραµε το λεπτό
της δηµοσιότητας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο για τριάντα δεύτερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κυρία Κοζοµ-
πόλη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Υπέβαλα µια τρο-
πολογία που αφορά την επιτροπή εποπτείας παιγνίων, να µην
ισχύσει ο νόµος για την κινητικότητα για ένα έτος ακόµα λόγω
της δυσκολίας στελέχωσής της. Επειδή βλέποντάς την ο Υπουρ-
γός Ευκλείδης Τσακαλώτος είδε ότι χρειάζεται κάποιες τροπο-
ποιήσεις για να τη δεχθεί, την αποσύρω και θα την επαναφέρω. 

Είναι η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1939 και ειδικό 32.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μπαλλής από

τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Είναι παλιά η τροπολογία αυτή που αναφέρατε, κύριε Γεωρ-

γαντά. Δηµιουργήθηκε παρεξήγηση ότι είναι σηµερινή. Συγ-
γνώµη που το λέω. Δεν είναι σηµερινή τροπολογία αυτή που
αναφέρατε. Είναι πολύ παλιά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Της δικής σας Κυβέρνησης είναι.
Παραγράφηκε;

ΣΥΜΕΩΝ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΛΗΣ: Να πάµε, όµως, στα σηµερινά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι την ανάγκη να επι-

σηµάνω µια αδικία που έγινε σήµερα σε βάρος εισηγητών και
οµιλητών από τη λοιπή αντιπολίτευση, πλην της Νέας Δηµοκρα-
τίας, διότι είχαν την «ατυχία» να µιλήσουν πριν έρθει εδώ ο κ.
Τσακαλώτος και γνωστοποιήσει στο Σώµα την είδηση της επιτυ-
χηµένης εξόδου στην αγορά. Αντλήσαµε 2,5 δισεκατοµµύρια,
όπως µας είπε, µε επιτόκιο 3,6%. 

Το βάρος της αποδόµησης αυτής της επιτυχούς εξόδου και
της θετικής είδησης έπεσε στον κ. Βορίδη που ήταν ο αµέσως
επόµενος οµιλητής. Σε ό,τι αφορά µεν τη Νέα Δηµοκρατία, λο-
γικό είναι, είναι ένας εκ των τριών πυλώνων διαµόρφωσης της
κοµµατικής γραµµής και της έκφρασης των θέσεων και των από-
ψεων της Νέας Δηµοκρατίας. Σε ό,τι αφορά όµως το ότι ανέλαβε
ο ίδιος εξ ονόµατος της Αντιπολίτευσης αυτό το βάρος για τα
υπόλοιπα κόµµατα, αυτό εννοώ ότι ήταν µια κάποια αδικία.

Τι είπε επιχειρώντας αυτή την αποδόµηση ο κ. Βορίδης; Κατ’
αρχάς είπε ότι ήταν λίγα και ήρθαν αργά. Ήταν λίγα τα 2,5 δισε-
κατοµµύρια. Για 2 δισεκατοµµύρια πηγαίναµε. Και ήρθαν αργά. 

Επιχείρησε τις συγκρίσεις λέγοντας κατ’ αρχάς ότι το επιτόκιο
του 3,6% ήταν πολύ υψηλό. Μάλιστα. Για να θυµηθούµε, το αν-
τίστοιχο πενταετές τη χρονιά του success story και της µεγάλης
επανόδου στην ανάπτυξη -της κυβέρνησης Σαµαρά, εννοώ- τι
επιτόκιο είχε; Τώρα είχε 3,6%. Το 2014, αν θυµάµαι καλά, ήταν
4,95%, κύριε Βορίδη. Η σύγκριση, λοιπόν, είναι καταλυτική. Και
γι’ αυτό δεν το αναφέρατε. Αντιθέτως επιχειρήσατε να συγκρί-
νετε το 3,6% µε τα επιτόκια της Πορτογαλίας, λέγοντας ότι η
Πορτογαλία πέτυχε ένα επιτόκιο 1%. Στο δεκαετές της ήταν
1,90%. 

Είναι ατυχής αυτή η σύγκριση. Διότι είναι άλλο πράγµα το
χρέος, η προσπάθεια εξόδου στην αγορά και η κατάσταση στην
Ελλάδα απ’ ό,τι είναι στην Πορτογαλία. Κατ’ αρχάς στη σύγκριση
δεν µπαίνει το επιτόκιο. Μπαίνει το spread. Να συγκρίνουµε τα
spreads, να συγκρίνουµε τη διαφορά βάσης, για να δούµε κατά
πόσον απέχει η µια προσπάθεια από την άλλη. Δεν θα συγκρί-
νουµε το 3,6% µε το 1% όπως είπατε εσείς, το οποίο δεν είναι
1%.

Και γιατί δεν µπορούµε να τα συγκρίνουµε; Κατ’ αρχάς, δεν
µιλάµε για το ίδιο χρέος. Η διαφορά η µεγάλη, όµως, που κάνει
ανεπιτυχή τη σύγκριση που επιχειρήσατε είναι ότι η Πορτογαλία
έχει έξι µε επτά φορές περισσότερη πιστοληπτική ικανότητα από

την Ελλάδα. Άρα, έχει άλλη δυνατότητα εξόδου στην αγορά και
µε διαφορετικό επιτόκιο. 

Αυτή η διαφορά της πιστοληπτικής ικανότητας -έξι µε επτά
φορές είναι πάνω από εµάς η Πορτογαλία-, ακόµα και αν έχουµε
µία συνεχή αναβάθµιση της πιστοληπτικής ικανότητας της Ελλά-
δας ανά εξάµηνο, θέλει τρία χρόνια για να κλείσει. Άρα, όταν η
αγορά προεξοφλούσε ότι η τωρινή µας έξοδος θα ήταν µε ένα
επιτόκιο βάσης 3,83%, το 3,6% δεν µπορεί να θεωρηθεί αποτυ-
χηµένο, δεν µπορεί να θεωρηθεί αποτυχία για την Ελλάδα.

Επίσης, η Πορτογαλία είναι σε Πρόγραµµα Ποσοτικής Χαλά-
ρωσης. Το ζητήσατε και για την Ελλάδα. Βέβαια, η ένταξη σε
Πρόγραµµα Ποσοτικής Χαλάρωσης σηµαίνει συµφωνία, σηµαίνει
ένα είδος µνηµονίου, κάποιων δεσµεύσεων. 

Αυτό που θέλω να σας πω τώρα σε ό,τι αφορά την ποσοτική
χαλάρωση είναι ότι τώρα τελειώνει και για την Πορτογαλία, διότι
ό,τι ήταν να εξαντλήσει και η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να
το απορροφήσει, το απορρόφησε. 

Δεν µπορούµε, λοιπόν, να κάνουµε σύγκριση του επιτοκίου
που πέτυχε η Ελλάδα για το πενταετές µε το όποιο επιτόκιο έχει
η Πορτογαλία, είναι τελείως διαφορετικά πράγµατα. Μπορούµε,
όµως, κάλλιστα να συγκρίνουµε το επιτόκιο του 2019, το 3,6%,
µε το επιτόκιο του 2014, που ήταν 4,95%, µιλάµε για το ίδιο πεν-
ταετές οµόλογο.

Είναι κατανοητή, όµως, η προσπάθεια να αποδοµηθεί η µε-
γάλη σηµασία που έχει η πετυχηµένη έξοδος στην αγορά, διότι
εκεί έχει δοµήσει τον αντιπολιτευτικό της λόγο συνολικά η Αντι-
πολίτευση. Ένα-ένα, όµως, τα επιχειρήµατά σας αρχίσουν να κα-
ταρρέουν.

Άκουσα διάφορα, πέρα από την έξοδο στην αγορά, από τους
εκπροσώπους της Αντιπολίτευσης όχι µόνο για το νοµοσχέδιο,
αλλά και για πλείστα άλλα θέµατα. Άκουσα και για τη Συµφωνία
των Πρεσπών πολλά. Δεν ακούσαµε, όµως, ότι είναι µία συµφω-
νία που επιλύει εκκρεµότητες δεκαετιών, ότι είναι µία συµφωνία
η οποία ξαναβάζει την Ελλάδα στο προσκήνιο της διεθνούς πο-
λιτικής σκηνής ως πόλο συνεργασίας, ειρήνευσης, σταθερότη-
τας και αλληλεγγύης στην ευαίσθητη περιοχή των Βαλκανίων,
ότι στην πραγµατικότητα ξανακερδίζουµε το όνοµα της Μακεδο-
νίας που εσείς επιµένετε ότι το έχουµε ξεπουλήσει και ότι τα συν-
θήµατα της επιµονής στο «µία και µοναδική και ελληνική η
Μακεδονία» ουσιαστικά θέτουν ζήτηµα για τη Συµφωνία του Βου-
κουρεστίου του 1913.

Άκουσα από µέρους της Αντιπολίτευσης να επιχειρείται η ακύ-
ρωση και των προσπαθειών που γίνονται και από τον ΣΥΡΙΖΑ σε
ευρωπαϊκό, αλλά και σε ελληνικό επίπεδο για το άνοιγµα ενός δια-
λόγου, µιας συζήτησης για µια καινούργια Κεντροαριστερά.
Άκουσα να το αποδοµεί και ο κ. Κουτσούκος αυτό. Είναι, όµως,
ένας διάλογος που έχει ανοίξει για τα καλά και σε επίπεδο Ευρώ-
πης. Στην πραγµατικότητα από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ θα περί-
µενα απαντήσεις επί αυτού του θέµατος και κυρίως αιτιολογήσεις
για τη µεγάλη απόσταση που έχει από τις αντίστοιχες θέσεις του
Ευρωπαϊκού Σοσιαλιστικού Κόµµατος.

Και επιπλέον άκουσα και από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, τον κ. Γεωργαντά, να απορρίπτει τα όσα προβλέπει το νο-
µοσχέδιο, διότι -λέει- προχωράµε πάντοτε µε εξαιρέσεις και
παρεκκλίσεις στα συστήµατα των διορισµών. Κάναµε, όπως είπε
χαρακτηριστικά, δεκαπέντε παρεµβάσεις τα τελευταία χρόνια για
εξαιρέσεις προσλήψεων σε διάφορα Υπουργεία και ανέφερε δύο
παραδείγµατα. 

Πρώτον, ανέφερε τις καθαρίστριες. Υπάρχει φαίνεται κάποιο
πρόβληµα στη Νέα Δηµοκρατία όταν αναφερόµαστε σε επανα-
πρόσληψη καθαριστριών. 

Και δεύτερον, ανέφερε και τους δηµοσιογράφους της περιφέ-
ρειας, αγνοώντας ότι ήταν και αίτηµα των περιφερειαρχών, διότι
στον νέο ρόλο που παίζουν οι περιφέρειες στο µεγάλο θέµα της
απορρόφησης των κονδυλίων του ΕΣΠΑ, όπου προβλέπεται ει-
δικός τοµέας για τη δηµοσιότητα, κρίθηκε απαραίτητη η επαγ-
γελµατική επάρκεια εκείνων που θα έχουν αυτόν τον τοµέα και
κατά τεκµήριο η επαγγελµατική επάρκεια σε θέσεις δηµοσιογρα-
φίας είναι και η ένταξή τους στις Ενώσεις Συντακτών.

Για το νοµοσχέδιο, λοιπόν, και επειδή ειπώθηκε ότι η Κυβέρνηση
συνολικά δεν έχει κάνει καµµία µεταρρυθµιστική προσπάθεια, να
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υπενθυµίσω σε ελάχιστα δευτερόλεπτα, για να τελειώσω, κύριε
Πρόεδρε, τη µεγάλη και βασική µεταρρύθµιση για την αποκοµµα-
τικοποίηση του κράτους µέσα από τη διαδικασία, που αµφισβητεί
η Νέα Δηµοκρατία, στην επιλογή των γενικών γραµµατέων. Αµφι-
σβητεί, διότι το είπε ευθαρσώς ότι δεν συµφωνεί µε αυτήν τη δια-
δικασία. Θεωρεί ότι είναι πολιτική θέση, οι γενικοί γραµµατείς
εποµένως των Υπουργείων θα πρέπει να είναι διορισµένοι από το
κόµµα που κυβερνάει.

Προχωρήσαµε σε ένα αξιοκρατικό σύστηµα επιλογής διοικητι-
κών στελεχών, σε ένα διαφανές σύστηµα ενιαίας κινητικότητας,
σύµφωνα µε ψηφιακά οργανογράµµατα και περιγράµµατα θέσεων
εργασίας, έτσι ώστε να έχουµε µία αποτελεσµατική διαχείριση του
ανθρώπινου δυναµικού και σε ένα νέο σύστηµα αξιολόγησης δη-
µοσίων υπαλλήλων µε στόχο, όχι τις απολύσεις όπως στο παρελ-
θόν, αλλά µε στόχο την βελτιστοποίηση της απόδοσης των
υπαλλήλων και του δηµοσίου συνολικά. Και, βεβαίως, έχουµε ξε-
κινήσει και εφαρµόζουµε τη στρατηγική για την αντιµετώπιση της
διαφθοράς στο δηµόσιο. 

Αυτά είναι λίγα από τα µεταρρυθµιστικά βήµατα που έχουµε
επιχειρήσει. Έπεται συνέχεια. Εδώ είµαστε και εδώ θα είµαστε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κουτσούκο, θέ-
λατε να διευκρινίσετε κάτι; 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Θα ήθελα, ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, µία µικρή δευτερολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε τον λόγο για
δύο λεπτά.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Επειδή είστε πολύ αυστηρός, προ-
σπαθώ να είµαι τυπικός µαζί σας. Καταλάβατε, κύριε Πρόεδρε; 

Θα ήθελα να κάνω τρία σχόλια: 
Το πρώτο σχόλιο είναι για τα «αυγά και τα καλάθια» του κ. Τσα-

καλώτου. Απευθύνθηκε στη Νέα Δηµοκρατία, µε βολές και στην
υπόλοιπη Αντιπολίτευση, για το πού βάζει τα «αυγά» ο κ. Μητσο-
τάκης. Εγώ θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, και εύχοµαι να µη χάσει
και τα αυγά και τα καλάθια ο κ. Τσακαλώτος, ότι το να πανηγυ-
ρίζεις για µία πολύ περιορισµένη έκδοση οµολόγων και οργανω-
µένη σε µικρό ακροατήριο, µε ένα επιτόκιο που όπως και να το
µετρήσουµε, είτε µε τα spread είτε µε την καθαρή απόδοση, είναι
πολλαπλάσιο του τι γίνεται στις άλλες χώρες του Νότου και µά-
λιστα και σε χώρες που ήταν εντός µνηµονίου, το θεωρώ υπερ-
βολή. Τη στιγµή µάλιστα που για να σχηµατιστεί το περιβόητο
«µαξιλάρι», το buffer δηλαδή, αυξήθηκε την περίοδο 2016-2018
το δηµόσιο χρέος κατά 25 δισεκατοµµύρια και που οι τράπεζές
µας δοκιµάζονται γιατί η Κυβέρνηση δεν µπόρεσε να αντιµετω-
πίσει το θέµα των κόκκινων δανείων.

Ο επιτοκιακός κίνδυνος, λοιπόν, είναι ορατός και εύχοµαι οι
πολιτικές εξελίξεις να µην αποδειχθούν πολύ επικίνδυνες για την
εξυπηρέτηση του δηµοσίου χρέους µε τον τρόπο που πολιτεύε-
ται η Κυβέρνηση. Αυτό είναι το σχόλιό µου και είναι πολύ προσε-
κτικό, γιατί µερικές φορές ο κ. Τσακαλώτος µας κατηγορεί ότι
κινδυνολογούµε.

Το δεύτερο σχόλιό µου έχει να κάνει µε την οµιλία της κ. Χρι-
στοδουλοπούλου, η οποία είναι Αντιπρόεδρος της Βουλής, η
οποία αναφέρθηκε στις ανεξάρτητες αρχές και µας είπε ότι όταν
ηττηθεί ο νεοφιλελευθερισµός, θα καταργηθούν από τους νέους
πολιτικούς συσχετισµούς. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, -κύριε Πρόεδρε, συµµετέχετε, αν δεν κάνω
λάθος, στην Επιτροπή Αναθεώρησης του Συντάγµατος- έχει τη
χρυσή ευκαιρία τώρα που κουβεντιάζεται η Αναθεώρηση του
Συντάγµατος να µας πει ποιες από τις ανεξάρτητες αρχές που
κατοχύρωσε το ΠΑΣΟΚ συνταγµατικά το 2001 θέλει να καταρ-
γήσει.

Διότι οι ανεξάρτητες αρχές θυµίζω ότι είναι και ελεγκτικές και
ρυθµιστικές. Για να συνεννοηθούµε, δηλαδή, σε αυτήν την Αί-
θουσα για τα όρια του κοινοβουλευτισµού και τη διάκριση των
εξουσιών. Διότι δεν µπορεί να έρχεται ένα κόµµα και ουσιαστικά
να µας βάζει από το παράθυρο µία καθεστωτική αντίληψη ότι δεν
θέλει κανέναν έλεγχο από κανέναν. Διότι, ουσιαστικά, αυτό είναι
οι ανεξάρτητες αρχές.

Και το τρίτο µου σχόλιο έχει να κάνει, κύριε Πρόεδρε, µε το

γεγονός πως µας κατηγόρησαν –σωστά, αυτή είναι η δουλειά
τους- οι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ και ο τελευταίος οµιλητής ότι δεν
αναγνωρίζουµε τις µεταρρυθµίσεις τους. Προσέξτε τι είπα εγώ
στην τοποθέτησή µου ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Είπα
ότι υπάρχουν εµβληµατικές µεταρρυθµίσεις που έχουν αποτυ-
πωθεί στη συνείδηση της κοινής γνώµης και τις υπερασπίζονται
σήµερα κόµµατα που τότε τις πολέµησαν. Όταν, λοιπόν, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα καταφέρει να καταξιώσει στη συνείδηση της κοινής γνώ-
µης µία µεταρρύθµιση ως αποτελεσµατική, τότε να έρθει να µας
το πει. 

Αυτά τα τρία σχόλια ήθελα να κάνω. Επί του νοµοσχεδίου ανα-
φέρθηκε ο εισηγητής µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κρέτσος θέλει
κάτι να διευκρινίσει και µετά τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Κρέτσο. 
Κύριε Πρόεδρε, αφορά εσάς αυτό. Εδώ βλέπω ότι η τροπολο-

γία έχει καταγραφεί µε ώρα 17.50’. 
Θυµάστε ότι την προηγούµενη φορά µε παρέµβαση του κ.

Βούτση εδώ παρατάθηκε η συζήτηση, ακριβώς γιατί υπήρχε µία
κατάχρηση των τροπολογιών. Δεν έβγαλε συµπεράσµατα κανέ-
νας, ούτε εσείς ούτε η Κυβέρνηση; Δηλαδή θα φέρνουµε τροπο-
λογίες εδώ µέχρι την ώρα που ολοκληρώνεται η συζήτηση, για
να µην µπορεί να γίνει µία ουσιαστική συζήτηση;

Γιατί, κύριε Κρέτσο, τώρα που αναβάλλατε την πληρωµή των
καναλαρχών ο κ. Χουλιαράκης µε εγκύκλιό του σαρώνει τα απο-
θεµατικά των φορέων και των Οργανισµών της Γενικής Κυβέρ-
νησης. Από τη µία µεριά, δηλαδή, µαζεύουµε για να έχουµε το
περιβόητο «µαξιλάρι» και από την άλλη δίνουµε τράτο σε αυτούς
που οφείλουν. Μπορείτε να µας το εξηγήσετε αυτό;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει ο κ.

Κρέτσος.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΡΕΤΣΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,

Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Πόσο χρόνο έχω; Δύο
λεπτά. Συγγνώµη δεν είµαι έµπειρος στα κοινοβουλευτικά.

Ορµώµενος, όµως, απ’ αυτό που είπε ο κ. Κουτσούκος και από
τις ενστάσεις του κ. Γεωργαντά, θέλω να σας πω ότι η τεκµη-
ρίωση της τροπολογίας ήταν πολύ συγκεκριµένη. Οι τηλεοπτικοί
σταθµοί για πρώτη φορά, κύριε Κουτσούκο και κύριε Γεωργαντά,
πληρώνουν για την παραχώρηση του δηµόσιου αγαθού, που λέ-
γεται φάσµα. Και το λέω και σε εσάς, κύριε Κατσώτη, γιατί και
εσείς κάποτε είχατε µία συχνότητα την οποία κάπως µεταπουλή-
σατε σε µία offshore. 

Εµάς -το είπα στην τροπολογία- µας ενδιαφέρει και η ρύθµιση
και η νοµιµότητα η οποία επήλθε. Και αυτή η Κυβέρνηση την
έφερε µετά από αλλεπάλληλες προσπάθειες και απόπειρες. Και,
δυστυχώς, κύριε Βορίδη -που γελάτε- εσείς κάνατε τα πάντα να
µη γίνουν και τώρα βγαίνετε πολύ ευαίσθητοι, γιατί δεν πληρώ-
νουν οι καναλάρχες. Σας το λέω, οι καναλάρχες θα πληρώσουν
και ενδεχοµένως µπορεί να έρθουνε και οι πέντε νόµιµοι κανα-
λάρχες µέχρι τις 31 Γενάρη να πληρώσουν.

Απλώς δίνουµε µία διευκόλυνση -όντως είναι διευκόλυνση-
cash flow, µήπως πληρώσουν τρεις µήνες αργότερα, γιατί πλή-
ρωσαν ήδη τρεις µήνες νωρίτερα. Και γιατί; Διότι ο νόµος που
φέραµε εµείς ήταν πάρα πολύ αυστηρός. 

Μιλάµε για τετρακόσια άτοµα εργαζόµενους κατ’ ελάχιστον
πλήρους απασχόλησης, κύριε Βορίδη. Εσείς λέγατε ότι δεν χρει-
άζεται να υπάρχει ελάχιστος αριθµός εργαζόµενων. Αυτό πώς
το χαρακτηρίζετε; Εγώ το λέω καθαρά ότι ήταν δώρο στη δια-
πλοκή. Και το πολεµήσατε εσείς και το ΚΙΝΑΛ. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Να συγκεντρωθούµε στο θέµα µας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΡΕΤΣΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,

Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Να συγκεντρωθούµε, λοι-
πόν. Θεωρώ ότι η ρύθµιση είναι ανώδυνη. Δεν αναβλήθηκε καµ-
µία δόση. Δίνεται µία διευκόλυνση για όσους θέλουν να την
κάνουν χρήση.

Και παρακαλώ πολύ, ειδικά στο θέµα της ρύθµισης του ραδιο-
τηλεοπτικού τοπίου, έχετε αφήσει πολύ καθαρό το αποτύπωµα
σας, όχι µόνο γιατί δεν κάνετε ποτέ ένα διαγωνισµό, αλλά και
γιατί ποτέ δεν ενδιαφερθήκατε. Και όταν εµείς το επιχειρήσαµε,
ουσιαστικά λειτουργήσατε ως αυτόκλητοι υπερασπιστές του
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πορτοφολιού των καναλαρχών. 
Θα µπορούσα να συνεχίσω. Θα σας πω µόνο τέσσερα νού-

µερα για το τέλος. Για τα τέλη συχνοτήτων εισπράξαµε περίπου
25 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ εσείς τα είχατε αφήσει στα συρτάρια.
Τον φόρο τηλεοπτικής διαφήµισης του ν.3845 τον είχατε κάνει
εσείς αναστολή, κύριε Κουτσούκο. Και την ίδια στιγµή, την τε-
λευταία ηµέρα, µε την κοπή της βασιλόπιτας, δίνατε µία συνέχεια
σε αυτό το ιδιότυπο καθεστώς νοµιµοφάνειας, µε τις προσωρινές
άδειες λειτουργίας, ενώ εµείς εισπράξαµε 175 εκατοµµύρια από
τον φόρο της τηλεοπτικής διαφήµισης. Βρίσκεται τώρα ένας δια-
γωνισµός για δύο εναποµείνασες τηλεοπτικές άδειες. Εποµένως,
θα έρθουν και άλλα έσοδα.

Θα µπορούσα, επίσης, να συνεχίσω λέγοντας και για το κλεί-
σιµο της ΕΡΤ και για τον διαγωνισµό-παρωδία της «DIGEA» και
για την έλλειψη κατοχύρωσης συχνοτήτων κ.λπ.. Στο σπίτι του
κρεµασµένου ας µη µιλάµε για σχοινί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κυρία
Υπουργός.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µετά την Υπουργό,
θέλω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εξαντλήθηκε η δια-
δικασία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ακούστηκαν εδώ τόσα πράγµατα!
Μπούρδες θα µας λένε πάλι εδώ; Μπούρδες αντικοµουνιστικές,
είναι για να κρύψει τις ποµπές του, την πρόκληση αυτή, τη συ-
νεργασία µε τους καναλάρχες! Θέλει να καλύψει αυτό το σκάν-
δαλο. Δεν φτάνει που το αντίτιµο αυτό πήγε σε βάθος δεκαετίας,
έρχεται τώρα µε διάφορες διευκολύνσεις, να µας πει τι; Ότι
πρώτη φορά επιβάλλει αντίτιµο;

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΡΕΤΣΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,

Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης): …όταν δινόταν η µάχη για
τις τηλεοπτικές άδειες να πηγαίνετε στα κανάλια των καναλαρ-
χών και να υπερασπίζεστε την ανοµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ!

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΡΕΤΣΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Πολιτικής,
Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης): Οι δηµόσιες συχνότητες
είναι δηµόσιες. Δεν καταλαβαίνω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κυρία
Υπουργός.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω κατ’ αρχάς να ευχαρι-
στήσω θερµά όλους τους Βουλευτές, τους εισηγητές, τους αγο-
ρητές, που πήραν τον λόγο και για τις παρατηρήσεις και για τα
σχόλιά τους.

Νοµίζω ότι η προσπάθειά µας, και στην επιτροπή και σήµερα,
ήταν να κάνουµε µία ουσιαστική συζήτηση γύρω από ένα κρίσιµο
θέµα, όπως είναι η δηµόσια διοίκηση, η λειτουργία της προς όφε-
λος του δηµοσίου συµφέροντος, του πολίτη και της χώρας.

Θα µου επιτρέψετε, πριν µπω στα συγκεκριµένα θέµατα -για
να δώσω απαντήσεις για τα ζητήµατα που ετέθησαν και να ανα-
φερθώ στις τροπολογίες-να κάνω τρεις πολιτικές παρατηρήσεις.
Δεν µπορώ να το αποφύγω, γιατί υπήρξαν ορισµένες τοποθετή-
σεις -επισηµαίνω ιδιαίτερα την τοποθέτηση του Κοινοβουλευτι-
κού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τζαβάρα, αλλά και
κάποιων άλλων- οι οποίες ήταν εκτός κλίµατος της γενικής δηµι-
ουργικής συζήτησης, που είχαµε κάνει για το σχέδιο νόµου.
Οφείλω λοιπόν, να πω τρία πράγµατα. 

Πρώτα απ’ όλα, η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ πήρε ψήφο εµπιστο-
σύνης, βάσει του Συντάγµατος και του Κανονισµού της Βουλής,
µόλις πριν δεκαπέντε ηµέρες. Εδώ προσπαθεί ένα µέρος της Αν-
τιπολίτευσης, συνεχώς, και κυρίως η Αξιωµατική Αντιπολίτευση,
να αναδεικνύει το ζήτηµα αυτό, δηλαδή αν υπάρχει ή δεν υπάρ-
χει εµπιστοσύνη. Είναι ένα σαφές θέµα. Βάσει του Συντάγµατος
και του Κανονισµού της Βουλής ο Πρωθυπουργός ζήτησε και
πήρε την ψήφο εµπιστοσύνης, ακριβώς για να συνεχιστεί η υλο-
ποίηση ενός συγκεκριµένου κυβερνητικού έργου, µέσα στο
οποίο είναι και το σχέδιο νόµου, που συζητάµε σήµερα.

Επειδή είναι πολύ του συρµού και τον ακούµε µε κάθε ευκαι-

ρία, κυρίως από την Αντιπολίτευση, ο όρος «εργαλειοποίηση» θα
έλεγα πως, παρ’ ότι δεν µ’ αρέσει να τον χρησιµοποιώ, δεν πρέ-
πει να εργαλειοποιούµε, λοιπόν, ούτε το Σύνταγµα ούτε τον Κα-
νονισµό της Βουλής κατά το δοκούν, για να ασκήσουµε απλώς
αντιπολίτευση.

Καλλιεργείται επίσης -και αυτή είναι η δεύτερη παρατήρηση-
µία τεχνητή ένταση. Γιατί είναι άλλο πράγµα η πολιτική αντιπα-
ράθεση, η ανάδειξη των διαφορετικών πολιτικών, που είναι υγεία
για τη δηµοκρατία. Ιδιαίτερα σε αυτήν την περίοδο, µετά τα µνη-
µόνια που, αναδεικνύονται οι διαφορετικές πολιτικές και οι δύο
βασικοί πόλοι έκφρασης αυτών των πολιτικών αφενός, ο προ-
οδευτικός αριστερός και οι πολιτικές, που αυτήν τη στιγµή υλο-
ποιεί η Κυβέρνηση δηµιουργεί µια ευρύτερη προοδευτική
συσπείρωση και αφετέρου, ο νεοφιλελεύθερος και συντηρητι-
κός, δυστυχώς, και µε ακροδεξιά στοιχεία, όπως φαίνεται και
στον δηµόσιο λόγο. 

‘Άλλο όµως η τεχνητή ένταση, η οποία καλλιεργείταιόλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα µε ισοπέδωση και καταστροφολογία. Αναφέρ-
θηκε και ο Υπουργός Οικονοµικών χαρακτηριστικά. Η αµφισβή-
τηση που υπήρχε για κάθε βήµα είτε εξόδου από το µνηµόνιο είτε
µε τους όρους, που θα γίνει η έξοδος, όσον αφορούσε τη σύν-
ταξη, που τελικά κατοχυρώθηκε, όσο αφορούσε, φυσικά, και την
επιτυχηµένη σήµερα έξοδο στις αγορές, που τελικά, είναι κάτι,
που θα έπρεπε, µάλλον, να ενοποιηθούµε όλοι και να χαρούµε. 

Όταν λέµε «ανακτούµε κυριαρχία», εννοούµε ότι η κυριαρχία
ανακτάται µε πολλούς τρόπους, βήµα-βήµα και σε όλα τα πεδία.
Ένα κοµµάτι της κυριαρχίας είναι και αυτό.

Ακούστηκαν όµως, και αυτή είναι η τρίτη παρατήρηση, κάποια
πράγµατα, που τα θεωρώ και απαράδεκτα και αντιδηµοκρατικά,
και δεν έχει σχέση µε τα εθνικά θέµατα. Ακούστηκαν φράσεις,
όπως «οι προσλήψεις Μακεδονίας», «ο κατώτατος µισθός Μακε-
δονίας». Μα, είναι δυνατόν; 

Έγινε ολόκληρη συζήτηση εδώ για τη Συµφωνία των Πρεσπών.
Ακούστηκαν όλες οι απόψεις. Υπήρχε µία εθνική θέση από το
2008. Πάνω σε αυτήν τη θέση οικοδοµήθηκε η διαπραγµάτευση,
που κατέληξε στη Συµφωνία των Πρεσπών και έλαβε µία ξεκά-
θαρη πλειοψηφία, µόλις πριν λίγες ηµέρες σε αυτήν τη Βουλή,
µία συµφωνία επωφελή για τη χώρα µας, για τα Βαλκάνια και για
την Ευρώπη συνολικά.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι, όπως ήταν απαράδεκτο που είχε λεχθεί
και από τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι υπήρξε
συναλλαγή για τις συντάξεις, εξίσου απαράδεκτο είναι να συν-
δέουµε ένα θέµα εθνικό, για µια συµφωνία, που πλέονέχει κυρω-
θεί από τη Βουλή των Ελλήνων, µε το ζήτηµα είτε των
προσλήψεων είτε του κατώτατου µισθού. Θέµατα που εκφρά-
ζουν την διαφορετική πολιτική αυτής της Κυβέρνησης. 

Και, επειδή θεωρούνται αυτονόητα και δεδοµένα όλα, θα πω
ότι για τις προσλήψεις δεν είναι έτσι. Γιατί το ίδιο το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, διά του Αρχηγού του, στη Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης δήλωνε ότι ένα από τα βασικά θέµατα,
που εκείνοι εξαγγέλλουν και πιστεύουν, είναι η επιστροφή στους
πιο σκληρούς µνηµονιακούς κανόνες τού ένα προς πέντε. Άρα,
αφενός, πώς είναι δεδοµένες αυτές οι πολιτικές και αφετέρου,
οι απαράδεκτες δηλώσεις περί συναλλαγών; Εδώ πρόκειται για
µια ξεκάθαρη πολιτική, που έχει και θεσµικά στοιχεία και γι’αυτό
επιδιώκουµε τις ευρύτερες συναινέσεις, αλλά έχει και καθαρό
ιδεολογικό και πολιτικό πρόσηµο.

Όσον αφορά το µεγάλο ερώτηµα, γιατί καταθέτουµε τώρα
αυτό το σχέδιο νόµου: Αυτό συµβαίνει γιατί τώρα η χώρα µας
βγήκε από τα µνηµόνια, τους προηγούµενους µήνες. Γιατί τώρα
ισχύει ο κανόνας ένα προς ένα, των προσλήψεων, ξεκινώντας
από το 2019, όπου βάσει του κανόνα ένα προς ένα των αποχω-
ρήσεων, που έχουν γίνει µέχρι τέλη Δεκεµβρίου, ανέρχονται σε
εννέα χιλιάδες σαράντα προσλήψεις. Γιατί τώρα χρειάζεται  να
στηρίξουµε το ΑΣΕΠ ,το οποίο έχει επιφορτιστεί µε πολύ µεγάλο
όγκο δουλειάς και πολλές αρµοδιότητες, για να µπορέσουν όλα
να γίνουν σωστά, σύµφωνα µε τον νόµο, µε αξιοκρατία, µε δια-
φάνεια. 

Από την άλλη, επειδή ακριβώς δεν έχουµε καµµία σκοπιµότητα
-και κάνουµε µια θεσµική αλλαγή, προς όφελος της χώρας- από
την πρώτη στιγµή και χωρίς να διστάσουµε καθόλου, αποδεχθή-
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καµε τις δύο προτάσεις του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας όσον
αφορά τις µελλοντικές προσλήψεις, δηλαδή τις προσλήψεις του
2020, γιατί ις προσλήψεις του 2019 η Κυβέρνηση προχωράει µε
βάση την εντολή, που έχει, και την ψήφο εµπιστοσύνης και υλο-
ποιεί το πρόγραµµά της. Και εκεί ήµασταν σαφείς. 

Αυτό νοµίζω ότι είναι η καλύτερη απόδειξη ότι εν προκειµένω,
δεν νοµοθετούµε επειδή θέλουµε τους «ηµετέρους» ή να καλ-
λιεργήσουµε προσδοκίες, ούτε τίποτα τέτοιο. Νοµοθετούµε γιατί
αυτό πιστεύουµε ότι είναι το ορθό. Και µάλιστα, µε κάπως ειρω-
νικό τρόπο, ο κ. Τζαβάρας είπε: «Γιατί µιλάτε για στρατηγικό προ-
γραµµατισµό των προσλήψεων…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ, θα χρειαστώ δύο λεπτά, γιατί
έχουν ειπωθεί πάρα πολλά πράγµατα.

Ο λόγος που βάζουµε τη λέξη «στρατηγικός» είναι γιατί δεν
θέτουµε τις προσλήψεις, ως αυτοσκοπό, ως βόλεµα, αλλά το αν-
τίθετο. Αναφερόµαστε σε στρατηγική ανάλυση των αναγκών του
δηµοσίου, στη διασύνδεσή τους µε τη συνολική στρατηγική για
την ανάπτυξη και την παραγωγική και κοινωνική ανασυγκρότηση
της χώρας, για να είναι αυτή η δηµόσια διοίκηση χρήσιµη σε
αυτήν την κατεύθυνση και φυσικά εντός του δηµοσιονοµικού
πλαισίου της χώρας. 

Αυτοί είναι οι τρεις πυλώνες του στρατηγικού µας σχεδίου για
τις προσλήψεις και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί οποιοδήποτε
κόµµα αυτή τη στιγµή στη Βουλή έχει πρόβληµα µε µια τέτοια
ανάλυση, η οποία διαµορφώνει ένα θεσµικό πλαίσιο, σε σχέση
µε τις πραγµατικές ανάγκες της χώρας, πάνω απ’ όλα, και του
δηµόσιου τοµέα.

Όσον αφορά τα ζητήµατα που τέθηκαν για το ΑΣΕΠ. Είναι
σαφής η υποστήριξη στο ΑΣΕΠ. Είναι σαφής µε κάθε τρόπο,
γιατί του δίνουµε τη δυνατότητα του προγραµµατισµού, που δεν
είχε και ζητούσε. Όλες οι διατάξεις συντάχθηκανσε συνεργασία
µε το ΑΣΕΠ, µε σεβασµό στην ανεξαρτησία του και τον ρόλο του.
Γιατί του δίνουµε τη δυνατότητα να επιταχύνει αυτές τις διαδι-
κασίες, να τις απλουστεύσει -γιατί αυτό µας αφορά και ως δη-
µόσιο συµφέρον, αλλά και για τους πολίτες,  και το ενισχύοντάς
το µε προσωπικό. Δεν είναι διατάξεις, όπως είπε ο κ. Τζαβάρας,
εσωτερικής ρύθµισης το πώς αποφασίζει η Ολοµέλεια και τα τµή-
µατα. Προφανώς, ο κ. Τζαβάρας δεν είχε µελετήσει σωστά, γιατί
στην επιτροπή τα είχαµε κουβεντιάσει αυτά τα θέµατα. 

Λυπάµαι που απαντώ εν τη απουσία του, αλλά προσπάθησα
και µε την προηγµούµενη παρέµβασή µου να απαντήσω σε κά-
ποια ζητήµατα. Γιατί αφορά την αξιοπιστία του ΑΣΕΠ, όταν δύο
τµήµατα του ΑΣΕΠ κρίνουν διαφορετικά τα προσόντα των υπο-
ψηφίων και υπάρχουν προκηρύξεις, οι οποίες πηγαίνουν στα δι-
καστήρια, όπως των δικαστικών υπαλλήλων και ότι έχουν
πρόβληµα.

Προασπίζουµε, λοιπόν, την αξιοπιστία και στηρίζουµε το ΑΣΕΠ
και δεν κάνουµε εσωτερικές διευθετήσεις. Το ΑΣΕΠ είναι διοικη-
τική αρχή και όχι δικαστική. Συνεπώς, η Ολοµέλεια δίνει την τε-
λικήενιαία ερµηνεία, όπως κρίνει, ώστε να διασφαλίζεται η
ισονοµία και ισοτιµία, χωρίς προβλήµατα. 

Επιπλέον, στηρίζουµε το ΑΣΕΠ σε προσωπικό µε αποσπάσεις
και στο µέλλον ελπίζουµε και µε µόνιµο προσωπικό. Θέτουµε τη
ρύθµιση για την πληροφορική και τα ψηφιακά δικαιολογητικά,
προκειµένου να να υπάρξει η δυνατότητα στο ΑΣΕΠ να ανταπε-
ξέλθει στον νέο του ρόλο.

Έρχοµαι τώρα στο σηµείο, που νοµίζω ότι έχει γίνει η µεγαλύ-
τερη πολεµική προς το σχέδιο νόµου και πρόκειται και για θεσµι-
κές ρυθµίσεις, που θα πίστευε κανείς ότι θα είχαν και µια
καλύτερη υποδοχή. 

Όσον αφορά το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο, είναι ένα γνωµοδο-
τικό συµβούλιο που δηµιουργείται ακριβώς, επειδή εισερχόµα-
στε σε µία φάση στρατηγικής ανάπτυξης της δηµόσιας
διοίκησης, ώστε όλοι οι φορείς να έχουν µία υποστήριξη -από το
Υπουργείο Οικονοµικών για το δηµοσιονοµικό, το Υπουργείο Ψη-
φιακής Πολιτικής για τον ψηφιακό µετασχηµατισµό, το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών για την αυτοδιοίκηση, ένα άλλο µεγάλο κοµµάτι
της δηµόσιας διοίκησης, το ΕΚΔΔΑ, η ΑΔΕΔΥ, πανεπιστηµιακοί
ειδικοί για τα θέµατα αυτά- προκειµένου να τίθενται τα θέµατα,

να αξιολογούνται και να γίνονται οι απαραίτητες εισηγήσεις. 
Όσον αφορά το περίφηµο Παρατηρητήριο Δηµόσιας Διοίκη-

σης, για το οποίο έχει γίνει τόση συζήτηση, και την τεχνική βοή-
θεια, επαναλαµβάνω -και κύριε Βορίδη, σας παρακαλώ, θέλω να
το ξεκαθαρίσω αυτό- δεν κοστίζει ένα εκατοµµύριο ευρώ. Το
αναφέρω, επειδή γράφτηκε και ειπώθηκε κατά κόρον. Θέλω να
είµαι σαφής. 

Τα λειτουργικά έξοδα συγκρότησης του παρατηρητηρίου και
αυτής της νέας δοµής, της τεχνικής βοήθειας, αυτή την ειδική
γραµµατεία είναι 87.000 ευρώ. Τα 280.000 ευρώ, συµπεριλαµβα-
νοµένων των 87.000 ευρώ, είναι το µισθολογικό κόστος, που απο-
τιµά το Γενικό Λογιστήριο για τις µετατάξεις και αποσπάσεις.
Αυτά, όµως, δεν είναι επιπλέον έξοδα για τον κρατικό κορβανά.
Είναι άνθρωποι, που, ούτως ή άλλως, πλήρωναν άλλες θέσεις και
απλώς µετατάσσονται. Δεν είναι επιπλέον κόστος. Θέλω να είµαι
σαφής σε αυτό, γιατί έχει υπάρξει παραφιλολογία. Καταλαβαίνω
ότι µπορεί να υπάρχει δυσπιστία ότι κρύβεται κάτι από πίσω. Αν
και µε τις προσλήψεις, αποδείξαµε ότι δεν έχουµε σκοπιµότητα.
Είµαστε διαφανείς στο τι επιδιώκουµε. Άρα, τα λειτουργικά
έξοδα για αυτήν τη νέα τοµεακή γραµµατεία µε το παρατηρητή-
ριο και την τεχνική βοήθεια είναι 87.000 ευρώ. Να είµαστε σα-
φείς. Γι’ αυτό συζητάµε.

Οι άλλες οι θέσεις που προτείνουµε στο οργανόγραµµα του
Υπουργείου…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οι µετατάξεις δεν έχουν κόστος;
Όταν αποσπάτε υπαλλήλους από µία δουλειά και τους πηγαίνετε
αλλού, αυτό είναι δωρεάν; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Βο-
ρίδη, µη διακόπτετε. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Μετατάξεις και αποσπάσεις σηµαίνει ότι
τον µισθό τους, τον οποίο ήδη λαµβάνουν, θα συνεχίσουν να τον
λαµβάνουν στη νέα υπηρεσία. Δηλαδή, δεν προβλέπονται προσ-
λήψεις. Σε κάθε περίπτωση, δεν ισχύει αυτό το ένα εκατοµµύριο,
που λέτε. Είναι 87.000 ευρώ τα λειτουργικά έξοδα.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Από πού…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, ήσα-

σταν αρκετή ώρα στο Βήµα. 
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Εγώ θέλω να το διευκρινίσω, γιατί γίνε-
ται µία συζήτηση…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Απολογούµαι, κύριε Πρόεδρε, για τη
διακοπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν χρειάζεται
να απολογείστε. Δεν είναι δικαστήριο εδώ. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Κύριε Βορίδη, θέλω να γίνεται διάλογος
για να τα αποσαφηνίσουµε, επειδή θα µπούµε και στην ψήφιση
επί των άρθρων µετά. Ο κάθε Βουλευτής, βέβαια, θα ψηφίσει µε
τη συνείδησή του και την πολιτική του άποψη. Τουλάχιστον,
όµως, να είναι σαφές το τι ψηφίζουµε και τι αντίκρισµα έχει.

Επίσης, επειδή ειπώθηκαν πάρα πολλά για το µεγάλο κράτος
και τις γραµµατείες, θέλω να πω ότι το Υπουργείο Διοικητικής
Ανασυγκρότησης είναι ένα Υπουργείο που έχει Υπουργό και Γε-
νικό Γραµµατέα. Δεν έχουµε Υφυπουργό ή τοµεακή Γραµµατεία.
Έχουµε όµως, µεγάλη ανάγκη και προσπαθούµε να αντεπεξέλ-
θουµε στις απαιτήσεις της διοικητικής ανασυγκρότησης. Οι
δοµές που θεσπίζουµε δεν επικαλύπτουν αρµοδιότητα άλλου
φορέα. Το προηγούµενο παρατηρητήριο ήταν µία στενή δοµή,
που δεν λειτουργεί και την οποία καταργούµε µε αυτό το νοµο-
σχέδιο και ιδρύουµε ένα παρατηρητήριο, το οποίο θα έχει το
κύρος, να κάνει τη συλλογή και αξιοποίηση των στοιχείων, καθώς
και την παρακολούθηση των µεταρρυθµίσεων της δηµόσιας δι-
οίκησης.

Για την τεχνική βοήθεια, για τα ψηφιακά οργανογράµµατα, για
όλες αυτές τις πτυχές των µεταρρυθµίσεων έχω αναφερθεί ανα-
λυτικά.

Θέλω να πω δύο λόγια, επειδή ειπώθηκαν πολλά για την κινη-
τικότητα. Η κινητικότητα αυτή τη στιγµή, το δεύτερο κύµα του
2018, αφορά πεντέµισι χιλιάδες θέσεις, οι οποίες ήδη είναι στην
τελική φάση, γιατί υπήρχαν και οι θέσεις και οι ενδιαφερόµενοι.
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Αυτό είναι απόδειξη ότι πλέον λειτουργούν και τα ψηφιακά ορ-
γανογράµµατα. Γι’ αυτό είχαµε και το άλµα στην κινητικότητα. 

Η κινητικότητα θεωρώ ότι για το εσωτερικό της δηµόσιας δι-
οίκησης είναι µία από τις µεγαλύτερες θεσµικές τοµές, καθώς
έρχεται να απαντήσει στα πραγµατικά προσόντα των υπαλλήλων
και τις ανάγκες του δηµοσίου, χωρίς εσωπελατειακές σχέσεις
µέσα στη δηµόσια διοίκηση. Πιστεύω ότι και η επιτυχία της κινη-
τικότητας το αποδεικνύει.

Ο κ. Κουτσούκος δεν είναι εδώ, αλλά έθεσε -νοµίζω- θέµα για
τα πλαστά δικαιολογητικά. Θα ήθελα να επισηµάνω ότι ακριβώς
µε το άρθρο 33, που έχουµε στο παρόν νοµοσχέδιο, ενισχύουµε
τον έλεγχο που διεξάγεται. Γι’ αυτό προβλέπεται ο αυτεπάγγελ-
τος έλεγχος. Νοµίζω και ο κ. Μπαλλής το τόνισε αυτό και πολλοί
από τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Προβλέπεται αυτεπάγγελτος
έλεγχος για κάθε κώλυµα, πριν αναλάβει καθήκοντα ένας δηµό-
σιος υπάλληλος. Και στις εννιά χιλιάδες σαράντα αποχωρήσεις
του 2018, στις οποίες αναφέρθηκα σε σχέση και µε τις προσλή-
ψεις, υπάρχουν και διακόσιες σαράντα περιπτώσεις, οι οποίες
είναι απολύσεις, µετά από πειθαρχικά παραπτώµατα. 

Γιατί είναι άλλο να παλεύουµε για την αξιοκρατία και τη δηµο-
κρατική οργάνωση της δηµόσιας διοίκησης και άλλο να έχουµε
µια δηµόσια διοίκηση ξέφραγο αµπέλι και εις βάρος του δηµο-
σίου συµφέροντος. 

Τώρα, όσον αφορά στις τροπολογίες. Έχουν ήδη υποστηριχ-
θεί τέσσερις υπουργικές τροπολογίες από συναδέλφους Υπουρ-
γούς. Εγώ θα αναφερθώ στις πέντε τροπολογίες από το δικό µας
Υπουργείο και σε µία βουλευτική τροπολογία. 

Ξεκινώ, λοιπόν, µε την τροπολογία µε αριθµό πρωτοκόλλου
1931/24 που έχει δύο διατάξεις. Εδώ, πρώτον, όσον αφορά το
ΑΣΕΠ υπήρχε εξ’ αρχής, εδώ και καιρό, από τους προηγούµε-
νους νόµους, η διάταξη, σύµφωνα µε την οποία, όταν το ΑΣΕΠ
διενεργεί τις προκηρύξεις και τη διαδικασία επιλογής προσωπι-
κού, µεταφέρεται ένα µέρος του προϋπολογισµού από τους φο-
ρείς προς το ΑΣΕΠ, για να καλύψει τα έξοδα του. Τι συνέβαινε,
όµως, στην πράξη; Αυτό το ποσό ή αποδιδόταν πολύ αργά ή δεν
αποδιδόταν πολλές φορές καθόλου. 

Εδώ, λοιπόν, λύνουµε αυτό το θέµα. Μετά από αίτηµα του
ΑΣΕΠ, αποσαφηνίζουµε αυτή τη διάταξη και ορίζουµε ότι το 30%
πρέπει να προκαταβάλλεται από κάθε φορέα, που το ΑΣΕΠ εξυ-
πηρετεί, γιατί το ΑΣΕΠ διαµορφώνει επιτροπές, έχει έξοδα, έχει
µια σειρά ζητήµατα και πρέπει να να αντεπεξέλθει..

Η δεύτερη διάταξη της τροπολογίας αφορά την ηλεκτρονική
κατάθεση των δικαιολογητικών, κάτι που νοµίζω ότι οι Βουλευτές
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής ζήτησαν και ο κ. Καραβοκύ-
ρης είπε ότι από 1-1-2020 θα υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Εµείς,
λοιπόν, οφείλαµε να φέρουµε και µία διάταξη, που να καθιστά
δυνατή αυτήν την υλοποίηση. Προφανώς, και το ΑΣΕΠ πρέπει να
µπει στην ψηφιακή εποχή.

Η δεύτερη τροπολογία µε γενικό αριθµό πρωτοκόλλου 1933
και ειδικό 26 -το λέω για να µπορείτε να παρακολουθείτε- είναι
µια τροπολογία, που καταθέτουµε µαζί µε τον συνάδελφο
Υπουργό Εσωτερικών κ. Χαρίτση και φυσικά µε τους Υπουργούς
Οικονοµικών και αφορά την κινητικότητα για ένα ειδικό θέµα.
Αφορά τους αορίστου χρόνου υπαλλήλους, τους ΙΔΑΧ, όπου
υπήρχε µια δυσκολία στην κινητικότητα και αυτό αφορά κυρίως
τους δήµους, για να το κάνω πιο σαφές. Με νόµο της κυβέρνη-
σης Σαµαρά είχαν καταργηθεί τότε από τα οργανογράµµατα των
δήµων οι θέσεις αορίστου χρόνου. Και τώρα, η κινητικότητα έχει
τη δυνατότητα να αφορά είτε σε µόνιµες θέσεις, είτε σε αορί-
στου χρόνου θέσεις. Αυτό διατηρείται. 

Υπήρχε, όµως, το φαινόµενο, προς τους δήµους να µην µετα-
κινούνται µόνιµοι υπάλληλοι -ένα µεγάλο πρόβληµα σε όλους
τους δήµους της χώρας-  αλλά αορίστου χρόνου, οι οποίοι δεν
µπορούν να µετακινηθούν. 

Εδώ, λοιπόν, λύνουµε αυτό το ζήτηµα ως εξής: Σαφώς,  το
προβάδισµα για κάθε θέση που υπάρχει στην κινητικότητα για
µόνιµο υπάλληλο, έχει ο µόνιµος υπάλληλος.. Σε περίπτωση που
δεν εµφανιστεί µόνιµος υπάλληλος, κι εφόσον έχει τα προσόντα
ένας υπάλληλος ΙΔΑΧ, τότε µπορεί να µετακινηθεί κι έτσι θα αν-
τιµετωπίσουµε αυτό το µεγάλο πρόβληµα στους δήµους, καθώς
και σε άλλες υπηρεσίες του δηµοσίου. 

Έρχοµαι στην τρίτη τροπολογία µε αριθµό πρωτοκόλλου
1934/27.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Υπουργέ, είναι
ήδη γνωστές οι τροπολογίες.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Να µην τις παρουσιάσω; Δύο τροπολο-
γίες είναι ακόµα. Εγώ το κάνω, για να διευκολύνω την
ψηφοφορία, γιατί δεν τις είχαµε αναπτύξει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αφήστε την, κύριε Πρόεδρε, να µας
πει.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Το κάνω σεβόµενη το Κοινοβούλιο,
κύριε Βορίδη. Από σεβασµό προς το Κοινοβούλιο και προς τους
Βουλευτές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Βορίδης λέει ότι
δεν έχει απορίες. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Η άλλη τροπολογία αφορά το Υπηρε-
σιακό Συµβούλιο στο ΑΣΕΠ για ειδικευµένο επιστηµονικό
προσωπικό. Είναι πάλι σε συνεννόηση µε το ΑΣΕΠ. Δεν νοµίζω
ότι προκαλεί κάποιο πρόβληµα. 

H τέταρτη τροπολογία είναι η µε αριθµό πρωτοκόλλου
1935/28.. Αναφέρθηκα στην πρωτοµιλία µου σε αυτήν. Αφορά τις
ηµέρες άδειας, λόγω ασθενείας, όπου συντελείται µια προσαρ-
µογή, όσον αφορά τις τρίτεκνες και τις πολύτεκνες µητέρες,
αλλά και τις µητέρες των µονογονεϊκών οικογενειών. Βρίσκεται-
στη λογική των κοινωνικών διατάξεων και εδώ πιστεύω ότι στο
πνεύµα της ευρύτερης συναίνεσης, όσον αφορά τα κοινωνικά θέ-
µατα της δηµόσιας διοίκησης δεν θα υπάρχει πρόβληµα.

Τέλος, η τροπολογία µε αριθµό πρωτοκόλλου 1936/29 αφορά,
όπως γνωρίζετε, την προκήρυξη 97 του ΑΣΕΠ που ολοκληρώ-
θηκε µετά από είκοσι χρόνια και ήταν µια δέσµευση της Κυβέρ-
νησης. Σ’ αυτούς τους δηµοσίους υπαλλήλους, οι οποίοι έχουν
ενταχθεί πλέον κανονικά στη δηµόσια διοίκηση, αναγνωρίζεται
ένας πλασµατικός χρόνος, όσον αφορά την εξέλιξή τους. Επί-
σης, σχετικά µε τη Γενική Γραµµατεία Συντονισµού της Κυβέρ-
νησης, ρυθµίζονται κάποια ειδικά θέµατα για τους υπαλλήλους,
που εργάζονται εκεί, σχετικά µετην προσωπική διαφορά.

Τέλος, όσον αφορά τη βουλευτική τροπολογία, που αφορά το
ΕΚΔΔΑ, σε σχέση µε τη δυνατότητα εξαίρεσης ενός έτους από
το σύστηµα κινητικότητας µέχρι να αποκτήσει τις µόνιµες θέσεις,
που δικαιούται το 2020, και η Πρόεδρος του ΕΚΔΔΑ στην ακρό-
αση των φορέων το είχε ζητήσει, εµείς µείς µπορούµε να το δε-
χτούµε.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ευχαριστώ πάρα
πολύ και για τον επιπλέον χρόνο. Όπως είπα, κλείνοντας και την
πρωτοµιλία µου, µία µόνη σκοπιµότητα έχουµε. Δεν έχουµε ούτε
κρυφή ατζέντα ούτε καµµία άλλη επιδίωξη. Επιθυµούµε να κατο-
χυρώσουµε σε αυτήν την νέα εποχή για τη χώρα µας, µια δηµό-
σια διοίκηση δηµοκρατική, ανεξάρτητη, αναπτυξιακή και
κοινωνική για το δηµόσιο συµφέρον και τους Έλληνες πολίτες.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Μουσικό Γυµνάσιο της Τρίπολης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρ-
θρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Διοικητικής Ανασυγκρότησης: «Ενδυνάµωση Ανωτάτου Συµβου-
λίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), ενίσχυση και αναβάθµιση
Δηµόσιας Διοίκησης και άλλες διατάξεις» και θα διεξαχθεί η ψη-
φοφορία διά εκφωνήσεως.

Πριν ξεκινήσω, όµως, την ψηφοφορία, θα ήθελα να σας ενη-
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µερώσω ότι, σύµφωνα µε τις περιπτώσεις β’ και γ’ της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 72 του Κανονισµού της Βουλής, ονοµαστική
ψηφοφορία διεξάγεται όταν διατυπώνονται αντιρρήσεις για το
αποτέλεσµα της ψηφοφορίας, καθώς και σε κάθε περίπτωση που
ο Πρόεδρος το κρίνει αναγκαίο.

Σύµφωνα µε την πάγια πρακτική, που ακολουθούµε στις ψη-
φοφορίες, οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες ψηφίζουν διά των ειση-
γητών τους. Σε αυτή τη διαδικασία δεν εκφράζονται οι
ανεξάρτητοι Βουλευτές, οι οποίοι πλέον αριθµούν τους δεκαέξι.

Εποµένως, σε όσα άρθρα δεν διαφαίνεται να διαµορφώνεται
η απαιτούµενη πλειοψηφία από τις ψήφους των εισηγητών των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία
επί των συγκεκριµένων άρθρων, ώστε να εκφραστούν και οι ανε-
ξάρτητοι Βουλευτές, που δεν εκπροσωπούνται από καµµία Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα, σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1,
περιπτώσεις β’ και γ’ του Κανονισµού της Βουλής.

Ξεκινάµε, λοιπόν, την ψηφοφορία επί της αρχής.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα ήθελα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε,

τον λόγο για µια διευκρίνιση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Βο-

ρίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου. Εάν δεν διαµορφώ-

νεται πλειοψηφία, γιατί θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σε κάθε άρθρο -όχι

σε όλα τα άρθρα- επειδή υπάρχει αυτό το φαινόµενο, που ξέ-
ρετε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ποιο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Των ανεξαρτήτων

Βουλευτών, που είναι περισσότεροι από µια αναγνωρισµένη Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα, όπως καταλαβαίνετε, κύριε Βορίδη, -και
το καταλαβαίνετε- και δεν νοµίζω ότι έχετε διάθεση για θόρυβο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν έχω διάθεση για θόρυβο.
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε. Έχω διάθεση να αντιληφθώ

τις διατάξεις, µε τις οποίες προχωράτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τις ανέγνωσα ήδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μου επιτρέπετε; Έχω τον λόγο, κατ’

αρχήν; Δεν θέλω να παραβιάσω κάτι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε Βο-

ρίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα πρέπει, λοιπόν, να γίνεται ψηφο-

φορία. Στην ψηφοφορία, υπάρχει ένα αποτέλεσµα. 
Το αποτέλεσµα αυτό το διακριβώνετε εσείς, κύριε Πρόεδρε,

σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο άρθρο 70 του Κανονισµού της
Βουλής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το άρθρο 72. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν είναι το άρθρο 72. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, είναι

το άρθρο 72.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν είναι. Το άρθρο 72 είναι της ονο-

µαστικής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας διάβασα συγκε-

κριµένα, το ακούσατε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μου επιτρέπετε να πω την άποψή

µου ολοκληρωµένα και να ανταλλάξουµε απόψεις µετά και να
την αντικρούσετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, πείτε τη. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το άρθρο 69 αφορά γενικές διατά-

ξεις για τις ψηφοφορίες. Λέει η παράγραφος 4: «Η διαπίστωση
της παρουσίας του απαιτουµένου από το Σύνταγµα ή τον Κανο-
νισµό αριθµού Βουλευτών για τη διεξαγωγή της ψηφοφορίας και
τη λήψη απόφασης ανήκει στον Πρόεδρο της Βουλής».

Εσείς πρέπει να πείτε εάν υπάρχει ο απαιτούµενος αριθµός
των Βουλευτών και πρέπει να πείτε αν συγκροτείται η πλειοψη-
φία. Εσείς πρέπει να το πείτε αυτό. Εσείς, λοιπόν, θα κοιτάξετε
την Αίθουσα. Στην Αίθουσα θα σας πουν τα κόµµατα εάν συµφω-
νούν ή όχι µε ένα άρθρο. Και πρέπει να απαντήσετε. Εάν τα κόµ-
µατα διαφωνούν, το άρθρο απορρίπτεται. Γιατί διεξάγετε
ονοµαστική ψηφοφορία; Θα διακριβώσετε εσείς ότι υπάρχει
πλειοψηφία; Αυτό ερωτώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελειώσατε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι, ως προς το θέµα και περιµένω

την απάντησή σας, επιφυλασσόµενος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, βεβαίως. 
Εγώ σας ανέγνωσα το συγκεκριµένο άρθρο του Κανονισµού

της Βουλής. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ποιο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτό που λέει πότε

διεξάγεται ονοµαστική ψηφοφορία.  
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το 72.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας υπενθύµισα για

το πολιτικό σκέλος του σκεπτικού, διότι δεν είναι θέµα αντιληπτι-
κής ικανότητας, κύριε Βορίδη. Προφανώς και την έχετε. Μιλάµε
για το πολιτικό σκέλος και την ουσία του Κανονισµού της Βου-
λής. 

Σας είπα ότι ένα πρωτοφανές µεταπολιτευτικό φαινόµενο πα-
ρατηρείται σε αυτή τη Βουλή.  

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ότι είστε µειοψηφία; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, καθόλου.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ποιο; Ότι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ανέγνωσα, λοι-

πόν, ότι είναι…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι λέτε τώρα; Αυτό δεν είναι το πρω-

τοφανές; Δεν έχουµε άλλο πρωτοφανές. Αυτό είναι το πρωτο-
φανές, ότι είστε µειοψηφία.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, η επα-

νάληψη είναι µήτηρ µαθήσεως. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εγώ είµαι πολύ δεκτικός στη µά-

θηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όµως, ορισµένες

φορές η πολλή επανάληψη είναι αντιπαραγωγικό πράγµα. Κατα-
λάβατε ό,τι σας είπα, γι’ αυτό θα προχωρήσουµε στην ψηφοφο-
ρία. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το κατάλαβα. 
Σας διαβάζω τις διατάξεις, εκτός και αν µου πείτε, κύριε Πρό-

εδρε -και αυτό λέτε- ότι εσείς ο ίδιος σε κάθε περίπτωση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, αυτό σας λέω. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό µου λέτε, ότι θα κρίνετε ανα-

γκαίο και τι σηµαίνει αυτό; Ότι κάτω θα διαπιστώνετε ότι είστε
µειοψηφία και τότε, αφού διαπιστώσετε ότι είστε µειοψηφία, θα
κρίνετε, αντί να πείτε ότι απορρίφθηκε η διάταξη, γιατί προσέξτε
τι µου λέτε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχω…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εγώ σας ρωτώ, γιατί δεν είναι

σωστό αυτό που λέτε και είναι παραβίαση του Κανονισµού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν είναι παρα-

βίαση του Κανονισµού. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ακούστε: Η Βουλή ψηφίζει. Ψηφίζει

ή δεν ψηφίζει; 
Όταν ψηφίζει, αποφασίζει κιόλας. Τι ονοµαστική να κάνουµε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας είπα, λοιπόν, κοι-

τάξτε, κύριε Βορίδη… 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ψήφισε η Βουλή και αποφάσισε. 
Άρα, λοιπόν, ακούστε: Εσείς έρχεστε και λέτε «ας ψηφίσουµε

και αν δεν µου αρέσει το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας, θα κά-
νουµε ονοµαστική».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν είπα αυτό εγώ. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό λέτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αυτό είναι η δική σας

ερµηνεία. Με συγχωρείτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, αυτό λέτε, αλλιώς πείτε µου

πώς το κάνετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ποιο είναι το ενδια-

φέρον σας, κύριε Βορίδη; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το ενδιαφέρον µου είναι να απορρι-

φθεί το νοµοσχέδιο και να µην µπορείτε να νοµοθετείτε. Αυτό
είναι το ενδιαφέρον µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακούστε λίγο. Το εν-
διαφέρον σας…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έχω προφανέστατο ενδιαφέρον, να
µην νοµοθετείτε ως µειοψηφία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, αφή-
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στε τις δολιχοδροµίες, είναι αντιπαραγωγικές. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν είναι αντιπαραγωγικές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εάν έχετε ενδιαφέ-

ρον…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σας βρήκαν τις λανθασµένες διατά-

ξεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, παρακαλώ πολύ.

Σας τις διάβασα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πάρτε τις πίσω, να σας φέρουν τις

σωστές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, σας διάβασα τη

διάταξη. 
Σε κάθε περίπτωση, το ενδιαφέρον σας είναι να διαπιστώσετε

την πλειοψηφία, αν υπάρχει. Ε, λοιπόν, θα το διαπιστώσετε αυτό
µε την παραµικρή λεπτοµέρεια, µε τον τρόπο που σας διάβασα
και επιβεβαιώνεται στο συγκεκριµένο άρθρο του Κανονισµού της
Βουλής. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ποιος είναι ο τρόπος; 
Κύριε Πρόεδρε, η Βουλή θα ψηφίσει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι είπατε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σας ερωτώ: Η Βουλή θα ψηφίσει, ναι

ή όχι; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, σας

είπα πώς θα ψηφίσει η Βουλή και θα το δείτε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στο άρθρο 15 -και µιλάω συγκεκρι-

µένα- είναι εκφρασµένη η διαφωνία των ΑΝΕΛ, καταχωρηµένη
στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, σας είπα,
όµως…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα δούµε αν θα την επαναλάβουν ή
όχι. 

Εάν την επαναλάβουν, κύριε Πρόεδρε, έχει αποφασίσει η
Βουλή, ή όχι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας περιέγραψα
ακριβώς, λοιπόν, τι θα γίνει αν την επαναλάβουν. Δεν έχει νόηµα.
Συνεχίζουµε τώρα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι θα γίνει; Αν την επαναλάβουν, θα
ξαναψηφίσουµε µε ονοµαστική; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, αυτό που σας
είπα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα ξαναψηφίσουµε µε ονοµαστική,
αφού έχει αποφασίσει η Βουλή; 

Αυτό -µε συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε- είναι απαράδεκτο! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία! 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, δεν είναι ωραία ούτε είναι εύ-

κολο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Για εσάς δεν είναι

ωραίο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ακούστε: Καταργείτε την πλειοψη-

φία του Κοινοβουλίου! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν καταργείται,

ίσα ίσα…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Την καταργείτε! Παίρνει την από-

φαση που παίρνει και µετά έρχεστε και λέτε «δεν µας αρέσει η
απόφαση, θα ξαναµετρήσουµε». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Βορίδη, κάνετε
διάφορα λογικά άλµατα, προκειµένου να θεµελιώσετε µια
άποψη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κανένα άλµα. Εσείς έχετε κάνει
άλµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ. Εγώ
σας εξήγησα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι. Μου εξηγήσατε κάτι που … (δεν
ακούστηκε).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Άρα, δεν θέλετε να
διαπιστώσετε εάν υπάρχει πλειοψηφία.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εσείς διαπιστώνετε, κύριε Πρόεδρε.
Δεν διαπιστώνω εγώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει. Δεν αντιδι-
κούµε, κύριε Βορίδη. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αντιδικούµε, αλλά εσείς πρέπει να

διαπιστώσετε, στην παρούσα ψηφοφορία εάν υπάρχει πλειοψη-
φία ή όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λοιπόν, δεν αντιδι-
κούµε, προχωρούµε. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πώς προχωρούµε δηλαδή; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Προχωρούµε επί της

αρχής. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πώς είπαµε; Παιδιά, δεν είναι αυτή…

(δεν ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Λοιπόν, προχωρούµε

στην ψήφιση επί της αρχής. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ναι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ: Όχι. 
ΑΧΜΕΤ ΙΛΧΑΝ: Όχι. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο εισηγητής των

ΑΝΕΛ έχει δηλώσει ότι ψηφίζει. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τι σηµαίνει ότι το έχει δηλώσει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ε, το έχει δηλώσει. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα τρελαθούµε τελείως;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν γίνεται έτσι. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν έχετε την

πλειοψηφία, δεν ψηφίζεται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, δεν θα γίνει

αυτό. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, να ηρεµή-

σουµε τώρα. Δεν είναι εδώ. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Θ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ηλε-

κτρονικά γιατί δεν γίνεται, κύριε Πρόεδρε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η δήλωση ψήφου είναι τώρα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μη χτυπάτε το

έδρανο. Μπορεί να γίνει και αύριο. Μην ανησυχείτε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Οπότε θέλετε. Μαζευτείτε να το κά-

νετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ακριβώς. Ωραία. Όχι,

δεν είναι αυτό το πράγµα. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό είναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ πολύ! 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να

λάβω τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Γκιόλα,

έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το νόηµα και η ουσία και

το πού προβλέπει η ratio του νόµου για το θέµα της ψηφοφορίας
της Βουλής στο Κοινοβούλιο είναι να ανεύρουµε εάν πράγµατι
συγκεντρώνεται ο απαιτούµενος αριθµός των εκατόν πενήντα
ενός Βουλευτών. 

Μέχρι τώρα, κατά τα ειωθότα και εφόσον επιτυγχάνετο πλει-
οψηφία ενός ή αθροιστικά και δύο κοµµάτων, προχωρούσαµε
τεκµαίροντες ότι όλη η κοινοβουλευτική δύναµη του κάθε κόµ-
µατος αθροίζεται και έτσι δηµιουργούνται οι ψήφοι, οι οποίες
είναι απαραίτητες. 

Τώρα, έχουµε µια ειδική περίπτωση, κατά την οποία ο ΣΥΡΙΖΑ
µπορεί να θεωρηθεί ότι είναι η Κυβέρνηση µειοψηφίας. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Έτσι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Όµως, επ’ ουδενί δεν µπορούµε να µη

λάβουµε υπόψη την θέληση, την εκφρασµένη βούληση και την
ψήφο όλων των εν ενεργεία, όλων των υπαρχόντων Βουλευτών
είτε αυτοί ανήκουν σε κόµµατα είτε είναι ανεξάρτητοι. 

Για τον λόγο λοιπόν, αυτό εάν όπως -σωστά το ξεκινήσατε- δεν
συγκεντρώνεται η πλειοψηφία από τα υπάρχοντα κόµµατα, όπως
εκφράζονται αυτή τη στιγµή, θα πρέπει να ερωτηθούν ένας κα-
θόλου ευκαταφρόνητος αριθµός δεκαέξι ανεξαρτήτων Βουλευ-
τών, το οποίο µπορεί να επιτευχθεί µόνο σε κοινοβούλιο εν
Ολοµελεία. Δηλαδή, είναι στην κρίση σας να προχωρήσετε µε τις
διατάξεις που µπορούν να ψηφιστούν ή όχι, άλλως θα φωνά-
ξουµε αύριο όλα τα µέλη του Κοινοβουλίου, για να πάρουν θέση
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επακριβώς, δηµοκρατικά και µε απόλυτη πλειοψηφία. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αυτό, εκ των προτέρων προ της ψη-

φοφορίας. Ονοµαστική ψηφοφορία για όλα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ποιος τη ζητάει, κύριε Πρόεδρε;
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ο Πρόεδρος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία. Αύριο, µετά

την ψηφοφορία για τις άρσεις ασυλίας, θα διεξαχθεί ονοµαστική
ψηφοφορία.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ανακοινώσω κάποιες αιτήσεις
άδειας απουσίας Βουλευτών.

Ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Δένδιας ζητεί άδεια ολιγοήµερης
απουσίας στο εξωτερικό από 4 Φεβρουαρίου έως 7 Φεβρουα-
ρίου 2019, για προσωπικούς λόγους. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κουµουτσάκος ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας στο εξωτερικό από 31 Ιανουαρίου έως 1η Φε-
βρουαρίου 2019. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κουκοδήµος ζητεί άδεια ολιγοή-

µερης απουσίας προκειµένου να µεταβεί στο εξωτερικό –στη Ζυ-
ρίχη- από 30 Ιανουαρίου έως 1η Φεβρουαρίου 2019 για προσω-
πικούς λόγους. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Η Βουλευτής κ. Μαρία Αντωνίου ζητεί άδεια ολιγοήµερης

απουσίας προκειµένου να µεταβεί από 4 Φεβρουαρίου έως 5 Φε-
βρουαρίου 2019 στις Βρυξέλλες για προσωπικούς λόγους. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.29’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 30 Ιανουαρίου 2019 και ώρα 12.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) συζήτηση και λήψη απόφασης για αιτή-
σεις άρσης ασυλίας Βουλευτών, σύµφωνα µε την ειδική
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί και β) διεξαγωγή της ονο-
µαστικής ψηφοφορίας.
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